
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7801 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Παλλάδιο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης,
το Γυµνάσιο  Άνω Καλεντίνης  Άρτας, το 15ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Καλλιθέας, το Γυµνάσιο Νέας Σελεύκειας Θεσπρωτίας
και από το 1ο Γενικό Λύκειο Ρεθύµνου, σελ. 7858, 7861,
7865, 7871 

3.  Έκφραση συλλυπητηρίων για την απώλεια του Μανού-
σου Βολουδάκη , σελ. 7854, 7855, 7874, 7884, 7887 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7801, 7848, 7849,
7850, 7851, 7852, 7853, 7854, 7856, 7857, 7858, 7859, 7860,
7861, 7862, 7863, 7864, 7865, 7866, 7867, 7868, 7869, 7871,
7872, 7874, 7875, 7877, 7878, 7879, 7880, 7881, 7882, 7883,
7884, 7885, 7886, 7887, 7888, 7889, 7890 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1115 έως 1229,

σελ. 7801 - 7835 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7836 - 7847 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε

θέµα:  «Ζητείται άµεση λύση για τη διαβάθµιση των πτυχίων
των καλλιτεχνών των παραστατικών τεχνών», σελ. 7848 

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Μελέτη και έργο αναβάθµισης του χώρου εκπαίδευ-
σης και αγώνων Motocross και Enduro στον Δήµο Μινώα
Πεδιάδας», σελ. 7850 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Υπογειοποίηση τµήµατος της σιδηροδροµι-

κής γραµµής Κορίνθου-Πάτρας», σελ. 7852 
ii. µε θέµα: «Αξιοποίηση του σταθµού «Κορωπί» για καλύ-

τερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση των κατοίκων», σελ. 7854 
iii. µε θέµα: «Αντισυνταγµατική Ιδιωτικοποίηση µέσω Συ-

µπράξεων Δηµοσίου Ιδιωτικού Τοµέα (ΣΔΙΤ) του Εξωτερι-
κού Δικτύου Υδροδότησης στην Κέρκυρα», σελ. 7856 

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων µε θέµα: «Το πιλοτικό πρόγραµµα διαχείρισης της εν-
δοοικογενειακής βίας στο Ηράκλειο, το µνηµόνιο
συνεργασίας µε την Scotland Yard και το άρθρο 95 του ν.
2071/1992 περί ακούσιας νοσηλείας ψυχικά πασχόντων»,
σελ. 7858 

ε) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Ανύπαρκτη στρατηγική αξιοκρατικής στελέ-

χωσης της δηµόσιας διοίκησης και µετατροπή των διαγωνι-
στικών διαδικασιών του ΑΣΕΠ σε προεκλογικό εµπόριο
ελπίδας», σελ. 7863 

ii. µε θέµα: «Εξαήµερη απασχόληση των υπαλλήλων των
ΟΤΑ», σελ. 7861 

iii. µε θέµα: «Απολύονται 302 συµβασιούχοι covid και 29
εργαζόµενοι µε την 3Κ/2018 από τον Δήµο Αθηναίων», σελ.
7860 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Ελλείψεις στα Κέντρα Υγείας της Αρκαδίας»,

σελ. 7865 
ii. µε θέµα: «Τραγική η υποστελέχωση του Νοσοκοµείου

Γρεβενών και των Κέντρων Υγείας - Περιφερειακών Ια-

τρείων της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Γρεβενών», σελ.
7867 

iii. µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα του Κέντρου
Υγείας Λάρισας»., σελ. 7869 

iv. µε θέµα: «Μεγάλα προβλήµατα στη λειτουργία της
ΜΕΘ του Γενικού Νοσοκοµείου (ΓΝ) Κοζάνης «Μαµά-
τσειο»», σελ. 7875 

v. µε θέµα: «Προκλητική απαξίωση υγειονοµικών και δη-
µόσιων δοµών υγείας Νοµού Ηρακλείου», σελ. 7876 

ζ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Πανεπιστηµιακή αστυνοµία», σελ. 7878 

η) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
i. µε θέµα: «Απαράδεκτη συµπεριφορά του ΔΕΔΔΗΕ»,

σελ. 7871 
ii. µε θέµα: «Μεγάλη καθυστέρηση του Διαχειριστής Ελ-

ληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ)
και της ΔΕΗ για συνδέσεις έργων και συµψηφισµούς στους
λογαριασµούς ρεύµατος, µελών Ενεργειακών Κοινοτήτων»,
σελ. 7872 

θ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων:, σελ.  

i. µε θέµα: «Επιβεβληµένη και αναγκαία η πραγµατική
στήριξη των παραγωγών, αγροτών και κτηνοτρόφων», σελ.
7880 

iii. µε θέµα: «Σε απόγνωση οι παραγωγοί σταφίδας και
επιτραπέζιων σταφυλιών στην Κορινθία. Ανάγκη άµεσης
λήψης µέτρων στήριξης από το Υπουργείο», σελ. 7884 

ii. µε θέµα: «Να ρυθµιστεί επιτέλους το θέµα των «κληρο-
τεµαχίων» για δήλωση στο κτηµατολόγιο», σελ. 7882 

ι) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,  µε θέµα: «Γνωστή και
κοινώς αποδεκτή η συστηµατική παραβίαση του απόρρητου
των τηλεπικοινωνιών - Διαρκής η ατιµωρησία για τους πα-
ραβάτες!», σελ. 7886 

ια) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: « Άµεση απόσυρση του ΠΔ 85/2022», σελ. 7888 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού: «Εκσυγχρονισµός της µουσειακής
πολιτικής και ζητηµάτων διαχείρισης της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, ίδρυση µουσείων νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου, κρατική ασφάλιση της κινητικότητας των πολιτιστι-
κών αγαθών, δράσεις του ΟΔΑΠ και του Μουσείου Ακροπό-
λεως, ρυθµίσεις ποινικής προστασίας της πολιτιστικής
κληρονοµιάς, συµβούλια του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Μητρώο Προσωπικού Αρχαιολογικών Εργα-
σιών και λοιπές διατάξεις σχετικά µε το προσωπικό του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και την αντιµετώ-
πιση των συνεπειών της πανδηµίας στον πολιτισµό», σελ.
7848 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 7874 - 7890

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7801 - 7860
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 7860 - 7874     

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’

Παρασκευή 10 Φεβρουαρίου 2023



ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Έκφραση συλλυπητηρίων για την απώλεια του Μα-
νούσου Βολουδάκη:

ΑΜΥΡΑΣ Γ.  , σελ. 7874
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 7854
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ.  , σελ. 7855
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ.  , σελ. 7887
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7884

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7874, 7875, 7877, 7878, 
7879, 7880, 7881, 7882, 
7883, 7884, 7885, 7886, 
7887, 7888, 7889, 7890

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7801, 7848, 7849, 7850, 
7851, 7852, 7853, 7854, 
7856, 7857, 7858, 7859

ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 7860, 7861, 7862, 7863, 
7864, 7865, 7866, 7867, 
7868, 7869, 7871, 7872

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 7852, 7853
ΑΜΥΡΑΣ Γ.  , σελ. 7871, 7872, 7873, 7874
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7888, 7889, 7890
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 7856, 7857, 7858, 7860, 

7861, 7862, 7886, 7887
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 7850, 7851
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 7871, 7872
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 7875, 7876
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 7854, 7855
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7861, 7862, 7863, 7864, 

7865
ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ Ν. , 

σελ. 7888, 7890
ΓΚΑΓΚΑ Α.  , σελ. 7875, 7877, 7878
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 7863, 7864, 7865
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 7876, 7877
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 7879, 7880
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 7853, 7854, 7855, 7856, 

7857, 7858
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 7850, 7851, 7872, 7873, 

7880, 7881, 7882, 7883, 
7884

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 7865, 7866

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 
σελ. 7848, 7849

ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ., σελ. 7886, 7888
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7869, 7870, 7871
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7858, 7859
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 7878, 7879, 7880
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 7866, 7867, 7868, 7869, 

7870, 7871
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 7867, 7868
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ., σελ. 7881, 7882, 7883, 7884, 

7885
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 7859, 7860
ΣΥΡΙΓΟΣ Ε, σελ. 7848, 7849
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7884, 7885

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 7861



Αθήνα, σήµερα στις 10 Φεβρουαρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 8.33’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠ-
ΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 9-2-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της Ο’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 9

Φεβρουαρίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κώδικας Ιδιωτικού Ναυτικού Δικαίου και άλλες
επείγουσες διατάξεις του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ευάγγελο Λιάκο, Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττικής της Νέας Δη-
µοκρατίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’

Παρασκευή 10 Φεβρουαρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

7802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7803



7804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7805



7806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7807



7808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7809



7810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7811



7812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7813



7814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7815



7816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7817



7818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7819



7820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7821



7822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7823



7824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7825



7826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7827



7828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7829



7830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7831



7832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7833



7834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7835



7836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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7838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7841



7842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7843



7844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιάκο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου σήµερα Παρασκευή 10 Φεβρουαρίου
2023 θα συζητηθούν είκοσι δύο επίκαιρες ερωτήσεις.

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της πρώτης επίκαιρης ερώτη-
σης, επιτρέψτε µου µία ανακοίνωση προς το Σώµα: 

Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθ-
λητισµού: «Εκσυγχρονισµός της µουσειακής πολιτικής και ζητη-
µάτων διαχείρισης της πολιτιστικής κληρονοµιάς, ίδρυση µου-
σείων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, κρατική ασφάλιση
της κινητικότητας των πολιτιστικών αγαθών, δράσεις του ΟΔΑΠ
και του Μουσείου Ακροπόλεως, ρυθµίσεις ποινικής προστασίας
της πολιτιστικής κληρονοµιάς, συµβούλια του Υπουργείου Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, Μητρώο Προσωπικού Αρχαιολογικών Ερ-
γασιών και λοιπές διατάξεις σχετικά µε το προσωπικό του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και την αντιµετώπιση των
συνεπειών της πανδηµίας στον πολιτισµό». 

Πρώτη θα συζητηθεί η εικοστή πέµπτη µε αριθµό 401/6-2-2023
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρ-
νανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Ζητεί-
ται άµεση λύση για τη διαβάθµιση των πτυχίων των καλλιτεχνών
των παραστατικών τεχνών». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Ευάγγελος (Άγγελος) Συρίγος.

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήρθε το προεδρικό διάταγµα 85/2022 και ανα-

στάτωσε καλλιτέχνες και παραστατικές τέχνες. Στο άρθρο 5 πα-
ράγραφος 1 ορίζει ότι στην κατηγορία ΔΕ βρίσκονται οι από-
φοιτοι λυκείου και όσοι έχουν µεταδευτεροβάθµια εκπαίδευση.
Στο ίδιο επίπεδο εντάσσονται και οι απόφοιτοι των σχολών πα-
ραστατικών τεχνών. Θεωρούνται, δηλαδή ΔΕ, όσοι σύµφωνα µε
το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων βρίσκονται στο επίπεδο 4, αλλά
και όσοι βρίσκονται στο επίπεδο 5.

Εδώ να σηµειώσω, κύριε Υπουργέ, ότι ο κ. Γιατροµανωλάκης
στην απάντησή του σε ερώτηση που καταθέσαµε µας αναφέρει
ότι «οι τίτλοι σπουδών δραµατικών σχολών βρίσκονται από το
2015 στο επίπεδο 5». Ωστόσο η Κυβέρνηση επιµένει να ισχυρίζε-
ται ότι το προεδρικό διάταγµα δεν εξοµοιώνει τα δύο επίπεδα.
Ωστόσο τους αντιµετωπίζει όλους ως ΔΕ.

Να τονιστεί, κύριε Υπουργέ, ότι η ανάπτυξη του Εθνικού Πλαι-
σίου Προσόντων και η αντιστοίχισή του µε το Ευρωπαϊκό Πλαίσιο
Προσόντων υλοποιήθηκε από τον ΕΟΠΠΕΠ, µάλιστα υπό την
εποπτεία του δικού σας Υπουργείου, δηλαδή του Υπουργείου
Παιδείας. Ήταν, µάλιστα, θα έλεγα µία µακρά διαδικασία. Ξεκί-
νησε µε τον ν.3879/2010 επί υπουργίας Άννας Διαµαντοπούλου.
Τότε έγιναν τα πρώτα βήµατα, καθώς είχε τεθεί το ζήτηµα της πι-
στοποίησης γνώσεων και δεξιοτήτων και της αντιστοίχισης των
πτυχίων µε τους ευρωπαϊκούς τίτλους. Ωστόσο φτάσαµε στο
2015 για να ολοκληρωθεί το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων, αλλά,
τελικά, δεν υπήρξε καµµία συναίνεση και µάλιστα, υπήρξε µία
γκρίζα κατάσταση για το επίπεδο στο οποίο βρίσκονται οι ανώ-
τερες σχολές όσον αφορά στις παραστατικές τέχνες.

Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 16 παράγραφος 7 του Συντάγµα-
τος -εδώ θα ήθελα την προσοχή σας- ορίζεται ξεκάθαρα ότι υφί-
στανται ανώτερες σχολές δηµόσιες και ιδιωτικές. Άρα δεν µπορεί
κάποιος να αγνοεί τον χαρακτήρα που τους αποδίδει το Σύντα-
γµα. Εποµένως, σύµφωνα µε το Σύνταγµα και δεδοµένης της
ελευθερίας που µας δίνει η ευρωπαϊκή σύσταση του Συµβουλίου
στις 22 Μαΐου του 2017 θα µπορούσε το επίπεδο 6 στο Εθνικό
Πλαίσιο Προσόντων να είναι διαβαθµισµένο σε ανώτερη και ανώ-
τατη εκπαίδευση, χωρίς τούτο, βέβαια, να προσκρούει στο άρθρο

16 του Συντάγµατος. Ας µην επιχειρείτε, λοιπόν, ως Κυβέρνηση
να εγκλωβίσετε τον διάλογο στο ότι δήθεν θα χρειαζόταν αναθε-
ώρηση του άρθρου 16. 

Ταυτόχρονα, το Ευρωπαϊκό Κέντρο Ανάπτυξης της Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης έχει αναρτηµένα στην ιστοσελίδα του το
πλαίσιο προσόντων άλλων χωρών, µελετώντας συµπεραίνουµε
ότι µε πολιτική απόφαση κάθε χώρας διαµορφώνεται το Εθνικό
Πλαίσιο Προσόντων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015 δεν έδωσε λύση για τα πτυχία των καλλιτε-
χνών, όπως δεν δίνετε και εσείς, κύριε Υπουργέ, ως Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα. Αντίθετα είδαµε το προκλητικό
προεδρικό διάταγµα 85/2022 βάσει του οποίου συµπεριλαµβά-
νονται στην κατηγορία ΔΕ δύο διαφορετικά επίπεδα προσόντων.
Χθες είχαµε τις παραιτήσεις των καθηγητών της Δραµατικής Σχο-
λής του Εθνικού Θεάτρου και το σπουδαστικό έτος ουσιαστικά
έχει χαθεί, κάτι που γίνεται για πρώτη φορά. Ταυτόχρονα συνε-
χίζονται και οι απεργιακές κινητοποιήσεις.

Κατόπιν τούτων, σας ρωτώ:
Πρώτον, ποια είναι η απάντηση του Υπουργείου στα αιτήµατα

των καλλιτεχνών;
Δεύτερον, σκοπεύετε να δώσετε άµεσα λύση τροποποιώντας

το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων ώστε να αναγνωρίζεται στους καλ-
λιτέχνες η ανώτερη εκπαίδευση την οποία έχουν λάβει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, τα όσα συµβαίνουν γύρω από το προεδρικό

διάταγµα 85/2022 µου θυµίζουν το κλασικό παραµύθι µε το παι-
δάκι το οποίο διαπιστώνει κάποια στιγµή, σε αντίθεση µε αυτό
που λένε όλοι οι άλλοι, ότι ο βασιλιάς είναι γυµνός. 

Το προεδρικό διάταγµα 85/2022 το µοναδικό πράγµα το οποίο
έκανε ήταν να καταγράψει ποια είναι η υπάρχουσα κατάσταση.
Αναφερθήκατε στην ανώτερη εκπαίδευση. Η ανώτερη εκπαί-
δευση καταργήθηκε το 2001 και από το 2003 και µετά όσοι έχουν
τελειώσει αυτές τις σχολές δεν εξισώνονται µε ΤΕ, µε αυτούς δη-
λαδή, που έχουν τελειώσει προ του 2003. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Είπατε να κάνουµε αυτούς τους αποφοίτους ισότιµους
µε το επίπεδο 6. Το επίπεδο 6 είναι πανεπιστηµιακή εκπαίδευση.
Πώς θα κάνουµε πανεπιστηµιακή εκπαίδευση µε ιδιωτικές σχο-
λές; Εάν θέλετε να κάνουµε κάτι τέτοιο, να αλλάξουµε το Σύντα-
γµα και να θέσουµε εξαιρετικά αυστηρούς όρους στον τρόπο
που θα λειτουργήσουν ιδιώτες ώστε να παράσχουν πανεπιστη-
µιακή εκπαίδευση. Αυτή τη στιγµή, όµως, όπως έχει το Σύνταγµα
πανεπιστηµιακή εκπαίδευση επιπέδου 6 είναι αδύνατον να προ-
σφερθεί από ιδιωτικές σχολές. Τελεία. Δεν µπορεί να γίνει κάτι
διαφορετικό.

Έρχοµαι στο επίµαχο προεδρικό διάταγµα 85/2022. Σε τι αφο-
ρά; Σε προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ, αφορά, δηλαδή, σε άτοµα τα
οποία θα προσληφθούν ως διοικητικοί υπάλληλοι όχι ως καλλι-
τέχνες µέσω ΑΣΕΠ στο δηµόσιο. Είχα την εντύπωση ότι αφο-
ρούσε σε σαράντα οκτώ µε πενήντα άτοµα.

Χθες επιβεβαίωσα από το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο
µου είπε ότι ο συνολικός αριθµός των ατόµων που είναι ΔΕ στο
δηµόσιο είναι πενήντα πέντε άτοµα, όχι πενήντα, έκανα λάθος.
Προσέξτε, σε όλο το δηµόσιο είναι πενήντα πέντε. Αυτοί είναι ΔΕ.
Αφορά σε αυτούς το συγκεκριµένο προεδρικό διάταγµα; Όχι,
διότι έχουν ήδη προσληφθεί. Αφορά στους καλλιτέχνες που θα
προσληφθούν µέσω ΑΣΕΠ; Όχι, εξαιρούνται ρητώς βάσει του άρ-
θρου 2 παράγραφος 2 του ν.4765. Τους εξαιρεί τους καλλιτέ-
χνες.

Επηρεάζει τον µισθό τους το συγκεκριµένο προεδρικό διάτα-
γµα; Όχι, γιατί υπάρχουν ειδικά µισθολόγια, που προβλέπονται
από το άρθρο 22 παράγραφος 6 του ν.4354/2015. Θα µου πείτε,
αφορά προσλήψεις στο Υπουργείο Παιδείας; Ούτε αυτό ισχύει.
Το προεδρικό διάταγµα δεν αφορά σε προσλήψεις του Υπουρ-
γείου Παιδείας γιατί το Υπουργείο Παιδείας έχει το δικό του κλα-
δολόγιο. Όλες οι προηγούµενες µισθολογικές ρυθµίσεις για ΤΕ
Μουσικών και για όσους έχουν ισοτιµία µε ΤΕΙ ισχύουν στο ακέ-
ραιο. Σταµατάω εδώ και θα έρθω στη συνέχεια για τα µέτρα τα
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οποία έχουν ληφθεί εφεξής.
Θα ήθελα, όµως, την άποψή σας για το άρθρο 16 και την πα-

νεπιστηµιακή εκπαίδευση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ά-

κουσα µε ιδιαίτερη προσοχή και αν πραγµατικά δεν βιώναµε
εχθές και προχθές τις πορείες των καλλιτεχνών στους δρόµους
της Αθήνας, θα νόµιζα ότι ζούµε σε άλλο κράτος. Και τούτο γιατί;
Διότι οι καλλιτέχνες και οι απόφοιτοι, οι πτυχιούχοι των παραστα-
τικών τεχνών βρίσκονται σε οµηρία. Και τούτο γιατί σχεδόν είκοσι
χρόνια, από το 2003 µετά από την ανωτατοποίηση των ΤΕΙ σε
ΑΤΕΙ δεν δόθηκε ποτέ λύση στο θέµα κατάταξης επιπέδου των
τριετών ανωτέρων σπουδών τους που αφορά καλλιτέχνες και πα-
ραστατικές τέχνες. 

Το κράτος έχει συνέχεια. Τέσσερα χρόνια, λοιπόν, Κυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας και δεν προσαρµοστήκατε στο καθεστώς των
σχολών της ανώτερης εκπαίδευσης µε έναν τρόπο ορθολογικό
και σύµφωνα µε το πνεύµα του Συντάγµατος αλλά και του ευρω-
παϊκού δικαίου. Στο ν.1158/1981 ρητά αναφέρεται ότι η ανωτέρα
κρατική εκπαίδευση ανήκει στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και πα-
ρέχεται από τις ανώτερες σχολές, δηµόσιες και ιδιωτικές. 

Τώρα έρχεται το προεδρικό διάταγµα του 2022 και διαιωνίζει
το πρόβληµα αντί να το λύσει. Ήδη οι δραµατικές σχολές έχουν
καταθέσει αίτηση ακύρωσης του προεδρικού διατάγµατος στο
Συµβούλιο της Επικρατείας και επικαλούνται τη διάκριση των
µορφών εκπαίδευσης βάσει του άρθρου 16 του Συντάγµατος του
1975. 

Έτσι, λοιπόν, στη χώρα µας είχαµε τέσσερις µορφές εκπαίδευ-
σης. Ανώτατη εκπαίδευση στην κατηγορία ΠΕ, ανωτέρα εκπαί-
δευση στην κατηγορία ΤΕ, µέση εκπαίδευση κατηγορία ΔΕ και
στοιχειώδης εκπαίδευσης ΥΕ. Αυτά τα είχαµε πριν από το 2003.
Τώρα, µετά από την ανωτατοποίηση, όπως είπα, των ΤΕΙ σε ΑΤΕΙ
φαίνεται ότι αποκλείστηκε η κατηγορία τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης ΤΕ και το κράτος σταµάτησε την αντιστοίχιση µεταξύ των
αποφοίτων των σχολών ανώτερης εκπαίδευσης και την κατηγο-
ρία ΤΕ, δηλαδή τεχνολογικής εκπαίδευσης, µία κατηγορία που
βρίσκεται µεταξύ του ΔΕ και πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης.

Μετά από το 2003, λοιπόν, οι απόφοιτοι των ανώτερων σχολών
τριετούς φοίτησης, όπως του Εθνικού Θεάτρου, του Κρατικού
Θεάτρου Βορείου Ελλάδος και εν γένει των σχολών παραστατι-
κών τεχνών έµειναν µετέωροι, ενώ εδώ θα έπρεπε το κράτος να
φροντίσει για την αντιστοίχιση των πτυχίων τους και των προσό-
ντων τους µε βάση την ανώτερη εκπαίδευση και όχι να τους αντι-
µετωπίζουµε δηλαδή ως ΔΕ. Και τούτο ενώ η λειτουργία των
σχολών συνέχιζε βάσει του Συντάγµατος. 

Εµείς καταθέσαµε ερώτηση στον κ. Γιατροµανωλάκη και µάλι-
στα, µε πρωτοβουλία του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη έγινε
συνάντηση µε τους καλλιτέχνες και τους εκπροσώπους των πα-
ραστατικών τεχνών. Αποδεχθήκαµε το δίκαιο του αιτήµατός τους
γιατί υπάρχει, ουσιαστικά, κενό νόµου. Και δεν µπορεί δηλαδή,
την ανεπάρκεια και την ελλειµµατικότητα του κράτους να την πλη-
ρώνουν οι πολίτες. Υπάρχει, λοιπόν, το δίκαιο αίτηµα των καλλι-
τεχνών να διορθωθεί αυτή η αδικία µε τη συνεργασία του
Υπουργείου Παιδείας και του Υπουργείου Εσωτερικών, ώστε οι
απόφοιτοι των σχολών ανώτερης εκπαίδευσης να λάβουν την
αντιστοίχιση που δικαιούνται. Ζητούν δηλαδή, οι απόφοιτοι να
ενταχθούν στην ενδιάµεση κατηγορία ΤΕ που ουσιαστικά σήµερα
δεν υπάρχει. Άρα, δηλαδή, πρέπει να βρείτε τρόπους για το πού
θα ενταχθούν. Δηλαδή, να έχουν την αναγνώριση των τριετών
σπουδών τους ως ανώτερη εκπαίδευση, η οποία δεν ταυτίζεται
µε τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση ούτε βέβαια και µε την ανώτατη. 

Αυτό που βλέπουµε, όµως, στο προεδρικό διάταγµα είναι ότι
στο άρθρο 16 του Συντάγµατος απουσιάζει παντελώς οποι-
αδήποτε κατηγορία που να αντιστοιχίζονται οι πτυχιούχοι ανώτε-
ρης εκπαίδευσης. Περιµένουµε, λοιπόν, να τροποποιηθεί το
προεδρικό διάταγµα στην κατεύθυνση που να διορθωθεί η αδικία
µε τη συµπερίληψη και των αποφοίτων αυτών στην κατηγορία ΤΕ,
αλλά και να αναθεωρήσετε το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων κατά
τρόπο που να υπάρχει ανώτερη και ανώτατη εκπαίδευση. 

Κύριε Υπουργέ, για να λέµε τα πράγµατα όπως είναι, οι πτυχι-

ούχοι αυτοί των ανώτερων σχολών µπορούν και πρέπει να έχουν
το δικαίωµα εξοµοίωσης των τριετών σπουδών τους, µέσω προ-
γράµµατος και κύκλου σπουδών που θα παρακολουθήσουν, µε
τα αντίστοιχα πανεπιστηµιακά τµήµατα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Πρέπει να τα φτιάξουµε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, πρέπει να φτια-
χτούν. Και να τους δοθεί η δυνατότητα για απόκτηση παιδαγωγι-
κής επάρκειας µέσω της ΑΣΠΑΙΤΕ. 

Και ας µην ξεχνάµε ότι οι απόφοιτοι τριετών σπουδών από την
Αγγλία επιστρέφουν στην Ελλάδα και αναγνωρίζουν τα πτυχία
τους από το ΔΟΑΤΑΠ. Για ποιον λόγο, λοιπόν, οι απόφοιτοι των
ανώτερων δραµατικών σχολών να µην έχουν το δικαίωµα να περ-
νούν και αυτοί µία αντίστοιχη διαδικασία αναγνώρισης των πτυ-
χίων τους, δηλαδή ισοτιµία και αντιστοιχία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ έχε-

τε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, οφείλω να οµολογήσω
ότι τα περιγράψατε πραγµατικά ωραία. Στα συµπεράσµατα δια-
φωνούµε. Δηλαδή, πράγµατι αυτοί οι άνθρωποι βρίσκονται σε
οµηρία. Από πότε βρίσκονται σε οµηρία; Αναφερθήκατε στο
2003, χρονολογία που τα ΤΕΙ γίνονται ΑΤΕΙ και τυπικά. Η πραγµα-
τικότητα, όµως, είναι ότι έχουµε να αντιµετωπίσουµε µία κατά-
σταση που λιµνάζει έτσι, όµως, από τη δεκαετία του 1950. Υπάρ-
χουν δύο νόµοι το ‘53 και το ‘58, νόµος τη δεκαετία του ‘70, νό-
µος το ‘81, νόµους διάφορους, διάσπαρτους οι οποίοι πράγµατι
αφήνουν αυτούς τους ανθρώπους σε οµηρία. Και γι’ αυτό το πρά-
γµα είµαστε υπεύθυνοι όλο το πολιτικό σύστηµα. Δηλαδή, δεν
είναι η Νέα Δηµοκρατία τώρα, τα τρεισήµισι χρόνια ή ο ΣΥΡΙΖΑ
τα προηγούµενα τεσσερισήµισι χρόνια. Είναι όλες οι κυβερνήσεις
που έχουν προηγηθεί και δεν άγγιζε καµµία αυτό το τραγικό
θέµα. 

Όταν, λοιπόν, διαπιστώσαµε ότι ο βασιλιάς είναι γυµνός, δη-
λαδή διαπιστώσαµε ότι αυτές οι σχολές είναι κατ’ ουσίαν αδια-
βάθµιτες, έγιναν µία σειρά από κινήσεις από πλευράς Κυβερ-
νήσεως. Η πρώτη είναι ότι κατατέθηκαν δύο ρυθµίσεις αρµοδιό-
τητας Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονοµικών οι οποίες επε-
κτείνουν αυτό το σύστηµα, το οποίο σας είπα προηγουµένως για
τις προσλήψεις καλλιτεχνών στο δηµόσιο, και στους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Για να µην υπάρχει καµµία αµφι-
βολία ότι όσοι πηγαίνουν ως καλλιτέχνες σε οποιοδήποτε φορέα
του δηµοσίου, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, ιδιωτικού δι-
καίου ή στους ΟΤΑ θα έχουν ειδική µισθολογική αντιµετώπιση και
ειδικά προσόντα. 

Σύµφωνα µε τη δεύτερη ρύθµιση εξαιρούνται ρητά από το
πεδίο εφαρµογής του προεδρικού διατάγµατος 85 του 2022 η
απασχόληση καλλιτεχνών για την παροχή αµιγώς καλλιτεχνικού
έργου σε φορείς του δηµόσιου τοµέα. Εποµένως, η ρύθµιση
αυτή επιβεβαιώνει αυτό που λέγαµε από την πρώτη στιγµή, ότι
το προεδρικό διάταγµα δεν συνεπάγεται την οποιαδήποτε µετα-
τροπή υφιστάµενων θέσεων καλλιτεχνών βαθµίδας τεχνολογικής
εκπαίδευσης σε θέσεις βαθµολογικής εκπαιδεύσεως. Γιατί το
ακούσαµε και αυτό, ότι αυτοί που είναι ΤΕ, τώρα µε το προεδρικό
διάταγµα θα γίνουν ΔΕ. Επιβεβαιώσαµε ότι δεν υπάρχει καµµία
διαφορά. Και θεωρώ ότι κλείνει το θέµα ως προς τις προσλήψεις
αυτών των ανθρώπων ως καλλιτεχνών. 

Πάω τώρα στο πιο σηµαντικό. Αποφασίσαµε να ασχοληθούµε
σοβαρά µε το θέµα και να δούµε αυτό που εσείς περιγράψατε
και είπατε να τους βοηθήσουµε µε το αντίστοιχο. Δεν υπάρχει το
αντίστοιχο σε πανεπιστηµιακό επίπεδο. Κοιτάζουµε, λοιπόν, πώς
θα µπορέσουµε να κάνουµε διαβάθµιση και αναβάθµιση των υφι-
στάµενων σπουδών στις παραστατικές τέχνες. Φτιάχτηκαν ήδη
τρεις επιτροπές οι οποίες πρέπει να ολοκληρώσουν µέσα στο
επόµενο δίµηνο το έργο τους, οι οποίες θα πρέπει να επεξεργα-
στούν όλο αυτό το σύνολο των διατάξεων και να καταλήξουν σε
προτάσεις για το τι γίνεται. 

Οι δυνατότητες που υπάρχουν είναι πολλές. Υπάρχουν ήδη
κρατικές σχολές οι οποίες ασχολούνται µε αυτά τα θέµατα.
Έχουµε το παράδειγµα της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών, η
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οποία δεν παίρνει φοιτητές µέσω του συστήµατος των πανελλη-
νίων εξετάσεων, αλλά βάσει του ταλέντου τους -γιατί αυτό είναι
το κρίσιµο σηµείο στις παραστατικές τέχνες- οπότε θα δούµε
αυτό το σύνολο και θα έχουµε προτάσεις, ούτως ώστε µέχρι το
2025 να µπορέσουµε να προχωρήσουµε στο επόµενο βήµα, που
θα είναι η δηµιουργία τριτοβάθµιας πανεπιστηµιακής εκπαιδεύ-
σεως στις παραστατικές τέχνες. Με ποιον τρόπο και τι θα προ-
τείνουν δεν µπορώ να το ξέρω, διότι, πραγµατικά, είναι διαφορε-
τικά τα δεδοµένα µεταξύ των ηθοποιών, µεταξύ των χορευτών,
µεταξύ των ωδείων.

Έχουµε και πανεπιστηµιακές σχολές, επί παραδείγµατι µου-
σικά τµήµατα, τα οποία καλύπτουν τµήµα αυτών των θεµάτων
των παραστατικών τεχνών. Πρέπει να δούµε το σύνολο των πρα-
γµάτων και να δούµε πώς θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε.

Εκείνο που τονίζω, όµως, είναι ότι για πρώτη φορά ασχοληθή-
καµε µε αυτό το θέµα και ασχοληθήκαµε σοβαρά και αυτό θέλω
να το λάβουν υπ’ όψιν τους όλοι αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι βρί-
σκονται τον τελευταίο καιρό στους δρόµους. Σέβοµαι απολύτως
το έργο τους, αλλά πρέπει να καταλάβουν ότι είναι µία κατά-
σταση χρόνια, την οποία τώρα καθίσαµε να αντιµετωπίσουµε, για
πρώτη φορά ύστερα από σαράντα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 1108/28-11-

2022 ερώτησης του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέ-
ρογλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Μελέτη και έργο αναβάθµισης του χώρου εκπαίδευσης και αγώ-
νων motocross και enduro στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, ο κ.
Ελευθέριος Αυγενάκης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για την αξία του αθλητικού τουρισµού νοµίζω

ότι συµφωνούµε. Είναι ένα µεγάλο θέµα, το οποίο θα πρέπει να
δούµε σε εθνικό, σε περιφερειακό αλλά και σε τοπικό επίπεδο,
µιας και µπορεί, ιδιαίτερα σε περιοχές, όπως είναι ο Δήµος Μινώα
Πεδιάδας, η ενδοχώρα της Κρήτης, να δώσει µία τονωτική ένεση
και µε τους ανθρώπους που θα επισκέπτονται τους χώρους όπου
θα διοργανώνονται αθλητικά γεγονότα -έχουµε ήδη ένα σηµα-
ντικό αθλητικό γεγονός, τον ηµιµαραθώνιο δρόµο, που αποτελεί
πόλο έλξης- και βέβαια, µε το σύνολο των θεατών, αλλά και αυ-
τών που συµµετέχουν ενεργά στο αθλητικό γεγονός.

Έχουµε ένα συγκεκριµένο θέµα σήµερα για το οποίο σας ρω-
τάµε και είναι η µελέτη και το έργο της αναβάθµισης του χώρου
εκπαίδευσης και αγώνων motocross και enduro στον Δήµο Μινώα
Πεδιάδας. Να πω ότι είναι περίπου είκοσι χρόνια που κατασκευά-
στηκε η πίστα. Ήταν Δήµαρχος ο Χαράλαµπος Γιαννόπουλος και
Πρόεδρος της Τοπικής Κοινότητας Λευκοχωρίου ο Γιώργος Κιο-
στεράκης, πλην όµως χρησιµοποιήθηκε κυρίως για εκπαίδευση,
αλλά και διοργάνωση κάποιων αγώνων.

Σήµερα, χρειάζεται προσαρµογή στις προδιαγραφές που απαι-
τούνται, προκειµένου να τηρούνται, αφ’ ενός οι κανόνες και αφ’
ετέρου να υπάρχει ασφάλεια για τους αγωνιζόµενους αλλά και
για τους θεατές, γι’ αυτούς που πραγµατικά δείχνουν ενδιαφέρον
από την περιοχή για το άθληµα και όχι µόνο, αλλά και γι’ αυτούς
που θα έρχονται µε τη διοργάνωση παγκρήτιων, πανελλήνιων ή
και διεθνών αγώνων.

Με την απόφαση 91405/13-8-2021, όπως βρήκα, πριν από τους
καταστροφικούς σεισµούς του Σεπτεµβρίου του 2021, έχει εντα-
χθεί στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ένα ποσό 135.000
ευρώ, µε τίτλο: «Μελέτη πίστας motocross».

Εδώ, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα θέµα. Για µελέτη αυτά τα
λεφτά είναι πάρα πολλά και πιθανόν, για έργο πολύ λίγα. Για µε-
λέτη κάποια λεφτά δεν ξέρω τι θα γίνουν και για το έργο δεν ξέρω
πού θα βρεθούν. Γι’ αυτό σας ρωτάµε σήµερα εάν µπορεί να τρο-
ποποιηθεί αυτή η απόφαση και να αυξηθεί το ποσό ή τουλάχι-
στον, να είναι µία απόφαση που θα επιτρέπει να γίνει και η µελέτη
και το έργο ή µέρος του έργου. Αυτό είναι το ερώτηµα, διότι
έχουν περάσει δύο χρόνια σχεδόν και δεν έχουν αξιοποιηθεί τα

χρήµατα. Θέλουµε ένα πεδίο το οποίο -συµφωνούµε ότι πρέπει
να υπάρξει αυτή η αναβάθµιση και η προσαρµογή στους κανονι-
σµούς και στα δεδοµένα που απαιτούνται της πίστας- να γίνει
πράξη. Θα ήθελα την άποψή σας και τις ενέργειές σας, κυρίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε να σας ευχαριστήσω για
την ερώτηση. Μου δίνετε την ευκαιρία να συζητήσουµε για ζητή-
µατα που αφορούν στην ιδιαίτερή µας πατρίδα, το Ηράκλειο, την
Κρήτη.

Θα ξεκινήσω, όµως, θυµίζοντας κάποια πράγµατα. Ο Πρωθυ-
πουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά την πρόσφατη επί-
σκεψή του στο Ηράκλειο, µίλησε για την παρουσία του Αναπτυ-
ξιακού Προγράµµατος για την Κρήτη του 2030, το οποίο περι-
λαµβάνει περισσότερα από τετρακόσια ογδόντα έργα, προϋπο-
λογισµού 7,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η Κυβέρνηση θυµίζω ότι
παρουσίασε ένα σχέδιο το οποίο έχει εξασφαλισµένη χρηµατο-
δότηση, µεγάλη µελετητική ωριµότητα, συγκεκριµένα χρονοδια-
γράµµατα και συγκεκριµένους φορείς υλοποίησης. Μάλιστα,
αρκετά από τα έργα υλοποιούνται ήδη σήµερα.

Αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα στην πράξη. Σχεδιάζουµε το
µέλλον µε αισιοδοξία, επιµονή, δουλειά και κυρίως, τεχνοκρατική
επάρκεια. Το σχέδιο θυµίζω ότι κινείται σε τέσσερις άξονες: Πρώ-
τον, ανάπτυξη σύγχρονων δικτύων και υποδοµών. Δεύτερον, ανα-
βάθµιση της αγροτικής παραγωγής. Τρίτον, υλοποίηση επενδύ-
σεων. Και τέταρτον, βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων,
µε παρεµβάσεις που προϋπολογίζονται, ειδικά για το τελευταίο,
στα 938 εκατοµµύρια ευρώ.

Πριν αναφερθώ, όµως, στα έργα του αθλητισµού, θέλω να
κάνω ειδική αναφορά στη γενναία στάση που κράτησαν οι συντο-
πίτες µας στην περιοχή του Αρκαλοχωρίου, µετά από τον κατα-
στροφικό σεισµό του Σεπτεµβρίου του 2021. Από την πρώτη
στιγµή σπεύσαµε αρωγοί να στηρίξουµε τους πληγέντες και να
σταθούµε δίπλα στους συµπολίτες µας. Από την πρώτη ηµέρα,
συντονισµένα, µε τους συναδέλφους µου στην Κυβέρνηση ήµα-
σταν εκεί, µε µέτρα ανακούφισης και στήριξης.

Θυµίζω ότι ανταποκριθήκαµε άµεσα, ενεργοποιώντας τον νέο
µηχανισµό κρατικής αρωγής, µε συνεχή παρουσία στην περιοχή
και µε προσήλωση στον διττό στόχο: Πρώτον, η στήριξη να είναι
γρήγορη, να είναι δίκαιη, σε αυτούς που πρέπει και να ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες που δηµιουργούνται και δεύτερον, η απο-
κατάσταση να προχωρά όσο πιο γρήγορα γίνεται, µε έµφαση
στην ανθεκτικότητα κάθε παρέµβασης και έργου.

Εφαρµόσαµε ταχύτατα ένα σχέδιο στήριξης και αποκατάστα-
σης, ένα σχέδιο µε δηµοσιονοµική επίπτωση κοντά στα 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ, σχέδιο µε συστατικά, όπως η πρώτη αρωγή.
Ξεκίνησε από την επόµενη κιόλας ηµέρα από τον σεισµό, ανήλθε
στα 66 εκατοµµύρια ευρώ για επτά χιλιάδες περιπτώσεις.

Ιστορικά, είναι η µεγαλύτερη άµεση ενίσχυση σε µία συγκεκρι-
µένη περιοχή. Υπήρξε η στήριξη των επιχειρήσεων της περιοχής
µε τρία σχήµατα που διοχέτευσαν περισσότερο από 3 εκατοµµύ-
ρια ευρώ σε εκατοντάδες επιχειρήσεις της περιοχής, η έκτακτη
χρηµατοδότηση για αποκαταστάσεις και διαµορφώσεις χώρων
προς τους δήµους και την περιφέρεια, που φτάνει προς το παρόν
τα 14 εκατοµµύρια ευρώ, η άµεση εξασφάλιση της συνέχισης της
εκπαιδευτικής δραστηριότητας σε όλα τα πληττόµενα σχολεία
της περιοχής και η δροµολόγηση των επισκευών, η έκτακτη χρη-
µατοδότηση σε συνεργασία µε την περιφέρεια για τις εκκλησίες,
τους ναούς της περιοχής και φυσικά, η παροχή στεγαστικής συν-
δροµής για να επισκευαστούν και να επιδιορθωθούν τα κτήρια,
µε τη δέσµευση πόρων να φτάνει τα 175 εκατοµµύρια ευρώ.

Είναι µία διαδικασία που έχει τις δυσκολίες της -το γνωρίζετε
καλά, διότι και εσείς παλεύετε από πρώτο χέρι όλα αυτά τα ζη-
τήµατα- αλλά σε ένα πλαίσιο συνεργασίας σταδιακά βελτιώνονται
και προχωρούν.

Στη δευτερολογία µου θα µου επιτρέψετε να απαντήσω για την
πορεία του συγκεκριµένου έργου και άλλων αθλητικών έργων
που αφορούν στον Δήµο Μινώα Πεδιάδος και ιδιαιτέρως, το Αρ-
καλοχώρι.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η παρουσίαση των στοιχείων που αφορούν

τόσο στις προκαταβολές όσο και στις ενέργειες που έχει κάνει η
Κυβέρνηση σε σχέση µε την αντιµετώπιση των οδυνηρών επιπτώ-
σεων από τον σεισµό του Σεπτεµβρίου του 2021 δεν νοµίζω ότι
αµφισβητούνται από κανέναν.

Όµως, αυτό το οποίο είναι µία πραγµατικότητα και θα ήθελα
να υπάρχει κατά νου και σε εσάς, όπως και στο Υπουργείο Υπο-
δοµών -το οποίο ανταποκρίθηκε πριν από δέκα ηµέρες στο αί-
τηµά µας για αλλαγή και απλούστευση της διαδικασίας-, είναι ότι
δυστυχώς, η γραφειοκρατία, η οποία αφορά σε συγκεκριµένα
προβλήµατα, δεν δίνει το περιθώριο στις αρµόδιες υπηρεσίες να
προχωρήσουν τα έργα εξέτασης φακέλων και έγκρισης των
αδειών, προκειµένου να προχωρήσουν οι επισκευές και οι ανα-
καινίσεις. Και έτσι οι προκαταβολές τους είναι ανενεργές, είναι
βεβαίως, στους λογαριασµούς των δικαιούχων, αλλά είναι ανε-
νεργές και χρειάζεται µία άµεση παρέµβαση. 

Ο Υφυπουργός Υποδοµών ο κ. Καραγιάννης, ανταποκρινόµε-
νος, πιστεύω, στα αιτήµατα από πολλές πλευρές -γιατί το θέµα
δεν το έχω διαπιστώσει µόνο εγώ ή το τεχνικό επιµελητήριο, αλλά
πιστεύω όλοι-, µίλησε για την απλούστευση της διαδικασίας µε
νέες νοµοθετικές ρυθµίσεις που θα εισάγουν ένα νέο θεσµικό
πλαίσιο στο οποίο πρέπει να ενταχθούν και ιδιώτες µηχανικοί,
προκειµένου να ξεµπλοκάρει αυτή η διαδικασία, όπως έγινε στις
αρχικές εκτιµήσεις. Στις αρχικές εκτιµήσεις έγιναν δεκατεσσερι-
σήµισι χιλιάδες έλεγχοι µέσα σε λίγες εβδοµάδες. Και αυτό ήταν
µία επιτυχία, γιατί υπήρξε ένας συντονισµός και ιδιωτών. Οι ιδιώ-
τες, όµως, δεν µπορεί να είναι ανεξέλεγκτοι, θα πρέπει να είναι
στο µητρώο του τεχνικού επιµελητηρίου, να έχουν τη δυνατότητα
να µετέχουν σε επιτροπές, να αµείβονται µε το τεµάχιο και να επι-
βλέπονται από το αρµόδιο ΤΑΕΦ ή τη διεύθυνση. Οπότε, σε αυτό
το πλαίσιο ελπίζουµε ότι θα υπάρξει εξέλιξη και µάλιστα, πριν
από τις εκλογές, ούτως ώστε να µην πέσει αυτή η διαδικασία στη
δίνη, πιθανόν, και δεύτερων εκλογών. Δεν το ξέρω αυτό, απλώς
το λέω. Δεν πρέπει να υπάρξει άλλη καθυστέρηση σε αυτό το
θέµα.

Πάµε στο συγκεκριµένο τώρα που σας ρωτώ. Αυτό είναι πριν
από τους σεισµούς, όπως ήταν και η απόφαση για την ανακαίνιση
του γηπέδου καλαθοσφαίρισης και η απόφαση για το ανοιχτό,
δηλαδή για την ανακαίνιση και τη συντήρηση του ανοιχτού. Το
συγκεκριµένο θέµα που θέτω εγώ είναι να τροποποιηθεί ο τίτλος
του συγκεκριµένου έργου, το οποίο -υποθέτω ότι αυτό είναι, στην
απόφαση δεν αναφέρεται ούτε ο δήµος, ούτε η περιφέρεια, ούτε
τίποτε, αλλά υποθέτω ότι είναι αυτό- αναφέρεται µόνο ως: «Με-
λέτη πίστας motocross» -στο νούµερο 27 της συγκεκριµένης πο-
λιτικής απόφασης του Αυγούστου του 2021- «135.000 ευρώ
µελέτη». Σας λέω ότι για µελέτη είναι πολλά, αλλά για έργο είναι
λίγα. Κάτι πρέπει να γίνει. Δεν γίνεται είτε να σπαταληθούν χρή-
µατα είτε να ληφθούν µετά από το έργο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. Και ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, να έχουµε
απάντηση από τον κ. Αυγενάκη και να µη χρειαστεί τριτολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν προβλέπεται,
τριτολογία, κύριε Κεγκέρογλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε, λοιπόν, τώρα στα αθλητικά έργα που αφορούν στον

Δήµο Μινώα, που ιδιαιτέρως ενδιαφέρεστε και δικαιολογηµένα.
Δεν µας φτάνει ο χρόνος να αναφερθούµε στα αθλητικά έργα
που υλοποιούµε στη χώρα, αλλά και ειδικότερα στον Νοµό Ηρα-
κλείου, οπότε περιοριζόµαστε στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας. Βρί-
σκονται σε εξέλιξη τέσσερα έργα συνολικού προϋπολογισµού
2.291.000 ευρώ. 

Στο Αρκαλοχώρι, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, ολοκληρώνεται
η ενεργειακή αναβάθµιση του µικρού ανοιχτού κολυµβητηρίου,
προϋπολογισµού 100.000 ευρώ. Το έργο χρηµατοδοτείται απο-
κλειστικά από το Υφυπουργείο Αθλητισµού. Πριν από λίγες ηµέ-
ρες υπεγράφη η σύµβαση, χωρίς να κληθούµε εµείς -το χαρακτη-

ρίζω ως απρέπεια από πλευράς της δηµοτικής αρχής-, µε τον
ανάδοχο για τη συντήρηση του κλειστού γυµναστηρίου µπάσκετ,
προϋπολογισµού 721.000 ευρώ. Το έργο χρηµατοδοτείται απο-
κλειστικά από το Υφυπουργείο Αθλητισµού. Έχει ήδη δηµοσιευ-
θεί ο διαγωνισµός για τη συντήρηση του ανοιχτού κολυµβητη-
ρίου, προϋπολογισµού 670.000 ευρώ. Το έργο χρηµατοδοτείται
αποκλειστικά από το Υφυπουργείο Αθλητισµού. Είναι σε εξέλιξη
η κατασκευή του κλειστού γυµναστηρίου Καστελλίου, προϋπο-
λογισµού 800.000 ευρώ. Το έργο χρηµατοδοτείται από το πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Εσωτερικών και το Υπουργείο Αθλητισµού. 

Αναφορικά τώρα µε το έργο της µελέτης και αναβάθµισης του
χώρου εκπαίδευσης των αγώνων motocross και enduro του
Δήµου Μινώα Πεδιάδας, έχουµε και λέµε. Η πίστα έχει όντως κα-
τασκευαστεί πριν από δεκαπέντε µε είκοσι χρόνια περίπου, όµως
είχε µείνει σε αχρηστία και είναι εµφανής η εικόνα εγκατάλειψης.
Δεσµευτήκαµε αυτό να αλλάξει και να δηµιουργήσουµε µία νέα
πίστα, σύγχρονη, ασφαλή και λειτουργική. Η νέα πίστα θα έχει
τη δυνατότητα, σύµφωνα µε τα στοιχεία τα οποία έχουν έρθει
στην κυριότητά µας, να φιλοξενεί αγώνες πανελλήνιου επιπέδου
–πράγµα το οποίο το θέλουµε- και προπονήσεις, µε προτεραι-
ότητα την ασφάλεια των αναβατών και των θεατών, σύµφωνα µε
τους κανονισµούς της Αθλητικής Μοτοσυκλετιστικής Οµοσπον-
δίας Ελλάδας, τη λεγόµενη «ΑΜΟΤΟΕ». Παράλληλα, θα υποστη-
ρίζονται δράσεις εκπαίδευσης αγωνιστικής οδήγησης, αλλά και
ασφαλούς µάθησης της οδήγησης και της οδηγικής συµπεριφο-
ράς προς τα παιδιά και τις µικρές ηλικίες. Μάλιστα, δίνουµε έµ-
φαση στο εκπαιδευτικό κοµµάτι, στη διαµόρφωση σωστής οδικής
συµπεριφοράς. 

Δυστυχώς, όπως γνωρίζετε καλά, τα τροχαία είναι µία µάστιγα
που κατακλύζει τη χώρα µας, ιδιαιτέρως την Κρήτη. Δίνουµε, λοι-
πόν, ιδιαίτερη έµφαση στην ασφαλή µάθηση της οδήγησης και
στην καλλιέργεια της σωστής οδικής συµπεριφοράς. Η πίστα
αυτή θα συµβάλει τα µέγιστα, είµαστε βέβαιοι. Το έργο, λοιπόν,
της µελέτης και αναβάθµισης του χώρου εκπαίδευσης και αγώ-
νων motocross και enduro του Δήµου Μινώα Πεδιάδας, είναι προ-
ϋπολογισµού 135.000 ευρώ, σύµφωνα µε το τεχνικό δελτίο που
έφτασε σε εµάς, στο Υπουργείο, το οποίο το αποδεχτήκαµε ως
έχει. Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική απόφαση καθώς και τον
κωδικό του έργου. Σίγουρα θα σας ενδιαφέρει αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ωστόσο, θυµίζω ότι ακολούθησε η µεταρρύθµιση του αναπτυ-
ξιακού προγραµµατισµού της χώρας και το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, «ΠΔΕ», όπου αντικαταστάθηκε από το Εθνικό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης, το λεγόµενο «ΕΠΑ». Έχουµε, λοιπόν, µία
µεταβατική περίοδο κατά την οποία όλα τα έργα του παλιού
«ΠΔΕ» έπρεπε να µεταφερθούν στο «ΕΠΑ». Και φυσικά, έπρεπε
να υπάρξει µία σειρά, µία προτεραιοποίηση. Προηγήθηκαν τα
συµβασιοποιηµένα έργα.

Πού βρισκόµαστε τώρα, λοιπόν, µε την περίπτωση τη συγκε-
κριµένη; Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας ενηµερώσω ότι είµα-
στε στο τελευταίο στάδιο της µετάπτωσης, της µεταφοράς
δηλαδή της µελέτης και του έργου αναβάθµισης του χώρου εκ-
παίδευσης και αγώνων motocross και enduro στο «ΕΠΑ». Τις επό-
µενες ηµέρες θα έχει µεταφερθεί και άµεσα -πολύ άµεσα- θα
προκηρυχθεί ο διαγωνισµός για τη µελέτη του έργου. Το κόστος
το οποίο περιγράφετε, δεν το εκτιµήσαµε εµείς, ήρθε ως αίτηµα
µε τεχνικό δελτίο από τη δηµοτική αρχή. Είναι κάτι το οποίο το
ακούµε, ωστόσο δεν θα κάνουµε σκόντο σε ένα έργο το οποίο το
θεωρούµε ιδιαιτέρως σηµαντικό. Άρα, εάν υπάρχει πρόβλεψη ή
απαίτηση για παραπάνω χρηµατοδότηση και για την κατασκευή
του, εµείς εδώ είµαστε. Δεν αρνηθήκαµε ποτέ να βοηθήσουµε
την περιοχή, και ειδικά σε τέτοιες περιπτώσεις για έργα τα οποία
θεωρούµε εξαιρετικά σηµαντικά. 

Τέλος, µιας και αναφερθήκατε στον ηµιµαραθώνιο Κρήτης,
θέλω να δηλώσω ότι τον στηρίζουµε µε όλες µας τις δυνάµεις -
και µε φυσική παρουσία-, αλλά κυρίως και µε οικονοµική δυνα-
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τότητα χρηµατοδότησης, διότι το θεωρούµε ένα εξαιρετικό γε-
γονός από µία εξαιρετική οµάδα νέων ανθρώπων που ξεκίνησε
ερασιτεχνικά και έχει συµβάλλει σε µέγιστο βαθµό και στην ποι-
ότητα και στον πολιτισµό και στην προβολή της περιοχής, αλλά
κυρίως και στην αθλητική κουλτούρα η οποία καλλιεργείται µέσα
από αυτό το µοναδικό αθλητικό δρώµενο, το οποίο είναι κατα-
πληκτικό. Και είναι αξιέπαινοι όλοι όσοι συµβάλλουν σε αυτή τη
διοργάνωση.

Να πω και ένα τελευταίο, το οποίο επίσης σας αφορά, γιατί εν-
διαφερθήκατε και προσωπικά. Αναφέροµαι στο ποδοσφαιρικό
γήπεδο του Καστελλίου. Αύριο έχω συνάντηση µε τους εκπρο-
σώπους των φορέων για να δούµε αυτό το ζήτηµα, που και εσείς
αναδείξετε. Και εδώ είµαστε να βοηθήσουµε µε κάθε τρόπο την
περιοχή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν περάσουµε στις επόµενες τρεις ερωτήσεις αρµοδιότητας

του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, επιτρέψτε µου να
ανακοινώσω τις ερωτήσεις που δεν θα συζητηθούν.

Η πρώτη µε αριθµό 385/1-2-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Προστασία της πρώτης κατοικίας», δεν θα συζητηθεί κα-
τόπιν συνεννόησης. 

Η δεύτερη µε αριθµό 373/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ζητήµατα νοµιµότητας
στη λειτουργία του Τρένου του Πηλίου», δεν θα συζητηθεί κατό-
πιν συνεννόησης. 

Η εικοστή τέταρτη µε αριθµό 390/3-2-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη Κουρου-
µπλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σε νέο οικονο-
µικό αδιέξοδο, οι πολίτες της δυτικής Αθήνας από την κοινωνικά
ανάλγητη απόφαση της κυβέρνησης να προβεί σε αύξηση των
αντικειµενικών τιµών των ακινήτων», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης. 

Η εικοστή έβδοµη µε αριθµό 403/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κυριακής Μάλαµα  προς την Υπουρ-
γό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η σκανδαλώδης δυσ-
λειτουργία του συστήµατος “Έπαφος” προκαλεί αναταραχή στο
Δηµοτικό Σχολείο Αφύτου Χαλκιδικής», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης. 

Η εικοστή όγδοη µε αριθµό 404/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Χαρίτση προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Χωρίς υγειονοµική κάλυψη και αντιµετώπιση
των επειγόντων περιστατικών οι κάτοικοι της νοτιοανατολικής
Πυλίας», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Η δωδέκατη µε αριθµό 392/5-2-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Αποστολή στοιχείων στους δήµους για τα σει-
σµόπληκτα κτήρια, ώστε να προχωρήσουν στις υποχρεωτικές εκ
του νόµου απαλλαγές φόρων και τελών», δεν θα συζητηθεί κα-
τόπιν συνεννόησης. 

Η δέκατη έκτη µε αριθµό 393/5-2-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Σε οµηρία δεκάδες ιδιοκτήτες - Απαραίτητη
η διόρθωση / προσαρµογή των κτηµατολογικών πινάκων όσον
αφορά στους γεωργικούς κλήρους που απαλλοτριώνονται στο
πλαίσιο της δηµιουργίας του νέου διεθνούς αεροδροµίου στο Κα-
στέλι», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Η δέκατη ένατη µε αριθµό 394/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση του
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Δυνατότητα εφάπαξ εξόφλη-

σης ληξιπρόθεσµων χρεών στα ασφαλιστικά ταµεία, χωρίς πρό-
σθετα τέλη και πρόστιµα», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόη-
σης. 

Η εικοστή δεύτερη µε αριθµό 398/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση
του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Θέσπιση ειδικού καθεστώτος στις τιµές καυσίµων στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα Ροδόπης», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόη-
σης.

Η ένατη µε αριθµό 375/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Για τα χρόνια προ-
βλήµατα στη λειτουργία του Κέντρου Επαγγελµατικής Κατάρτι-
σης (ΚΕΚ) ΑΜΕΑ, πρώην ΟΑΕΔ, στο Γαλάτσι και την ανεργία
στους αποφοίτους και στα ΑΜΕΑ που τείνει να πάρει καθολικά
χαρακτηριστικά», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 387/2-2-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λα-
µπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ανάγκη διασφάλι-
σης της εργασίας των ήδη διορισµένων υγειονοµικών της προ-
κήρυξης 2Κ/2019 καθώς και άµεσης πρόσληψης των νέων επιτυ-
χόντων», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 396 /6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Για τις τραγικές ελλείψεις στο Κέντρο Υγείας
Πολιχνίτου Δυτικής Λέσβου», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεν-
νόησης.

Η εικοστή τρίτη µε αριθµό του 406/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Να ενισχυθεί ο
ΕΦΚΑ µε µόνιµο προσωπικό για να απονεµηθούν οι χιλιάδες εκ-
κρεµείς συντάξεις στο Νοµό Ηρακλείου Κρήτης», δεν θα συζη-
τηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Και τέλος, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η
τέταρτη µε αριθµό 369/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Απόδοση ευθυνών για τον θάνατο εργάτριας στην
καθαριότητα στο Δήµο Ξυλοκάστρου - Ευρωστίνης και τις συν-
θήκες εργασίας στους δήµους».

Εισερχόµαστε, λοιπόν, στις τρεις επίκαιρες ερωτήσεις αρµο-
διότητας, όπως προείπα, του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών, στις οποίες θα απαντήσει ο Υπουργός  κ. Κωνσταντίνος
Καραµανλής. 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 363/27-1-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Χριστίνας Αλεξοπούλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Υπογειοποίηση τµήµατος της σιδηροδρο-
µικής γραµµής Κορίνθου - Πάτρας».

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλή σας µέρα, κύριοι Υπουργοί. 
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω

πάρα πολύ που βρίσκεστε σήµερα στο Εθνικό µας Κοινοβούλιο
µετά την επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα πολύ πρόσφατα και
σας ευχαριστώ που βρίσκεστε σήµερα εδώ, για να απαντήσετε. 

Οι πολίτες της Αχαΐας, κύριε Υπουργέ, για δεκαετίες άκουγαν
πολλές υποσχέσεις για έργα που θα άλλαζαν δήθεν την καθηµε-
ρινότητά τους και την τοπική οικονοµία. Δυστυχώς, τα προηγού-
µενα χρόνια ελάχιστες υλοποιήθηκαν, µε αποτέλεσµα η Πάτρα,
η Αχαΐα, που είναι η µεγαλύτερη πύλη εισόδου της χώρας µας
από τη Δύση, να είναι ουσιαστικά στο περιθώριο. 

Αυτό, όµως, άλλαξε και άλλαξε µε την Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και επί της δικής σας θητείας στο κοµβικό Υ-
πουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Η µεγαλύτερη απαίτηση του
αχαϊκού λαού που ήταν η Πατρών - Πύργου επιτέλους ξεκίνησε
και, από µακέτες που έδειχναν κάποιοι παλιότερα, σήµερα βλέ-
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πουµε εργοτάξια και εργασίες να προηγούνται κατά πολύ του αρ-
χικού χρονοδιαγράµµατος υλοποίησης του αυτοκινητόδροµου.

Ο Πρωθυπουργός στην τελευταία του επίσκεψη στην Πάτρα
δεσµεύτηκε για ογδόντα και πλέον έργα, στα οποία θα διατεθούν
πόροι που υπερβαίνουν τα 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ µε στόχο
την αξιοποίηση των µεγάλων πλεονεκτηµάτων της Αχαΐας, την
τόνωση της αναπτυξιακής προοπτικής της και τη βελτίωση της
ποιότητας ζωής των πολιτών. 

Ενδεικτικό της σηµασίας που έχουν αυτά, είναι ότι σύµφωνα
µε εκτιµήσεις του Σώµατος Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων, µε
το πέρας των έργων το τοπικό ΑΕΠ θα έχει αυξηθεί κατά 7,6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, προσθέτοντας, βεβαίως, χιλιάδες νέες θέ-
σεις εργασίας µε καλύτερες αµοιβές σε σχέση µε τις σηµερινές.
Τα έργα θα καλύψουν το χρόνιο κενό σε υποδοµές και θα δώ-
σουν νέα ώθηση σε στρατηγικής σηµασίας εµπορικές συνδέσεις
αφ’ ενός µε το εξωτερικό και αφ’ ετέρου µε την υπόλοιπη ελλη-
νική αγορά χάρη στην αναβάθµιση των δυνατοτήτων της περιο-
χής σε ό,τι αφορά στις µεταφορές και τα logistics. Παράλληλα,
η τοπική επιχειρηµατικότητα και ο πρωτογενής τοµέας θα επω-
φεληθούν από την καλύτερη αξιοποίηση των δράσεων του πανε-
πιστηµίου. 

Από τα κορυφαία έργα και νευραλγικής σηµασίας για την ανά-
πτυξη της Αχαΐας και της δυτικής Ελλάδας ευρύτερα είναι η
έλευση του τρένου και η υπογειοποίηση τµήµατος της σιδηρο-
δροµικής γραµµής. Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών έχει
ξεκινήσει να υλοποιεί το σηµαντικό αυτό έργο της κατασκευής
της νέας διπλής σιδηροδροµικής γραµµής Κορίνθου - Πατρών.
Ιδιαίτερο τοπικό ενδιαφέρον για την πόλη της Πάτρας έχει το
τµήµα της γραµµής µήκους 10,9 χιλιοµέτρων από το Ρίο µέχρι
τον νέο λιµένα. 

Τον Ιούνιο του 2021, η Κοµισιόν απέρριψε το αίτηµα για χρη-
µατοδότηση µε 168 εκατοµµύρια ευρώ µέσω του µηχανισµού
συνδέοντας την Ευρώπη, το οποίο αφορούσε στο τµήµα του σι-
δηροδροµικού έργου µεταξύ Ρίου - Αγίου Διονυσίου που είναι
συνολικού κόστους 198 εκατοµµύρια ευρώ και αποτελεί το προ-
τελευταίο τµήµα πριν η γραµµή φτάσει στο νέο λιµάνι της Πά-
τρας. Η Κοµισιόν απέρριψε το αίτηµα χρηµατοδότησης της ΕΡ-
ΓΟΣΕ, γιατί θεωρεί υψηλό το κόστος του έργου και δαπανηρή τη
λύση της πλήρους υπογειοποίησης στο τµήµα της γραµµής Ρίο
- Άγιος Διονύσιος - νέο λιµάνι µήκους εξίµισι χιλιοµέτρων που
αποτελεί αίτηµα των φορέων της πόλης. 

Η πρόταση του Υπουργείου Υποδοµών είναι η υπόγεια διέ-
λευση από τον πυκνό αστικό ιστό της πόλης της Πάτρας συνολι-
κού µήκους 5,16 χιλιοµέτρων από την περιοχή πριν την οδό
Κανελλοπούλου έως µετά τον Άγιο Ανδρέα, όπου θα αναδύεται
στην περιοχή της Ακτής Δυµαίων, για να καταλήξει επιφανειακά
στον νέο λιµένα. 

Η τοπική κοινωνία επιθυµεί το βέλτιστο δυνατό αποτέλεσµα,
να υπογειοποιηθεί το µεγαλύτερο δυνατό τµήµα της γραµµής,
καθότι αυτό θα αποτελέσει εφαλτήριο ανάπτυξης για την Πάτρα
και την Αχαΐα. 

Με βάση τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε: Ποιος είναι
ο σχεδιασµός του Υπουργείου, σχετικά µε την υπογειοποίηση
τµήµατος της γραµµής Κορίνθου - Πατρών; Και δεύτερον: Ποια
είναι η χρηµατοδότηση και το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του
εν λόγω έργου; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Αγαπητή κυρία συνάδελφε, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να σας ευχαριστήσω για την ερώ-
τησή σας, η οποία νοµίζω µου δίνει την αφορµή να αναφερθούµε
στο πολύ σηµαντικό έργο της υπογειοποίησης, για το οποίο,
όπως πολύ σωστά αναφέρατε, έχουν ακουστεί εδώ και πάρα
πολλά χρόνια πολλές και βαρύγδουπες υποσχέσεις. Και εδώ θα
µου επιτρέψετε να πω ότι, δυστυχώς, στην πολιτική ζωή του
τόπου κατά κανόνα υπόσχονται τα πάντα εκείνοι που δεν έχουν
καµµία ελπίδα να τα υλοποιήσουν. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε συγκεκριµένα τι έχει γίνει στην Πάτρα.
Όπως είπατε και εσείς, υπάρχει εδώ και αρκετό καιρό το αίτηµα

των πολιτών της Πάτρας που είναι αίτηµα, όµως, όλης της κοι-
νωνίας, αλλά και ένα ζήτηµα πολύ σοβαρό για το πώς και µε
ποιον τρόπο θα υπογειοποιήσουµε το λιµάνι της Πάτρας µε τον
σιδηρόδροµο. 

Εδώ και χρόνια η Πάτρα είναι µια πόλη χωρισµένη στα δύο και
εδώ και εδώ αρκετά χρόνια έχουν παρουσιαστεί αρκετές προτά-
σεις οι οποίες, όπως πολύ σωστά είπατε στην ερώτησή σας, δεν
υπήρξαν ποτέ υλοποιήσιµες για έναν πάρα πολύ απλό λόγο τον
οποίον συνήθως στην Ελλάδα και εµείς οι πολιτικοί θέλουµε πολ-
λές φορές να αγνοούµε: Πού θα βρούµε τα χρήµατα, πώς θα το
χρηµατοδοτήσουµε. 

Εποµένως, η λύση η οποία είχε προταθεί στο παρελθόν -και
δεν θέλω να πάω στο χθες, γιατί νοµίζω ότι τα έχουµε συζητήσει
στη Βουλή αρκετές φορές- και όλες οι λύσεις, οι οποίες έχουν
προταθεί ακόµα και από τοπικούς φορείς υπήρξαν λύσεις οι
οποίες ήταν εκτός κάθε λογικής, διότι απλούστατα δεν µπορού-
σαν να χρηµατοδοτηθούν. Εποµένως, για να είµαστε σαφείς δεν
θα κατασκευάζονταν ποτέ. 

Εµείς αντιθέτως, όπως πολύ σωστά είπατε, καθίσαµε και µε-
λετήσαµε τη διαδικασία µε µεγάλη προσοχή και διαπιστώσαµε
ότι µπορεί να υπάρξει µερική υπογειοποίηση 5,2 χιλιοµέτρων µε
τη µέθοδο του cut and cover. Μιλάµε, δηλαδή -για να το πούµε
αυτό άλλη µια φορά- για υπογειοποίηση στο σύνολο του πυκνού
αστικού ιστού της Πάτρας που είναι και το ζητούµενο. 

Παράλληλα, άλλα 1,7 χιλιόµετρα είναι περίπου αθροιστικά οι
ράµπες ανόδου και καθόδου, ενώ τα επιφανειακά τµήµατα συνο-
λικά θα αθροίζουν 3,8 χιλιόµετρα. Διατηρούµε τις οκτώ υφιστά-
µενες στάσεις κατά το µήκος του έργου και έξι από αυτές
µετατρέπονται σε υπόγειες, ενώ προσθέτουµε επιπλέον στάσεις
στο λιµάνι. Ο νέος σχεδιασµός πληροί όλες τις προϋποθέσεις
ασφαλείας. Έχουµε διαβάσεις οχηµάτων, δέκα πεζογέφυρες, κα-
ταργούµε όλες τις υφιστάµενες επικίνδυνες ισόπεδες διαβάσεις. 

Εποµένως, τι κάνουµε µε αυτό το έργο; Πρώτον, εκπονούµε
ένα έργο ρεαλιστικό που χρηµατοδοτείται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Δεύτερον, απελευθερώνουµε το κέντρο της πόλης. Δεν
θα είναι κοµµένη, αν θέλετε, η πόλη στα δύο και θα σας έλεγα
ότι αποδίδουµε την Πάτρα πίσω στους Πατρινούς µετά από δε-
καετίες. Τρίτον, ανοίγουµε την πόλη µε µέτωπο στη θάλασσα. Τέ-
ταρτον, πετυχαίνουµε και µε περιβαλλοντικούς όρους τη βέλτι-
στη τεχνικά λύση και µε ουσιαστικές παρεµβάσεις αστικής ανά-
πλασης. Πέµπτον, διατηρούµε σε λειτουργία τον προαστιακό.
Έκτον, ελαχιστοποιούµε την οπτική και την ηχητική όχληση.
Έβδοµον, ενισχύουµε την ασφάλεια πεζών και οδηγών. 

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω για τα χρονοδιαγράµ-
µατα. Όπως γνωρίζετε, επειδή παρακολουθείτε τα θέµατα της
Πάτρας και του νοµού σας µε ιδιαίτερη επιµέλεια, το έργο αυτό
έχει δηµοπρατηθεί µε τη διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλό-
γου, αφού έχουµε πάρει την έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για τη µεγάλη µεταρρύθµιση µεταξύ ΟΣΕ και ΕΡΓΟΣΕ,
έτσι ώστε τα σιδηροδροµικά έργα να µην παίρνουν πλέον πολύ
µεγάλο χρόνο για να υλοποιηθούν και να µην εκτοξεύονται οι
προϋπολογισµοί τους. Γι’ αυτό χρησιµοποιούµε τη διαδικασία της
µελετοκατασκευής, όχι των κατακερµατισµένων εργολαβιών
όπως γινόταν στο παρελθόν, κάτι το οποίο άλλωστε γίνεται σε
όλη την Ευρώπη. Αυτά θα τα αναπτύξω στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αλεξοπού-

λου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ. Από την απάντησή

σας αποδεικνύεται για ακόµα µια φορά το διαρκές ενδιαφέρον
του Υπουργείου σας για το ιδιαιτέρως σοβαρό ζήτηµα της υπο-
γειοποίησης του τρένου στην Πάτρα. 

Θα ήθελα να επισηµάνω την περιβαλλοντική και κοινωνική
πλευρά της υπογειοποίησης, η οποία θα ωφελήσει το σύνολο της
πόλης, αφού -όπως είπατε κι εσείς- αποδεσµεύονται σηµαντικές
εκτάσεις κατάλληλες για αστικές αναπλάσεις. Οι εκτάσεις αυτές
θα µπορούν να διατεθούν είτε για χώρους αναψυχής, όπως
πάρκα και παιδικές χαρές, είτε για τη δηµιουργία υποδοµών βιώ-
σιµης αστικής κινητικότητας, όπως ποδηλατόδροµοι και πεζό-
δροµοι. 
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Επίσης, είναι πολύ σηµαντική η κατάργηση όλων των υφιστά-
µενων ισόπεδων διαβάσεων, οδικών και πεζών, µε την αντικατά-
στασή τους από ανισόπεδες διαβάσεις οχηµάτων και δέκα
πεζογέφυρες, αυξάνοντας µε τον τρόπο αυτόν την ασφάλεια των
πολιτών, πεζών και οδηγών. 

Αντιλαµβανόµαστε ότι το τµήµα Ρίο - Πάτρα περιλαµβάνεται
στο µεγαλύτερο πρόγραµµα σιδηροδροµικών έργων στην ιστο-
ρία της χώρας µαζί µε άλλα πέντε έργα που διασυνδέουν τα µε-
γάλα λιµάνια µε το σιδηροδροµικό δίκτυο, ενισχύοντας ταυτό-
χρονα τη διασυνοριακή σιδηροδροµική σύνδεση µε τη Νοτιοανα-
τολική Ευρώπη. Κατά κοινή οµολογία πρόκειται για ένα έργο µε
πολλαπλά οφέλη για τους κατοίκους της ευρύτερης περιοχής,
µειώνοντας τον χρόνο πρόσβασης από και προς την Αθήνα και
τις υπόλοιπες πόλεις της Ελλάδας, η υλοποίηση του οποίου
αναµφίβολα θα αναβαθµίσει τις συνδυασµένες µεταφορές και
την εµπορική δραστηριότητα του λιµανιού της Πάτρας. 

Θα κλείσω τη δευτερολογία µου µε τα λόγια του Πρωθυπουρ-
γού µετά από ερώτηση δηµοσιογράφου στην Πάτρα: «Δεν νοείται
λιµάνι - πύλη εισόδου χωρίς τρένο, άρα δεν µπορούµε να ορα-
µατιζόµαστε την Πάτρα ως πύλη εισόδου επισκεπτών και προ-
ϊόντων, αλλά και πύλη εξόδου προϊόντων προς την Ευρώπη χωρίς
σιδηροδροµική σύνδεση». 

Τα σιδηροδροµικά έργα είναι εξαιρετικά πολύπλοκα -το είπατε
κι εσείς, κύριε Υπουργέ- και δυστυχώς κληρονοµήσαµε πάρα
πολλές εκκρεµότητες από το παρελθόν µε επικαλυπτόµενες και
περίπλοκες εργολαβίες, όπως επίσης είπατε. Έχουµε µια πλήρη
εικόνα τού τι θέλουµε να κάνουµε, έχουµε τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία και έχουµε πια και την εµπειρία να «ξεκλειδώνουµε» περί-
πλοκα σιδηροδροµικά έργα. 

Κύριε Υπουργέ, η Πάτρα και ολόκληρη η Αχαΐα προσβλέπει
στο έργο αυτό, το οποίο σε συνδυασµό µε την Πατρών - Πύργου
θα απελευθερώσει τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα του νοµού µας
και θα φέρει ανάπτυξη και ευµάρεια στην τοπική µας κοινωνία.
Ευελπιστούµε ότι οι απαιτούµενες διαδικασίες θα προχωρήσουν
γρήγορα. Η αναγκαία χρηµατοδότηση που αναφέρατε θα δοθεί
και το έργο θα υλοποιηθεί εντός εύλογου χρονοδιαγράµµατος. 

Ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα για την Αχαΐα θα ήταν καλό να µη
θυσιάζεται στον βωµό της προεκλογικής περιόδου. Δυστυχώς,
πριν από λίγες µέρες ακούσαµε υποσχέσεις µέσα στην Πάτρα
από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ και Βουλευτή Αχαΐας κ. Αλέξη Τσί-
πρα παντελώς αόριστες για ακόµα µία φορά, όπως έκανε όλα τα
προηγούµενα χρόνια, οι οποίες λέγονται µόνο προς χάριν εντυ-
πωσιασµού και τίποτε άλλο. 

Η Αχαΐα αξίζει το καλύτερο και η Κυβέρνηση αυτή τέσσερα
χρόνια τώρα έχει δείξει ότι το αφουγκράζεται, κάνοντας πράξη
έργα που για δεκαετίες τής είχαν στερήσει. Η Κυβέρνηση δε-
σµεύεται για ακόµα περισσότερα, ώστε να γίνει πραγµατικότητα
η Αχαΐα τού 2030.

Κύριε Υπουργέ, θα αλλάξουµε µαζί την Αχαΐα.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επανέρχοµαι µιλώντας για το έργο της µερικής υπογειοποί-

ησης της Πάτρας και λέω «µερικής», αν και στην ουσία είναι το
µεγαλύτερο κοµµάτι. Να σας θυµίσω εδώ και να θυµίσω και σε
όσους µας παρακολουθούν ότι µιλάµε για µια υπογειοποίηση που
ξεκινάει πριν από την οδό Κανελλοπούλου και η άνοδός της θα
γίνει στην περιοχή της Ακτής Δυµαίων. Πρακτικά µιλάµε για το
σύνολο του πυκνού αστικού ιστού της Πάτρας και όπως σας είπα,
επιπλέον θα έχουµε σχεδόν δύο χιλιόµετρα, τα οποία θα είναι οι
ράµπες ανόδου και καθόδου. Εποµένως, µιλάµε για παραπάνω
και κοντά στα έξι από τα οκτώ χιλιόµετρα θα είναι υπογειοποι-
ηµένα. 

Εδώ µου δίνετε την ευκαιρία να πω κάτι, επειδή -όπως είπατε-
ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ήρθε στην Αχαΐα
και για άλλη µια φορά είπε πράγµατα τα οποία δεν έχουν καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα. Θα σας έλεγα ότι το να πηγαί-
νουµε και να υποσχόµαστε την πλήρη υπογειοποίηση είναι σα να
µη θέλουµε να γίνει το έργο. Νοµίζω ότι αυτό οι συµπολίτες σας

το έχουν διαπιστώσει και το έχουν καταλάβει, γιατί καλύτερα να
κάνεις το εφικτό, αυτό που µπορείς να κάνεις, ακόµα κι αν δεν
είναι το τέλειο, γιατί πολλές φορές εµείς στην Ελλάδα ισχυριζό-
µαστε ότι επιδιώκουµε την τελειότητα ως δικαιολογία για να µην
κάνουµε τίποτα και αυτό κάναµε όλα αυτά τα χρόνια. Με τη δι-
καιολογία ότι πρέπει να κάνουµε πλήρη υπογειοποίηση και τα
οκτώ χιλιόµετρα, στην ουσία δεν κάναµε τίποτα, διότι αυτό ήταν
κάτι ανέφικτο, αυτό βρισκόταν στον απέραντο χώρο του επιθυ-
µητού. Η δήθεν ριζοσπαστική Αριστερά µάς έχει συνηθίσει πολ-
λές φορές σε αυτούς τους χώρους να ταξιδεύει. 

Πάµε τώρα επί της ουσίας. Η δηµοπράτηση του έργου, όπως
είπαµε, έχει γίνει µε τη διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου
και η δηµοσίευση του διαγωνισµού έχει ξεκινήσει, όπως γνωρί-
ζουµε όλοι, στις 3 Δεκεµβρίου του 2021. Μάλιστα, έχει ολοκλη-
ρωθεί µε την επιλογή τριών συµµετεχόντων οικονοµικών φορέων
στον διαγωνισµό. Η δεύτερη φάση και για την ακρίβεια το πρώτο
µέρος, δηλαδή ο διάλογος µε τους συµµετέχοντες για την επι-
λογή της βέλτιστης λύσης η οποία, όπως συζητήσαµε, έχει βρε-
θεί, ξεκίνησε στις 10 Ιουλίου του 2022 και έχει σχεδόν ολοκλη-
ρωθεί. 

Η ολοκλήρωση του διαγωνισµού και η ανάθεση της σύµβασης
αναµένεται να γίνει µέσα στο 2023. Ο στόχος µας είναι να γίνει
µέχρι το καλοκαίρι και γι’ αυτό δουλεύουµε εντατικά, έτσι ώστε
να είµαστε µέσα στις προβλέψεις που κάνουµε. Η έναρξη των ερ-
γασιών κατασκευής, δηλαδή αυτό που όλοι επιθυµούµε, το πότε
θα µπουν οι µπουλντόζες, εκτιµάµε ότι θα γίνει το αργότερο
µέχρι το τέλος αυτού του έτους, του 2023 και τις αρχές του 2024.

Σας θυµίζω ότι η χρηµατοδότηση του έργου έχει ξεκινήσει µε
τους πόρους της προγραµµατικής περιόδου 2014 - 2020 και προ-
γραµµατίζεται η συνέχισή του µε την ένταξή του στον µηχανισµό
«CEF II», «Connecting Europe Facility II», συνδέοντας την Ευρώπη
2021 - 2027. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ακόµα και ο πιο δύσπι-
στος θα αναγνωρίσει ότι τα τελευταία τριάµισι χρόνια έχει γίνει
µια πολύ µεγάλη προσπάθεια έργα τα οποία είχαν βαλτώσει, έρ-
γα τα οποία όλοι συζητάγαµε, αλλά κανείς δεν έκανε, να έχουν
µπει σε µια σειρά. 

Το Πάτρα - Πύργος µετά από την καταστροφική επιλογή της
προηγούµενης κυβέρνησης –εξελίσσονται, µάλιστα, και κάποια
ενδιαφέροντα επεισόδια στο ειδικό δικαστήριο αυτή τη στιγµή
για το ποιος ήταν βασικός λόγος που το έργο Πατρών - Πύργου
έσπασε σε οκτώ κοµµάτια, αλλά ας µην πάµε εκεί- πλέον βρίσκε-
ται σε τροχιά υλοποίησης. Το βλέπετε όλοι καθηµερινά πηγαίνο-
ντας στην περιοχή. 

Επίσης, δεν σταµατάµε εδώ. Βρήκαµε λύση για να φτάσει το
τρένο στο λιµάνι. Όπως σας είπα, µε βάση τα χρονοδιαγράµµατά
µας, το έργο αυτό θα εκκινήσει πολύ σύντοµα και, επίσης, συνε-
χίζουµε τη σιδηροδροµική σύνδεση Πάτρα - Πύργος, που και αυ-
τό είναι ένα πολύ σηµαντικό έργο µε τη µετρική γραµµή σε αυτή
τη φάση, αλλά µε στόχο να την αναβαθµίσουµε. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι ακόµα και αυτοί που συνήθως ακούνε τους
πολιτικούς να λένε πράγµατα και να µην κάνουν τίποτα, όπως γι-
νόταν στο παρελθόν, σήµερα θα έχουν έναν λόγο να καταλάβουν
ότι αυτά τα οποία είπαµε στην Πάτρα τα κάνουµε πράξη και ίσως
είναι από τις λίγες φορές στην πολιτική ζωή του τόπου που οι
προεκλογικές δεσµεύσεις γίνονται µετεκλογικές πράξεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 386/1-2-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αξιοποίηση του σταθµού «Κο-
ρωπί» για καλύτερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση των κατοίκων».

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, βλέποντας την ανθοδέ-

σµη στο έδρανο του αρίστου συναδέλφου, του καλού φίλου, του
Μανούσου Βολουδάκη, θέλω και εγώ να εκφράσω τη θλίψη µου
για τον θάνατό του. Το ήθος, ο λόγος του, η προσωπικότητά του
θα τον συνοδεύουν στο µεγάλο ταξίδι στην αιωνιότητα. 

Κύριε Υπουργέ, πριν λίγο καιρό συζητήσαµε σε αυτή την Αί-
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θουσα την αξιοποίηση του προαστιακού τρένου και του σταθµού
του Κορωπίου και ακούσαµε µε µεγάλη χαρά τότε να µας λέτε
για την επέκταση του προαστιακού προς το Λαύριο. Μάλιστα,
ήσαστε πολύ συγκεκριµένος βάζοντας ένα χρονοδιάγραµµα πε-
νταετίας όπου το έργο λίγο-πολύ θα έχει ολοκληρωθεί, ξεκινώ-
ντας από αυτή τη χρονιά όπου περιµένουµε τη συµβασιοποίησή
του. 

Μέχρι τότε, όµως, θέλω να προτείνω σε εσάς να καλύψουµε
τις ανάγκες της γύρω περιοχής των δήµων που είναι γύρω από
τον σταθµό, ούτως ώστε περιµένοντας το µεγάλο έργο που θα
δώσει την οριστική λύση, βεβαίως, να µην ταλαιπωρούνται οι πο-
λίτες. Υπάρχει συγκοινωνία η οποία περνά µέσα από όλο το Κο-
ρωπί και καταλήγει στον σταθµό. Υπάρχει και συγκοινωνία του
ΚΤΕΛ από τους γύρω δήµους. Όµως, τα δροµολόγια είναι αρκετά
αραιά και καταλαβαίνετε ότι αυτό δεν είναι εξυπηρέτηση. 

Η πρότασή µου, λοιπόν, είναι να µελετήσετε την πύκνωση δρο-
µολογίων των υπαρχόντων γραµµών, αλλά και µήπως µια αστική
συγκοινωνία θα µπορέσει να συνδέσει Πόρτο-Ράφτη µε Μαρκό-
πουλο αλλά και την ευρύτερη περιοχή µε διάφορες στάσεις και
να καταλήγει στον σταθµό προαστιακού µετρό του Κορωπίου, σε
ώρα που θα µπορεί ο κάθε συµπολίτης µας να µην περιµένει ιδι-
αίτερα, αλλά να επιβιβάζεται σε κάποιο λογικό χρόνο, σε µερικά
λεπτά, στον προαστιακό ή στο µετρό και να φεύγει προς διάφο-
ρες κατευθύνσεις. Αυτή είναι η παρότρυνσή µου και ακριβώς
αυτό είναι που θέλω να µελετήσετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βλάχο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε και µένα να εκφράσω τα θερµότατα συλ-

λυπητήριά µου για τον χαµό του Μανούσου Βολουδάκη, ενός συ-
ναδέλφου ο οποίος νοµίζω ότι µια λέξη τον χαρακτήριζε, η ευπρέ-
πεια και νοµίζω ότι αυτό πολλές φορές στην πολιτική ζωή του
τόπου λείπει. Και βλέποντας και εγώ τώρα την ανθοδέσµη δίπλα,
θεωρώ ότι πρέπει όλοι να θυµόµαστε τον πολιτικό αυτόν από τα
Χανιά, ο οποίος νοµίζω ότι µε το ήθος του µας δίδαξε, τουλάχι-
στον, σε εµάς τους νεότερους, πολλά. 

Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι τα
τελευταία τέσσερα χρόνια έχει γίνει µια συστηµατική προσπάθεια
για να αλλάξουµε την εικόνα των αστικών συγκοινωνιών ευρύ-
τερα στην Αττική. Έχουµε αυξήσει τα λεωφορεία που κυκλοφο-
ρούν στους δρόµους, έχουµε αυξήσει τους διαθέσιµους συρ-
µούς µετρό, έχουµε ενώσει το αεροδρόµιο µε τον Πειραιά δίνο-
ντας έξι σταθµούς στην ευρύτερη περιοχή µειώνοντας τις χρο-
νοαποστάσεις και έχουµε κάνει και κάτι πρωτοφανές, θα σας
έλεγα, έχουµε µεταφέρει συγκοινωνιακό έργο σε ιδιώτες παρό-
χους, χωρίς, βέβαια, να αµφισβητήσουµε τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα των αστικών συγκοινωνιών και όλα αυτά νοµίζω ότι είναι
ορατά και γίνονται αντιληπτά από το επιβατικό κοινό. 

Δεν ισχυρίζοµαι εδώ ότι τα έχουµε κάνει όλα τέλεια. Έχουµε
πολύ δρόµο να διανύσουµε. Όµως, δουλεύουµε συστηµατικά και
προσπαθούµε για να βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο τις αστι-
κές συγκοινωνίες.

Να σας πω εδώ ότι σε λίγο καιρό, σε λίγες εβδοµάδες, θα υπο-
γράψουµε τη σύµβαση µε χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης για
τα νέα «πράσινα» οχήµατα µηδενικών ρύπων, που τους επόµε-
νους µήνες θα έρθουν κι αυτά στη χώρα µας, κάνοντας έτσι το
δεύτερο αποφασιστικό βήµα να ανανεώσουµε το τροχαίο υλικό,
ένα τροχαίο υλικό που είχε ανανεωθεί από το 2009. 

Πάµε τώρα να συζητήσουµε την ερώτησή σας. Πολύ σωστά
θυµηθήκατε και το αναφέρατε και σας ευχαριστώ γι’ αυτό, κύριε
Βλάχο, ότι συζητήσαµε πριν από τρεις µήνες τη διαδικασία και
όλο το έργο που έχει να κάνει µε την επέκταση του προαστιακού
και για τα δύο αυτά σύνθετα σιδηροδροµικά έργα που έχουµε
βάλει στις ράγες. Και αυτό το έργο, όπως πολύ σωστά, µε τη δια-
δικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου έχει δηµοπρατηθεί, αλλά
θα πάρει τουλάχιστον πέντε µε έξι χρόνια για να υλοποιηθεί. Μι-
λάµε για ένα συγκοινωνιακό κόµβο, τον συγκοινωνιακό κόµβο του
Κορωπίου, ο οποίος αυτή τη στιγµή -έχετε δίκιο- αντιµετωπίζει

πάρα πολλά προβλήµατα. 
Να πούµε, όµως, τα πράγµατα πώς έχουν µε νούµερα. Η συ-

γκοινωνιακή εξυπηρέτηση της περιοχής πραγµατοποιείται σή-
µερα από πέντε λεωφορειακές γραµµές, οι οποίες διασυνδέονται
µε τον σταθµό του Κορωπίου ενισχύοντας τη διαλειτουργικότητά
τους µε τα µέσα σταθερής τροχιάς. Τι σηµαίνει πέντε γραµµές
για να καταλάβει ο κόσµος; Ότι πραγµατοποιούνται διακόσια εξή-
ντα τρία δροµολόγια καθ’ όλη τη διάρκεια της ηµέρας από δε-
καεπτά οχήµατα. Αυτό συµβαίνει σήµερα.

Αφού διάβασα την ερώτησή σας, επικοινώνησα µε τον ΟΑΣΑ
και του ζήτησα –ο ΟΑΣΑ να θυµίσουµε εδώ σε όλους ότι είναι ο
καθ’ ύλην αρµόδιος φορέας για την υλοποίηση των πολιτικών και
των αλλαγών των διαδροµών στις αστικές συγκοινωνίες- να επα-
νεξετάσει τον προγραµµατισµό του δροµολογίου, εκµεταλλευό-
µενοι, αν θέλετε, το πολύ θετικό αντίκτυπο που έχει η σύµπραξή
µας µε ιδιώτη πάροχο, µε τα ΚΤΕΛ. Πρόσφατα, λοιπόν, έχουµε
τροποποιήσει τη σύµβαση των ΚΤΕΛ, και στην ουσία έχουµε αυ-
ξήσει τον αριθµό λεωφορείων των ΚΤΕΛ που έχουν µπει στο δί-
κτυο της ΟΣΥ. Έτσι πολύ σύντοµα οι πέντε λεωφορειακές γραµ-
µές θα ενισχυθούν µε τέσσερα επιπλέον οχήµατα. Δηλαδή, κά-
νοντας δεκτή αν θέλετε την πρότασή σας, θα έχουµε αύξηση της
τάξεως του 20%. Αυτό θα αναλογεί σε µια αντίστοιχη πύκνωση
των δροµολογίων. Δηλαδή, για να µιλάµε συγκεκριµένα µε νού-
µερα, τα διακόσια εξήντα τρία δροµολόγια που εκτελούνται σή-
µερα, σε λίγες εβδοµάδες θα αυξηθούν κατά εξήντα, δηλαδή θα
έχουµε τριακόσια είκοσι τρία δροµολόγια. 

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα σας αναφέρω και
το ερώτηµα που είχε να κάνει µε τα ηχοπετάσµατα, το οποίο
έχετε γράψει στην ερώτησή σας, για να λύσουµε και αυτό το ζή-
τηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υ-

πουργέ.
Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, όσα είπατε

είναι αληθή και, πράγµατι ,έχουν συµβάλει θετικά στην εξυπηρέ-
τηση των πολιτών. Σίγουρα η κατάσταση είναι καλύτερη και θέ-
λουµε να την κάνουµε πιο καλή. Ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς
µήνες, από την άνοιξη και µετά, το Πόρτο Ράφτη που είναι µια
ολόκληρη πολιτεία χρειάζεται εξυπηρέτηση και ο Δήµος Μαρκο-
πούλου στο σύνολό του προς τον σταθµό.

Το Κορωπί, έχοντας µικρά λεωφορεία τα οποία περνούν από
τους εσωτερικούς δρόµους της πόλης του, θεωρώ ότι σε µεγάλο
βαθµό, για να είµαστε δίκαιοι, εξυπηρετούν τον κόσµο. Κάτι ανά-
λογο πιστεύω ότι µπορεί να γίνει και µε το Μαρκόπουλο. Δεν
ξέρω αν θα γίνει µόνο από το ΚΤΕΛ το οποίο έχει κάποια δροµο-
λόγια ή αν θα γίνει και µε µικρότερα λεωφορεία, διότι για πολ-
λούς µήνες το επιβατικό κοινό δεν είναι µεγάλο και θα µπορεί να
εξυπηρετεί και µε µικρότερα λεωφορεία, ή µε µια δηµοτική συ-
γκοινωνία του Μαρκόπουλου. 

Θέλουµε να αξιοποιήσουµε τον σταθµό, δηµιουργώντας απο-
συµφόρηση στους δρόµους προς την Αθήνα που τα τελευταία
χρόνια και λόγω πανδηµίας υπάρχει πολύ µεγάλη επιβάρυνση 

Δέχοµαι ότι µε τη µελέτη που κάνετε σίγουρα θα βελτιωθεί η
κατάσταση, θα πυκνώσουν τα υπάρχοντα δροµολόγια. Κατ’
αρχάς αυτό είναι θετικό. Σε ποιο βαθµό θα γίνει, προφανώς ούτε
εγώ είµαι σε θέση να το αξιολογήσω, πιθανόν ούτε και εσείς. Ο
ΟΑΣΑ θα προτείνει έχοντας τα στοιχεία και τα δεδοµένα. Εγώ
κάνω την πολιτική και την κοινωνική προσέγγιση στο όλο θέµα
και αυτό είναι που θέλω να αξιοποιηθεί. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι, ότι ενώ σταθµός του Κορω-
πίου είναι κεντρικός και καθηµερινά επιβιβάζονται και αποβιβά-
ζονται χιλιάδες επιβάτες, ιδιαίτερα τις δύσκολες ηµέρες του
χειµώνα οι επιβάτες είναι εντελώς ακάλυπτοι από χιόνι και από
βροχή και, κυρίως, από αέρα. Κινδυνεύουν πραγµατικά. Και το
ότι µέχρι σήµερα δεν έχουµε κάποιο συµβάν ίσως είναι από τύχη. 

Δεν στέκεσαι στην αποβάθρα τις µέρες που έχει αέρα. Ο κό-
σµος υποφέρει και κοιτάζει να απαγκιάσει στα διαφηµιστικά που
υπάρχουν, αλλά αυτό δεν είναι λύση. Είναι µια παλιά ιστορία δεν
λέω ότι είναι τώρα. Εγώ έχω ασχοληθεί και στο παρελθόν. 

Δυστυχώς όµως ενώ υπάρχει κίνηση στον σταθµό, κανείς δεν
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έχει συγκινηθεί να προφυλάξει τους επιβάτες. Ζητώ την προσω-
πική σας παρέµβαση άµεσα να τοποθετηθούν πετάσµατα, τα
οποία θα προφυλάσσουν τον κόσµο από τις καιρικές συνθήκες. 

Το καλοκαίρι τα πράγµατα είναι πιο απλά, αλλά τον χειµώνα
και ειδικά αυτές τις ηµέρες είναι πάρα πολύ δύσκολα. Θα παρα-
καλούσα, λοιπόν, κλείνοντας και σε αυτό -δεν ξέρω αν είναι αρ-
µοδιότητα µόνο του δικού σας Υπουργείου ή και κάποιου
οργανισµού- αλλά θα ήθελα τη δική σας παρέµβαση, ούτως ώστε
να τοποθετηθούν αυτά τα προστατευτικά που ζητούµε προς όφε-
λος των επιβατών και για τον εκσυγχρονισµό του σταθµού. 

Πάµε στο εξωτερικό και βλέπουµε πώς είναι τα πράγµατα σε
σύγχρονους σταθµούς. Κάτι ανάλογο µπορεί να γίνει και δεν
χρειάζονται πολλά. Πολιτική βούληση αν υπάρξει σε όλα τα επί-
πεδα, όχι µόνο από εσάς, καταλαβαίνετε ότι µπορεί πολύ σύ-
ντοµα µε πολύ µικρό κόστος να µπουν αυτά τα προστατευτικά τα
οποία ζητάµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ξεκαθαρίσω εδώ, κύριε Βλάχο, γιατί γίνεται συνήθως µια

παρανόηση όταν µιλάµε για ΚΤΕΛ, ότι στα δροµολόγια της ΟΣΥ
έχουν προστεθεί πάνω από διακόσια λεωφορεία αστικού τύπου,
όχι τα κλασικά λεωφορεία ΚΤΕΛ τα οποία ο ιδιώτης πάροχος είναι
τα ΚΤΕΛ. 

Εποµένως, ειδικά στις περιοχές που είναι εκτός του κέντρου
και εκτός της ευρύτερης περιοχής, αν θέλετε, των Αθηνών έ-
χουµε καταφέρει µε τη σύµπραξη αυτή να έχουµε περισσότερα
λεωφορεία και θα σας έλεγα καλύτερες υπηρεσίες και πιο φθη-
νές. 

Μην ξεχνάτε ότι η δική µας Κυβέρνηση ήταν αυτή η οποία µεί-
ωσε το εισιτήριο από 1,40 ευρώ στο 1,20 ευρώ, κάτι το οποίο είχε
αυξήσει η προηγούµενη κυβέρνηση. Θα σας έλεγα ότι έχουµε
κάνει µια µεγάλη προσπάθεια εξορθολογισµού των οικονοµικών
της ΟΣΥ. 

Πάµε τώρα στα ζητήµατα που είπατε. Σας είπα ότι είµαστε δια-
τεθειµένοι και σε λίγες εβδοµάδες θα δείτε -θα έχουµε µια
ασφαλή εικόνα την άλλη βδοµάδα, οπότε και θα αρχίσουν τα
δροµολόγια, αλλά αυτό θα γίνει πολύ σύντοµα- την αύξηση των
δροµολογίων στην ευρύτερη περιοχή κατά 20%.

Ο ΟΑΣΑ, λοιπόν, θα εξετάσει µε πολύ µεγάλη προσοχή ακόµα
και αν πρέπει να γίνουν και τώρα κάποιες αναπροσαρµογές. Αυτή
άλλωστε είναι δουλειά του. Τα δροµολόγια δεν µπορούν να µεί-
νουν στατικά, έχετε απόλυτο δίκιο. Άλλες είναι οι ανάγκες τους
καλοκαιρινούς µήνες, καθώς το Πόρτο Ράφτη είναι µια περιοχή
η οποία έχει πολύ µεγάλη τουριστική κίνηση τους καλοκαιρινούς
µήνες, και άλλες τους χειµερινούς µήνες που εκεί µπορεί να γί-
νονται και λιγότερα δροµολόγια. 

Τώρα όσον αφορά τη διαδηµοτική συγκοινωνία, αυτό είναι κάτι
το οποίο εµείς στο Υπουργείο πολλές φορές προσπαθούµε να
πείσουµε τους δηµάρχους και τις δηµοτικές αρχές και αυτοί να
συµβάλλουν µε τη διαδηµοτική συγκοινωνία. Πολλοί δήµοι το
έχουν κάνει αυτό. Θέλω να ελπίζω ότι και οι δήµοι στην ευρύτερη
περιοχή θα το εξετάσουν. Δεν γνωρίζω αν αυτή τη στιγµή υπάρ-
χει εκτεταµένη συγκοινωνιακή κάλυψη.

Όµως αυτό για το οποίο µπορώ να σας διαβεβαιώσω, είναι ότι
-και αφού κάνουµε δεκτή την πρότασή σας και αυτό δεν το
έχουµε κάνει µόνο στη δική σας περιοχή, στην ευρύτερη περιοχή
του Κορωπίου και του Μαρκόπουλου, αλλά σε όλες τις περιοχές-
όταν υπάρχουν ανάγκες να αυξήσουµε τα δροµολόγια, το κά-
νουµε. 

Άλλωστε παραλάβαµε οκτακόσια δέκα λεωφορεία το 2019. Σή-
µερα έχουµε πάνω από χίλια τριακόσια λεωφορεία στους δρό-
µους της Αθήνας. Τα περισσότερα από αυτά, όπως βλέπετε, είναι
λεωφορεία που µε τη διαδικασία του leasing, που και αυτό ήταν
κάτι πρωτοποριακό για τα ελληνικά δεδοµένα και για το ελληνικό
δηµόσιο, έχουµε στην ουσία ανανεώσει και τον στόλο αυτό. 

Πάµε τώρα στο ζήτηµα πολύ γρήγορα µε τα προστατευτικά
περάσµατα. Έχετε απόλυτο δίκαιο. Η κατάσταση στον σταθµό
θέλει βελτίωση. Αυτό είναι αρµοδιότητα του ΟΣΕ, ανήκει, λοιπόν,

στην αρµοδιότητα ενός οργανισµού που εποπτεύει το Υπουργείο
Μεταφορών και Υποδοµών και είµαι στην ευχάριστη θέση να σας
πω ότι ήδη έχουµε δώσει εντολή, έτσι ώστε να γίνει άµεσα η απα-
ραίτητη µελέτη για να δούµε πώς µπορούµε να βελτιώσουµε και
την εικόνα του σταθµού, ο οποίος έχει πολλή κίνηση, αλλά στην
ουσία να σεβαστούµε το γεγονός ότι ειδικά τους χειµερινούς
µήνες εκεί, όπως πολύ σωστά είπατε, µαζεύεται ένας σηµαντικός
αριθµός συµπολιτών µας ο οποίος χρησιµοποιεί τα µέσα µαζικής
µεταφοράς και σήµερα η κατάσταση που υπάρχει δεν τιµά κανέ-
ναν µας. 

Εποµένως, άµεσα θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν. Η µελέτη ήδη
έχει αρχίσει εκπονείται, έτσι ώστε ο ΟΣΕ να βάλει τα προστατευ-
τικά πετάσµατα για να αντιµετωπίσουµε και εµείς αυτό το πρό-
βληµα, µέχρι φυσικά να γίνει το µεγάλο έργο του προαστιακού
που καταλαβαίνετε ότι όλοι αυτοί οι σταθµοί αλλά και οι ευρύτε-
ροι θα αναπροσαρµοστούν αισθητικά.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη

δέκατη µε αριθµό 395/6-2-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Αντισυνταγµατική Ιδιωτικοποίηση µέσω συ-
µπράξεων δηµοσίου ιδιωτικού τοµέα (ΣΔΙΤ) του εξωτερικού
δικτύου υδροδότησης στην Κέρκυρα».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα εδώ είναι πόση ακόµα συνταγµα-

τική εκτροπή. Και προφανώς δεν το απευθύνω σε εσάς, πρωτί-
στως το απευθύνω στον κ. Μητσοτάκη. Πόση ακόµα συνταγµα-
τική εκτροπή;

Έχουµε πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
την απόφαση 1866 του 2022, που ακυρώνει το ΣΔΙΤ εξωτερικού
υδροδοτικού δικτύου Αθηνών, για την ΕΥΔΑΠ δηλαδή, για τους
ίδιους λόγους και για το ίδιο περιεχόµενο που θα έπρεπε να εί-
χατε ακυρώσει οποιαδήποτε διαδικασία στην Κέρκυρα. Και ενώ
έχει ακυρώσει το Σύµβουλο της Επικρατείας το ΣΔΙΤ της ΕΥΔΑΠ,
προχωράτε µε το ΣΔΙΤ της Κέρκυρας. 

Τι λέει το Συµβούλιο Επικρατείας; Λέει δύο πράγµατα: Η πα-
ροχή ύδρευσης είναι ενιαία, δηλαδή είτε είναι οι πηγές είτε
αφορά τη βρύση είναι ενιαίο το σύστηµα και είναι δηµόσιο αγαθό
το νερό, άρα δεν µπορεί να ανήκει σε ιδιώτες, δεν µπορεί να ιδιω-
τικοποιηθεί. Όσον αφορά µε τα ΣΔΙΤ, επιτρέπεται -λέει- µε βάση
το Συµβούλιο Επικρατείας «µόνο την εκτέλεση συγκεκριµένου
κάθε φορά έργου ή την παροχή συγκεκριµένης υπηρεσίας», όχι
όµως εν προκειµένω για να γίνει συντήρηση και λειτουργία ενός
δικτύου στο σύνολο. 

Τι προβλέπει, κύριε Πρόεδρε, η απόφαση για το ΣΔΙΤ, για την
υδροδότηση της Κέρκυρας; Τριάντα χρόνια παραχώρηση, είκοσι
έξι από τα οποία είναι µόνο η συντήρηση και λειτουργία του
έργου. Αυτό που ακύρωσε το Συµβούλιο Επικρατείας για την
ΕΥΔΑΠ. 

Πόση ακόµα συνταγµατική εκτροπή, κύριε Υπουργέ; Έφερε η
Νέα Δηµοκρατία µε την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, τη µε-
ταφορά ΕΥΔΑΠ - ΕΥΑΘ στο ΤΑΙΠΕΔ. Τη ρίχνει το Συµβούλιο Επι-
κρατείας. Φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ µεταφορά ΕΥΔΑΠ - ΕΑΥΘ στο Υπερ-
ταµείο. Τη ρίχνει το Συµβούλιο Επικρατείας. Ξαναφέρνετε την
οµόφωνα για το Συµβούλιο Επικρατείας αντισυνταγµατική από-
φαση ΣΥΡΙΖΑ, την ξαναπερνάτε. Σας ρίχνει το ΣΔΙΤ της ΕΥΔΑΠ,
το ξαναφέρνετε στην Κέρκυρα. Πόση ακόµα συνταγµατική
εκτροπή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Η κουβέντα περί εκτροπής, αγαπητέ κύριε συ-
νάδελφε, ειδικά σε αυτή την Αίθουσα, θα σας παρακαλούσα να
γίνεται µε προσοχή. Καταλαβαίνω την προσπάθειά σας να δηµι-
ουργήσετε εντυπώσεις, αλλά υπάρχει και ένα όριο στον υπερβο-
λικό και εκτός ορίων πολιτικό λόγο. Εποµένως, τα περί εκτροπής
νοµίζω ότι τα έχει απαντήσει ο Πρωθυπουργός πολλές φορές.
Βλέπω ότι έχετε ζηλέψει, κατά την προεκλογική περίοδο, τη δόξα
του ΣΥΡΙΖΑ για αυτά τα ζητήµατα. 
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Εν πάση περιπτώσει, όλους θα µας κρίνει, αγαπητέ κύριε Αρ-
σένη, ο ελληνικός λαός σε λίγους µήνες που θα πάµε στις κάλ-
πες.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Εδώ υπάρχει µια πολύ
µεγάλη σύγχυση γιατί νοµίζω ότι συγκρίνετε ανόµοια πράγµατα.
Και να πάµε στο σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο µάλιστα µου έκανε
εντύπωση γιατί δεν το αναφέρατε στην ερώτησή σας. Ποιο είναι
το ζήτηµα εδώ το οποίο συζητάµε; Το ζήτηµα είναι το υδροδοτικό
πρόβληµα της Κέρκυρας, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Αυτή είναι
µια εκκρεµότητα δεκαετιών. Και µετά από δεκαετίες, έρχεται η
σηµερινή Κυβέρνηση και το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, χρησιµοποιώντας χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης για
να λύσει αυτό το θέµα. Δηλαδή, για να λύσει το υδάτινο πρό-
βληµα ενός νησιού που αποτελεί -αν θέλετε- έναν από τους πιο
σηµαντικούς τουριστικούς προορισµούς. Εποµένως αυτή τη στι-
γµή έχουµε εξασφαλίσει χρηµατοδότηση για όλες τις φάσεις του
έργου. 

Τώρα, άλλη µία σύγχυση, την οποία έχετε πει πολλές φορές
και εσείς σε αυτή την Αίθουσα. Καταλαβαίνω ότι υπάρχει µία δια-
φορετική προσέγγιση: Θεωρείτε ότι τα ΣΔΙΤ είναι ιδιωτικοποίηση.
Αυτό δεν ισχύει. Και µάλιστα µου δίνετε την ευκαιρία να απα-
ντήσω, όπως πολλές φορές έχω απαντήσει και στους αγαπητούς
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι οι ίδιοι όταν ήταν κυβέρνηση
µπήκαν στη διαδικασία να κάνουν πολλά ΣΔΙΤ και σήµερα έρχο-
νται και κατηγορούν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι
κάνοντας ΣΔΙΤ ιδιωτικοποιεί -τάχα- κάτι. 

Και εξηγούµαι: Πρώτον -και θα επανέλθω για το υδροδοτικό
θέµα της Κέρκυρας γιατί νοµίζω ότι µε όλη αυτή τη συζήτηση
περί ΣΔΙΤ στην ουσία χάνουµε την ουσία. Χάνουµε την ουσία ότι
βρίσκουµε µια λύση σε ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα. Το ΣΔΙΤ,
όµως, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν είναι ιδιωτικοποίηση. Στην
ουσία τι κάνουµε; Δίνουµε για είκοσι πέντε χρόνια ή για είκοσι
επτά χρόνια ή για τριάντα χρόνια ή για όσα χρόνια επιλέξει η πο-
λιτεία τη συντήρηση και τη λειτουργία του δικτύου, µετά τα είκοσι
πέντε χρόνια, αυτό το δίκτυο επανέρχεται στον απόλυτο έλεγχο
του δηµοσίου και µετά το δηµόσιο αποφασίζει αν θέλει να ξανα-
προβεί σε ένα συγκεκριµένο διαγωνισµό. 

Κι εσείς ο ίδιος αναφέρετε στην ερώτησή σας και παραδέχεστε
ότι ο ιδιώτης αναλαµβάνει την εκπόνηση των µελετών, την κατα-
σκευή του έργου, τη χρηµατοδότηση του έργου, τη λειτουργία
και τη συντήρηση του έργου και την επιστροφή του έργου -ακού-
στε το αυτό καλά, κύριε Αρσένη- στο ελληνικό δηµόσιο. Άρα ο
ιδιώτης αποτελεί αποκλειστικά φορέα κατασκευής, συντήρησης
και λειτουργίας του συγκεκριµένου έργου. 

Αυτό σηµαίνει -για να µιλάµε επί της ουσίας, είναι και ο κ. Βο-
ρίδης εδώ και ως νοµικός µπορεί να σας τα εξηγήσει καλύτερα
από µένα- ότι το έργο αυτό χαρακτηρίζεται ως µη ανταποδοτικό
για τον ιδιώτη, δεδοµένου ότι ο ιδιώτης -να το πούµε αυτό- για
την Κέρκυρα, όπως και για τα άλλα έργα που κάνουµε, δεν θα
έχει δικαίωµα στην εµπορική εκµετάλλευση του έργου. Μη δηµι-
ουργούµε εντυπώσεις ότι θα έρθει ο ιδιώτης και θα ακριβύνει ξα-
φνικά το νερό. Αυτός είναι ένας απίστευτος λαϊκισµός τον οποίον
κάνετε αυτή τη στιγµή. Κι επίσης ούτε δικαιούται ο ιδιώτης να
αξιώσει οποιοδήποτε πρόσοδο από τους τελικούς χρήστες. 

Ας καταλάβουµε, λοιπόν, ότι η διαχείριση του νερού, στην πε-
ρίπτωση και της Κέρκυρας, θα γίνει από δηµόσιο φορέα διαχεί-
ρισης. Για ποια ιδιωτικοποίηση, λοιπόν, µιλάτε; 

Θα σας καλούσα, λοιπόν, να επανέλθετε και να καταλάβετε ότι
τα έργα ΣΔΙΤ είναι σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Δεν
είναι ιδιωτικοποίηση. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει
να ξεκαθαρίσουµε σε αυτή την Αίθουσα και να µιλάµε µε τα πρα-
γµατικά δεδοµένα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πείτε ότι ο ιδιώτης του ΣΔΙΤ θα πάρει

τα χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης και µετά θα αναλάβει τη
συντήρηση και τη διαχείριση χωρίς να έχει κάποιο αντίτιµο; Πείτε
µας ποιο είναι αυτό το αντίτιµο, κύριε Υπουργέ. Μην το κρύβετε.
Πείτε το µας. Για ποιο λόγο θα κάνει αυτή τη δουλειά ο ιδιώτης;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Θα σας το πω.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Πάµε λίγο από την αρχή. 
Αν µιλάµε εµείς για συνταγµατική εκτροπή, δεν εφηύραµε

εµείς αυτή τη λέξη. Μιλάνε οι νοµικοί και οι δικαστές του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας µε άρθρα τους για συνταγµατική
εκτροπή της Κυβέρνησης που προχώρησε στο να διαγράψει κατ’
επιλογήν της, παράνοµα, όµως -παραβιάζοντας το σύνταγµα-
οµόφωνη σχεδόν απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου Επι-
κρατείας.

Αυτό είναι συνταγµατική εκτροπή, κύριε Πρόεδρε, γιατί το Συµ-
βούλιο Επικρατείας δεν είναι διαβουλευτικό όργανο, δεν γνωµο-
δοτεί, αλλά αποφασίζει για τη νοµιµότητα των διοικητικών πρά-
ξεων µε βάση το Σύνταγµα και τους νόµους. Και αποφάσισε ότι
είναι παράνοµες αυτές οι δύο αποφάσεις ιδιωτικοποίησης, της
Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Και αποφάσισε το Συµ-
βούλιο Επικρατείας ξανά -το επαναλαµβάνω γιατί ο Υπουργός
δεν θέλει να τα θυµάται- ότι είναι παράνοµο το ΣΔΙΤ του εξωτε-
ρικού υδροδοτικού συστήµατος, της υδροδότησης δηλαδή. Είναι
παράνοµο το ΣΔΙΤ της ΕΥΔΑΠ -της ΕΥΔΑΠ ΠΑΓΙΩΝ που ήθελαν
να δώσουν στους ιδιώτες- το ακυρώνει, ακυρώνει τον διαγωνισµό
και τι λέει; Λέει το Συµβούλιο Επικρατείας ότι τα ΣΔΙΤ µε βάση
τους νόµους σας µπορούν να αφορούν παροχή συγκεκριµένης
υπηρεσίας και έργου κάθε φορά, όχι όµως την εν γένει συντή-
ρηση και λειτουργία ενός υδροδοτικού συστήµατος, το οποίο
αφορά την κύρια διαχείριση του νερού η οποία είναι µόνο δηµό-
σια -η διαχείριση αυτή- γιατί έτσι προβλέπουν οι νόµοι προβλέ-
πουν και το Σύνταγµα. 

Αυτά λέει µε πολλή σαφήνεια, κύριε Υπουργέ. Πείτε µας σε τι
θα διέφερε αυτή η απόφαση του Συµβουλίου Επικράτειας για την
Κέρκυρα; Πάλι συνταγµατική εκτροπή κάνετε. Και µάλιστα η από-
φαση του Συµβουλίου Επικρατείας, κύριε Πρόεδρε, βασίζεται σε
νόµους που αφορούν όλη την Ελλάδα. Δεν υπήρχε µια ειδική πε-
ρίπτωση για την ΕΥΔΑΠ. 

Τώρα, µας λέτε ότι το ζήτηµα είναι η υδροδότηση της Κέρκυ-
ρας. Βεβαίως είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, το οποίο είχε φέρει το
νησί σε αδιέξοδο. Αυτά τα αδιέξοδα χρησιµοποιείτε για να φέ-
ρετε τις ιδιωτικοποιήσεις και τα ακραία κέρδη των ιδιωτών. Αυτά
τα αδιέξοδα χρησιµοποιείτε για τις συνταγµατικές σας εκτροπές.
Δώστε µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης τα χρήµατα στους δηµόσι-
ους φορείς να κάνουν αυτές τις επενδύσεις και τη διαχείριση,
όπως την κάνουν τόσο καιρό εξαιρετικά.

Έχει κάποιος να πει ότι υπήρχε κακοδιαχείριση του δικτύου
της ΕΥΔΑΠ; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Βέβαια. 

Θα σας απαντήσω, γιατί δεν ξέρετε και τι λέτε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, ναι! Και οι ιδιώτες που θα βά-

λετε, τους εργαζόµενους της ΕΥΔΑΠ θα πάρουν. Αυτούς θα πά-
ρουν γιατί µόνο αυτοί έχουν την τεχνογνωσία. Λεηλασία του
δυναµικού του δηµοσίου θα πάµε να κάνουµε. Όλα για τους ιδιώ-
τες και είναι µια χαρά! 

Όσο για το εάν τα ΣΔΙΤ είναι ιδιωτικοποίηση, σας απάντησε το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Σας λέει ότι είναι ιδιωτικοποίηση και
να σταµατήσετε τα ΣΔΙΤ στο νερό και την πώληση της ΕΥΔΑΠ και
της ΕΥΑΘ και των άλλων εταιρειών ύδρευσης. Είναι ξεκάθαρη η
απόφαση. Όσο και αν κωφεύετε, η πραγµατικότητα δεν αλλάζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ακούσαµε για άλλη µια φορά, κύριε Πρόεδρε,
πράγµατα τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα.
Αυτό, όµως, δεν µας εκπλήσσει από το ΜέΡΑ25. Είστε ένα κόµµα
το οποίο κινείστε στη σφαίρα του φαντασιακού, κύριε Αρσένη,
και λυπάµαι που το λέω.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Αρσένη, και εγώ άκουσα και δεν σας διέ-
κοψα ποτέ. Μην εκνευρίζεστε. Εδώ είµαστε να τα πούµε όλα, να
δώσουµε απαντήσεις παντού. Συγχέετε πορτοκάλια µε µήλα.
Άλλο η µία περίπτωση, άλλο η άλλη.
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Και πάλι, όµως, εδώ πέρα τι κάνετε, κύριε Αρσένη; Κάνετε κάτι
που κάνει πάντα η Αριστερά χρόνια. Η δήθεν Αριστερά, γιατί δεν
σας θεωρώ αριστερούς ούτε εσάς ούτε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ένα αρι-
στερό κόµµα έχουµε σε αυτή την Αίθουσα και είναι το ΚΚΕ, µε το
οποίο διαφωνούµε, αλλά τουλάχιστον µπορούµε να συνεννοη-
θούµε.

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς αυτή τη στιγµή; Κινείστε στον απέρα-
ντο χώρο του επιθυµητού και δεν έχετε το πολιτικό θάρρος να
έρθετε να συζητήσετε για το συγκεκριµένο πρόβληµα και να
πείτε ένα µπράβο που επιτέλους αντιµετωπίζεται µε χρήµατα του
RRF το υδάτινο πρόβληµα της Κέρκυρας, γιατί αυτό είναι το ζη-
τούµενο. 

Ακούστε τώρα σε πόσα λάθη υποπέσατε µέσα σε δύο λεπτά: 
Μας είπατε τι είναι το ΣΔΙΤ και ποιος θα το πληρώσει. Πρόκει-

ται για πληρωµές διαθεσιµότητας. Όλα τα χρήµατα αυτά καλύ-
πτονται από το RRF. Ξέρετε ποιος δίνει τα λεφτά από το RRF,
κύριε Αρσένη; Οι Ευρωπαίοι φορολογούµενοι, κύριε Αρσένη, στο
100%, αυτοί οι Ευρωπαίοι που παρακολουθούσε ο Αρχηγός σας
στο Eurogroup. Και µιλάτε εσείς για εκτροπή! Για να συνεννοού-
µαστε κάποτε σε αυτή την Αίθουσα.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Καλά, εσείς παρακολουθείτε όλη
την Ελλάδα! Τι λέτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Αρσένη, καταλαβαίνω τη σύγχυση που
υπάρχει στον εγκέφαλό σας. Πραγµατικά, όµως, την καταλαβαί-
νουν δυστυχώς και αυτοί που σας βλέπουν και σας ψηφίζουν.

Πάµε τώρα επί της ουσίας. Τι είναι το ΣΔΙΤ; Ξανά τα ίδια. Διά-
λογος του παραλόγου µε το ΜέΡΑ25. Τι να κάνουµε, όµως; Θα
τον κάνουµε. Το ΣΔΙΤ σηµαίνει σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα. Δεν σηµαίνει ιδιωτικοποίηση. Το 100% των χρηµάτων θα
τα πάρουµε από το Ταµείο Ανάκαµψης που σηµαίνει µηδέν συµ-
µετοχή από εθνικούς πόρους, κύριε Αρσένη. Ο ιδιώτης τι κάνει;
Ο ιδιώτης πρέπει να κατασκευάσει το έργο αυτό µέσα σε ένα εύ-
λογο χρονικό διάστηµα, αυτό το οποίο έχουµε συµφωνήσει, και
θα αρχίσει να πληρώνεται µετά το τέλος του έργου. 

Έχετε αλλεργία στους ιδιώτες, το καταλαβαίνω, αλλά γι’ αυτό
τα έργα ΣΔΙΤ και τα έργα παραχωρήσεων γίνονται πιο γρήγορα
και λειτουργούν καλύτερα, διότι ο ιδιώτης έχει κίνητρο να τελει-
ώσει το έργο στην ώρα του για να αρχίσει να πληρώνεται όχι από
τους πολίτες που θα πληρώνουν το νερό, αλλά από το ελληνικό
δηµόσιο µέσω του RRF, τις πληρωµές διαθεσιµότητας. 

Κοιτάξτε, κύριε Αρσένη, πραγµατικά καταλαβαίνω την προσπά-
θειά σας να δηµιουργήσετε εντυπώσεις δύο, τρεις µήνες πριν τις
εκλογές. Για άλλη µια φορά όµως ήρθατε εδώ και µας εγκαλείτε
και δεν είπατε τίποτα για το πιο σηµαντικό πράγµα: ότι αυτή τη
στιγµή και στην Κέρκυρα και σε άλλες περιοχές µε τα χρήµατα
που έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση -µε αυτά που έκανε ο
δικός σας Αρχηγός ως Υπουργός Οικονοµικών του κ. Τσίπρα πα-
ραλίγο να µας πετάξουν µε τις κλωτσιές απ’ έξω- κάνουµε πολύ
σηµαντικά έργα. Εµείς δεν έχουµε ιδεοληψίες σχετικά µε τα έργα
ΣΔΙΤ. 

Τώρα, το τι συνέβη µε το εξωτερικό υδροδοτικό δίκτυο της
ΕΥΔΑΠ και το τι συµβαίνει µε την Κέρκυρα είναι δύο διαφορετικά
θέµατα. Νοµικά θα µπορέσουµε να το συζητήσουµε όποτε θέ-
λετε. Δεν µπορώ στα τρία λεπτά να το συζητήσω.

Για το αν η ΕΥΔΑΠ κάνει σωστά τη δουλειά της, θα σας πω ένα
νούµερο: Αυτή τη στιγµή σύµφωνα µε µελέτες και της ίδιας της
ΕΥΔΑΠ στο εξωτερικό υδροδοτικό δίκτυο υπάρχουν απώλειες
πάνω από 40%. Η ΕΥΔΑΠ παίρνει από το ελληνικό δηµόσιο, από
τον Έλληνα φορολογούµενο 25 εκατοµµύρια κάθε χρόνο για να
κάνει συντήρηση του δικτύου και δεν την κάνει σωστά. Γι’ αυτό
και εµείς προτείναµε ότι πρέπει να γίνει διαγωνισµός είτε µε ΣΔΙΤ
είτε χωρίς, για να αναλάβει κάποιος σοβαρός πάροχος να κάνει
αυτά που πρέπει να γίνουν στο εξωτερικό υδροδοτικό δίκτυο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αποκλείοντας την ΕΥΔΑΠ από τον
διαγωνισµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Στο εσωτερικό υδροδοτικό δίκτυο η ΕΥΔΑΠ
έχει απώλειες της τάξης του 23%. Εποµένως αυτό είναι το φο-
βερά ικανότατο αν θέλετε ελληνικό δηµόσιο που δυστυχώς πολ-

λές φορές δεν µπορεί να κάνει σωστά τη δουλειά του. Και όπως
στην Ευρώπη, έτσι και στην Ελλάδα κάποτε θα πρέπει να σταµα-
τήσουµε να δαιµονοποιούµε τους ιδιώτες, διότι εδώ πέρα δεν µι-
λάµε για ιδιωτικοποίηση. Έρχεται το δηµόσιο, δίνει µια δουλειά
σε έναν ιδιώτη, τον εποπτεύει, το κάνει. Αυτό δεν σηµαίνει ιδιω-
τικοποίηση, κύριε Αρσένη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό ότι από τα άνω

δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα τέσσερις µαθήτριες και
µαθητές, καθώς και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Παλ-
λάδιο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 365/29-1-2023 πρώτου
κύκλου επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25
κ. Γεωργίου Λογιάδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων µε θέµα: «Το πιλοτικό πρόγραµµα διαχείρισης της εν-
δοοικογενειακής βίας στο Ηράκλειο, το µνηµόνιο συνεργασίας
µε την Scotland Yard και το άρθρο 95 του ν.2071/1992 περί ακού-
σιας νοσηλείας ψυχικά πασχόντων». Θα απαντήσει η Υφυπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Μαρία Συρεγγέλα.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να καλωσορίσω και εγώ τους µαθητές και να τους ευχηθώ

καλή επιτυχία στη ζωή τους.
Κυρία Υφυπουργέ, την Παρασκευή 13 Ιανουαρίου 2023 στην

αίθουσα του δικηγορικού συλλόγου στο Ηράκλειο Κρήτης διορ-
γανώθηκε ηµερίδα υπό την παρουσία της αντιπροέδρου του
Αρείου Πάγου µε θέµα ένα πιλοτικό πρόγραµµα διαχείρισης της
ενδοοικογενειακής βίας στο Ηράκλειο. 

Η Εισαγγελία Ηρακλείου µε ανακοίνωσή της για την εν λόγω
ηµερίδα έκανε αναφορά στη σύσταση διεπιστηµονικής οµάδας
αντιµετώπισης θεµάτων ενδοοικογενειακής βίας στην Περιφερει-
ακή Ενότητα Ηρακλείου. Μάθαµε ότι για τη σύσταση της διεπι-
στηµονικής οµάδας προβλέπεται η υπογραφή µνηµονίου συνερ-
γασίας και εµπιστευτικότητας λόγω των προσωπικών δεδοµένων. 

Η Βρετανική Πρεσβεία στην Αθήνα ανέλαβε να εκπαιδεύσει
τρεις επαγγελµατίες από το Ηράκλειο οι οποίοι συµµετείχαν στην
πρώτη αυτή συνάντηση του πιλοτικού προγράµµατος. Τον Απρί-
λιο του 2022 οι συγκεκριµένοι επαγγελµατίες ταξίδεψαν στο Λον-
δίνο, όπου και εκπαιδεύτηκαν.

Στην εκδήλωση αυτή στο Ηράκλειο στις 13 Ιανουαρίου φέτος
ήταν παρόντες εκπρόσωποι της Scotland Yard και να τονίσω ότι
δεν υπήρχε ούτε ένας εκπρόσωπος του Ιατρικού Συλλόγου Ηρα-
κλείου για να τοποθετηθεί.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάσθε:
Πρώτον, έχετε δώσει την έγκρισή σας για το συγκεκριµένο

πρότζεκτ; Υπάρχει κυβερνητική απόφαση συσχετισµού του όλου
αυτού πρότζεκτ µε την υπονόµευση του ρόλου της ιατρικής κοι-
νότητας στο Ηράκλειο για ένα θέµα πρωτίστως ιατρικό σε ένα
γενικότερο πλαίσιο κατάρρευσης του ΕΣΥ και στην Κρήτη;

Δεύτερον, το πρότζεκτ που αφορά στην ενδοοικογενειακή βία
λαµβάνει πραγµατικά υπ’ όψιν του το άρθρο 95 του ν.2071/92
περί ακούσιας νοσηλείας ψυχιατρικά πασχόντων, καθώς και όλες
τις παραγράφους του άρθρου 69Α του ν.4619/2019; 

Κυρία Υφυπουργέ, αυτή κανονικά η ερώτηση έπρεπε να απευ-
θύνεται προς το Υπουργείο Υγείας ή προς το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης. Εν τέλει απαντάτε εσείς ως Υπουργείο Εργασίας. Τι λέει
ο ν.2071/1992, τον οποίο ειρήσθω εν παρόδω τον είχε κάνει τότε
ο εξαίρετος Υπουργός κ. Σούρλας επί κυβερνήσεως Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Τι λέει ο ν.2071/1992, τον οποίο ειρήσθω εν παρόδω τον είχε
κάνει τότε ο κ. Σούρλας ο Υπουργός εξαίρετος επί κυβερνήσεως
Νέας Δηµοκρατίας; Τι γινόταν, λοιπόν, µε τον νόµο αυτό; Όταν
υπήρχε συµβάν βίας πήγαινε η Αστυνοµία και µετέφερε τον θύτη
στον εισαγγελέα και αυτός διέταζε να τον πάνε στα εξωτερικά
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ιατρεία νοσοκοµείου για εξέταση. 
Με την απαξίωση και υποστελέχωση του ΕΣΥ και µε το αστυ-

νοµοκρατούµενο κράτος, κράτος απολυταρχικού και µε τη βία
που φέρνει βία, τώρα τι γίνεται; Όταν γίνεται ένα συµβάν ενδοοι-
κογενειακής βίας πηγαίνει η Αστυνοµία µπουζουριάζει τον θύτη
και τον µεταφέρει στα κρατητήρια. Την άλλη µέρα πάει στο αυ-
τόφωρο. Τις πιο πολλές φορές δεν έχουν δικηγόρο αυτοί οι άν-
θρωποι και καταλήγουν στις φυλακές µε βαρυποινίτες. Αυτό είναι
το πρότζεκτ, λοιπόν, αντιµετώπισης ενδοοικογενειακής βίας. Εκεί
που θα έπρεπε να τους πάνε να τους εξετάσει γιατρός, τους πάνε
στα κρατητήρια. Έτσι ποινικοποιείται η ψυχική ασθένεια. 

Επί Θάτσερ -να σας θυµίσω- στους ακτιβιστές πήγαινε η αστυ-
νοµία και εφαρµόζονταν έτσι τακτικές εκφοβισµού, εκφοβισµού
της κοινωνίας τελικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η Υ-

πουργός, κ. Συρεγγέλα για την πρωτολογία της.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω, κύριε Λογιάδη, για την ερώ-

τηση αυτή που µου θέσατε αφού µας δίνετε για µία ακόµη φορά
η ευκαιρία να αναδείξουµε και πάλι τον συνεχή αγώνα της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ενάντια στην έµφυλη και ενδο-
οικογενειακή βία. Από το 2019 έχουµε προχωρήσει όχι µόνο στον
σχεδιασµό, αλλά κυρίως την υλοποίηση καίριων δράσεων για
ευαισθητοποίηση της κοινωνίας αλλά και των επαγγελµατιών για
την προστασία των θυµάτων.

Η πρόληψη και η καταπολέµηση, λοιπόν, της έµφυλης και εν-
δοοικογενειακής βίας είναι και ο πρώτος άξονας προτεραιότητας
του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την ισότητα των φύλων, το
οποίο για πρώτη φορά διαµορφώθηκε κατόπιν διαβούλευσης στο
εθνικό συµβούλιο ισότητας και µε τη συµµετοχή των κυβερνητι-
κών φορέων για την ενσωµάτωση τοµεακών πολιτικών που λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν την οπτική του φύλου.

Στο Εθνικό αυτό Σχέδιο Δράσης, το οποίο πέρασε και από
Υπουργικό Συµβούλιο, έχει ενταχθεί και η δηµιουργία εργαλείου
εκτίµησης κινδύνου ενδοοικογενειακής βίας που υλοποιούµε στο
πλαίσιο του υποέργου 8 «Οριζόντιο εργαλείο εκτίµησης κινδύνου
ενδοοικογενειακής βίας» του ευρύτερου έργου «Οριζόντιες πα-
ρεµβάσεις εθνικής εµβέλειας για την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών». 

Και επειδή από τη διατύπωση της ερώτησης αντιλαµβάνοµαι
ότι µάλλον δεν γνωρίζετε βασικές αρχές για την προστασία των
θυµάτων αλλά και βασικές υποχρεώσεις της χώρας µας που
απορρέουν από διεθνείς συµβάσεις, επιτρέψτε µου να σας ενη-
µερώσω για τα εξής: Η ανάπτυξη και η εφαρµογή διαδικασιών
εκτίµησης και εξατοµικευµένης διαχείρισης του κινδύνου για θύ-
µατα ενδοοικογενειακής βίας προβλέπεται από τη σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης, που έχουµε επικυρώσει και αποτελεί νόµο
του κράτους µας, αλλά και από ευρωπαϊκή οδηγία του 2012 για
τη θέσπιση ελάχιστων προτύπων σχετικά µε τα δικαιώµατα, την
υποστήριξη και την προστασία θυµάτων της εγκληµατικότητας. 

Απαντώντας, λοιπόν, στο πρώτο ερώτηµά σας, σας ενηµερώνω
ότι αυτό δεν είναι πρότζεκτ, αυτό που αναφέρετε. Είναι ένα επί-
σηµο, σηµαντικό και καινοτόµο έργο του Εθνικού Σχεδίου Δρά-
σης για την ισότητα των φύλων που σχεδιάζεται για να αποτε-
λέσει ένα σηµαντικό και πολύτιµο εργαλείο στα χέρια των επαγ-
γελµατιών πρώτης γραµµής ώστε να εντοπίζουν σε πρώιµο στά-
διο τα θύµατα που βρίσκονται σε σοβαρό κίνδυνο και να
λαµβάνουν τα ενδεδειγµένα, τα εξατοµικευµένα µέτρα για την
άµεση προστασία τους.

Και για να γίνει πιο κατανοητό, το εργαλείο έχει τη µορφή ερω-
τηµατολογίου που µέσω φιλικού για τα θύµατα τρόπου οι επαγ-
γελµατίες που έχουν µπροστά τους ένα θύµα εντοπίζουν αν
υπάρχουν παράγοντες φονικού κινδύνου γι’ αυτό. Και η δοµή του
εργαλείου διαµορφώθηκε κατόπιν έρευνας των ήδη καταγεγραµ-
µένων δεδοµένων και περιστατικών στους άµεσα εµπλεκόµενους
φορείς και πιο συγκεκριµένα: Τα συµβουλευτικά κέντρα για τις
γυναίκες θύµατα έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας που ανή-
κουν σε εµάς, την ελληνική Αστυνοµία, τις εισαγγελίες, τα νοσο-
κοµεία, την ιατροδικαστική υπηρεσία και τις κοινωνικές υπηρε-

σίες των δήµων της χώρας. 
Εποµένως για να απαντήσω και στο δεύτερο ερώτηµά σας, φυ-

σικά και ελήφθη υπ’ όψιν η ιατρική διάσταση του φαινοµένου της
ενδοοικογενειακής βίας και ο ρόλος των ιατρών για την αντιµε-
τώπιση περιστατικών στα οποία συντρέχουν και τέτοιοι παράγο-
ντες ψυχικών διαταραχών. 

Τέλος, όσον αφορά την εκπαίδευση των επαγγελµατιών που
έλαβαν µέρος στην πιλοτική εφαρµογή του εργαλείου, να σας
ενηµερώσω για τα εξής: Πριν την έναρξη εφαρµογής του εργα-
λείου τον Απρίλιο του 2022, δέκα επαγγελµατίες από τον Δήµο
Περιστερίου, Καβάλας και Ηρακλείου που συµµετείχαν στην πι-
λοτική φάση και µιλάµε ότι ήταν αστυνοµικοί, κοινωνικοί λειτουρ-
γοί, ψυχολόγοι, ιατροδικαστές, εκτός από την εκπαίδευση που
είχαν εδώ επισκέφτηκαν -και αυτό ήταν µε την οικονοµική στήριξη
της βρετανικής πρεσβείας- το Ηνωµένο Βασίλειο. Και εκεί είχαν
την ευκαιρία να έρθουν σε επαφή µε τις αντίστοιχες υπηρεσίες
για να δουν στην πράξη πώς εφαρµόζεται το εργαλείο αξιολόγη-
σης επικινδυνότητας και να εκπαιδευτούν από αξιωµατικούς
όντως της Metropolitan Police, της New Scotland Yard, της Bed-
fordshire Police, της Scottish Police. 

Και εν συνεχεία του εργαλείου εφαρµόστηκε στους παραπάνω
δήµους από τις υπηρεσίες πρώτης υποδοχής των θυµάτων. Δη-
λαδή οι επαγγελµατίες που υποδέχονταν τα θύµατα προέβαιναν
σε εκτίµηση του κινδύνου και συνεργάζονταν µε επαγγελµατίες
άλλων ειδικοτήτων για την εξεύρεση των σωστών για κάθε θύµα
µέτρων προστασίας. Και στη λήξη της πιλοτικής εφαρµογής τον
Ιανουάριο του 2023 τέσσερις βρετανοί αξιωµατικοί από τις πα-
ραπάνω υπηρεσίες της Μεγάλης Βρετανίας επισκέφθηκαν την
Αθήνα και το Ηράκλειο για να ενηµερωθούν για το νοµοθετικό
πλαίσιο και τον τρόπο χειρισµού των υποθέσεων οικογενειακής
βίας από τις ελληνικές αρχές και για να δουν από κοντά την
εφαρµογή του εργαλείου στη χώρα µας.

Και εν όψει της επίσκεψης των παραπάνω επαγγελµατιών στο
Ηράκλειο και επειδή τους ενδιέφερε η νοµική αντιµετώπιση των
δραστών, ζητήθηκε και η συνδροµή της Εισαγγελίας Πρωτοδικών
Ηρακλείου. Και η εισαγγελία σε συνεργασία µε τον δικηγορικό
σύλλογο διοργάνωσαν ηµερίδα µε καθαρά νοµικό αντικείµενο
στην οποία ήταν παρόντες και οι βρετανοί αξιωµατικοί. Η εκδή-
λωση ήταν ανοιχτή προς το κοινό. Στάλθηκαν προσκλήσεις σε
όλες τις υπηρεσίες του νοµού, ενώ στο πρόγραµµα προβλέφθηκε
και µισή ώρα για παρεµβάσεις του κοινού. Είναι, λοιπόν, τελείως
ανακριβές και ανυπόστατο ότι η διοργάνωση υπονόµευσε τον
ρόλο του Ιατρικού Συλλόγου Ηρακλείου. Και η αλήθεια είναι ότι
τέτοιου είδους πρωτοβουλίες είναι αξιέπαινες και φυσικά συµ-
βάλλουν και στην ευαισθητοποίηση και του κόσµου αλλά και των
ίδιων των επαγγελµατιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει ο κ. Λογιάδης για τη δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, σας τόνισα ότι ου-

δείς εκπρόσωπος από τον Ιατρικό Σύλλογο Ηρακλείου εκλήθη.
Εάν έχετε, όµως, στατιστικά στοιχεία γι’ αυτά που είπατε, κατα-
θέστε τα. Διότι εγώ δεν κατέθεσα τυχαία την ερώτηση. Έχω στοι-
χεία στατιστικά. Αν έχετε και εσείς, καταθέστε τα.

Ένα θέµα, λοιπόν, καθαρά ψυχικής υγείας, το έχετε κάνει νο-
µικό και αστυνοµικό. Ρωτήστε και τον κ. Βορίδη. Νοµικός είναι.
Ένα, λοιπόν, θέµα υγείας το κάνατε νοµικό και αστυνοµικό µε τη
Scotland Yard µέσα και τελικά απαντάει το Υπουργείο Εργασίας.
Κατ’ εµάς άλλα αντ’ άλλων! 

Πάµε παρακάτω, όµως. Είτε έχετε δώσει είτε δεν έχετε δώσει
έγκριση για το συγκεκριµένο αυτό έργο που συζητάµε, είστε επι-
κίνδυνοι. Όταν ο απλός πολίτης λέει την έκφραση «τρελός είναι;».
δεν του στέλνεις την Αστυνοµία. Του στέλνεις τον γιατρό. Το πρό-
βληµα έγκειται στο ότι δεν εφαρµόζεται ο ν.2171/1992 περί ακού-
σιας νοσηλείας από τους ασθενείς στο όνοµα της προστασίας
από την ενδοοικογενειακή βία. Και αφαιρώντας τον προεξάρχο-
ντα ρόλο των γιατρών, τον στέλνετε φυλακή αντί για κλινική. 

Πείτε µας ποια είναι τα συµβαλλόµενα µέρη που συµµετέχουν
στο µνηµόνιο συνεργασίας και πώς εµπλέκεται η Scotland Yard
και ποια επιτροπή ηθικής και δεοντολογίας έχει εγκρίνει το ερευ-
νητικό πρωτόκολλο που προφανώς εφαρµόζετε; 

Στο πλαίσιο της κατάλυσης του κράτους δικαίου και της κοι-
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νοβουλευτικής δηµοκρατίας η Κυβέρνηση εκτός από τη βίαιη και
πρόχειρη αντιµετώπιση ενός πολύ ευαίσθητου θέµατος που είναι
η αντιµετώπιση του ναζιστικού φαινοµένου στην Ελλάδα, προβαί-
νει και σε άλλους πειραµατισµούς µε την παράκαµψη του νόµου
περί ακούσιας νοσηλείας ψυχιατρικά πασχόντων εφαρµόζοντας
ένα πρότζεκτ σε τρεις µεγάλες πόλεις Ηράκλειο, Αθήνα, Θεσσα-
λονίκη φυλακίζοντας ασθενείς αντί να τους νοσηλεύει σε νοσο-
κοµεία έχοντας διαλύσει το ΕΣΥ.

Το προκάλυµµα που πουλάει είναι η προάσπιση των γυναικών
από την ενδοοικογενειακή βία. Αλλά αυτό ουσιαστικά είναι πρόβα
τζενεράλε, είναι προοίµιο για να µη µιλάει κανείς, να φοβηθούν
και να µη µιλήσουν οι ευάλωτοι που είναι και οι πιο οικονοµικά
ανίσχυροι, να µην µιλήσει η εργατική τάξη, οι πιο απλοί άνθρωποι.
Ο σκοπός είναι ο εκφοβισµός της κοινωνίας και µάλιστα των πιο
ευάλωτων. Χτυπάτε τον πιο ευάλωτο κρίκο της κοινωνίας για να
µην ξεσηκώνεται κανείς τελικά.

Σήµερα είναι η ενδοοικογενειακή βία. Αύριο µπορεί να είναι ο
ξεσηκωµός των φοιτητών ή των καλλιτεχνών σήµερα και αύριο
για να κάνετε ό,τι θέλετε ανεξέλεγκτα. Απολυταρχικό κράτος το
ονοµάζουµε εµείς αυτό. Είναι πειραµατισµοί απολυταρχίας.

Ξέρετε οι άνθρωποι οι πιο ευάλωτοι, µε οικονοµικά προβλή-
µατα είναι και οι πιο εξουθενωµένοι όλα αυτά τα χρόνια τα πα-
ραπάνω και µε όλα τα µνηµόνια. Με το ΕΣΥ διαλυµένο σε πολιτικό
επίπεδο και υποστελεχωµένο οι άνθρωποι αυτοί είναι ψυχικά
εξουθενωµένοι περαιτέρω και τέλος πνευµατικά υποταγµένοι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Απολυταρχικό κράτος σηµαίνει ευνουχισµό της ελευθερίας της
βούλησης. Και αυτό γίνεται σε όλες τις εκφάνσεις της κοινωνίας.
Σόδοµα και Γόµορρα!

Εγώ πάλι θα τονίσω τον ν.2071/1992, όπου κανονικά η ιατρική
κοινότητα, ως οφείλει, θα αναλάµβανε επί του πρακτέου τον
ρόλο που της αξίζει και της αναλογεί. Είναι ένας νόµος, όπως
είπα προηγουµένως, που τον ψήφισε το 1992 η Νέα Δηµοκρατία,
ο Υπουργός τότε, ο κ. Σούρλας, εξαιρετικός γιατρός και άνθρω-
πος, όπως λέει η ιατρική κοινότητα. Αποτελεί έναν από τους πιο
άρτια δοµηµένους νόµους της Ευρώπης και ποτέ δεν θα εφαρ-
µόστηκε αυτός ο νόµος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αναφέρατε τον νόµο του 1992. Έχω, όµως, να σας πω ότι από

εκεί και πέρα, πέρασαν και κάποιοι άλλοι νόµοι. Είναι ο ν.3500/
2006, που για πρώτη φορά έφερε το θέµα για την πρόληψη και
αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, όπως επίσης και ο
ν.4531/2018, ο οποίος στηρίχθηκε τότε και από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, ο οποίος έχει να κάνει µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης.

Στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, που είναι πλέον νόµος
του κράτους, προβλέπεται ρητά ότι για τα θέµατα, τον συντονι-
σµό και τον προγραµµατισµό των δράσεων που αφορούν όλα τα
Υπουργεία, τον έχει αναλάβει η Γενική Γραµµατεία Δηµογραφι-
κής και Οικογενειακής Πολιτικής και Ισότητας των Φύλων, άρα
το Υπουργείο Εργασίας.

Αν είναι άλλα αντ’ άλλων η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης,
εκεί σαφώς δεν θα πρέπει να συµφωνήσω. Σε καµµία περίπτωση
δεν µπορώ να συµφωνήσω ούτε ότι όλοι οι δράστες που είναι εν-
δοοικογενειακής βίας είναι ψυχικά ασθενείς. Αυτό είναι κάτι που
ισχυρίζονται πάντα και πολλές φορές οι θύτες, ότι είναι ψυχικά
ασθενείς, αλλά δεν συµβαίνει αυτό. Και δεν συµβαίνει αυτό και
λόγω των στατιστικών που υπάρχουν όχι µόνο στη χώρα µας,
αλλά και πανευρωπαϊκά και όχι µόνο πανευρωπαϊκά, αλλά και πα-
γκόσµια.

Θεωρώ λάθος σας, πραγµατικά, ότι, αντί να στηρίξετε το έργο
µας απέναντι στη βία κατά των γυναικών, αφήνετε υπόνοιες ότι
υπονοµεύουµε τον ρόλο των γιατρών, που συνεχώς αναγνωρί-
ζουµε ότι δίνουν τον δικό τους αγώνα και αυτοί ενάντια στη βία
και µέσα από τον λόγο σας υποτιµάτε την προσπάθειά µας και
για διακρατικές συνεργασίες, µε στόχο την προστασία ακόµα πε-

ρισσότερων γυναικών.
Τελικά, πραγµατικά, διερωτώµαι: Γιατί ενδιαφέρεστε πραγµα-

τικά; Σας ενδιαφέρει η χώρα µας να παρουσιάζει µια απτή πρό-
οδο στην καταπολέµηση της έµφυλης και οικογενειακής βίας ή
σας ενδιαφέρει αν έλαβε επίσηµη πρόσκληση ο ιατρικός σύλλο-
γος για µια ηµερίδα; Διότι, για εµάς, ως Κυβέρνηση, σίγουρα µας
ενδιαφέρει η ουσία, µας ενδιαφέρουν οι πράξεις, που άλλωστε
αυτό αποδεικνύουν. Όλα αυτά τα χρόνια, όπως όλες και όλοι
γνωρίζετε, εργαζόµαστε σκληρά, αγωνιζόµαστε και αυτό θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε για να προστατεύσουµε κάθε γυναίκα και
κάθε κορίτσι που µπορεί να βιώσει έναν τέτοιου είδους εφιάλτη.

Ευχαριστώ πολύ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρισ-

τώ, κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 391/4-2-

2023 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Απολύονται 302 συµ-
βασιούχοι COVID και 29 εργαζόµενοι µε την 3Κ/2018 από τον
Δήµο Αθηναίων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Βο-
ρίδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, σας παρα-
καλώ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τώρα ήµασταν έξω από το Υπουργείο Εσωτε-

ρικών, στην Κλαυθµώνος. Ήταν οι γονείς του 9ου, για να µπορέ-
σουν να συναντήσουν τον Υπουργό, ο οποίος δεν ήταν εκεί πέρα.
Είδατε την κινητοποίηση και έξω από τη Βουλή. Ήρθαν στη συ-
νέχεια εδώ πέρα.

Σας καταθέτω, επειδή δεν βρήκαν κανέναν για να το καταθέ-
σουν, το υπόµνηµα της Ένωσης Γονέων Αιγάλεω, για το 9ο, τα
σεισµόπληκτα και την ειδική αγωγή. Υπάρχει τροπολογία που πε-
ριµένουµε και από εσάς να εγκριθεί, γιατί τα παιδιά είναι χωρίς
σχολείο, στην πράξη. Αυτό το πρόβληµα έχει κάνει την κοινωνία
να βράζει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο
βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στην ερώτηση. Είχαµε το τραγικό γεγονός, το δυστύχη-
µα, µε απώλεια µιας µητέρας εργαζόµενης στο Ξυλόκαστρο.
Δούλευε ανασφάλιστη, µε προφορική εντολή Κυριακή πρωί, στις
8 Ιανουαρίου.

Και έχουµε διαρκώς ατυχήµατα και δυστυχήµατα, κύριε Υ-
πουργέ, στην καθαριότητα. Σε προηγούµενη επίκαιρη είχατε
έρθει να µου πείτε ότι δεν είναι προτεραιότητα της Κυβέρνησης
οι προσλήψεις στην καθαριότητα και ότι θα προσλάβετε σε άλ-
λους παραγωγικούς τοµείς.

Βλέπουµε εδώ πέρα, όµως, να απολύονται οι συµβασιούχοι
COVID, που κάλυπταν -όπως µπορούσαν, τουλάχιστον- κάποια
κενά από αυτά που έχετε αφήσει στην καθαριότητα. Τριακόσιοι
δύο συµβασιούχοι COVID απολύονται τώρα από τον Δήµο Αθη-
ναίων και είκοσι εννιά από τους προσωρινούς πίνακες επιτυχό-
ντων τις 3Κ/2018.

Χωρίς αυτούς τους ανθρώπους δεν ξέρω πώς θα λειτουργήσει
η καθαριότητα στον Δήµο Αθηναίων και χωρίς τους αντίστοιχους
στους υπόλοιπους δήµους δεν έχω ιδέα πώς θα λειτουργήσει η
καθαριότητα.

Ξέρετε πώς γίνεται, κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή; Με τρό-
πους που οδηγούν στον θάνατο, όπως αυτής της γυναίκας στο
Ξυλόκαστρο. Και εσείς έχετε βγάλει εγκύκλιο - τροπολογία που
απαγορεύετε στους δήµους, τους επιβάλλετε να εξαντλούν τα
ένδικα µέσα, τις προσφυγές και τα ασφαλιστικά µέτρα για τις
απολύσεις των εργαζοµένων αυτών, την ώρα που δεν κάνετε
προσλήψεις, δεν µοριοδοτείτε όλους αυτούς τους ανθρώπους
για να προσληφθούν.

Θεωρείτε ότι η καθαριότητα, προφανώς, δεν είναι σηµαντικό
πράγµα και έτσι, στοιβάζονται οι άνθρωποι να καλύψουν τις ατε-
λείωτες ανάγκες στην καθαριότητα και έχουµε συνεχώς εργατικά
ατυχήµατα.
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Σας ζητάµε το αυτονόητο: Προσλήψεις και να καταργήσετε την
τροπολογία σας για την εξάντληση ένδικων µέσων από τους δή-
µους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µε ρωτάτε εάν θα προχωρήσω άµεσα σε νέα

προκήρυξη τύπου 3Κ. Όχι, δεν θα προχωρήσω. Με ρωτάτε αν θα
καταργήσω το άρθρο το οποίο νοµοθέτησα το 2022. Όχι, δεν θα
το καταργήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός, κυρία Πρόεδρε, θέλει να είναι προκλητι-

κός. Είναι δικαίωµά του. Ο καθένας εδώ πέρα κρίνεται και από
όλους, όλες και όλα όσους µας βλέπουν.

Κύριε Υπουργέ, δεν σας ζητώ απλώς να κάνετε νέα πρόσληψη
µέσω της 3Κ. Σας εξηγώ ότι είναι αρµοδιότητά σας, ότι είναι δική
σας ευθύνη, ότι έχουµε δυστυχήµατα και ατυχήµατα. Σας εξηγώ
ότι η επιλογή σας να µην κάνετε προσλήψεις σάς κάνει ηθικά
υπεύθυνο για όλους αυτούς τους ανθρώπους που πεθαίνουν και
τραυµατίζονται. Αυτό σας λέω και σας καλώ να απαντήσετε για
τη γυναίκα αυτή που χάθηκε στο Ξυλόκαστρο.

Δεν σας ζήτησα απλώς προσλήψεις έτσι, αλλά προσλήψεις
απέναντι στους ανθρώπους που χάνουν τη ζωή τους, τα χέρια
τους και το σώµα τους χτυπιέται. Αυτό σας ζήτησα και δεν σας
ζήτησα απλώς έτσι να καταργήσετε την τροπολογία σας. Ζήτησα
µήπως είχατε καταλάβει τις επιπτώσεις της, µε αυτούς τους αν-
θρώπους που έχασαν τη ζωή τους, µήπως και αλλάξετε γνώµη,
συγκινηθείτε λιγάκι δηλαδή από τις νέες µητέρες που χάνουν τη
ζωή τους. Μήπως έχετε, δηλαδή, ανθρωπιά µέσα σε σας, αυτό
ρωτώ.

Εσείς πώς νιώθετε, δηλαδή; Χάθηκε µια γυναίκα. Δεν έχετε
κάτι να πείτε; Χάθηκε µια γυναίκα σε µια υπερεντατική εργασία,
χωρίς να είναι καν ασφαλισµένη, µε προφορική εντολή. Είναι υπό
την εποπτεία σας οι δήµοι ή όχι; Πώς λειτουργούν έτσι; Τους
έχετε ωθήσει να λειτουργούν έτσι, επειδή είναι ακραία υποστε-
λεχωµένη η καθαριότητα; Είναι δική σας η ευθύνη; Είναι. Δεν θέ-
λετε να κάνετε προσλήψεις µε την 3Κ; Δεν θέλετε να καταρ-
γήσετε την τροπολογία; Πείτε µας τι θα κάνετε. Τι λέτε αυτή τη
στιγµή σε αυτά τα παιδιά της γυναίκας που έχασε τη ζωή της;

Μη µου πείτε ότι ήταν ευθύνη του Δήµου Ξυλοκάστρου µόνο.
Με την ακραία υποστελέχωση που έχετε στην καθαριότητα των
δήµων, είναι δική σας ευθύνη και του Δήµου Ξυλοκάστρου βε-
βαίως. Δική σας, όµως, είναι η κεντρική ευθύνη.

Δεν θέλετε να κάνετε προσλήψεις µε την 3Κ; Θέλετε να το κά-
νετε κάπως αλλιώς; Λύστε το πρόβληµα της καθαριότητας, λύ-
σετε το πρόβληµα που οδηγεί στην εξάντληση µέχρι θανάτου και
τραυµατισµού των εργαζοµένων στην καθαριότητα. Αυτό σας ζη-
τάµε. Στοιχειωδώς ανθρώπινα σας το ζητάµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν είπατε τίποτα, κύριε Υ-
πουργέ, για τα σχολεία του Αιγάλεω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε συ-

νάδελφε, είναι προφανές ότι λογικά, κάπως έχετε κενά. Διότι, αν
θέλετε να συζητήσουµε για τα µέτρα ασφαλείας εργαζοµένων,
κάντε µια ερώτηση για τα µέτρα ασφαλείας. Τι σχέση έχει το ένα
µε το άλλο;

Λέτε για το Ξυλόκαστρο. Ξέρετε µε τη σύµβαση ισχυρίζεται ο
κύριος δήµαρχος ότι είχε προσλάβει τη συγκεκριµένη εργαζό-
µενη που έχασε τη ζωή της; Πενθήµερη.

Οι προσλήψεις τι σχέση έχουν µε τις πενθήµερες συµβάσεις
ορισµένου χρόνου; Για αυτό σας λέω ότι λέτε άσχετα πράγµατα,
φορτισµένος πολύ συναισθηµατικά. Όµως, εκτός από τη συναι-
σθηµατική φόρτιση, να βάζετε και το µυαλό σας να δουλέψει για
να είστε παραγωγικός. Εδώ δεν σας έστειλε ο ελληνικός λαός
για να µας πείτε αν έχετε πλούσιο συναισθηµατικό κόσµο και να

ισχυριστείτε ότι εµείς δεν έχουµε. Σας έστειλε για να κάνετε καµ-
µιά πρόταση της προκοπής. Και ξέρετε τι έρχεστε να προτείνετε;
Προτείνετε ότι θα λυθεί το ζήτηµα της πενθήµερης συµβάσεως
µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού. Άλλα αντ’ άλλων!

Δεν ήρθατε να θέσετε το ζήτηµα, βεβαίως, των µέτρων ασφα-
λείας ή να µε ρωτήσετε, που σωστά θα µε ρωτούσατε. Δεν ρω-
τάτε όµως. Ξέρετε γιατί δεν ρωτάτε; Διότι τόσο σας νοιάζει τι έχω
κάνει για τον δήµαρχο. Δεν µε ρωτήσατε ποια είναι η τύχη του η
πειθαρχική και αν ελέγχεται. Δεν ρωτήσατε σε ποια διαδικασία
έχει υπαχθεί. Δεν ρωτήσατε εάν κινήθηκε δίωξη εναντίον του. Δεν
έχετε ρωτήσει τίποτα από όλα αυτά. Δεν είχατε ρωτήσει καν για
τα µέτρα ασφαλείας. Τίποτα δεν έχετε ρωτήσει από αυτά. Ήρ-
θατε να µας πείτε µια «καραµέλα»! 

Δεν µου λέτε; Αν είχα κάνει όλες τις προσλήψεις, που θέλετε
στην υπηρεσία καθαριότητας, το πενθήµερο δεν θα υπήρχε; Ξέ-
ρετε τι είναι η πενθήµερη σύµβαση; Είναι ότι µια συγκεκριµένη
χρονική περίοδος, για κάποιον ειδικό λόγο υπάρχει αυξηµένος
φόρτος αυτές τις πέντε ηµέρες, και κάνει πρόσληψη τέτοια ο δή-
µαρχος. Αυτό θα το καλύψουµε µε µόνιµο προσωπικό; Ούτε καν
µε ρωτήσατε τι έχω κάνει µε τα ανταποδοτικά σε επίπεδο προσ-
λήψεων. Μου το ρωτήσατε αυτό; Άλλα αντ’ άλλων! Διότι τότε θα
µαθαίνατε ότι φέτος έχουµε εγκρίνει το 75% των αιτηµάτων σε
ανταποδοτικές προσλήψεις. Αυτές είναι για καθαριότητα. 

Όµως, δεν σας ενδιαφέρουν αυτά. Ήρθατε να µας πείτε ότι
είστε ευαίσθητος και εµείς δεν είµαστε. Έτσι δεν λύνονται τα ζη-
τήµατα πολιτικής. Σκέτη ευαισθησία δωρεάν, δεν υπάρχει. Δου-
λειά χρειάζεται, φροντίδα, µέριµνα και προτάσεις. Προτάσεις,
προφανώς, που δεν είναι «να κάνω µόνιµες προσλήψεις για να
αντιµετωπίσω τις εποχιακές της εβδοµάδος». Άλλο και µείζον και
σηµαντικό το θέµα ότι ο δήµαρχος ο συγκεκριµένος δεν είχε τη-
ρήσει τη νοµοθεσία, ότι έχει ήδη τιµωρηθεί για παραβίαση της
εργασιακής και ασφαλιστικής νοµοθεσίας, ότι ελέγχεται από την
αποκεντρωµένη διοίκηση και παραπέµπεται πειθαρχικά για τα θέ-
µατα αυτά. Άλλο και τελείως διαφορετικό το ζήτηµα αυτό. Άλλο
και τελείως διαφορετικό ζήτηµα το να δούµε τι κάνουµε µε τα
µέτρα ασφαλείας. Και αυτό είναι διαφορετικό ζήτηµα. Αυτά,
όµως, που λέτε εσείς δεν έχουν καµία σχέση µε αυτή τη συζή-
τηση.

Ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Για τα σχολεία δεν µας απα-

ντήσατε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ πολύ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν είναι

αντικείµενο του συγκεκριµένου κοινοβουλευτικού ελέγχου. Αν θέ-
λετε να µάθετε για τα σχολεία, να κάνετε ερώτηση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Έκανα µια καλόπιστη… 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Να θέσετε

ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή,

σας παρακαλώ πολύ!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Άνω Καλεντίνης Άρτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 399/6-2-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εξαήµερη απασχόληση των
υπαλλήλων των ΟΤΑ». Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Μαυρουδής
Βορίδης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα αιτήµατα είναι πάρα πολύ σαφή για την κα-

θαριότητα: Άρση της απαγόρευσης προσλήψεων και κατάργηση
της τροπολογίας σας που επιβάλλει στους δήµους να εξαντλούν
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τα νοµικά µέσα για να τους απολύουν. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν σας

απάντησα στα αιτήµατα;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όχι δεν µου απαντήσατε καθό-

λου. Αυτά είναι τα αίτια -δεν είναι µόνο τα αιτήµατα- που αυτή τη
στιγµή έχουµε τους θανάτους και τα δυστυχήµατα. 

Πάµε να δείτε τη συνέχεια. Έχετε διαλύσει την καθαριότητα
στους δήµους µε την έλλειψη προσλήψεων. Θέλετε να δείτε τι
κάνουν οι δήµοι; Δεν είναι µόνο οι πενταήµερες συµβάσεις για
να καλύψουν τα κενά, παράνοµα, γιατί δεν υπάρχει νόµιµα τρό-
πος να καλύψουν τις ανάγκες στην καθαριότητα! Δεν τους δικαιο-
λογώ. Εγκληµατική η πολιτική τους, αλλά είστε ηθικός αυτουρ-
γός. Έχουµε φτάσει τώρα πλέον στους ΟΤΑ. Και είναι η νέα µόδα
να έχουµε εξαήµερη απασχόληση στην καθαριότητα, κύριε
Υπουργέ, πάλι. Έχουµε εξαήµερη απασχόληση χωρίς υπερωρίες.
Το επιτρέπει ο νόµος να µην δουλεύει κάποιος πέρα από Δευτέρα
- Παρασκευή; Ναι. Μπορεί να δουλεύει Τρίτη - Σάββατο, πάλι
πέντε ηµέρες, µε δύο συνεχόµενες αργίες για ρεπό πάντοτε. Και
έχουµε εδώ πέρα αποφάσεις, έναν µετά τον άλλο δήµο να απο-
φασίζουν την εξαήµερη εργασία. Ο Δήµος Ναυπλιέων καθιερώνει
µε την εργασία του προσωπικό υπηρεσίας καθαριότητας πρασί-
νου και φωτισµού ως εξής: µείωση µιας ώρας από την καθηµε-
ρινή βάρδια, από Δευτέρα έως Παρασκευή, και συµπλήρωση
αυτής το Σάββατο. Ο Δήµος Ερµιονίδας 13-5-2021, καθιερώνει
εξαήµερη εργασία για το προσωπικό υπηρεσίας καθαριότητας
του Δήµου Ερµιονίδας, µε ηµέρες εργασίας από Δευτέρα µέχρι
Σάββατο, µέχρι και Σάββατο. Ο Δήµος Άργους - Μυκηνών καθιε-
ρώνει την εργασία του προσωπικού υπηρεσίας καθαριότητας ως
ακολούθως: εξαήµερη εργασία. Πάµε στον Δήµο Επιδαύρου.
Εδώ πέρα ο Δήµος Επιδαύρου αποφάσισε κάτι άλλο. Όταν αλ-
λάζουν οι µέρες που δουλεύουν, δεν θα έχουν συνεχόµενα δύο
ρεπό, όπως προβλέπει νόµος. Αλλάζει ο Δήµος Επιδαύρου µόνος
του τον νόµο.

Όλα αυτά τα γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ; Πρέπει να τα γνωρί-
ζετε, γιατί όπως σας έχει στείλει επιστολή για το προηγούµενο
θέµα η «Εργατική Αντεπίθεση», για αυτό το θέµα σας έχει στείλει
ο Πανελλήνιος Κλαδικός Σύλλογος Εργαζοµένων Δηµοσίου. 

Καταθέτω την επιστολή στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ πέρα έχουµε καταγγελίες για µη απόδοση της ηµέρας
ανάπαυσης σε εργαζόµενο στον Δήµο Επιδαύρου. Έχουµε τους
δήµους να επικαλούνται ειδικώς ειδικές συνθήκες, κυρία Πρό-
εδρε, και να προχωράνε τελικά σε καταστάσεις σαν αυτές που
είδαµε στο Ξυλόκαστρο. 

Σε ποιο πλαίσιο επιτέλους δουλεύουν οι εργαζόµενοι στους
ΟΤΑ και στους δήµους, κύριε Υπουργέ; Ποια είναι η προστασία
των εργατικών τους δικαιωµάτων; Ποια είναι η προστασία της
υγείας τους; Είπατε να σας ρωτήσω για τα µέτρα ασφαλείας.
Αυτά δεν είναι µέτρα ασφάλειας; Η υπερεξάντληση δεν είναι
µέτρο ασφάλειας; Δεν είναι µέτρο που τους οδηγεί στην κατα-
στρατήγηση των δικαιωµάτων και τελικά σε ατυχήµατα; Θέλουµε
να µας πείτε τι θα κάνετε για αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Με ρωτάτε µε τη συγκεκριµένη ερώτησή σας αν είµαι ενήµε-

ρος για καταχρηστικές πρακτικές των δήµων, τις οποίες περιγρά-
ψατε και µε την προφορική σας ανάπτυξη, που, κατά τη γνώµη
σας, η καταχρηστική πρακτική είναι η εξαήµερη εργασία. Προ-
φανώς για να είναι κάτι καταχρηστικό, πρέπει να είναι και παρά-
νοµο, δεν γίνεται αλλιώς. 

Να σας ενηµερώσω ότι µε τον ν.3584/2007, που είναι ο Κώδι-
κας Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, στο
άρθρο 36 στην παράγραφο 3, προβλέπεται: Με απόφαση του συ-
ντονιστή της αποκεντρωµένης διοίκησης µετά από πρόταση των
οικείων δηµοτικών συµβουλίων και της οικείας διοίκησης των δη-

µοτικών και νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, ιδρυµάτων και
συνδέσµων δήµων µπορεί οποτεδήποτε να καθιερώνονται εξαι-
ρέσεις από την εφαρµογή της πενθήµερης εργασίας, κατά υπη-
ρεσία κλάδου και αριθµό υπαλλήλων, χρόνου ή περιοχή, εφόσον
επιβάλλεται, λόγω της ιδιοτυπίας των συνθηκών λειτουργίας ή
του είδους και της µορφής της υπηρεσίας ή εργασίας. 

Εποµένως, το θεσµικό πλαίσιο αυτό υπάρχει από το 2007 -δεν
το έκανα εγώ- και αξιοποιείται ανάλογα µε την κρίση των δήµων,
σύµφωνα µε τη διαδικασία που σας ανέφερα. Κάτι παράνοµο,
εφόσον τηρηθεί η διαδικασία και συντρέχουν αυτές οι προϋπο-
θέσεις, δεν υπάρχει. Κάτι καταχρηστικό δεν υπάρχει. Εποµένως,
η ερώτησή σας πρέπει να τροποποιηθεί: αν προτίθεµαι να καταρ-
γήσω τη συγκεκριµένη διάταξη. Γιατί αυτό υπάρχει ξαναλέω στον
συγκεκριµένο κώδικα από το 2007. Δεν το έχω κάνει εγώ. Είναι
εκεί πολλά χρόνια, καµµία δεκαπενταριά.

Τι µε ρωτάτε; Εάν πρόκειται να το καταργήσω; Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάµε λίγο χεράκι-χεράκι να διαβάσουµε µαζί

αυτή τη διάταξη ολοκληρωµένη όµως, ξέρετε. Πάµε.
Λέει, λοιπόν, ακριβώς στο άρθρο 36, παρακάτω από αυτά που

διαβάσατε -όλως περιέργως εξαφανίστηκαν. Ακούστε τι εξαφα-
νίσατε: «Έπειτα από απόφαση του γενικού γραµµατέα και της
εκάστοτε περιφέρειας µετά από αντίστοιχη πρόταση της οικείας
δηµοτικής αρχής µπορούν να καθιερώνονται εξαιρέσεις..» -πολύ
ωραία, συµφωνούµε µέχρι εδώ, έτσι;- «…δίνοντας τη δυνατότητα
πενθήµερης εργασίας των υπαλλήλων, αλλά για τις ηµέρες Τρίτη
έως Σάββατο, Δευτέρα έως Παρασκευή, χωρίς το Σάββατο ή η
Δευτέρα κατά περίπτωση να θεωρούνται ηµέρες αργίας και κατ’
επέκταση, δεν καταβάλλονται οι προβλεπόµενες από την κείµενη
νοµοθεσία προσαυξήσεις.». 

Αυτό είναι όλο το πρόγραµµα. Περιγράφει πουθενά εδώ πέρα
εξαήµερη εργασία, κύριε Υπουργέ; Όχι.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τι είπατε;
Δεν άκουσα.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Περιγράφεται εξαήµερη εργασία;
Όχι, δεν περιγράφεται πουθενά εξαήµερη εργασία. Οπότε, αφού
τώρα διαβάσαµε µαζί ολοκληρωµένα το άρθρο 36, σας ζητάω να
το εφαρµόσετε. Δεν σας ζητάω να το καταργήσετε, όπως µπορεί
να είναι η σκέψη σας. Σας ζητάω να το εφαρµόσετε και να µας
πείτε τι γίνεται µε αυτούς τους δήµους που δεν το εφαρµόζουν,
τι γίνεται στον χώρο της καθαριότητας σε όλους τους δήµους
που έχετε φέρει τους εργαζόµενους σε επίπεδο εξουθένωσης
εντελώς, γιατί είναι εντελώς υποστελεχωµένες οι υπηρεσίες και
δεν κάνετε προσλήψεις και κάνετε απολύσεις και λύσεις συµβά-
σεων. 

Και να πάµε και λίγο παρακάτω. Μπορούν οι άνθρωποι να διεκ-
δικήσουν τα δικαιώµατά τους; Όχι, γιατί παρ’ όλο που υπάρχουν
αυτές οι αποφάσεις των δήµων, δεν προχωράει ποτέ ο δήµος
στην ανακοίνωση των αντίστοιχων προγραµµάτων, τα λεγόµενα
βαρδιολόγια, τα προγράµµατα υπηρεσίας. Έτσι, δεν υπάρχουν
πουθενά διαθέσιµα τα επίσηµα προγράµµατα υπηρεσίας -τα πρα-
γµατικά τουλάχιστον. Έτσι, οι άνθρωποι αυτοί δεν µπορούν ποτέ
να διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους. Πολύ όµορφο, έτσι; Μαφιό-
ζικη τακτική, θα έλεγε κανείς. 

Οπότε, θέλουµε να µας πείτε τι θα κάνετε µε αυτή την ανοµία
στους δήµους, για την οποία έχετε την ηθική αυτουργία, γιατί
οφείλεται καθαρά στην επιλογή σας να µην κάνετε προσλήψεις
και να φέρετε σε τέτοια ακραία υποστελέχωση την καθαριότητα
που να γίνεται το «έλα να δεις», για να βγάλουν οι δήµοι τη δου-
λειά, καταστρατηγώντας κάθε εργασιακό δικαίωµα και κάθε αν-
θρωπιά τελικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Οι διατά-

ξεις, κύριε συνάδελφε, δυστυχώς δεν έχουν πολλά περιθώρια ερ-
µηνειών. Είναι εύκολες και δεν χρειάζεται να σκεφτόµαστε πάρα
πολύ. 
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Η βασική διάταξη είναι η 36 παράγραφος 2, η οποία καθόρισε,
πράγµατι, τον βασικό κανόνα της πενθήµερης εργασίας. Αυτός
είναι ο βασικός κανόνας. Η έννοια της εξαιρέσεως, όπως την αντι-
λαµβάνεστε, από την πενθήµερη εργασία δεν είναι ότι θα την κά-
νουµε τριήµερη. Η έννοια της καθ’ εξαιρέσεως από την πενθή-
µερη εργασία είναι ότι προφανώς δίνει δυνατότητα και ευελιξία
και γι’ αυτό και αναφέρεται η διάταξη στον χρόνο, στην περιοχή,
στην ιδιοτυπία, στις συνθήκες λειτουργίας, στου είδος και στη
µορφή της υπηρεσίας. Η έννοια, λοιπόν, είναι ότι προφανώς µέσα
στον συνολικό απασχολούµενο χρόνο για τους συγκεκριµένους
εργαζόµενους στην καθαριότητα που ορίζεται σε τριάντα δύο
ώρες εβδοµαδιαίως υπάρχει η ευελιξία µε συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις και µε συγκεκριµένη άδεια να επεκταθεί το ωράριο.
Γι’ αυτό εξάλλου και σε άλλα σηµεία της ίδιας νοµοθεσίας δίνεται
η δυνατότητα να εργάζονται και εξαιρέσιµες ηµέρες και Κυρια-
κές, προφανώς αµειβόµενοι διαφορετικά. 

Τώρα εσείς δεν ξέρω τι έχετε καταλάβει από την ανάγνωση
του κειµένου που κάνατε. Έχετε καταλάβει, δηλαδή, ότι η εξαί-
ρεση είναι ότι το πενθήµερο θα το κάνουµε τριήµερο και εποµέ-
νως, αντί για τριάντα δύο ώρες την εβδοµάδα θα καταλήξουν να
δουλεύουν είκοσι ώρες την εβδοµάδα; Εντάξει, τι να πω. Όπως
νοµίζετε. Αυτά, όµως, εφαρµόζονται µε έναν πολύ συγκεκριµένο
τρόπο από τη διοίκηση και έχουν ερµηνευτεί και µε έναν πολύ
συγκεκριµένο τρόπο από τα δικαστήρια. Δεν είναι υπέρ των από-
ψεών σας οι ερµηνείες. 

Εποµένως, τα πράγµατα είναι συγκεκριµένα: Το θεσµικό πλαί-
σιο υπάρχει. Δεν προτίθεµαι να το τροποποιήσω στο συγκεκρι-
µένο σηµείο. Το εφαρµόζουν και οι αποκεντρωµένες διοικήσεις
και οι δήµοι και το αξιοποιούν εκεί που θεωρούν ότι χρειάζεται
να το αξιοποιήσουν µε τις συγκεκριµένες προϋποθέσεις που σας
ανέφερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Επίσης, ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης θα απαντήσει στη
δέκατη όγδοη µε αριθµό 388/3-2-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανύπαρκτη στρατη-
γική αξιοκρατικής στελέχωσης της δηµόσιας διοίκησης και µετα-
τροπή των διαγωνιστικών διαδικασιών του ΑΣΕΠ σε προεκλογικό
εµπόριο ελπίδας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε να δείτε κάποιες συµπτώσεις. Έχω

έναν πάκο µε δηλώσεις σας που αναφέρετε ότι ο διαγωνισµός
του ΑΣΕΠ θα γίνει στις αρχές του 2022. Στη συνέχεια έγιναν αρ-
κετές δηλώσεις σας, οι οποίες ανέφεραν ότι θα γίνει το φθινό-
πωρο του 2022 και τελικά φτάνουµε ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ να
γίνει στις 4 Μάρτη του 2023. Ποτέ κανείς σε αυτά τα τριάντα χρό-
νια λειτουργίας αυτού του σηµαντικού αξιοκρατικού θεσµού δεν
έβαλε διαγωνιστική διαδικασία για τον ΑΣΕΠ έναν, δύο ή τρεις
µήνες πριν τις εκλογές. Το κάνατε εσείς και εδώ ξεκινούν τα προ-
βλήµατα. 

Δεν πρόκειται για προκήρυξη διορισµού σε θέσεις, αλλά για
πρόσκληση κατάταξης υποψηφιοτήτων σε πίνακα προτεραι-
ότητας µε καµµία δέσµευση για θέσεις και µε κανένα χρονοδιά-
γραµµα. Τι κάνετε; Έρχεστε έναν µήνα, δύο µήνες, τρεις µήνες
πριν τις εκλογές και δίνετε µία υποσχετική σε εκατόν οκτώ χιλιά-
δες συµµετέχοντες και καταλαβαίνετε ότι από την επόµενη µέρα
όλοι οι επιτυχόντες δικαίως θα αξιώνουν την πρόσληψή τους,
όπως άλλωστε και οι επιτυχόντες του διαγωνισµού του 2008.
Κύριε Βορίδη, υπάρχει προγραµµατισµός προσλήψεων στο δη-
µόσιο; Έχετε ανιχνεύσει τις πραγµατικές ανάγκες της δηµόσιας
διοίκησης; 

Και θα πω δύο πράγµατα τώρα για τον διαγωνισµό καθ’ αυτόν.
Εσάς σας φαίνεται λογικό εσείς που είστε νοµικός -και καλός νο-
µικός- και εγώ που είµαι βιολόγος, εάν πάµε να προσληφθούµε
στο δηµόσιο, να δώσουµε εξετάσεις στα ίδια θέµατα; Εάν συζη-
τήσουµε τα θέµατα και είναι κοντά στο Διεθνές Δίκαιο, µάλλον
θα γράψετε λίγο καλύτερα εσείς. Εάν πέσουν θέµατα γύρω από
την οικολογία, τη γενετική, την κλιµατική αλλαγή, µάλλον θα

γράψω καλύτερα εγώ. 
Δεύτερον: Είναι λογικό στα ίδια θέµατα να διαγωνίζεται ένας

ο οποίος την επόµενη µέρα θα είναι διοικητικός υπάλληλος και
ένας ο οποίος, για παράδειγµα, θα είναι µηχανικός; Δεν θα
έπρεπε, ιδίως για τις τεχνικές ειδικότητες, να λαµβάνεται υπ’ όψιν
η εµπειρία και η προϋπηρεσία; 

Για να µη συζητήσω -που θα τα αναφέρω µετά- το όργιο από
τα φροντιστήρια, την προετοιµασία και τις διαφηµίσεις. Πρόκειται
για µια ανύπαρκτη θωράκιση που δεν έκανε το Υπουργείο για την
ισότιµη πρόσβαση των υποψηφιοτήτων στη διαδικασία του δια-
γωνισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν έχω καταλάβει τι µε ρωτάτε. Έχετε κάποια αµφισβήτηση

για τη διαδικασία που γίνεται στο ΑΣΕΠ και ο γραπτός διαγωνι-
σµός; Διότι κάτι λέτε για εµπόρια και ελπίδες και τα λοιπά. Τι αµ-
φισβητούµε τώρα; Το αξιοκρατικό και το αδιάβλητο του συγκε-
κριµένου διαγωνισµού; Βάλλετε εναντίον του ΑΣΕΠ; Ξέρετε κάτι;
Θέλετε να το µοιραστείτε µαζί µας;

Αυτός είναι ένας διαγωνισµός, ο οποίος γίνεται από το ΑΣΕΠ.
Ο διαγωνισµός αυτός είναι γραπτός, διεξάγεται πλήρως χωρίς
οποιαδήποτε εµπλοκή της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Εσω-
τερικών και εποµένως, αυτό έχει διαµορφωθεί από το ΑΣΕΠ. 

Τώρα µου λέτε για τον χρόνο. Κατ’ αρχάς, εδώ έχουµε συγκε-
κριµένη νοµοθεσία. Την ξέρετε τη συγκριµένη νοµοθεσία που
υπάρχει; Και θα σας πω κιόλας και για τη νοµοθεσία, γιατί έχω
σκέψη και γι’ αυτό. Η συγκεκριµένη νοµοθεσία λέει ότι απαγο-
ρεύονται οι υπηρεσιακές µεταβολές µετά την προκήρυξη των
εκλογών και καθόσον χρόνο διαρκεί η προεκλογική περίοδος.
Δεν λέει ότι πρέπει να σταµατούν οι διαδικασίες προσλήψεων,
επειδή κάποια στιγµή θα διενεργηθούν εκλογές σε τρεις, τέσσε-
ρις, πέντε µήνες. Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο;

Και εγώ θέλω να σας κάνω µια ερώτηση, γιατί κάποια στιγµή
πρέπει να τα ξεπεράσουµε όλα αυτά. Δεν αφορά την παρούσα,
εάν θέλετε, δεν θα υπάρξει τώρα τέτοιο νοµοθετικό ζήτηµα. Το
καταθέτω, όµως, προς σκέψη. Έχει κανένα νόηµα το πάγωµα
αυτών των διαδικασιών ακόµα και κατά αυτή την περίοδο των
εκλογών; Έχει κανένα νόηµα; Όταν οι διαδικασίες αυτές είναι
αδιάβλητες, γίνονται από ανεξάρτητη αρχή, δεν υπάρχει παρέµ-
βαση πολιτικής βουλήσεως, για ποιον λόγο να υπάρχει αυτή η
καθυστέρηση στον προγραµµατισµό προσλήψεων; 

Τώρα, ξέρετε, θα µπούµε και σε εκλογές που ενδεχοµένως
λόγω της απλής αναλογικής που είχατε ψηφίσει, κύριε Ζαχα-
ριάδη, θα µας οδηγήσουν σε διπλές εκλογές, άρα η πρότασή σας
είναι να «παγώσουµε» τις διαδικασίες στελέχωσης του δηµοσίου
για όλο αυτό το χρονικό διάστηµα; Θα τις «παγώσουµε», γιατί
αυτό λέει ο νόµος. 

Εσείς µου λέτε και κάτι παραπάνω, να τις «παγώνουµε» και
προληπτικά, να τις πηγαίνουµε παραπίσω. Δεν καταλαβαίνω εγώ
αυτή τη λογική, όταν ελπίζω να έχουµε όλοι συµφωνήσει ότι εµπι-
στευόµαστε το ΑΣΕΠ και τη δουλειά που κάνει και ότι πλέον αυτό
δεν έχει καµµία διαδικασία πολιτικού χαρακτήρα. 

Λέτε: «Ναι, αλλά διαµορφώνεται µια προσδοκία προσλήψεων».
Προφανώς όσοι συµµετέχουν έχουν µια προσδοκία προσλήψεων.
Αυτή την πιστώνεται η Κυβέρνηση; Εσείς λέτε, δηλαδή, ότι αυτοί
οι οποίοι θα λάβουν µέρος στον διαγωνισµό θα πουν «εµείς οι
εκατόν οκτώ χιλιάδες θα ψηφίσουµε Νέα Δηµοκρατία γιατί έβαλε
έναν διαγωνισµό για προσλήψεις η Νέα Δηµοκρατία για το
ΑΣΕΠ»; Αυτό πιστεύετε ότι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Αυτό
έρχεστε και λέτε στην Αίθουσα; 

Να σας ρωτήσω κάτι: Kαι τι θα γίνει µετά; Κάποιοι απ’ αυτούς
θα επιτύχουν -οι λιγότεροι- και θα προσληφθούν, κάποιοι άλλοι
θα αποτύχουν, µπορεί να µην πιάσουν τη βάση και κάποιοι θα
µπουν µέσα σ’ αυτό που είναι µια «δεξαµενή» προσώπων που
όταν θα προκηρύσσονται προσλήψεις, θα µπορούν να προσλη-
φθούν απ’ αυτή τη «δεξαµενή». 

Αυτοί οι οποίοι θα αποτύχουν τι θα κάνουν; Θα ψηφίσουν ΣΥ-
ΡΙΖΑ γιατί απέτυχαν, ενώ αυτοί που θα επιτύχουν και θα περά-
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σουν τη βάση θα ψηφίσουν Νέα Δηµοκρατία; Λέτε να σκέφτεται
έτσι ο κόσµος όταν έχει απέναντί του µια καθαρή, διαφανή δια-
γωνιστική διαδικασία; 

Πού βρισκόµαστε και τι αναπαράγετε τώρα εδώ; Τι επιχειρη-
µατολογία είναι αυτή; Δεν θα ξεπεραστεί σ’ αυτόν τον τόπο αυτό
το πράγµα, αυτή η πληγή; Χτίστηκε το ΑΣΕΠ, υποστηρίζουµε το
ΑΣΕΠ, το έχουµε κάνει ανεξάρτητη αρχή, οι διαδικασίες είναι
αξιοκρατικές και αδιάβλητες και ακόµα συζητάµε αυτά, αντί να
ξεµπερδεύουµε;

Θα σταµατήσω εδώ και θα επανέλθω στον προγραµµατισµό
προσλήψεων στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κλασική η τακτική του κ. Βο-

ρίδη. Δύο λεπτά στην αρχή, πέντε λεπτά µετά για να µην µπο-
ρούµε να απαντήσουµε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Υπερέβην
κατά σαράντα δευτερόλεπτα τον χρόνο µου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σύντοµα θα αλλάξουν οι
ρόλοι, κύριε Βορίδη και ο Υπουργός Εσωτερικών, που θα τοπο-
θετήσει ο Αλέξης Τσίπρας θα µιλάει µετά από εσάς, εάν είστε το-
µεάρχης εσωτερικών στη Νέα Δηµοκρατία, οπότε θα δείτε πόσο
οδυνηρό είναι αυτό. 

Κατ’ αρχάς, αν κάποιος πρέπει να είναι απολογούµενος σή-
µερα στην Αίθουσα για τον χρόνο προγραµµατισµού των εκλο-
γών, δεν πρέπει να είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά το
Υπουργείο Εσωτερικών που από τα πράγµατα έχει µια ευθύνη να
εποπτεύει πώς πάνε οι διαδικασίες. Εσείς πότε στείλατε το αί-
τηµα στο ΑΣΕΠ για να ξεκινήσει η διαδικασία; Το ΑΣΕΠ δεν προ-
κηρύσσει µόνο του. Έρχονται κάποια αιτήµατα. Σου λέει: «Χρεια-
ζόµαστε κάποιους υπαλλήλους». Ήσασταν εσείς εµπρόθεσµοι ή
καθυστερήσατε; Αυτό δεν περιλαµβάνεται στο κείµενο της επί-
καιρης ερώτησής µου. Αν θέλετε, σας κάνω µια άλλη επίκαιρη
ερώτηση γι’ αυτό. 

Δεύτερον, δεν δεχόµαστε µαθήµατα, κύριε Βορίδη, από εσάς
για τον σεβασµό στο ΑΣΕΠ, στην ανεξαρτησία των αρχών κ.λπ..
Δεν θέλω να πω τι συνέβη µε την Αρχή Διασφάλισης του Απορ-
ρήτου των Επικοινωνιών, αλλά δεν είναι η δική µας κυβέρνηση
που τοποθέτησε γενικούς διευθυντές και διευθυντές στον ΕΦΚΑ
κατά παρέκκλιση της πάγιας διοικητικής ιεραρχίας και δεν πήρε
δηµόσιους λειτουργούς, άριστους δηµοσίους υπαλλήλους που
µπορούσε να τους έχει ελέγξει το ΑΣΕΠ. Δεν είµαστε εµείς που
παίζουµε πολιτικάντικα παιχνίδια λέγοντας ότι δεν έχει νόηµα η
ψήφος του λαού στις πρώτες εκλογές και θα πάµε σε δεύτερες
εκλογές και σε τρίτες εκλογές. 

Εσείς βάζετε τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ µέσα σε αυτή τη δια-
δικασία. Εσείς κάνετε εµπόριο ελπίδας και δεν το κάνετε µόνο µε
τους εκατόν οκτώ χιλιάδες συµµετέχοντες στο ΑΣΕΠ. Εδώ ο κ.
Μητσοτάκης βγήκε την προηγούµενη εβδοµάδα και µας είπε τι
θα κάνει από 1-1-2024. Εντάξει, προφανώς µεσολαβούν εκλογές
µέχρι τότε. Δεν έχει κανένα νόηµα να το συζητάµε αυτό. Αν είναι,
θα το κάνει. Αν δεν είναι, θα το κάνει κάποιος άλλος. 

Άρα, λοιπόν, εγώ προφανώς δεν έχω τη γνώµη ότι οι άνθρωποι
οι οποίοι µπαίνουν στον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ θα ψηφίσουν ή ΣΥ-
ΡΙΖΑ ή Νέα Δηµοκρατία ή ΠΑΣΟΚ ή ΚΚΕ ή οτιδήποτε άλλο. Είναι
δικαίωµά τους. Όµως, έχω την άποψη ότι όλοι έχουν καταλάβει
τα προεκλογικά σας παιχνίδια, όλοι έχουν καταλάβει την πολιτι-
κάντικη λογική σας.

Παρακαλώ, απαντήστε µου και στο εξής: Πρώτον, σας φαίνεται
λογικό ένας γεωπόνος, ένας βιολόγος µε έναν απόφοιτο της Πα-
ντείου, της Νοµικής Σχολής να δίνουν στα ίδια θέµατα εξετάσεις; 

Δεύτερον, για την απορρόφηση στην υπηρεσία, σας φαίνεται
λογικό µε τα ίδια θέµατα να προσλαµβάνεται αυτός ο οποίος θα
είναι µηχανικός και αυτός που θα είναι διοικητικός;

Εµείς, λοιπόν, τι προτείνουµε; Πρώτον, να διαφοροποιήσετε
τα θέµατα ανά κλάδο και ειδικότητα, ώστε να διασφαλίζεται η
ισότιµη συµµετοχή των υποψηφίων και να έχει πραγµατικό αντί-
κρισµα αυτό το οποίο εσείς λέτε και είναι σωστό, ο κατάλληλος
άνθρωπος στην κατάλληλη θέση, αλλά πώς θα πάνε αν όλοι γρά-
φουµε γύρω από τα ίδια;

Δεύτερον, τι γίνεται µε όλο αυτό το όργιο, φροντιστήρια, προ-
ετοιµασία, δηµοσιεύσεις στα social media; Έχετε κάτι να πείτε
γι’ αυτό το πράγµα;

Κάτι τελευταίο: Τι κάνετε µε τα εξεταστικά κέντρα; Η ηµερο-
µηνία είναι 4 Μαρτίου. Μπορεί εκείνη τη µέρα να έχει απαγορευ-
τικό, να έχει δύσκολο καιρό. Άνθρωποι οι οποίοι διαβιούν στα
νησιωτικά συµπλέγµατα των Κυκλάδων, άνθρωποι οι οποίοι δια-
βιούν στα νησιωτικά συµπλέγµατα της Δωδεκανήσου, στο βόρειο
Αιγαίο, στα Επτάνησα, πού θα εξεταστούν; Αν δεν έχουν εκείνη
τη µέρα δυνατότητα πρόσβασης στον χώρο της εξέτασης, θα
τους δοθεί εναλλακτική δυνατότητα κάποιας άλλης µέρας να εξε-
ταστούν;

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Ζα-

χαριάδη, χαίροµαι που καταλήξαµε ότι πάντως δεν θα αποφασί-
σουν οι άνθρωποι που θα λάβουν εξετάσεις στον διαγωνισµό, να
καθορίσουν την ψήφο τους εξ αυτού. Αν, όµως, ισχύει αυτό που
συνοµολογήσατε µόλις, τότε ποιο είναι το πολιτικάντικο παιχνίδι;
Ποιο είναι το πολιτικό µας όφελος; Αφού είπατε ότι δεν καθορί-
ζουν την ψήφο τους µε αυτό το κριτήριο, τότε πώς κάνουµε πο-
λιτικάντικα παιχνίδια;

Άρα, λοιπόν, εδώ είστε εµµονικός στο ότι πρέπει να µας απο-
δώσετε ένα κακό κίνητρο αντί να παραδεχθείτε ότι συµβαίνει κάτι
απλό: Κάνουµε τη δουλειά µας. Είναι πάρα πολύ απλό. Κάνουµε
τη δουλειά µας. Εάν είναι να µας πιστωθεί κάτι, δεν έχει να κάνει
µε κανένα εµπόριο ελπίδας. Θα µας πιστωθεί ότι κάνουµε τον
γραπτό διαγωνισµό και έχουµε έναν σωστό και αξιοκρατικό
τρόπο για να εξορθολογίσουµε και να κρίνουµε µε µια σωστή δια-
δικασία επιλογής τους ανθρώπους που θα υπηρετήσουν στο δη-
µόσιο. 

Πάµε στο δεύτερο που λέτε. Λέτε το εξής: «Μα, εγώ που είµαι
µηχανικός είναι δυνατό να διαγωνιστώ στα ίδια θέµατα µε έναν
νοµικό, µε έναν οικονοµολόγο ή µε έναν γεωπόνο;». Απάντηση:
Μα, τον γεωπόνο τον προσλαµβάνω ως γεωπόνο επειδή έχει σχε-
τικό πτυχίο, είναι γεωτεχνικός. Δεν εξετάζω τις γνώσεις του στο
αντικείµενό του. Θεωρώ ότι έχει γνώση στο αντικείµενό του.
Γιατί; Διότι έχει σχετικό πτυχίο, έχει το τυπικό προσόν. Τι είναι
εκείνο το οποίο εξετάζουµε εδώ; Όχι τη γεωπονική του γνώση ή
την οικονοµολογική του γνώση ή τη νοµική του γνώση ή τη γνώση
του ως αρχιτέκτονα ή µηχανικού. Δεν εξετάζουµε αυτό. Αυτό κρί-
θηκε µε το πτυχίο του. Τι εξετάζουµε; Εξετάζουµε τη δυνατότητά
του και τις γνώσεις που απαιτούνται για να υπηρετήσει µε αυτή
του την επιστηµονική ιδιότητα στο δηµόσιο ως δηµόσιος υπάλ-
ληλος. Αυτό εξετάζουµε. Τα αντικείµενα τα οποία εξετάζονται
είναι αντικείµενα δηµόσιας υπηρεσίας και αυτό ισχύει για όλους,
γιατί όλοι θα υπηρετήσουν ο ένας ως γεωτεχνικός και ο άλλος
ως οικονοµολόγος και ο άλλος ως πληροφορικάριος. Θα υπηρε-
τήσουν ο καθένας στη θέση του, αλλά όλοι θα είναι δηµόσιοι
υπάλληλοι. Αυτό, λοιπόν, είναι που εξετάζουµε. Το άλλο θεω-
ρούµε ότι το κατέχουν επειδή κατέχουν το τυπικό προσόν.

Έρχοµαι και στον προγραµµατισµό. Τώρα µιλάτε για προγραµ-
µατισµό. Σας έχω πει ότι είναι µερικές ερωτήσεις που είναι καλύ-
τερο να µη γίνονται. Πόσους προγραµµατίσατε εσείς να προσλά-
βετε επί ΣΥΡΙΖΑ; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Είχαµε µνηµόνια.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι. Ο

δικός σας προγραµµατισµός ήταν τριάντα τέσσερις χιλιάδες.
Πόσος είναι ο δικός µας προγραµµατισµός για τον οποίο µιλάτε;
Είναι εξήντα έξι χιλιάδες. Είναι ακριβώς διπλάσιος απ’ αυτόν, που
είχατε προγραµµατίσει εσείς.

Τον κύκλο προσλήψεων, τον προγραµµατισµό προσλήψεων,
ποιος τον θεσµοθέτησε; Το επιτελικό κράτος που δεν σας αρέσει,
αυτός ο νόµος που δεν σας αρέσει. Εκεί έχει γίνει ο προγραµµα-
τισµός προσλήψεων. Και, προσέξτε, σε αυτό τον προγραµµατι-
σµό µου λέτε: Έχετε -λέει- εικόνα; Ξέρετε τι ζητάτε; Ξέρετε τι
δίνετε; Ξέρετε τι προγραµµατίζετε; 

Να σας απαντήσω. Το 2020 οι προσλήψεις ήταν έξι χιλιάδες
οχτακόσιες πενήντα µία, το 2021 δώδεκα χιλιάδες εννιακόσιες

7864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ογδόντα εφτά, το 2022 είκοσι τέσσερις χιλιάδες είκοσι τρεις και
το 2023 δεκαεπτά χιλιάδες εννιακόσιες σαράντα δύο.

Άρα πολύ καλά ξέρουµε και, µάλιστα, ξέρουµε πολύ καλά,
κύριε Ζαχαριάδη, για ένα λόγο ακόµη, γιατί εµείς τους κύκλους
κινητικότητας µε τον ν.4412/2016 - δικός σας νόµος, δεν τον
εφαρµόσατε- τους εφαρµόζουµε και επειδή είναι συνδεδεµένοι
µε τον προγραµµατισµό προσλήψεων έχουµε απόλυτη γνώση και
των κενών και αυτά που δίνουµε για να συµπληρωθούν. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, πράγµατι στον συγκεκριµένο διαγωνι-
σµό υπάρχουν πέντε χιλιάδες εκατόν είκοσι τέσσερις θέσεις, που
θα καλυφθούν από τον συγκεκριµένο διαγωνισµό. Όµως, το πιο
σηµαντικό του συγκεκριµένου διαγωνισµού, το οποίο δείχνετε να
παραβλέπετε, είναι ότι πλέον δηµιουργείται µία δεξαµενή εδώ,
µια δεξαµενή υποψηφίων προς πρόσληψη.

Είπατε και κάτι απαράδεκτο, το οποίο δεν πρέπει να το λέτε,
γιατί δηµιουργείτε µια ψευδαίσθηση. Εσείς εδώ τώρα κάνετε ένα
άθλιο εµπόριο ελπίδας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εγώ;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εσείς! Θα

πω γιατί. Ακούστε τι είπατε: «Θα έχουν…» - λέει- «… βάσιµη προσ-
δοκία όσοι πέτυχαν…». Τι σηµαίνει εδώ; Τι λέτε; Όσοι πέρασαν
τη βάση. Μάλιστα. Αυτοί που πέρασαν τη βάση θα φτιάξουν, λοι-
πόν, µια κατάσταση. Από τους εκατόν οχτώ χιλιάδες, ας πούµε
ότι πέρασαν τη βάση οι µισοί, οι πενήντα χιλιάδες. Θα έχουν,
όπως τους είπατε, µια βάσιµη προσδοκία και σωστή και δίκαιη -
έτσι την είπατε- να προσληφθούν. Γιατί; Είπα εγώ ότι θα πάρω
πενήντα χιλιάδες; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Πόσους θα πάρετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πέντε χι-

λιάδες εκατόν είκοσι τέσσερις. Είπα ότι θα πάρω πενήντα χιλιά-
δες;

Άρα γιατί λέτε ότι δηµιουργείται βάσιµη προσδοκία; Τι είπα;
Ότι δηµιουργείται µια δεξαµενή, που ανάλογα µε τον προγραµ-
µατισµό προσλήψεων τον ετήσιο για τον διετή κύκλο που ισχύει
ο κάθε γραπτός διαγωνισµός κατά τον νόµο, θα µπορούν εκεί να
γίνονται προσλήψεις. Μπορεί, λοιπόν, το 2024 τον Σεπτέµβριο,
όταν αυτή η Κυβέρνηση ξανά θα κάνει τον προγραµµατισµό
προσλήψεων και θα εκδοθεί η σχετική απόφαση του Υπουργικού
Συµβουλίου, να αποφασίσω ότι θα δώσω άλλες δέκα χιλιάδες
προσλήψεις. Μάλιστα. Όµως, εγώ δεν έχω πει ότι µε αυτές τις
προσλήψεις που θα δοθούν για το 2024 θα προσληφθούν όλοι οι
συγκεκριµένοι που έχουν περάσει στη βάση. Αυτό είναι µια σειρά
κατάταξης. Στα δύο χρόνια, δηλαδή το 2025, θα γίνει ξανά γρα-
πτός διαγωνισµός και στον γραπτό διαγωνισµό αυτό θα συµµε-
τέχουν και άλλοι, που έχουν πλέον τελειώσει το πανεπιστήµιο και
πλέον θα διαµορφωθεί µια καινούργια δεξαµενή από όπου θα γί-
νονται οι προσλήψεις. 

Ποιος κάνει εµπόριο ελπίδων; Εσείς που λέτε αυτά ή εγώ που
τους λέω πώς πρόκειται να εξαλειφθεί και µε καθαρό τρόπο η
πολιτική προσλήψεων στο δηµόσιο για το επόµενο χρονικό διά-
στηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 362/25-1-2023 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπου-
λου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις στα κέντρα
υγείας της Αρκαδίας».

Την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Αθανάσιος
Πλεύρης.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ. 
Απλώς θέλω να πω ότι αν δεν έχει εµπιστοσύνη η Νέα Δηµο-

κρατία µε τον ΣΥΡΙΖΑ και ενώ εµείς φτιάξαµε ως ΠΑΣΟΚ τον
θεσµό του ΑΣΕΠ, οι οποίοι µοίρασαν και τις θέσεις στη Διάσκεψη
των Προέδρων –εννιά η Νέα Δηµοκρατία και έξι ο ΣΥΡΙΖΑ-, ποιος
να έχει πια;

Αυτή είναι η αλήθεια. Έτσι έγινε η µοιρασιά στη Διάσκεψη των
Προέδρων. Αλήθεια είναι. Δεν το έγραψε κανένα site και κανένα
µέσο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σας διώκει ο Τύπος, κύριε
Κωνσταντινόπουλε;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Ζαχαριάδη, σας λέω να ρωτήσετε αν έγινε αυτό.
Μα, σας το λέω ότι έγινε εννιά-έξι, εννιά η Νέα Δηµοκρατία και
έξι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ρωτήστε τον Υπουργό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δώδεκα-

έξι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ. Δώδεκα-έξι µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τους έχετε στο 50%. 

Πάµε τώρα, κύριε Υπουργέ, γρήγορα γιατί είναι σηµαντικό και
χαίροµαι -σας το λέω ειλικρινώς- που είµαστε εδώ σήµερα µετά
από ένα χρόνο που έχουµε απαντήσει σε πολλές ερωτήσεις να
δούµε τι έχουµε κάνει µε τα κέντρα υγείας και τι µπορούµε να
κάνουµε. 

Πρώτα από όλα, θέλω να σας πω ότι γίνεται προσπάθεια. Δεν
ξέρω ποιος µπορεί να χρεωθεί, αν χρεωνόµαστε εµείς ή χρεωνό-
σαστε εσείς, την προσπάθεια που γίνεται για τα κέντρα υγείας.
Πάντως σίγουρα την απολαµβάνει ο κόσµος. 

Άρα, τυχαία θα πω εγώ, µετά από προσπάθεια θα πείτε εσείς,
θα πω ότι την Παρασκευή έχουµε συν δύο οδηγούς στα Τρόπαια,
έναν επικουρικό επιπλέον στη Δηµητσάνα, έναν επικουρικό στο
Κέντρο Υγείας Άστρους. Θέλω να σας πω ότι η διαφορά στα κέ-
ντρα υγείας είναι ότι το µόνο που λειτουργεί σωστά είναι το Κέ-
ντρο Υγείας Άστρους που έχει έξι οδηγούς. Τα άλλα έχουν τρεις
και το Λεωνίδιο ένα. Άρα, δεν µπορούν να λειτουργήσουν µε τις
εφηµερίες και ένα κέντρο υγείας να έχει έξι και τα άλλα τρία. Τι
σηµαίνει; Ότι δεν έχουµε προσωπικό και πολλές µέρες µένουν
χωρίς κάλυψη. 

Θέλω να σας καταθέσω αυτό που σας έστειλε και ο Δήµαρχος
Λεωνιδίου για ένα παιδάκι που δεν είχαµε οδηγό ασθενοφόρου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευ-
τής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα, όµως, στα υπόλοιπα θέµατα. Στα υπόλοιπα θέµατα
έχουµε πολλά ζητήµατα. Ας αρχίσω από το Λεωνίδιο. Το Λεωνίδιο
είναι µια περιοχή λίγο αποµακρυσµένη σε σχέση µε το κέντρο.
Το γνωρίζετε. Εκεί δεν µπορούν να βγουν οι εφηµερίες γιατί δεν
έχουµε γενικούς γιατρούς. Δεν υπάρχει παρασκευαστής, οδο-
ντίατρος. Και, βεβαίως, θέλω να σας πω, αν και πιστεύω ότι το
έχετε µάθει, στις βροχές µπήκαν όλα τα νερά µέσα. Σας λέω ότι
πρέπει να δούµε πώς θα το αντιµετωπίσουµε. 

Τα ίδια συµβαίνουν στο Κέντρο Υγείας Δηµητσάνας και Τρο-
παίων. Είναι απαρχαιωµένο το ακτινολογικό, δεν υπάρχει ούτε µι-
κροβιολόγος ούτε ακτινολόγος ούτε καν ένας παρασκευαστής
για να µπορούν να γίνονται οι εξετάσεις.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι στη Δηµητσάνα υπάρχει αί-
τηµα του κέντρου υγείας για παιδίατρο. Υπάρχει σύγχρονο οδο-
ντιατρείο χωρίς οδοντίατρο και υπάρχει από την Πάτρα δωρητής,
ο οποίος θα δωρίσει ένα σύγχρονο θεραπευτήριο, αν µπορέσει
κάποιος να δουλέψει.

Στην ίδια περίπτωση και στα τρία κέντρα υγείας έχουµε πρό-
βληµα νοσηλευτών. 

Κύριε Υπουργέ, πέρασε ο χρόνος µου. Σας ευχαριστώ και θα
επανέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε, σας ευχαριστώ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-
δελφε, προφανώς αυτό το οποίο λέτε ισχύει ασχέτως πώς γίνο-
νται οι προσπάθειες στα κέντρα υγείας και ειδικά στα κέντρα
υγείας της επαρχίας που δεν έχουν αναγκαστικά τόσο κοντά τα
νοσοκοµεία. Όσες παρεµβάσεις γίνονται τις απολαµβάνουν οι
πολίτες. 

Αναφέροµαι συνοπτικά τώρα στις υγειονοµικές ανάγκες των
κέντρων υγείας, τα οποία αναφέρατε. Συγκεκριµένα στα Κέντρα
Υγείας Τροπαίων, Δηµητσάνας, Άστρους, Λεωνιδίου και Τρίπολης
έχουµε επικουρικό προσωπικό δέκα νοσηλευτές, εννιά διοικητι-
κούς, είκοσι έξι λοιπό επικουρικό προσωπικό και ειδικότερα στο
Κέντρο Υγείας Τροπαίων έχει ενισχυθεί από τον Αύγουστο του
2020 µε επικουρικό γιατρό ειδικότητας παιδιατρικής, ο οποίος
υπηρετεί µέχρι σήµερα. 

Τώρα στα Κέντρα Υγείας Τρίπολης, Δηµητσάνας, Άστρους και
Μεγαλόπολης διορίστηκαν εννέα µόνιµοι γιατροί κλάδου ΕΣΥ,
ενώ για τη θέση στην οποία αναφέρεστε, του οδοντιάτρου, ήδη
αυτή τη στιγµή για το Κέντρο Υγείας Δηµητσάνας βρίσκεται στο
Συµβούλιο Κρίσης της 6ης ΥΠΕ για την επιλογή.

Οι προκηρυγµένες θέσεις, δυστυχώς, του ακτινοδιαγνώστη,
καρδιολογίας, νευρολογίας για το Κέντρο Υγείας Τροπαίων, Τρί-
πολης και της παιδιατρικής του Κέντρου Υγείας Λεωνιδίου έχουν
αποβεί άκαρπες.

Αυτή τη στιγµή αναµένεται περαιτέρω ενίσχυση στα κέντρα
υγείας µε την προκήρυξη τεσσάρων θέσεων ιατρού κλάδου ΕΣΥ,
µία θέση γενικού γιατρού στη Δηµητσάνα, µία θέση γενικού για-
τρού στο Λεωνίδιο και µία θέση παιδιατρικής στα Τρόπαια. Συγ-
χρόνως έχει αποστείλει αίτηµα και έχει εγκριθεί για την πρόσλη-
ψη προσωπικού, δύο θέσεων στο Κέντρο Υγείας Δηµητσάνας και
µία θέση ΤΕ Νοσηλευτικής για το Κέντρο Υγείας Δηµητσάνας.

Για τα ασθενοφόρα θέλω να επισηµάνω, κύριε συνάδελφε, την
προσπάθεια την οποία έχετε κάνει και τις επισηµάνσεις που έχετε
κάνει σε όλο αυτό το διάστηµα και µε προηγούµενες ερωτήσεις
σας. 

Στα ασθενοφόρα αυτή τη στιγµή είναι στη διαδικασία πρόσλη-
ψης λοιπού επικουρικού προσωπικού για είκοσι τέσσερις µήνες
πέντε θέσεις. Κάποιες ολοκληρώθηκαν και θα ολοκληρωθούν και
οι επόµενες άµεσα, οι δύο θέσεις στα Τρόπαια, η µία στη Δηµη-
τσάνα, η µία στο Άστρος και η άλλη στο Λεωνίδιο. Είναι πέντε θέ-
σεις για είκοσι τέσσερις µήνες επικουρικού προσωπικού, ενώ τα
έξι νέα οχήµατα ασθενοφόρα 4x4 ήδη έχουν παραδοθεί, από ένα
στα Κέντρα Υγείας Άστρους, Μεγαλόπολης, Λεωνιδίου, Δηµητσά-
νας και δύο στα Τρόπαια και ήδη έχουν τεθεί στην υπηρεσία των
κέντρων υγείας.

Θα απαντήσω στη δευτερολογία µου για το σκέλος που αφορά
τις εφηµερίες που ρωτάτε.

Θα ήθελα να πω ότι για τα συγκεκριµένα κέντρα υγείας έχει
γίνει µια προσπάθεια να καλυφθούν οι θέσεις και έχουν βγει όλες
οι προκηρύξεις. Όπου δεν έχουν καλυφθεί είναι συνήθως λόγω
µη επιθυµίας και λόγω του ότι αποβαίνουν άκαρπες, άγονες προ-
κηρύξεις και προσπαθούµε αυτό το θέµα να το αντιµετωπίσουµε
και µε το τελευταίο νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε ψηφίσει και µε
τη δυνατότητα των µετακινήσεων µε επιπλέον χρήµατα σε όσους
θα πηγαίνουν για έναν µήνα από άλλες δοµές υγείας, παράλληλα
και µε κίνητρα τα οποία έχουµε σχεδιάσει και δίνουµε.

Στο κοµµάτι του υλικοτεχνικού εξοπλισµού το σύνολο των κέ-
ντρων υγείας της περιοχής -και έχετε πληροφορηθεί- που ανή-
κουν στο Υπουργείο Υγείας είναι µέσα στα εκατόν πενήντα επτά
κέντρα υγείας, τα οποία µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης θα έχουν
και τη στήριξη την οποία επιθυµούν από 1,5 περίπου εκατοµµύριο
για κτηριακή αναβάθµιση και υλικοτεχνική υποδοµή, ώστε τα θέ-
µατα τα οποία αναφέρετε σχετικά µε παρεµβάσεις που πρέπει να
γίνουν έχουν προβλεφθεί. Το Ταµείο Ανάκαµψης έχει συγκεκρι-
µένους, ταχύτατους χρόνους, καθώς µέχρι τα τέλη του έτους θα
πρέπει να έχουν βγει και οι διαγωνιστικές διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, πάµε τώρα να ξαναπούµε τα θέµατα. 

Το µόνο κέντρο υγείας σήµερα, για να είµαστε απόλυτα ειλι-
κρινείς, στο οποίο υπάρχει η δυνατότητα είκοσι τέσσερις ώρες
το εικοσιτετράωρο, αν συµβεί κάτι, να µπορούν να µεταφερθούν
στο νοσοκοµείο ή οτιδήποτε άλλο είναι το Κέντρο Υγείας Άστ-
ρους, γιατί έχει έξι οδηγούς, ενώ το Κέντρο Υγείας Λεωνιδίου
τέσσερις και τα υπόλοιπα τρεις. 

Θέλω να σας πω ότι -και κατανοείτε αυτό που θα σας πω- όλο
το προσωπικό είναι επικουρικό, αλλά παρ’ όλα αυτά είναι πολύ
σηµαντικό να υπάρχει. Άρα εδώ, για να µην έχουµε αυτά τα πε-
ριστατικά που σας κατέθεσα που είπε ο δήµαρχος και οι υπόλοι-
ποι φορείς, πρέπει άµεσα και γρήγορα να πάει τουλάχιστον ένας,
για να υπάρξουν τέσσερις µε πέντε -όχι έξι, δεν θα µπορέσουµε
να φτάσουµε ποτέ-, αλλά να µπορέσουµε να τα αντιµετωπίσουµε. 

Δεύτερον, όπως πολύ σωστά είπατε, υπάρχει ιατροτεχνολογι-
κός εξοπλισµός σε όλα τα κέντρα υγείας, σε κάποια υπάρχουν
και σε κάποια δεν υπάρχουν. Δηλαδή στο κέντρο υγείας δεν µπο-
ρούν να κάνουν µια µικροβιολογική εξέταση, δεν υπάρχει ένας
παρασκευαστής, κύριε Υπουργέ. Είναι άδικο. 

Ξέρετε, εγώ το καταλαβαίνω, διότι και εγώ για παράδειγµα δεν
θα ήξερα τι γίνεται στην Πιερία. Θέλω να σας πω ότι ένας κάτοι-
κος των Τροπαίων της Κοντοβάζαινας που θα πάει να κάνει εξε-
τάσεις εκεί πρέπει να πάει για να κάνει εξετάσεις δύο ώρες
µακριά, για να δει απλές εξετάσεις αίµατος. 

Άρα χρειάζεται έναν χειριστή ακτινολόγο και έναν τουλάχιστον
παρασκευαστή. Δεν σας λέω για τον µικροβιολόγο, το κατανοώ
αυτό που λέτε ότι πολλοί γιατροί δεν πάνε. Εγώ το κατανοώ αυτό,
δεν πρόκειται να σας επιβάλλω κάτι τέτοιο, αλλά θα µπορούσε
να γίνει συνδυασµός και θα µπορούσε να βρεθεί µια λύση µε το
νοσοκοµείο για να µπορούν να ανταποκριθούν.

Δεύτερον, στο Κέντρο Υγείας Δηµητσάνας, που είναι κι αυτό
πολύ σηµαντικό γίνεται πολύ σοβαρή δουλειά, χρειάζονται δύο
νοσηλευτές-νοσηλεύτριες, µία µαία, παιδίατρος, οδοντίατρος.
Άµα πάτε στο οδοντιατρείο του Κέντρου Υγείας Δηµητσάνας το
οποίο είναι ένα εξαιρετικό οδοντιατρείο, δεν υπάρχει άνθρωπος
για να το αντιµετωπίσει. Σας είπα για τον φυσικοθεραπευτήριο.

Τώρα για το Κέντρο Υγείας Λεωνιδίου. Εγώ δεν είπα κάτι το
οποίο το γνώριζα, αλλά πρώτα απ’ όλα αν δεν πάει ένας γενικός
γιατρός οι άνθρωποι εκεί δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα, δεν
µπορούν να βγάλουν τις εφηµερίες. Δηλαδή, θα µένει κενό το νο-
σοκοµείο ή θα γίνεται υπεράνθρωπη προσπάθεια από αυτούς. 

Το δεύτερο που σας έθεσα και θέλω να το πω είναι το εξής.
Δεν σας λέω τώρα για τις υπόλοιπες ειδικότητες που χρειάζεται,
παθολόγο, καρδιολόγο και όλα τα υπόλοιπα. Υπάρχει εξειδικευ-
µένος εξοπλισµός για οφθαλµολογικές επιτροπές που χορηγούν
ποσοστό αναπηρίας, αλλά δεν υπάρχει οφθαλµίατρος.

Και θέλω να τελειώσω, κύριε Υπουργέ, µε το εξής.
Η µείωση των εφηµεριών κατά 30% στα κέντρα υγείας σε σχέ-

ση µε τα νοσοκοµεία, µε όλες αυτές τις δύσκολες καταστάσεις
που υπάρχουν στα κέντρα υγείας, είναι ακόµα ένα αντικίνητρο,
κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι το πρόβληµα. Δίνουν µια µάχη για να
κρατήσουν ζωντανό το κέντρο υγείας σε δύσκολες συνθήκες και
εµείς ερχόµαστε, χωρίς να έχουν το κατάλληλο προσωπικό,
χωρίς να µπορούν να πάρουν άδειες, χωρίς να µπορούν να φύ-
γουν από τη από την περιοχή τους, ως αντικίνητρο.

Η ευθύνη στο τέλος δεν είναι εγώ, εσύ, ο ένας, ο άλλος, είναι
αν µπορούµε να κρατήσουµε ζωντανά τα κέντρα υγείας γιατί
µόνο έτσι θα κρατήσουµε τον κόσµο στην περιοχή. Δεν θα πάει
κανένας νέος άνθρωπος, κύριε Υπουργέ, τα παιδιά του στην πε-
ριοχή να µείνει αν δεν νιώθει µια ασφάλεια γι’ αυτόν και την οικο-
γένειά του.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, απαντώντας στα συγκεκριµένα θέµατα που λέτε, για τη
Δηµητσάνα σας είπα ότι για το θέµα του οδοντιάτρου βρίσκεται
αυτήν τη στιγµή στην κρίση της έκτης ΥΠΕ, στο συµβούλιο κρί-
σης, οπότε είναι τάχιστη πια η διαδικασία, είναι στο τελικό στάδιο,
ενώ έχει γίνει και η έγκριση για τις θέσεις τις οποίες αναφέρατε
που µας έχει στείλει για τον νοσηλευτή, θα δω και το θέµα της
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µαίας το οποίο λέτε.
Για το κοµµάτι του Λεωνιδίου, στις επόµενες προκηρύξεις ια-

τρών κλάδου ΕΣΥ υπάρχει µία θέση γενικής ιατρικής ή παθολο-
γίας, ενώ θα δω και το θέµα που είπατε του παρασκευαστή στο
συγκεκριµένο κέντρο υγείας και το πρόβληµα που υπάρχει µε τις
εξετάσεις. 

Αναφορικά τώρα µε τις εφηµερίες, οι τακτικές εφηµερίες απο-
ζηµιώνονται κανονικότατα και πληρώνονται πια και σε πολύ σύ-
ντοµο χρονικό διάστηµα. Το πρόβληµα το οποίο αναφέρετε
-όπως εφαρµόζεται ο νόµος, δεν είναι ότι άλλαξε κάτι- αφορούσε
την περικοπή εφηµεριών, όταν έχουµε υπέρβαση 15% του ποσο-
στού της συνολικής µηνιαίας αποζηµίωσης. Είναι κάτι το οποίο
το γνωρίζετε, δεν είναι θέµα του Υπουργείου Υγείας, είναι θέµα
που υπάρχει στη νοµοθεσία και γίνεται. 

Σίγουρα ένα από τα θέµατα τα οποία έχουµε θέσει είναι ότι –
για να έρθω σε ένα κεντρικό θέµα και έχει τεθεί και από διαφο-
ρετικούς φορείς- ευρύτερα πρέπει να επανεξεταστεί το θέµα των
εφηµεριών συνολικά, διότι από τη µία πλευρά πληρώνουµε τις
εφηµερίες, αλλά µετά από ένα ποσό δεν είναι τόσο συµφέρον για
τον γιατρό να τις κάνει, γιατί τελικά υπερβαίνει το ποσό και φο-
ρολογείται. Αυτό, λοιπόν, είναι η επαναφορά ενός θέµατος αυ-
τοτελούς φορολόγησης. Είναι κάτι που είναι σε συζήτηση µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά αυτή τη στιγµή αυτό είναι το κα-
θεστώς το οποίο εφαρµόζεται. 

Από κει και πέρα, θεωρούµε και αυτό µπορείτε να το δείτε και
εσείς, γιατί είστε από τους ανθρώπους που έχετε ασχοληθεί και
µου έχετε κάνει συνεχείς ερωτήσεις στο κοµµάτι των κέντρων
υγείας της περιοχής σας. Προσπαθούµε κάθε φορά να βελτιώ-
νουµε την κατάσταση όσο γίνεται και είναι σηµαντικό ότι έστω
και σε µία ερώτησή σας τώρα θέµατα που είχατε θέσεις στις προ-
ηγούµενες ερωτήσεις, κυρίως αναφορικά µε τους οδηγούς στα
Τρόπαια, αρχίζουν να βρίσκουν µια λύση. 

Άρα, κρατώ και τις στοχευµένες και συγκεκριµένες επισηµάν-
σεις τις οποίες κάνατε για ειδικότητες και θα κοιτάξουµε άµεσα,
αν µπορέσουµε, και εκεί έστω και µε τη µορφή επικουρικών να
το λύσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Και πάµε στην τέταρτη µε αριθµό 368/30-1-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγική η υποστελέχωση του Νοσο-
κοµείου Γρεβενών και των Κέντρων Υγείας - Περιφερειακών Ια-
τρείων της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Γρεβενών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει επίσης ο Υπουργός Υγείας κ.
Πλεύρης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αισθήµατα αγανάκτησης και αγωνίας έχουν οι

κάτοικοι της Περιφερειακής Ενότητας Γρεβενών για τα προβλή-
µατα στη λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου και κάνουν κινη-
τοποιήσεις. Τα ανέδειξε το Κοµµουνιστικό Κόµµα µε διάφορες
ερωτήσεις, αλλά δεν έχει γίνει τίποτα µέχρι τώρα και αντίθετα,
επιδεινώνεται η κατάσταση. 

Συγκεκριµένα, στο νοσοκοµείο συνεχίζουν να υπηρετούν δύο
αναισθησιολόγοι. Αποτελεί ευτύχηµα να εφηµερεύει αναισθησιο-
λόγος σε επείγον περιστατικό. Για παθολογική, εξωτερικά ια-
τρεία, ΤΕΠ, τµήµα COVID, υπάρχουν διαθέσιµοι τρεις παθολόγοι
και ένας ιδιώτης µε µπλοκάκι. Λείπει εξειδικευµένο προσωπικό
στο µικροβιολογικό εργαστήριο για να πραγµατοποιούνται ειδι-
κές εξετάσεις. Υπάρχει σηµαντική έλλειψη ειδικευοµένων για-
τρών, γιατί δεν µπορούν να έχουν την αναγκαία εκπαίδευση.
Δύσκολα βγαίνουν οι εφηµερίες στην παθολογική και γενικά οι
γιατροί αναγκάζονται να κάνουν παραπάνω από τις προβλεπόµε-
νες εφηµερίες σε συνθήκες εξόντωσης. Ελλείψεις σε ιατρικό, κυ-
ρίως, προσωπικό και σε ιατροτεχνολογικό µηχανολογικό εξοπλισ-
µό υπάρχουν στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και στην επεί-
γουσα προνοσοκοµειακή φροντίδα (ΕΚΑΒ), λαµβάνοντας υπ’
όψιν και το ανάγλυφο της περιφερειακής ενότητας. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι στον Δήµο Δεσκάτης –
δήµο µε πάνω από πέντε χιλιάδες κατοίκους, εξήντα χιλιόµετρα

από τα Γρεβενά- το τελευταίο διάστηµα το κέντρο υγείας µένει
χωρίς παιδίατρο, εκτός των άλλων ελλείψεων σε προσωπικό,
αλλά έχει και προβλήµατα µε το ασθενοφόρο. Αποτέλεσµα όλων
αυτών των σοβαρών ελλείψεων είναι να τίθεται σε κίνδυνο η υγεία
του πληθυσµού. Πολλοί εξαναγκάζονται να απευθύνονται στον
ιδιωτικό τοµέα της υγείας και να ξαναπληρώνουν για υπηρεσίες
που όφειλε να παρέχει δωρεάν το κράτος.

Όλα αυτά είναι αποτέλεσµα των αντιλαϊκών πολιτικών όλων
των κυβερνήσεων που έχουν ως συνέπεια την υποχρηµατοδό-
τηση και υποστελέχωση των δηµόσιων νοσοκοµείων.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνει η Κυβέρνηση για να υ-
πάρξει γενναία χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό
προκειµένου να γίνουν όλες οι αναγκαίες προσλήψεις σε µόνιµο,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης υγειονοµικό προ- σω-
πικό στο Νοσοκοµείο Γρεβενών και σε µονάδες της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας και να καλύπτονται έγκαιρα και µε ασ-
φάλεια όλες οι ανάγκες του πληθυσµού είκοσι τέσσερις ώρες το
εικοσιτετράωρο, τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες το χρόνο;

Επίσης, τι θα κάνετε για να µονιµοποιηθεί χωρίς όρους και
προϋποθέσεις όλο το επικουρικό και µε όλων των ειδών συµβά-
σεων προσωπικό και να δηµιουργηθεί τοµέας ΕΚΑΒ στη Δε-
σκάτη;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

σύµφωνα µε τις αποφάσεις του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας
το 2020-2021 και εν συνεχεία της Αναπληρώτριας Υπουργού το
2022, έχουν προκηρυχθεί µια σειρά από θέσεις και έχουν ολο-
κληρωθεί οι συγκεκριµένοι διορισµοί γιατρών κλάδου ΕΣΥ στο
Γενικό Νοσοκοµείο Γρεβενών. Πρόκειται για µία θέση επιµελητή
Α αναισθησιολόγου, µία θέση διευθυντή αναισθησιολογίας, µία
θέση ειδικευµένου ιατρού ειδικότητας µαιευτικής και γυναικολο-
γίας, µία θέση επιµελητή Β ακτινολογίας, µία θέση επιµελητή Β
χειρουργικής και µία θέση επιµελητή Β ουρολογίας, συνολικά δη-
λαδή έξι θέσεις. Οι υπόλοιπες έντεκα θέσεις διαφόρων ειδικοτή-
των προκηρύχθηκαν και απέβησαν άκαρπες. 

Αναφορικά τώρα µε το σκέλος των νοσηλευτών, στην προκή-
ρυξη τη µεγάλη που υπάρχει για τους νοσηλευτές προβλέπεται
η κάλυψη τριών θέσεων του προσωπικού, ενώ και στην κατανοµή
του λοιπού προσωπικού των εννιακοσίων δέκα θέσεων διαφόρων
κλάδων, προβλέπεται η κάλυψη τριών θέσεων προσωπικού για
το Γενικό Νοσοκοµείο Γρεβενών και η εν λόγω κατανοµή έχει
αποσταλεί προκειµένου να βγει η προκήρυξη. Παράλληλα, εγκρί-
θηκαν για το 2022 δύο θέσεις για το Νοσοκοµείο Γρεβενών, χει-
ριστής ιατρικών συσκευών και ΤΕ ιατρικών εργαστηρίων. 

Για το σκέλος που αναφέρεστε στο Κέντρο Υγείας Δεσκάτης,
µε κοινή υπουργική απόφαση της Αναπληρώτριας Υπουργού και
του Αναπληρωτή Οικονοµικών, από το Νοέµβριο εγκρίθηκαν δύο
θέσεις για τα πληρώµατα ασθενοφόρων. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι γίνονται προσπάθειες, γιατί οι θέ-
σεις βγαίνουν. Δεν είναι θέµα -όπως αναφέρετε- χρηµάτων, διότι
τα χρήµατα τα οποία δίνονται αυτή τη στιγµή στην υγεία, συγκρι-
τικά µε αυτά που δίνονταν το 2019, είναι περισσότερα. Ο προ-
ϋπολογισµός του υγείας από τα 3,8 δισεκατοµµύρια έχει πάει στα
5,2 δισεκατοµµύρια. Είναι 1.400.000 παραπάνω τα οποία δίνονται
στην υγεία συγκριτικά µε το τι δινόταν πριν τρία χρόνια. 

Το πρόβληµα είναι όταν δεν καλύπτονται οι θέσεις, γιατί οι συ-
γκεκριµένοι γιατροί δεν επιθυµούν να πάνε ή είναι ειδικότητες οι
οποίες απουσιάζουν. Ειδικά για τους αναισθησιολόγος που λέτε,
είναι πολύ σηµαντικό το ότι αυτήν τη στιγµή βρέθηκαν µόνιµες
θέσεις αναισθησιολόγων στο Γενικό Νοσοκοµείο Γρεβενών, τη
στιγµή που είναι µια ειδικότητα που έχει ένα ιδιαίτερο πρόβληµα.
Δεν έχουµε, δηλαδή, τους αναισθησιολόγους τους οποίους οι
ίδιοι επιθυµούµε.

Σε αυτές τις πράξεις, λοιπόν, προχωρήσαµε και σε αυξήσεις
των µισθών των γιατρών µε 10% και συγκεκριµένα επιδόµατα για
ειδικότητες που αναφέρατε που φτάνουν τα 400 ευρώ, ενώ πα-
ράλληλα και για όσους είναι στα κέντρα υγείας γενικοί γιατροί
και παθολόγοι έχουν επιπλέον 800 ευρώ το µήνα, µε τις νέες µι-
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σθολογικές ρυθµίσεις που έγιναν και στο πλαίσιο του προσωπι-
κού ιατρού.

Παράλληλα, µε το νέο νοµοσχέδιο -το οποίο το καταψηφίσατε
όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- για αυτές τις έντεκα θέσεις
τις οποίες αναφέρατε, θα δοθεί η δυνατότητα αν ξαναβγούνε
άκαρπες να µπορούν να δοθούν µε τη µορφή της µερικής απα-
σχόλησης. Και πιστεύουµε ότι στις περιοχές τις οποίες παρου-
σιάζεται ιδιαίτερο πρόβληµα -γιατί µπορεί να υπάρχουν γιατροί
έξω, αλλά δεν θέλουν να µπούνε µε µόνιµη σχέση πλήρους και
αποκλειστικής στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας- η δυνατότητα της µε-
ρικής απασχόλησης µπορεί να δώσει πολλές λύσεις, διότι στο
τέλος της ηµέρας αυτό που ενδιαφέρει τους ασθενείς, οι οποίοι
θα βρεθούν στα νοσοκοµεία, είναι να τους περιθάλπει γιατρός. 

Άρα, εάν εµείς καλύψουµε όλες αυτές τις θέσεις, εσείς θα µας
κάνετε κριτική ότι οι θέσεις δεν είναι πλήρους και αποκλειστικής
απασχόλησης, αλλά αυτό που θα ενδιαφέρει εµάς θα είναι ότι
όλες οι θέσεις θα έχουν καλυφθεί. Οπότε στις επόµενες προκη-
ρύξεις που θα γίνουν –και είναι τις αµέσως επόµενες µέρες- εάν
πάλι βγούνε άγονες, άκαρπες, οι προκηρύξεις τότε θα εφαρµο-
στούν οι µνείες του νέου νόµου που υπάρχουν και θα δείτε ότι
και οι συγκεκριµένες θέσεις θα καλυφθούν.

Τα κονδύλια όλα συνολικά δίνονται, υπάρχουν. Δεν είναι θέµα
υποχρηµατοδότησης. Είναι θέµα κατά πόσο υπάρχει διάθεση για-
τρών να πάνε στα νοσοκοµεία και αυτό το παρατηρούµε κυρίως
στα περιφερειακά νοσοκοµεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Μπορώ να πω ότι είχαµε και δυσάρε-

στες αποκαλύψεις. Γιατί δεν θα σταθώ στις προκηρύξεις που
έχουν γίνει και έχουν καλυφθεί, αλλά σε αυτές που είναι άγονες,
κύριε Υπουργέ, γιατί εδώ φαίνεται ότι υπάρχει µία συστηµατική
κοροϊδία -γενικώς µιλάω, µην το θέσουµε το θέµα προσωπικά,
γιατί θα αναφερθώ στο σύνολο της πολιτικής που υπηρετείτε
όλοι σας.

Οι προκηρύξεις δεν γίνονται στο σύνολο των θέσεων. Άµα
χρειάζονται πέντε, γίνεται µία, τα ωράρια - εφηµερίες είναι εξα-
ντλητικές. Δεν υπάρχει σε πολλές περιπτώσεις επιστηµονικός δι-
ευθυντής, ο µισθός δεν επαρκεί για κάποιες περιοχές, δεν υπάρ-
χει η δυνατότητα για καµµία εξέλιξη κάτω από αυτές τις συνθή-
κες και φυσικά υπάρχει η επιλογή -το τυράκι- για τα απογευµα-
τινά για να µπορούν να συµπληρώσουν το εισόδηµα και να µπο-
ρούν να κάνουν πιο εύκολα επιλογές αλλού. 

Και τώρα καταλαβαίνουµε από αυτά που µας λέτε ότι, όταν
έχετε δηµιουργήσει όλες τις προϋποθέσεις να βγαίνουν άγονες
οι προκηρύξεις, θα τις καλύψετε µε τη µερική απασχόληση, που
φαίνεται τελικά το αποτέλεσµα του στρατηγικού σχεδιασµού και
του νοµοσχεδίου το οποίο αναφέρατε. 

Αλλά, κοιτάξτε τώρα, σύµφωνα µε τις οµοσπονδίες, λείπουν
περίπου τριάντα χιλιάδες υγειονοµικοί στο σύνολο, έξι χιλιάδες
γιατροί. Και κοιτάξτε τώρα, κύριε Υπουργέ, µε 20% αυξήσεις και
δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό όλων -µαζί µε τις τριάντα
χιλιάδες προσλήψεις τις επόµενες- το κόστος είναι ούτε 1,5 δι-
σεκατοµµύριο παραπάνω. Και αυτό τι σηµαίνει; Ότι θα καλυ-
φθούν όλες οι θέσεις των οργανογραµµάτων, θα σταµατήσουν
να υπάρχουν οι ουρές για χειρουργεία, για εξετάσεις, δεν θα
χρειάζεται κάποιος να πάει στον ιδιωτικό τοµέα. Αντιλαµβάνεται
κανείς εύκολα ότι θα βρεθούν και όσοι αναισθησιολόγοι λείπουν,
γιατί στο δηµόσιο θα µπορούν να καλύψουν συνολικά τις ανά-
γκες. 

Αλλά εσείς τώρα εδώ τι κάνετε; Κοροϊδεύετε τον κόσµο, τον
λαό µας, ότι δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος, γενικώς το λέω
και όχι µόνο για τις θέσεις τις οποίες προκηρύσσετε. Δίνουµε 7
δισεκατοµµύρια στο ΝΑΤΟ για επιθετικούς εξοπλισµούς που δεν
έχουν σχέση µε την άµυνα της χώρας. Τα έχουµε λύσει. Χρέος
διευθετηµένο από ΣΥΡΙΖΑ και από εσάς, πολλά δισεκατοµµύρια
για κάτι που δεν πήρε δραχµή ο λαός µας. Για τον τελευταίο προ-
ϋπολογισµό µιλάω: 15 δισεκατοµµύρια στους επιχειρηµατικούς
οµίλους τους πιο δυνατούς -που δεν ξέρουν τι βγάζουν- και «κο-
στούµι» µόνο 3,5 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων τα δύο είναι πα-
ραπάνω φόροι, για τις λαϊκές ανάγκες. Αν βάλουµε εδώ και του

Ταµείου Ανάκαµψης τα δεκάδες δισεκατοµµύρια, που είναι και
αυτά χρήµατα του λαού και τα προαπαιτούµενα -τα συµφωνή-
σατε όλοι να δίνονται στους επιχειρηµατικούς οµίλους αλλά τε-
λικά να την πληρώνει ο λαός µε τους πλειστηριασµούς- να βά-
λουµε τα 87 δισεκατοµµύρια από τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του
0,2 των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, για τα οποία δεν µιλάει
κανένας και από τους οποίους κανένας δεν τα παίρνει, από αυ-
τούς τους τεράστιους επιχειρηµατικούς οµίλους, βγαίνει και µε
απλά µαθηµατικά, κύριε Υπουργέ, ότι θα ήταν εκατοντάδες τα δι-
σεκατοµµύρια αν δεν καταψηφίζατε στη Συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση την πρόταση του ΚΚΕ για την ονοµαστικοποίηση των νοµι-
κών προσώπων και την κατάργηση της δυνατότητας διακίνησης
κεφαλαίου σε φορολογικούς παραδείσους. 

Θέλετε να πιστεύει ο κόσµος στις θεωρίες της ψωροκώσταινας
για να κάτσει στ’ αβγά του. Άρα, εδώ βγαίνει ότι ο πλούτος -και
µε βάση µόνο τα στοιχεία που αφήνετε να αποκαλυφθούν- είναι
πολλά τρισεκατοµµύρια, κύριε Υπουργέ. 

Με απλά λόγια, την υγεία, την παιδεία, την κοινωνική πολιτική,
την πολιτική προστασία και όλα τα άλλα, τις ανάγκες του λαού,
τα µετατρέψατε σε βίλες, σε κότερα, σε πισίνες και θησαυροφυ-
λάκια για µια χούφτα µεγαλοµετόχους επιχειρηµατικών οµίλων.

Και θυµάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι µας είχατε µε αυστηρότητα
ζητήσει να κάνουµε και τεµενάδες στους χορηγούς και στις χο-
ρηγίες επιχειρηµατικών οµίλων, όπως στο Θεαγένειο στη Θεσ-
σαλονίκη. Βέβαια χτυπήσατε λάθος πόρτα γι’ αυτό. Αυτός είναι
ο αµύθητος πλούτος, κύριε Υπουργέ, 1,5 δισεκατοµµύριο ψί-
χουλα για να τελειώσει ο λαός µας µε το ζήτηµα της υγείας του.

Εµείς λέµε ότι µε το ΚΚΕ στην εξουσία µαζί µε τον λαό, αυτός
ο πλούτος θα είναι και πολύ περισσότερος, γιατί ξέρετε ότι λόγω
του κέρδους πολλοί παραγωγικοί τοµείς, πολλές δραστηριότη-
τες, πολλοί κλάδοι της οικονοµίας είναι ακυρωµένοι και εξοντω-
µένοι ακριβώς γιατί δεν υπάρχει το κέρδος, και θα τον πάρει στα
χέρια του ο λαός και θα κάνει µια ζωή την οποία δεν την χωράει
ανθρώπου νους. Αυτή είναι η λύση και όχι τα 3,5 δισεκατοµµύρια
κορσέ που του βάλατε εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Προφανώς η συ-

ζήτηση ξέφυγε από τα όρια της ερώτησης, αλλά είναι πολύ εν-
διαφέρουσα γιατί ακριβώς δείχνει και τις διαφορετικές
νοοτροπίες και λογικές που υπάρχουν.

Εµάς αυτήν τη στιγµή µας ενδιαφέρει να καλύπτονται οι θέσεις
στα νοσοκοµεία. Το νοµοσχέδιο, το οποίο ψηφίσαµε και θα εφαρ-
µοστεί και όσον αφορά το Νοσοκοµείο των Γρεβενών στην πο-
ρεία του, έχει να κάνει µε το εξής: Οι έντεκα κενές θέσεις που
λέτε, που βγήκαν άκαρπες, ήταν θέσεις που έβγαιναν άκαρπες
µε τον σκληρό πυρήνα τον οποίο γνωρίζαµε, της πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης.

Τι λέµε εµείς τώρα; Αφ’ ενός κάνεις µια αύξηση των µισθών
στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων -έγινε αυτή η αύ-
ξηση και ειδικά για τους γιατρούς των κέντρων υγείας που είναι
γενικοί γιατροί είναι πολύ µεγάλη αύξηση, φτάνει µέχρι το 50%
του µισθού τους- και αφ’ ετέρου έρχεσαι και λες ότι όπου είναι
άκαρπες οι θέσεις, θα µπορούν να υπάρχουν και θέσεις µερικής
απασχόλησης. Αυτό που ίσχυε µέχρι τώρα µε το µπλοκάκι, στην
πραγµατικότητα εµείς ερχόµαστε και το κάνουµε θεσµοθετη-
µένα, για να µπορεί ένας ιδιώτης γιατρός που βρίσκεται έξω να
µπει µε όρους προκήρυξης και όχι µε µπλοκάκι στο ΕΣΥ. Και ναι,
και ένας γιατρός που είναι µέσα στο ΕΣΥ να έχει και δυνατότητα
ιδιωτικού έργου. Αυτό στην εφαρµογή του θα δείτε -εδώ θα εί-
µαστε και θα το κρίνουµε- ότι δίνει κίνητρα να υπάρχουν περισ-
σότεροι γιατροί στα νοσοκοµεία µας και ειδικά στα περιφερειακά
νοσοκοµεία. Όταν υπάρχει ένας ιδιώτης παθολόγος έξω που δεν
θέλει να γίνει γιατρός του ΕΣΥ -και έχει αυτό το δικαίωµα, θέλει
να µείνει ιδιώτης- είναι πιο σηµαντικό να µπει µε κάποια σχέση
µέσα στο νοσοκοµείο, παρά να στερείται αυτή τη θέση το νοσο-
κοµείο. Αν η θέση δεν καλύπτεται ή καλύπτεται πληµµελώς αυ-
τοµάτως θα έχει περισσότερο έργο ο ιδιωτικός τοµέας, θα
µεταφέρεται κόσµος από το δηµόσιο στον ιδιωτικό τοµέα. Αν
αντιθέτως καλύπτονται οι θέσεις του δηµοσίου τοµέα, θα µπορεί
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να πηγαίνει στο νοσοκοµείο. Αυτή είναι η λογική που στοχεύουµε.
Απαντώ και στο δεύτερο σκέλος της ερώτησης -το έχω απα-

ντήσει πάρα πολλές φορές -αναφορικά µε τις µονιµοποιήσεις. Το
ΚΚΕ έχει καταψηφίσει το Σύνταγµα. Το ότι έχει καταψηφίσει το
Σύνταγµα, δεν σηµαίνει ότι δεν ισχύει το Σύνταγµα. Σύµφωνα µε
το συγκεκριµένο άρθρο του Συντάγµατος δεν µπορεί -αυτά που
λέει και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ψέµατα- να γίνει αυτοµάτως µία θέση µό-
νιµη. Δεν µπορεί. Πρέπει να µεσολαβήσει προκήρυξη. Τι κάναµε
εµείς και το κάναµε λελογισµένα και το έχουµε πει; Ανανεώνουµε
συνεχώς τις θέσεις επικουρικού προσωπικού που υπηρέτησε και
υπηρετεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας κατά τη διάρκεια της πανδη-
µίας και παράλληλα βγάζουµε τις αντίστοιχες προκηρύξεις και οι
συγκεκριµένοι επικουρικοί γιατροί, νοσηλευτές και λοιπό προσω-
πικό έχουν αυξηµένη µοριοδότηση η οποία δικαιολογείται λόγω
της αυξηµένης εµπειρίας που έχουν αποκτήσει. Οπότε σε όλο
αυτό το προσωπικό θα δοθεί η δυνατότητα να µείνει µόνιµο στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αλλά µε τους τρόπους που ορίζει το Σύ-
νταγµα και όχι µε εξαγγελίες που οι ίδιοι που τις κάνουν, ξέρουν
ότι δεν µπορούν να εφαρµοστούν γιατί είναι αντισυνταγµατικές. 

Ήδη µία προκήρυξη -και καλούµαστε να λύσουµε τώρα το πρό-
βληµα της προηγούµενης κυβέρνησης- βγήκε αντισυνταγµατική
γιατί δεν µπόρεσε να την κάνει µε τους όρους που έπρεπε να την
κάνει και υπάρχει εκτεθειµένος κόσµος. Σε όλους αυτούς όµως
µε εντιµότητα έχουµε πει ότι θα παραµείνουν στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας µέσω των διαδικασιών των προκηρύξεων και της
αυξηµένης µοριοδότησης λόγω της αυξηµένης εµπειρίας που
έχουν αποκτήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την εικοστή, µε αριθµό 397/6-2-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
κ. Γεώργιου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για
τα οξυµένα προβλήµατα του Κέντρου Υγείας Λάρισας». Στην
ερώτηση θα απαντήσει επίσης ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης.

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Οι οξυµένες ελλείψεις στο µοναδικό κέντρο υγείας στην πόλη

της Λάρισας, µιας πόλης µε πληθυσµό άνω των εκατόν εξήντα
χιλιάδων κατοίκων είναι ένα χειροπιαστό παράδειγµα των πολιτι-
κών που ασκούνται διαχρονικά από όλες τις κυβερνήσεις και από
τη σηµερινή Κυβέρνηση φυσικά της Νέας Δηµοκρατίας, της απα-
ξίωσης, της υποστελέχωσης των δηµόσιων µονάδων υγείας και
ιδιαίτερα της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Η κατάσταση στο
σύνολο της επικράτειας είναι διαλυτική. 

Στο Κέντρο Υγείας στη Λάρισα υπάρχουν φοβερές και τερά-
στιες ελλείψεις εξαιτίας ακριβώς αυτών των πολιτικών σε ιατρικό,
νοσηλευτικό, διοικητικό προσωπικό και ιατροτεχνολογικό εξοπλι-
σµό. 

Θα αναφερθώ συγκεκριµένα στις ελλείψεις ενδεικτικά βασικών
ειδικοτήτων που πρέπει να υπάρχουν σε µία δοµή, ένα κέντρο
υγείας αστικού τύπου -όπως θέλετε πείτε το- όπως, για παράδει-
γµα, πνευµονολόγου, χειρουργού, ουρολόγου, οφθαλµίατρου,
ψυχίατρου, γαστρεντερολόγου και άλλες ειδικότητες. Αυτήν τη
στιγµή υπάρχουν πέντε παθολόγοι, µία γυναικολόγος η οποία
είναι σε άδεια κύησης, ένας παιδίατρος που είναι υπό συνταξιο-
δότηση, δεν υπάρχουν γενικοί γιατροί -µόνο µία φορά την εβδο-
µάδα αξιοποιείται κάποιος γενικός γιατρός ο οποίος µετακινείται
από άλλη µονάδα-, ένας επικουρικός µικροβιολόγος του οποίου
θα λήξει η σύµβαση και δεν ξέρουµε τι θα γίνει, ένας οδοντίατρος
και ένας ΩΡΛ. Και από εκεί και πέρα ένας ακτινολόγος µε δύο
χειριστές ακτινολογικού µηχανήµατος οι οποίοι µετακινούνται και
αυτοί από άλλες µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, από
άλλα κέντρα υγείας στην ουσία.

Επίσης είναι αναγκαία η ενίσχυση του ιατροτεχνολογικού εξο-
πλισµού. Οι ελλείψεις αντιδραστηρίων που παρατηρούνται σε
συχνά διαστήµατα οδηγούν στην αδυναµία αφ’ ενός εκτέλεσης
των εξετάσεων και αφ’ ετέρου οδηγούν τον κόσµο στο να βάζει
το χέρι βαθιά στην τσέπη απευθυνόµενος στον ιδιωτικό τοµέα. 

Το κέντρο υγείας -πρώην ΠΕΔΥ, πρώην ΙΚΑ- δεν έχει εκτυπω-

τές, δεν έχει σύνδεση µε το ίντερνετ. Μας το είπαν οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι. Μάλιστα για το ίντερνετ φέρνουν τα ρούτερ από το
σπίτι για να µπορούν να ανταποκριθούν φυσικά στις ανάγκες λει-
τουργίας, για παράδειγµα ηλεκτρονική συνταγογράφηση, και να
διεκπεραιώνουν µια σειρά από ζητήµατα που απαιτούν τη σύν-
δεση µε το διαδίκτυο.

Συνεπώς, τα ερωτήµατα, κυρία Πρόεδρε, είναι δύο:
Πρώτον σε ποιες ενέργειες θα προχωρήσει το Υπουργείο ώστε

να στελεχωθεί το Κέντρο Υγείας στη Λάρισα µε όλο το αναγκαίο
προσωπικό -ιατρικό, νοσηλευτικό, παραϊατρικό, διοικητικό- µε
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης εργασιακές σχέσεις
και φυσικά να προχωρήσει στην ενίσχυση του ιατροτεχνολογικού
εξοπλισµού των εργαστηρίων, ούτως ώστε να µπορούν να αντα-
ποκριθούν στις ανάγκες. 

Δεύτερον, ένα πάγιο αίτηµα διαχρονικό είναι η αντιµετώπιση
της απαράδεκτης κατάσταση όσον αφορά το κτήριο, που αφ’
ενός είναι σε καθεστώς ενοικίου, αφ’ ετέρου είναι σε µια πολυ-
κατοικία. Ενώ υπήρχε το πρώην ΙΚΑ το οποίο γκρεµίστηκε µε την
προοπτική να γίνει καινούργιο κτήριο και ενώ υπήρχαν µελέτες,
υπήρχε χρηµατοδότηση -χρόνια τώρα δεν είναι τωρινό, χρόνια
τώρα-, παραπέµφθηκε στις καλένδες, µε τα γνωστά αποτελέ-
σµατα σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση των προβληµάτων υγείας
σε επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λα-

µπρούλη, πάµε να δούµε πρώτα απ’ όλα τη στελέχωση του Κέ-
ντρου Υγείας Λάρισας στο οποίο αναφέρεστε. Το µόνιµο προσω-
πικό του κέντρου υγείας απαρτίζεται από έντεκα άτοµα, τέσσερις
παθολόγους, έναν παιδίατρο, έναν καρδιολόγο, έναν ορθοπε-
δικό, έναν ΩΡΛ, έναν οδοντίατρο, έναν ακτινοδιαγνώστη και έναν
κυτταρολόγο. Το επικουρικό προσωπικό από τέσσερα άτοµα,
έναν παθολόγο, έναν βιοπαθολόγο, έναν ορθοπεδικό και έναν γυ-
ναικολόγο. Το λοιπό προσωπικό και το νοσηλευτικό απαριθµεί
σαράντα δύο άτοµα και επιπλέον προσλήφθηκαν και πέντε νοση-
λευτές στο πλαίσιο της νοσηλευτικής ειδικότητας.

Συνεπώς γίνεται µία σηµαντική προσπάθεια το Κέντρο Υγείας
Λάρισας, που είναι ένα σηµαντικό κέντρο υγείας όπως αναφέ-
ρατε, γιατί είναι εντός του αστικού τοπίου. Δίνουµε πολύ µεγάλη
σηµασία προκειµένου να στελεχώνεται και έχει γίνει µια προσπά-
θεια στελέχωσης µε το προσωπικό το οποίο βλέπετε που είναι
αρκετό και επαρκές προσωπικό. Και µάλιστα έχουν γίνει και προ-
σπάθειες και µε ιδιώτες όπου υπήρχαν κενά, ενώ από τη Δευτέρα
23 Ιανουαρίου επισκέπτεται πλέον το κέντρο υγείας δύο ηµέρες
την εβδοµάδα και ιδιώτης γιατρός ειδικότητας ουρολογίας δυ-
νάµει σύµβασης που έχει υπογραφεί.

Για τη στελέχωση των τεσσάρων ΤΟΜΥ που είναι σφαίρα επιρ-
ροής του Κέντρου Υγείας Λάρισας έχουν γίνει οι προσπάθειες.
Και θα ήθελα να αναφερθώ κυρίως στην εξυπηρέτηση που γίνε-
ται και δείχνει και τη λειτουργία του κέντρου. Έχουµε πάνω από
δεκαεννιά χιλιάδες εξετάσεις για το 2022 στο παθολογικό, τρεις
χιλιάδες στο καρδιολογικό, πάνω από έξις χιλιάδες στο ορθοπε-
δικό, πάνω από χίλες οκτακόσιες στο ΩΡΛ, εξακόσιες ογδόντα
δύο στο παιδιατρικό, εννιακόσιες τρεις στο γυναικολογικό, χίλιες
εξακόσιες στο οδοντιατρικό. Και όλο αυτό δείχνει ακριβώς ότι
υπάρχει µία λειτουργία του κέντρου υγείας και στήριξη.

Στις επικείµενες, δε, προσλήψεις της 5ης ΥΠΕ είναι να προσλη-
φθεί µία γιατρός γενικής ιατρικής για ΤΟΜΥ Γιάννουλης, µία επι-
σκέπτρια υγείας για το ΤΟΜΥ Γιάννουλης και µία επισκέπτρια
υγείας για την ΤΟΜΥ Φιλιππούπολης. 

Να απαντήσω και σε κάτι. Μάλιστα σήµερα 9 Φεβρουαρίου µε
ενηµέρωσε και ο διοικητής ΥΠΕ ο κ. Σερέτης ότι πληρώθηκαν οι
προσωπικοί γιατροί που έχουν µπει στην 5η ΥΠΕ άρα και στη Λά-
ρισα. Και µε συγχωρείτε, πληρώθηκαν για τους τρεις µήνες που
ήταν 50% σχεδόν πάνω από το µισθό τους µε τα χρήµατα τα
οποία παίρνουν µέσα από το µέτρο του προσωπικού γιατρού, δεί-
χνοντας ακριβώς ότι στηρίζουµε αυτούς τους ανθρώπους των
κέντρων υγείας και µισθολογικά.

Για τον εξοπλισµό τον οποίο αναφέρετε συγκεκριµένα για τη
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σύνδεση µε το διαδίκτυο, εκτός του ότι έχει χορηγηθεί όλος ο
εξοπλισµός και το ίδιο πρόκειται να γίνει και τώρα σε συνεννόηση
µε τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίας και Ανάπτυξης, η ενηµέρωση
που µου έχουν δώσει οι υπηρεσίες είναι ότι έχει γίνει πλήρως η
αναβάθµιση µε το «Σύζευξις ΙΙ» και στο κέντρο υγείας λειτουργεί
η ηλεκτρονική συνταγογράφηση, το ηλεκτρονικό ραντεβού, το
ηλεκτρονικό σύστηµα διαχείρισης και διακίνησης εγγράφων και
το πρωτόκολλο και το πληροφοριακό σύστηµα οικονοµικής δια-
χείρισης χωρίς κανένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ. Λα-
µπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κοιτάξτε είχατε στη διάθεσή σας αρκετό χρόνο να δείτε την
ερώτηση. Βάζουµε συγκεκριµένα ζητήµατα. Το προηγούµενο
διάστηµα ή αν θέλετε τα προηγούµενα χρόνια αυτές οι ειδικότη-
τες που ανέφερα στην πρωτολογία όπως για παράδειγµα -γιατί
µόνο ενδεικτικά θα µιλώ δεν µπορώ να αναλύσουµε τα πάντα, δεν
φτάνει και ο χρόνος- πνευµονολόγος υπήρχε. Συνταξιοδοτήθηκε
και έφυγε. Θα πάρει πνευµονολόγο το κέντρο υγείας; Και ας
αφήσει αυτές τις εξυπνάδες ο κ. Σερέτης, ο αγαπητός κ. Σερέ-
της, να µιλά για µικροπολιτικές εν όψει εκλογών του ΚΚΕ στην
περιοχή. Λέει δηλαδή τι; Ότι δεν µπορούµε εµείς ή δεν έχουµε
το δικαίωµα να δείχνουµε το ενδιαφέρον και να αναδεικνύουµε
προβλήµατα; Και νοµίζω ότι αυτή τη στάση πρέπει να την κατα-
δικάσετε πρώτος εσείς. 

Προχωρώ. Δεν χρειάζεται ουρολόγος; Τι θα πει ουρολόγος
δύο φορές την εβδοµάδα; Το ουρολογικό πρόβληµα ή τα ουρο-
λογικά προβλήµατα είναι καθηµερινά. Είναι χιλιάδες κόσµος που
δεν έχει να πληρώσει. Δεν χρειάζονται επιπλέον παιδίατροι; Δεν
χρειάζονται όλες αυτές οι ειδικότητες για να µπορέσει να λει-
τουργήσει επαρκώς ένα Κέντρο Υγείας; Και σας λέω και πάλι και
επαναλαµβάνω ότι είναι το µοναδικό. Και φυσικά δεν θα έπρεπε
να υπάρχει µόνο ένα κέντρο υγείας σε µια τέτοια πόλη εκατόν
εξήντα χιλιάδων και πλέον κατοίκων και µε τη δοµή της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, που όλες οι κυβερνήσεις την έχετε
φτάσει στο σηµείο της απαξίωσης και της υποστελέχωσης, της
υπολειτουργία.

Δεύτερον, -δεν αναφέρθηκα, αναφέρεται βέβαια στην ερώ-
τηση- δεν υπάρχει φύλαξη! Προσωπικό, γιατροί, οι πάντες είναι
εκτεθειµένοι. Και µάλιστα έχουν σηµειωθεί κατά καιρούς διά-
φορα γεγονότα και συµβάντα. Το καταγγέλλουν οι ίδιοι οι εργα-
ζόµενοι. Μεταφέρουµε ακριβώς αυτά που µας είπαν οι εργα-
ζόµενοι στην ερώτηση αυτή. Τι κάνει ο κ. Σερέτης; Τι κάνει το
Υπουργείο Υγείας για αυτό το θέµα;

Επίσης, µιλάτε για τον προσωπικό γιατρό. Αναφέρατε ότι πλη-
ρώθηκαν κ.λπ.. Δείτε τώρα. Ο προσωπικός γιατρός όπως και πριν
µε τον ΣΥΡΙΖΑ ο οικογενειακός γιατρός -δεν έχει σχέση το πώς
ονοµάζεται- ο θεσµός αυτός από τη στιγµή που συνδέεται µε
όρους περιορισµού του κόστους των ασθενών -γιατί αυτή είναι η
στρατηγική στόχευση και χρησιµοποιείται παράλληλα και ως κό-
φτης για τις περαιτέρω ανάγκες σε εξειδικευµένες ιατρικές πρά-
ξεις- χάνει ακριβώς το αναγκαίο και χρήσιµο περιεχόµενο που
έχει. Και ο θεσµός αυτός κατά τη γνώµη µας -την έχουµε κατα-
θέσει και στη συζήτηση των αντίστοιχων νοµοσχεδίου- µπορεί να
λειτουργήσει ουσιαστικά υπέρ της υγείας του λαού µόνο εφόσον
αποτελεί το βασικό πυρήνα ενός ανεπτυγµένου και στελεχωµέ-
νου, εξοπλισµένου συγχρόνως κρατικού συστήµατος πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας, που θα έχει ως κριτήριο ακριβώς την
έγκαιρη, ασφαλή και αποτελεσµατική αντιµετώπιση των λαϊκών
αναγκών στην υγεία απολύτως δωρεάν και σε όλο το επίπεδο του
κρατικού συστήµατος υγείας.

Και εδώ και µε αφορµή τη συζήτηση για τα οξυµένα προβλήµατα
στο Κέντρο Υγείας της Λάρισας αποδεικνύεται πως η υγεία δεν
αποτελεί εθνικό ζήτηµα, όπως και εσείς αλλά και οι προηγούµενες
κυβερνήσεις διατυµπανίζουν, αλλά είναι ένα ταξικό ζήτηµα που
σχετίζεται µε τους όρους ζωής του λαού, µε την ανάγκη οι σύγ-
χρονες δυνατότητες της επιστήµης και της τεχνολογίας και το επι-
στηµονικό δυναµικό να αξιοποιούνται καθολικά και δωρεάν προς
όφελος του λαού, χωρίς καµµία εµπλοκή φυσικά του ιδιωτικού
τοµέα αλλά και της άσκησης ιδιωτικού έργου στον τοµέα αυτό.

Και ακριβώς σε ένα τέτοιο σύστηµα υγείας αποκλειστικά κρα-
τικό πρέπει κατά τη γνώµη µας -και απευθυνόµαστε στους εργα-
ζόµενους όχι µόνο υγειονοµικούς, το σύνολο των εργαζοµένων-
να στραφεί η οργανωµένη δράση όλων για την απόσπαση λύ-
σεων σήµερα. Και ακριβώς την ανάπτυξη της λαϊκής πάλης και
τη δηµιουργία των προϋποθέσεων για να ανοίξει αυτός ο λαϊκός
δρόµος ανάπτυξης εγγυάται το ΚΚΕ και γι’ αυτό αποτελεί τη ρε-
αλιστική επιλογή στήριξης από τις λαϊκές δυνάµεις παντού και
φυσικά και στις επερχόµενες εκλογές. 

Άρα, λοιπόν, δώστε λύση στα προβλήµατα στο σύνολό τους,
κύριε Υπουργέ, και όχι αποσπασµατικά. 

Και η διαφωνία, η αρνητική ψήφος του ΚΚΕ στο νοµοσχέδιο
του ΣΥΡΙΖΑ για τις ΤΟΜΥ αν θέλετε, ήταν πρώτον για τον τρόπο
που θα λειτουργούσαν, δηλαδή η στελέχωσή τους ως πρωτοβάθ-
µια φροντίδα υγεία και δεύτερον, ο µικρός αριθµός αυτών, που
συνεχίζετε και εσείς µε σταδιακά µικρές αυξήσεις. Και αναφερ-
θήκατε και στις τέσσερις ΤΟΜΥ της Λάρισας. Όταν επιµερίζουµε
τις τέσσερις ΤΟΜΥ στον πληθυσµό της Λάρισας µιλάµε για σα-
ράντα χιλιάδες κόσµο, αρµοδιότητας δηλαδή της Τοπικής Μονά-
δας Υγείας µε έναν γιατρό! Και µε συγχωρείτε, οι δύο ΤΟΜΥ
έχουν έναν παιδίατρο. Και τώρα εσείς µου λέτε ότι θα πάτε σε
µία ΤΟΜΥ έναν γενικό γιατρό, όταν χρειάζονται πολλαπλάσιοι γε-
νικοί γιατροί; Και υπάρχουν γενικοί ιατροί. Γιατί δεν προχωράτε
σε προσλήψεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λα-

µπρούλη, προφανώς µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µας
χωρίζει άβυσσος. Είναι ξεκάθαρα αυτό και στον τρόπο τον οποίο
πιστεύουµε ότι πρέπει να διαχειριστούµε τα θέµατα υγείας. Εσείς
µιλάτε για ένα αποκλειστικά κρατικό σύστηµα. Εµείς µιλάµε για
ένα εθνικό σύστηµα, στο οποίο εθνικό σύστηµα προφανώς έχει
ρόλο όλο το δηµόσιο σύστηµα και οι ιδιωτικές δοµές και έχουν
ρόλο και οι ιδιώτες γιατροί.

Και αναφερθήκατε σε κάτι, για να δούµε πότε έχουµε κοινωνι-
κές και µη κοινωνικές πολιτικές. Κοινωνικές πολιτικές έχουµε
όταν τα 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ του 2019 για την υγεία γίνονται
5,2, όταν ερχόµαστε και λέµε ότι κάνουµε τον θεσµό του προσω-
πικού γιατρού δίνοντας χρήµατα στους γιατρούς και στους για-
τρούς των κέντρων υγείας µε αύξηση 800 ευρώ το µήνα στο
µισθό τους για να είναι προσωπικοί γιατροί και στους ιδιώτες για-
τρούς δίνουµε χρήµατα που µπορεί να φτάνουν έως 60.000 ευρώ
το χρόνο. 

Και ξέρετε ποιο είναι το κοινωνικό αποτύπωµα του προσωπικού
γιατρού; Δεν είναι αυτό που λέτε, το αν κόβει ή το αν περιορίζει.
Δεν είναι αυτός ο ρόλος του και γι’ αυτό δεν έχουµε βάλει κόφτη
σε αντίθεση µε άλλα συστήµατα. Είναι ότι κάποιοι θα πήγαιναν
σε ιδιώτη γιατρό και θα πλήρωναν. Και ποιοι θα πήγαιναν και θα
πλήρωναν; Αυτοί που µπορούν. Και άρα οι λαϊκές οικογένειες
όπως αρέσκεστε να λέτε στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν
θα µπορούσαν να κάνουν την επίσκεψη και θα περίµεναν είτε στα
επείγοντα είτε συνωστισµένοι σε δοµές που δεν θα χρειαζόταν
να πάνε. Δίνουµε σε αυτούς τους ανθρώπους τη δυνατότητα να
έχουν δωρεάν γιατρό. Και εκεί στήνεται η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας.

Κοινωνική πολιτική είναι όταν εκατόν πενήντα επτά κέντρα
υγείας έχουν µπει στο Ταµείο Ανάκαµψης για να αναβαθµιστούν. 

Και εδώ είναι η ιδεολογική διαφωνία που είχαµε και µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µε το ΠΑΣΟΚ στο κοµµάτι που είχε να κάνει µε το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Βλέπετε ότι υπάρχει απροθυµία του κόσµου να
πάει και θεωρείτε πως είναι κάτι ιερό να πειραχθεί, να µπουν δη-
λαδή και ιδιώτες γιατροί να εργάζονται µε µερική απασχόληση ή
οι γιατροί του ΕΣΥ προκειµένου να έχουν κίνητρο εκτός από την
αύξηση του µισθού τους αντίστοιχα να µπορούν να έχουν ήπιο
ιδιωτικό έργο. 

Θα το δούµε, γιατί εδώ θα είµαστε. Διότι, όταν θα βγαίνουν οι
προκηρύξεις και θα καλύπτονται πια όλες, δεν θα έχω αυτές τις
ερωτήσεις που γίνονται, γιατί οι θέσεις που απουσιάζουν είναι
θέσεις όχι γιατί δεν τις προκηρύσσουµε, αλλά γιατί κάποιος δεν
θέλει να πάψει να είναι ιδιώτης και να γίνει γιατρός του δηµοσίου.

7870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Προκηρύσσετε στο κέντρο υγείας τις θέσεις ειδικότητας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Προκηρύσσουµε,
λοιπόν, τις θέσεις και αντιστοίχως, δίνουµε τη δυνατότητα σε αυ-
τούς τους ανθρώπους να έχουν και παράπλευρους πόρους.

Αυτή, λοιπόν, είναι η αντίληψη ότι απευθυνόµαστε κυρίως
στους ανθρώπους που δεν µπορούν να πάνε στον ιδιωτικό τοµέα,
για να έχουµε καλύτερες µονάδες και να ανοίξουµε µονάδες.

Να σας πούµε ένα παράδειγµα που υπήρξε και τώρα. Πάλι εκεί
πέρα δεχθήκαµε µια κριτική για το αν εµείς ερχόµαστε να συ-
µπράττουµε µε ιδιωτικές κλινικές, προκειµένου να περιορίσουµε
τα ράντζα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, χωρίς να πληρώσει τίποτα
ο ασθενής που αύριο το πρωί νοσηλεύεται στον «Ευαγγελισµό».
Και τώρα δεν έχει ράντζα ο «Ευαγγελισµός». Είναι η πέµπτη εφη-
µερία χωρίς ράντζα. Στο «Αττικό» από τα εκατόν δέκα ράντζα σε
πρώτη φάση έχουµε πέσει κάτω από τα εξήντα. Και εκεί, στη δύ-
σκολη περίπτωση του «Αττικού», θα τα καταφέρουµε ή στα άλλα
νοσοκοµεία που είχαν πρόβληµα, «Γεννηµατά», «Λαϊκό».

Το γεγονός ότι δίνουµε τη δυνατότητα στους ανθρώπους που
θα πάνε και υπάρχει πληρότητα 100% να νοσηλευτούν χωρίς
καµµία χρέωση σε µια ιδιωτική δοµή για κάποιους από εσάς µπο-
ρεί να είναι ιδεολογικά κάτι µη ανεκτό. Για εµάς, εδώ πέρα είναι
ότι ο άνθρωπος θα έχει την περίθαλψη την οποία πρέπει και δεν
θα πληρώσει τίποτα. Και αυτή είναι η δηµόσια υγεία. Αυτή είναι
η δηµόσια δωρεάν υγεία, όχι να βλέπουµε κοντόφθαλµα ένα σύ-
στηµα, αλλά να βλέπουµε όλες τις δοµές που υπάρχουν και να
τις ενισχύουµε.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, επειδή είναι η πρώτη φορά που
τοποθετούµαι στη Βουλή στις ερωτήσεις και κλείνοντας τον
κύκλο, βλέπω και το έδρανο του συναδέλφου µας, του Μανού-
σου, θα ήθελα από αυτό το Βήµα να εκφράσω τα συλλυπητήρια
στην οικογένειά του. Μας έχει σοκάρει όλους και οφείλω να σας
πω ότι όλο αυτό το τελευταίο διάστηµα -και από τη θέση µου-
είχα την επικοινωνία µαζί του. Αντιµετώπισε µε τροµακτική αξιο-
πρέπεια όλο αυτό το πρόβληµά του.

Μας έχει πονέσει όλους, γιατί, πέρα από το θέµα αν ήταν συ-
νάδελφος, ήταν ένας άνθρωπος που γνωρίζαµε, που είχαµε σχέ-
σεις. Ειδικά µε εµένα, επειδή η γυναίκα µου είναι και από τα
Χανιά, υπήρχε και µια παραπάνω προσωπική σχέση. Να εκφρά-
σουµε τα συλλυπητήρια και το καλύτερο και τη στήριξη στην οι-
κογένειά του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Να είστε καλά, κύριε

Υπουργέ. Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Νέας Σελεύκειας
Θεσπρωτίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη συζήτηση της ενδέκατης µε αριθµό 377/30-
1-2023 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λά-
ρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας Βα-
γενά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Απαράδεκτη συµπεριφορά του ΔΕΔΔΗΕ».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Αµυράς.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλησα σήµερα να φέρω αυτό το θέµα στη Βουλή, γιατί πι-

στεύω ότι έτσι δίνω φωνή σε χιλιάδες συµπολίτες µας που ταλαι-
πωρούνται καθηµερινά σε υπηρεσίες όπου δεν τους σέβονται και
που η φωνή τους δεν φτάνει ποτέ κάπου πιο ψηλά. Αυτών τη
φωνή µεταφέρω σήµερα εδώ.

Χαίροµαι, κύριε Αµυρά, που είστε εσείς εδώ, γιατί πιστεύω ότι
είστε ένας ευαίσθητος άνθρωπος στα κοινωνικά θέµατα. Διότι το
θέµα αυτό που φέρνω σήµερα είναι κυρίως κοινωνικό και έχει

σχέση µε την αξιοπρέπεια των πολιτών, η οποία πλήττεται βά-
ναυσα, όπως δοκιµάστηκε και η δική µου αξιοπρέπεια επί δύο και
πλέον ώρες πριν έναν µήνα περίπου σε κατάστηµα του ΔΕΔΔΗΕ
στην περιοχή Κεραµεικού.

Εγώ δεν δήλωσα τη βουλευτική µου ιδιότητα, όταν πήγα. Δεν
το κάνω ποτέ αυτό. Δεν το δηλώνω. Στέκοµαι στην ουρά όπου
χρειάζεται ακριβώς για αυτόν τον λόγο, γιατί θεωρώ ότι είµαι µία
από αυτούς τους πολίτες που στέκονται στην ουρά.

Επί δύο ώρες, λοιπόν. Σεκιούριτι στο κατάστηµα αυτό απωθού-
σαν τους πολίτες, µεταξύ των οποίων και εµένα -από πίσω ήταν
σκάλες- γιατί; Διότι αυτοί οι πολίτες ήθελαν να πάρουν µία πλη-
ροφορία για την τύχη των εγγράφων που έχουν καταθέσει, που
αφορούν ηλεκτροδότηση διαµερισµάτων και σπιτιών. Τι πιο βα-
σικό από αυτό; Και κανείς δεν τους έδινε µία απάντηση τι έγινε η
αίτηση που κατέθεσαν.

Μέσα από ένα τζάµι, όπου έχουν τοποθετήσει ένα κουβούκλιο,
όπως είναι στις φυλακές, σου δίνουν ένα ασύρµατο τηλέφωνο
µέσα από αυτό το κουβούκλιο να επικοινωνήσεις µε κάποιον
υπάλληλο επάνω. Τα χαρτιά παραλαµβάνουν, ξαναλέω, σεκιού-
ριτι και να δεις τι γίνεται!

Σκεφτείτε ανθρώπους εκεί στην περιοχή, αλλά και παντού,
όπου υπάρχουν και πάρα πολλοί µετανάστες, που προσπαθούν
οι άνθρωποι να µπουν σε ένα σπίτι να ζεσταθούν. Ήταν σε απελ-
πισία.

Λοιπόν, µε απώθησαν -έχω βίντεο για αυτό και αν χρειαστεί,
θα το καταθέσω στη Βουλή- βίαια. Κόντεψα να πέσω πίσω στη
σκάλα, µόνο και µόνο γιατί ζητούσα να µπω τουλάχιστον µέσα
στο κτήριο, να έρθει ένας κάποιος υπάλληλος να µου πει τι γίνε-
ται, γιατί προηγουµένως µας είχαν ενηµερώσει ότι «χάθηκε το
χαρτί, δεν το βρίσκουµε». Πώς; Μέσω σεκιούριτι, τη στιγµή που
ακριβοπληρωµένα golden boys που έχετε βάλει στον ΔΕΔΔΗΕ
και τελευταία προσλήφθηκαν µε χρυσούς µισθούς.

Δεν υπάρχει δυνατότητα ένας υπάλληλος σε κάθε κατάστηµα
να πληροφορεί τον κόσµο; Είναι δουλειά των σεκιούριτι αυτή; Τι
πρόκειται, λοιπόν, να κάνετε για αυτό; Και µη µου πείτε ότι είναι
τυχαίο και ότι είναι ένα κατάστηµα. Δεν είναι σε ένα. Και γιατί δεν
επιτρέπεται η είσοδος στους πολίτες; Βάσει ποιας απαγόρευσης;
Ισχύει ακόµα ο COVID; Αν ισχύει, να το πούµε και στον κόσµο ότι
είναι παντού. «Δεν µπορείτε να µπείτε, δεν µπορείτε να επικοινω-
νήσετε». Είναι στο DNA σας το «δεν µπορείτε», το να απαγο-
ρεύετε, όπως απαγορεύσατε και µε ελάχιστο χιόνι στον κόσµο
να βγει στους δρόµους. Τέλος πάντων, θα τα πούµε και µετά.

Σας ρωτάω, λοιπόν, το εξής: Τι σκοπεύετε να κάνετε όχι µόνο
σε αυτό το κατάστηµα, αλλά για αυτή όλη την απαράδεκτη συ-
µπεριφορά προς τους πολίτες, που χρυσοπληρώνουν τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητή µου κυρία Βαγενά, ουδείς µπορεί να συµφωνήσει µε

ουρές σε σκαλιά, ιδιαίτερα ανθρώπων, όπως περιγράψατε, ηλι-
κιωµένων ή άλλων, µε συνωστισµό κόσµου ή µε απωθήσεις, όπως
είπατε. Είµαι ξεκάθαρος σε αυτό.

Πριν σας δώσω, όµως, την απάντηση για τη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση που µας αναφέρατε, επειδή µιλήσατε λίγο για τα ακρι-
βοπληρωµένα golden boys -τέλος πάντων- του ΔΕΔΔΗΕ, θέλω
να θυµίσω και κάτι, ποια ήταν η κατάσταση της ΔΕΗ το 2019. Σας
θυµίζω ότι ήταν υπό χρεοκοπία και ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
τότε είχε εγγράψει την πώληση του 17% της επιχείρησης για ένα
κοµµάτι ψωµί. Μην το ξεχνάµε αυτό.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Είναι άλλη ιστορία!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το γεγονός ότι ο ΔΕΔΔΗΕ, η ΔΕΗ µπορεί να σταθεί πλέον
και να στηρίξει τον κόσµο είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.

Εν πάση περιπτώσει, να σας πω κάποια πράγµατα, γιατί ζητή-
σαµε από τον ΔΕΔΔΗΕ βεβαίως ενηµέρωση. Ούτε συζήτηση!
Σύµφωνα, λοιπόν, µε την επίσηµη ενηµέρωση από τον ΔΕΔΔΗΕ,
όντως, στις 16 Ιανουαρίου υποβάλατε στο κατάστηµα του ΔΕΔ-
ΔΗΕ, στην Αγησιλάου 56-58, αίτηµα επανασύνδεσης παροχής, η
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οποία είχε διακοπεί µετά από αίτηµα προηγούµενου καταναλωτή.
Την επόµενη µέρα, στις 17 Ιανουαρίου, έγινε η επανασύνδεση

παροχής ρεύµατος και αυτό έχει µια σηµασία, κυρία Βαγενά,
διότι είπατε ότι υπάρχουν άνθρωποι που, βεβαίως, θέλουν την
ηλεκτροδότηση άµεσα -εννοείται βασικό, θεµελιώδες- και ο ΔΕΔ-
ΔΗΕ αµέσως ανταποκρίθηκε, λοιπόν, και δεν χρειάστηκε για το
αποτέλεσµα αυτό να καταθέσετε οποιοδήποτε πρόσθετο έγ-
γραφο ή οποιαδήποτε άλλη επικοινωνία.

Μάλιστα, ο ΔΕΔΔΗΕ -σύµφωνα µε την επίσηµη ενηµέρωση σάς
αναφέρω- µας ενηµέρωσε εγγράφως ότι στις 17 Ιανουαρίου προ-
σπάθησε να σας ενηµερώσει µέσω τηλεφωνικής επικοινωνίας για
την ολοκλήρωση της επανασύνδεσης. Δεν κατέστη αυτό δυνατό.

Εν πάση περιπτώσει, σηµασία έχει, κατά την άποψή µου, πέραν
βεβαίως του πρώτου κοµµατιού, του πρώτου σκέλους, όπου
ήµουν ξεκάθαρος για τις ουρές και για τον τρόπο της απώθησης,
όπως είπατε -να µην το διαγράψουµε- η ταχύτατη ικανοποίηση
του αιτήµατός σας. Στις 16 έγινε το αίτηµα, στις 17 έγινε η επα-
νασύνδεση. Αυτό.

Θα σας ακούσω και τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Έχετε τον λόγο, κυρία Βαγενά.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, δεν έγινε όπως τα λέτε. Δεν έγινε τότε και έγινε

βεβαίως µετά, γιατί έγινε όλη αυτή η µάχη που έδωσα και γιατί
είπα στο τέλος ότι είµαι και Βουλευτής. Αναγκάστηκα να το πω.
Αν δεν ήµουνα Βουλευτής, ένας άλλος άνθρωπος ακόµα θα πε-
ρίµενε το φως. Εγώ δεν θέλω να χρησιµοποιώ τη βουλευτική µου
ιδιότητα. Θέλω ο κάθε πολίτης να είναι σεβαστός. Το είπα στο
τέλος, διότι αναγκάστηκα. Όταν µε έσπρωχναν, τους είπα ότι
είµαι Βουλευτής, πέρα από όλα τα άλλα. Λοιπόν, δεν είναι έτσι!
Ξέρουν καλά οι υπάλληλοι πώς έγινε. 

Πέρα από αυτό, όµως, µας είπατε ότι πουλήσατε και ότι σώ-
σατε τη ΔΕΗ. Αυτό το ξέρουν καλά οι καταναλωτές που χρυσο-
πληρώνουν τους λογαριασµούς και που θησαυρίζουν οι πάροχοι
και όλοι µε δισεκατοµµύρια. Ο κόσµος δεν έχει να πληρώσει το
ρεύµα. Μην επικαλείστε, λοιπόν, αυτό το παράδειγµα. Είναι εις
βάρος σας. Πουλήσατε τον ΔΕΔΔΗΕ, ο οποίος ξεπουλήθηκε στις
28-2-2022, το 49% των µετοχών, σε αυστραλιανή εταιρεία µέλος
του µεγαλύτερου οµίλου διαχειριστή παγίων υποδοµών παγκο-
σµίως, τη «MACQUARIE», µε το τίµηµα να ξεπερνάει µόλις τα 2
δισεκατοµµύρια ευρώ, και µε προίκα του ΔΕΔΔΗΕ: καλώδια δια-
κοσίων σαράντα χιλιάδων χιλιοµέτρων, σχεδόν οκτώ εκατοµµύρια
πελάτες, εγγυηµένα έσοδα και χρηµατοδότηση 850 εκατοµ- µύρια
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Θα πρέπει να σηµειωθεί ότι πρό-
κειται για τη µεγαλύτερη ιδιωτικοποίηση που έγινε στη χώρα µας.

Σε πρόσφατη χιονόπτωση -τώρα πριν από λίγες ηµέρες- στην
Αττική σταµάτησε το ρεύµα σε πολλές περιοχές. Γιατί; Διότι έπε-
σαν οι στύλοι. Τι έκανε όλους αυτούς τους µήνες αυτή η περί-
φηµη ιδιωτική εταιρεία που δώσατε για να λειτουργεί ο ΔΕΔΔΗΕ;
Υπάλληλοι δεν υπάρχουν. Σας είπα για τους σεκιούριτι. Επιτρέ-
πεται -ξέρετε πως συµπεριφέρονται πολλές φορές αυτοί οι άν-
θρωποι- σεκιούριτι να εξυπηρετούν τους πελάτες; Σε ποια χώρα
γίνεται αυτό; Να µην λέµε ότι γίνεται σε τριτοκοσµική χώρα. Προ-
σβάλλουµε και τις χώρες του τρίτου κόσµου µε αυτό. Το θέµα
είναι ότι, αυτά όλα που λέτε ότι δώσατε σε ιδιώτες, για καλύτερη
εξυπηρέτηση και για να λειτουργούν καλύτερα οι υπηρεσίες της
ΔΕΗ και ο ΔΕΔΔΗΕ, είναι εις βάρος των πολιτών. Οι πολίτες πλη-
ρώνουν και τους συµπεριφέρονται έτσι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητή µου κυρία Βαγενά, σας θυµίζω, αφού επικαλεστήκατε

αριθµούς, ότι το 2019 είχατε εγγράψει στον προϋπολογισµό την
πώληση του 17% της ΔΕΗ για 100 εκατοµµύρια ευρώ. Για να το
σκεφτούµε λίγο αυτό. Σε σχέση µε τον χιονιά και τις καταστρο-
φές, όπως λέτε, ο ΔΕΔΔΗΕ αµέσως αποκατέστησε τις όποιες ζη-
µίες.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Έπρεπε νωρίτερα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Μα, πώς; Αφού πριν δεν είχε γίνει η καταστροφή! Μα, δεν
είχε γίνει! Οι κολώνες και τα καλώδια έπεσαν από το χιονιά, από
τους θυελλώδεις ανέµους και από τα δέντρα που πέσανε πάνω
στα καλώδια. Τι να έκανε πριν δηλαδή; 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Τους στύλους. Ήταν σαθροί
οι στύλοι και δεν κάνατε κάτι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Όχι, οι στύλοι δεν ήταν σαθροί. Ήταν η κακοκαιρία τερά-
στια και πέσανε δέντρα πάνω στα καλώδια, και αµέσως σε χρόνο
ρεκόρ αποκαταστάθηκαν οι ηλεκτροδοτήσεις.

Όµως, για την εξυπηρέτηση των πολιτών από τον ΔΕΔΔΗΕ
πρέπει να σας αναφέρω και να ενηµερώσω το Σώµα για τους τέσ-
σερις τρόπους µε τους οποίους οποιοσδήποτε πολίτης ανέξοδα,
εύκολα και σε πραγµατικό χρόνο µπορεί να εξυπηρετηθεί. Ο
πρώτος είναι βεβαίως µέσω του ιστότοπου του ΔΕΔΔΗΕ, του site
δηλαδή. Εκεί τι µπορεί να ζητήσει ένας καταναλωτής; Διαχείριση
ή τροποποίηση µιας παροχής, καταχώρηση ενδείξεων των παρο-
χών, επικοινωνία µε εκπρόσωπο του ΔΕΔΔΗΕ και ορισµό ραντε-
βού για επίσκεψη στα γραφεία, για να γίνεται η διαχείριση των
καταναλωτών και των πελατών µε έναν τρόπο υπέρ της τάχιστης
εξυπηρέτησής τους. 

Επίσης, υπάρχει και το τηλεφωνικό κέντρο εξυπηρέτησης πε-
λατών, για γενικά θέµατα εξυπηρέτησης, όπως: για παροχή πλη-
ροφοριών, για την υποβολή αιτηµάτων ή για αναγγελία βλαβών.
Πού µπορούν να τηλεφωνήσουν οι πολίτες; Μπορούν να τηλεφω-
νούν δωρεάν καθ’ όλο το εικοσιτετράωρο στο «800 400 4000»,
µε αστική χρέωση στο «2111900500» και στο «11500» µε χρέωση
βάσει του τιµολογίου του οποιουδήποτε παρόχου έχει ο όποιος
πολίτης. Υπάρχει και µια εφαρµογή στο κινητό για δήλωση βλά-
βης. 

Λοιπόν, επισκέπτονται τον ιστότοπο του ΔΕΔΔΗΕ οι πολίτες
µέσω προσωπικού υπολογιστή ή κινητού τηλεφώνου, δηλώνουν
το πρόβληµα στην ηλεκτροδότησή τους, για παράδειγµα διακοπή
ηλεκτροδότησης ή ηλεκτροδότηση υπό µη κανονική τάση ή οτι-
δήποτε άλλο, και αµέσως έρχεται απάντηση στο κινητό. Και
τέλος µπορούν και µέσω της φόρµας επικοινωνίας των κατανα-
λωτών που υπάρχει στο site, στον ιστότοπο του ΔΕΔΔΗΕ. Λοιπόν,
ο ΔΕΔΔΗΕ µετασχηµατίζει ψηφιακά τις υπηρεσίες του, βελτιώνει
και αναβαθµίζει συνεχώς τις υπηρεσίες της ηλεκτρονικής εξυπη-
ρέτησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υφυπουργέ.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 1050/24-11-2022 ερώτηση

του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μεγάλη καθυστέ-
ρηση του Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής
Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ) και της ΔΕΗ για συνδέσεις έργων και συµ-
ψηφισµούς στους λογαριασµούς ρεύµατος, µελών Ενεργειακών
Κοινοτήτων». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Γεώργιος Αµυράς.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κεγκέρογλου, για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η χώρα µας βρίσκεται σε µετάβαση, σε σχέ-

ση µε την παραγωγή ενέργειας, και τείνει όλο και περισσότερο
προς τους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενέργεια
που παράγεται από ανανεώσιµες πηγές. Πλην όµως, η µετάβαση
αυτή δεν έχει πάντα τα χαρακτηριστικά της δικαιοσύνης. 

Ως χώρος έχουµε εισαγάγει την έννοια της δίκαιης ενεργει-
ακής µετάβασης, και αυτό δεν είναι τίτλος, αλλά είναι ουσία. Συ-
γκεκριµένα, η ερώτησή µου αναφέρεται στις ενεργειακές κοινό-
τητες κυρίως που είναι συλλογικά, θεσµικά όργανα στα οποία
συµµετέχουν πολίτες που αδειοδοτούνται για την παραγωγή
ενέργειας, και ταυτόχρονα, µέσα από αυτές τις ενεργειακές κοι-
νότητες µπορεί να υπάρχει η αντιµετώπιση του προβλήµατος της
ενεργειακής φτώχειας για τους συµπολίτες µας που είναι βε-
βαίως αδύναµοι και θεωρούνται ευάλωτοι καταναλωτές. Οι ενερ-
γειακές κοινότητες βέβαια ποικίλουν, ανάλογα µε τον αριθµό των
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µελών, ανάλογα µε το αν έχουν µέσα ως µέλη φορείς Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή όχι ή αν είναι απλά ενεργειακές
κοινότητες δύο, τριών, πέντε ανθρώπων ή επιχειρήσεων. 

Η ερώτηση αυτή έχει κατατεθεί τον Νοέµβριο 2022 µε δύο ζη-
τήµατα, εκ των οποίων το ένα έχει λυθεί. Το σηµαντικό ζήτηµα
που θέτω σήµερα, είναι οι όροι σύνδεσης, ο χρόνος δηλαδή που
αποφασίζονται οι όροι σύνδεσης. Ο νόµος προβλέπει ορθά ότι ο
ΔΕΔΔΗΕ υποχρεούται να εκδώσει τους όρους σύνδεσης µέσα
σε πενήντα µέρες. Στην πράξη, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, οι όροι
σύνδεσης πάνε πολύ αργότερα. Το παράδειγµα της Ενεργειακής
Κοινότητας στον Μινώα Πεδιάδας, Μινώα Ενεργειακή, στο δεύ-
τερο έργο έκανε εκατόν εβδοµήντα ηµέρες να πάρει όρους σύν-
δεσης, και πολύ περισσότερο στη συνέχεια στην πράξη να
συνδεθεί. Γιατί; Διότι ο ΔΕΔΔΗΕ βάζει στο συµφωνητικό µονοµε-
ρώς ότι υπάρχει περιθώριο οκτώ µηνών για να προχωρήσει στη
σύνδεση. 

Τι λέµε, λοιπόν; Επειδή υπάρχει τεράστιος αριθµός ενεργει-
ακών κοινοτήτων, χρειάζεται ταυτόχρονα και µια αναβάθµιση του
θεσµικού πλαισίου, µια διαβάθµιση των ενεργειακών κοινοτήτων.
Βεβαίως, υπάρχουν ενεργειακές κοινότητες δύο, τριών, πέντε
µελών, που είναι µια κατηγορία. Όµως, υπάρχουν ενεργειακές
κοινότητες µεγάλου αριθµού, πάνω από τριακόσιες. Οι ευρείας
βάσης, όπως τις ορίζει ο νόµος, είναι πάνω από εξήντα. Εγώ µιλώ
τώρα για ενεργειακές κοινότητες πάνω από τριακόσιους, πάνω
από πεντακόσιους, µε συµµετοχή ΟΤΑ, µε συµµετοχή περιφέ-
ρειας που δεν µπορεί να µπαίνουν στη σειρά, όταν µάλιστα έχουν
µέσα πρόγραµµα συµψηφισµού για ευάλωτα και φτωχά νοικοκυ-
ριά. Και θα ήθελα τις απόψεις σας για αυτό το θέµα, προκειµένου
να αντιµετωπιστεί αυτή η δυσαρµονία ανάµεσα στον στόχο και
στη λειτουργία του ΔΕΔΔΗΕ, σε σχέση µε τις ενεργειακές κοινό-
τητες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, η ερώτηση που έχετε καταθέσει

και αφορά στις ενεργειακές κοινότητες, έχει εξαιρετικό ενδιαφέ-
ρον. Θα σας απαντήσω αναλυτικά µε τα επίσηµα στοιχεία, για το
ποια ακριβώς είναι η κατάσταση. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να σταθώ σε ένα σηµείο που ανα-
φέρετε στην ερώτησή σας λέγοντας ότι «µέσα στην περίοδο της
κρίσης µε την ακρίβεια να καταλαµβάνει όλα τα βασικά κατανα-
λωτικά προϊόντα και τις υπηρεσίες, οι καταναλωτές συνεχίζουν
να πληρώνουν ακριβά το ηλεκτρικό ρεύµα, αφού ούτε οι κρατικές
επιδοτήσεις ούτε οι κυβερνητικές παρεµβάσεις έχουν αποδώσει
αποτελέσµατα». 

Λοιπόν, αγαπητέ µου κύριε Κεγκέρογλου, η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη έως σήµερα έχει δώσει περισσότερα από 8 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για να στηρίξει τους πολίτες, τα νοικοκυριά, τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις απέναντι σε αυτή την πρωτοφανή
ενεργειακή κρίση, η οποία είναι εισαγόµενη και πυροδοτήθηκε
από την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία.

Ακούστε λίγο τα επίσηµα στοιχεία, έτσι ώστε όλοι να ξέρουµε
την πραγµατικότητα και να αντιλαµβανόµαστε ότι η Ελλάδα πρω-
τοπορεί πανευρωπαϊκά στη στήριξη των νοικοκυριών. Παίρνουµε
τα στοιχεία από τον δείκτη HEPI (Household Energy Price Index)
για τον Ιανουάριο. Τι λέει, λοιπόν; Λέει ότι η Ελλάδα συνεχίζει να
καταγράφει µία από τις φθηνότερες τιµές λιανικής στο ηλεκτρικό
ρεύµα σε όλη την Ευρώπη.

Κύριε Κεγκέρογλου, τον Ιανουάριο στη χώρα µας η µέση τιµή
της κιλοβατώρας διαµορφώθηκε στα 24,16 λεπτά του ευρώ, δη-
λαδή είναι πολύ πιο κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στα κυ-
µαινόµενα τιµολόγια, ο οποίος ήταν στα 36,45 λεπτά του ευρώ.
Η Ευρώπη είχε κατά µέσο όρο 36,5 λεπτά του ευρώ, εµείς 24
λεπτά του ευρώ. Για έναν ακόµη µήνα ήµασταν πολύ φθηνότερη
ακόµη και από χώρες µε πολύ ώριµες ενεργειακές αγορές, όπως
η Ιταλία, όπου εκεί η χρέωση ήταν 60,4 λεπτά του ευρώ, η Με-
γάλη Βρετανία 46,6 λεπτά και η Γερµανία 36 λεπτά. 

Άρα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως έχει δε-

σµευτεί, αυτό κάνει. Συνεχίζει να συγκρατεί τις τιµές των λογα-
ριασµών του ρεύµατος και αυτό θα κάνει για όσο χρειαστεί και
για όσο διαρκέσει η παγκόσµια ενεργειακή κρίση. 

Έρχοµαι τώρα στα ερωτήµατά σας. Μας ρωτάτε, λοιπόν, τι θα
πράξουµε για την άµεση εφαρµογή του νόµου για τις εντός των
προθεσµιών συνδέσεις των κοινοτήτων στο δίκτυο από τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ; Μάλιστα. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του ΔΕΔΔΗΕ, κυρία Πρό-
εδρε, κατά το χρονικό διάστηµα 2020 - 2022 έχουν κατατεθεί εκα-
τόν εξήντα επτά αιτήσεις από ενεργειακές κοινότητες για σταθ-
µούς αυτοπαραγωγής µε εφαρµογή του εικονικού ενεργειακού
συµψηφισµού. Από αυτές έχουν ακυρωθεί οι δεκαοκτώ αιτήσεις
για διάφορους λόγους, όπως για παράδειγµα, ακύρωση από τον
ίδιο τον ενδιαφερόµενο ή λήξη της διάρκειας ισχύος της οριστι-
κής προσφοράς σύνδεσης. Έχουν εξεταστεί οι εκατόν οκτώ αι-
τήσεις, από τις οποίες οι σαράντα έχουν λάβει οριστική προσ-
φορά σύνδεσης και οι εξήντα οκτώ έχουν λάβει αδυναµία σύνδε-
σης. 

Από τα σαράντα αιτήµατα που έλαβαν οριστική προσφορά
σύνδεσης, οι εννέα ενεργειακές κοινότητες υπέβαλαν αίτηση
ενεργοποίησης στον ΔΕΔΔΗΕ. Η σύνδεσή τους υλοποιήθηκε
εντός του χρονικού διαστήµατος του ενός µηνός και εποµένως
ο ΔΕΔΔΗΕ, σύµφωνα µε τα στοιχεία που σας παραθέτω, προχώ-
ρησε αµέσως στην ενεργοποίηση αυτών των σταθµών αυτοπα-
ραγωγής µε εφαρµογή εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού των
ενεργειακών κοινοτήτων για τους οποίους οι ενδιαφερόµενοι
είχαν υποβάλει αίτηση ενεργοποίησης. 

Τώρα, µας ρωτάτε γιατί η ΔΕΗ, όταν επικαλείται τεχνικά προ-
βλήµατα, δεν χρεώνει µόνο ένα µικρό ποσοστό από την κατανά-
λωση µέχρις ότου να γίνει η δυνατότητα του συµψηφισµού. Η
ΔΕΗ, λοιπόν, καταβάλλει κάθε προσπάθεια για την υποστήριξη
του εικονικού συµψηφισµού σε ενεργειακές κοινότητες, όπως
επίσης και για την εξυπηρέτηση, την ενηµέρωση και την τιµολό-
γηση των παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας. 

Σύντοµα, κύριε Κεγκέρογλου, η επιχείρηση θα προχωρήσει σε
δράσεις που θα παρέχουν επιπλέον δυνατότητες στους πελάτες
της που συµµετέχουν σε εικονικό συµψηφισµό και ενεργειακές
κοινότητες. Γι’ αυτόν τον λόγο το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας προτίθεται και ήδη βρίσκεται σε επαφή µε εκπροσώ-
πους της ΔΕΗ για τη διευθέτηση οποιουδήποτε ζητήµατος καθυ-
στερήσεων ή παραπόνων των ενεργειακών κοινοτήτων για τη µη
διενέργεια εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού εκ µέρους της
ΔΕΗ. 

Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω περισσότερα στοιχεία.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, φοβάµαι ότι δεν έγινε κατανοητό το πνεύµα

της ερώτησης και βεβαίως και το γράµµα της ερώτησης, προκει-
µένου να βελτιωθούν τα πράγµατα, γιατί αυτός είναι ο στόχος. 

Κατ’ αρχάς, η ερώτηση έχει υποβληθεί στις 24 Νοεµβρίου και
µου απαντάτε µε στοιχεία του Γενάρη. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
ότι υπάρχει ένας ετεροχρονισµός από την πλευρά του Υπουρ-
γείου. Και τα στοιχεία, όµως, τα οποία παραθέσατε είναι αυτό
που τελικά πληρώνει ο καταναλωτής και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαί-
νει ότι οι εταιρείες τιµολογούν ανεξέλεγκτα -ανεξέλεγκτα εντε-
λώς!- και το κράτος αναγκάζεται να δώσει -κατ’ εσάς µπορεί να
το κάνει, αενάως µάλιστα- ενισχύσεις στους αδύναµους ή και σε
όλους, για να πληρώνουν τα ανεξέλεγκτα τιµολόγια των παρό-
χων. Αυτό δεν είναι πολιτική. Αυτό είναι διαµοιρασµός των δια-
θεσίµων χρηµάτων του ελληνικού δηµοσίου. 

Θα µου πείτε «Είστε αντίθετος στο να ενισχύσουµε τους αδύ-
ναµους;». Όχι, βέβαια. Από τη στιγµή που επικρατεί αυτό, κάθε
ευρώ που δίνεται στον αδύναµο, χρειάζεται, αλλά πρέπει να πα-
ρέµβετε και στην πηγή του προβλήµατος. Δεν είχατε παρέµβει,
όταν ήταν ψηλά όλα τα τιµολόγια. Τώρα, εάν πέσουν σε όλη την
Ευρώπη, εντάξει. Δεν είναι ότι το πρόβληµα είναι µόνο εξωγενές,
έχει εθνικά χαρακτηριστικά στην αντιµετώπισή του και εκεί υπο-
στηρίξαµε εµείς το πλαφόν στη λιανική, το οποίο δεν έγινε απο-
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δεκτό από την Κυβέρνηση, µε αποτέλεσµα να έχουµε όλα αυτά. 
Έρχοµαι, όµως, στην ουσία της ερώτησης. Ο ΔΕΔΔΗΕ απλώς

ψεύδεται ασυστόλως. Σας είπα ότι στο δεύτερο έργο της «Μινώα
Ενεργειακής», ενώ ο νόµος λέει να δώσουν όρους σύνδεσης πε-
νήντα µέρες -έτσι προβλέπεται-, έδωσε εκατόν εβδοµήντα, πα-
ραβίασε τον νόµο. Και για να το συνδέσει, ακόµα περισσότερο.
Ακόµα δεν το έχει συνδέσει. 

Τι γίνεται: Για να µη βρίσκει άλλοθι ο ΔΕΔΔΗΕ να ψεύδεται, θα
πρέπει να υπάρξει από την πλευρά του Υπουργείου µία θεσµική
αναβάθµιση και ένα ξεκαθάρισµα των κοινοτήτων. Θα πρέπει, δη-
λαδή, να υπάρξει αυτό που λέµε «ενεργειακές κοινότητες ευ-
ρείας βάσης», για το οποίο έχει οριστεί γενικά και αόριστα να
είναι πάνω από εξήντα µέλη. Κατ’ εµένα τα εξήντα µέλη δεν είναι
ευρείας βάσης. Θα µπορούσε να είναι σε ένα µικρό νησί, αλλά
στην ηπειρωτική Ελλάδα ή στην Κρήτη που είναι διασυνδεδεµένο
νησί, δεν είναι ευρεία βάση. Ευρεία βάση µπορεί να είναι τα τρια-
κόσια, τετρακόσια, πεντακόσια µέλη, να είναι δυο, τρεις, πέντε
δήµοι µέσα. 

Επίσης, δεν χρειάζεται πολυδιάσπαση, όπως έγινε. Πρέπει να
ορίζεται το δικαίωµα της ενεργειακής κοινότητας ανά µέλος και
όχι ανά ενεργειακή κοινότητα που οδηγεί σε πολυδιάσπαση. Για
ποιον λόγο γίνεται; Διότι δεν θέλουν οι µεγάλοι να τους ενοχλήσει
κανείς. Δεν θέλουν να τους ενοχλήσουν οι συνεταιρισµοί. Οι
ενεργειακές κοινότητες είναι ένας συνεταιρισµός που αποτελεί
βασικό εργαλείο και µπορεί να κάνει δουλειά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Εάν, λοιπόν, έχετε την πρόθεση, να ενισχύσετε αυτό το εργα-
λείο. Θα σας έλεγα για την πρόταση που σας έχει καταθέσει η
«Μινώα Ενεργειακή» στις 27 του Γενάρη -την οποία θα σας κατα-
θέσω κι εγώ, για να την έχετε κι εσείς στη διάθεσή σας, γιατί έχει
µεν ως παραλήπτη τον Υπουργό και τη Γενική Γραµµατέα, αλλά
θα ήθελα να το πάρετε κι εσείς και θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά- ώστε να γίνει η κατηγοριοποίηση των ενεργειακών κοινο-
τήτων. 

Και, επειδή, πράγµατι, ήταν µεγάλος ο αριθµός στον ΔΕΔΔΗΕ,
να ξέρει ότι προτεραιότητα πρέπει να έχουν αυτές που έχουν
µέλη που πάνε για συµψηφισµό για την αντιµετώπιση της ενερ-
γειακής φτώχειας και της αδυναµίας που έχουν πολλά νοικοκυριά
να πληρώνουν το ακριβό τιµολόγιο κατ’ εµάς. Αλλά και νορµάλ
να είναι, από τη στιγµή που µπαίνουν σε αυτή τη διαδικασία, είναι
ένα πολύ καλό εργαλείο.

Θα ήθελα εκεί, εάν έχετε πρόθεση, να συστήσετε µια νοµοπα-
ρασκευαστική ή άλλη επιτροπή, προκειµένου να ξαναδούµε το
θεσµικό πλαίσιο και να το αναβαθµίσουµε. Αυτό είναι το πρώτο. 

Το δεύτερο σας είπα ότι λύθηκε. «Λύθηκε» µε την έννοια ότι η
ΔΕΗ δεν είχε έτοιµο το πρόγραµµα για τον συµψηφισµό που
απαιτείται να υπάρχει και χρέωνε κανονικά τους καταναλωτές
που ήδη είχαν το δικαίωµα του συµψηφισµού. Επέλεξε να το ανα-
στείλει -σας κάνω µια πιο λεπτοµερή ενηµέρωση- µέχρι να βγάλει
το πρόγραµµα που, όπως σας είπα, ήταν µια αναγκαστική πράξη
σε αυτή τη φάση. Κάποια στιγµή, όµως, πρέπει να βγει και το
πρόγραµµα, για να έχουµε την κανονική διαδικασία συµψηφι-
σµού. 

Άρα θέλω να µου πείτε περισσότερο θεσµικά τι προτίθεστε να
κάνετε για τις ενεργειακές κοινότητες και να τηρούνται πραγµα-
τικά οι προθεσµίες, διότι δεν τηρούνται, δεν λέει την αλήθεια ο
ΔΕΔΔΗΕ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, βεβαίως θα µεταφέρω στον καθ’
ύλην αρµόδιο Υπουργό, τον κ. Σκρέκα, την πρόταση της «Μινώα
Ενεργειακής», αυτής της ενεργειακής κοινότητας, και εννοείται
ότι θα τη µελετήσει µε ιδιαίτερη προσοχή.

Στο σκέλος δε που αναφέρεστε στην κατηγοριοποίηση, στα

κριτήρια της ταχύτερης ή να προηγούνται ως προς τη διασύν-
δεση οι ενεργειακές κοινότητες µε µέλη ευάλωτα όσον αφορά
την ενεργειακή φτώχεια, βεβαίως είναι κάτι που θα το µελετήσει
ο Υπουργός µε µεγάλη ευαισθησία όσον αφορά τα κοινωνικά χα-
ρακτηριστικά της απόφασης.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω το εξής: Υπάρχει η ευρωπαϊκή
οδηγία 2018/2001, η οποία µας προδιαγράφει τον τρόπο που
πρέπει να προωθήσουµε τη χρήση της ενέργειας από ανανεώσι-
µες πηγές όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε όλα τα κράτη-µέλη. Ο
στόχος που υπάρχει -και είναι και µέρος του εθνικού σχεδίου για
την ενέργεια και το κλίµα- είναι κατά 32% η ακαθάριστη τελική
κατανάλωση ενέργειας να προέρχεται από ΑΠΕ έως το 2030.
Αντιστοίχως, στο εθνικό σχέδιο έχουµε στόχο για µερίδιο συµµε-
τοχής των ΑΠΕ κατ’ ελάχιστον στο 35%, δηλαδή πιο φιλόδοξο
από την οδηγία. Το δε µερίδιο συµµετοχής των ΑΠΕ στην κατα-
νάλωση ηλεκτρικής ενέργειας προβλέπεται να υπερβεί ως εκείνη
τη χρονιά-ορόσηµο το 60%. Στην ουσία µιλάµε για έναν τεράστιο
ενεργειακό µετασχηµατισµό της οικονοµίας και της κοινωνίας. 

Για να επιτευχθούν αυτά, θα πρέπει να εγκατασταθούν περί-
που ως το 2030, πέρα από τους λειτουργούντες ήδη σταθµούς
και 9.000 MW από νέα έργα ΑΠΕ και εκτιµάται ότι θα γίνει αυτό.
Σε επίπεδο τεχνολογίας αυτό θα επιτευχθεί κυρίως από νέους αι-
ολικούς και φωτοβολταϊκούς σταθµούς, περίπου 8.100 MW, ενώ
λιγότερο από το 10% της προβλεπόµενης νέας εγκατεστηµένης
ισχύος θα αφορά έργα των υπολοίπων τεχνολογιών. 

Μέσα από τις προβλέψεις και τις εφαρµογές του εθνικού σχε-
δίου για την ενέργεια και το κλίµα, στο διασυνδεδεµένο δίκτυο
και φυσικά και στην Κρήτη στην περίπτωση του ενεργειακού συµ-
ψηφισµού, η ισχύς κάθε σταθµού παραγωγής θα µπορεί να ανέρ-
χεται µέχρι και στο 100% της συµφωνηµένης ισχύος κατανάλω-
σης. Αυτό είναι ένα µεγάλο βήµα και είναι εξαιρετικά σηµαντικό
πρώτα απ’ όλα για τους ίδιους τους αυτοπαραγωγούς οι οποίοι,
όπως λέτε, στην ουσία συντίθενται από ανθρώπους και µέλη που
έχουν ανάγκη την ενεργειακή τους αυτονοµία σε τιµές πάρα
πολύ χαµηλές. 

Στην περίπτωση δε του εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού,
η ισχύς κάθε σταθµού παραγωγής που εγκαθίσταται θα µπορεί
να ανέρχεται µέχρι και στο 100% του αθροίσµατος της συµφω-
νηµένης ισχύος του συνόλου των συµψηφιζοµένων καταναλώ-
σεων, ενώ σε κάθε περίπτωση το ανώτατο όριο ισχύος αυξήθηκε
σε 3 MW.

Υπάρχει µια υπουργική απόφαση η οποία τροποποιήθηκε στις
17 Δεκεµβρίου, πριν από ενάµιση µήνα, για να συµπεριλάβει πε-
ριπτώσεις εικονικού συµψηφισµού ενεργειακής κοινότητας όπου
η παροχή του σταθµού παραγωγής ή και οι αντίστοιχες παροχές
κατανάλωσης προς συµψηφισµό εκπροσωπούνται από διαφορε-
τικούς προµηθευτές. Με αυτόν τον εικονικό ενεργειακό συµψη-
φισµό είναι επιτρεπτός ο συµψηφισµός της εγχεόµενης στο
δίκτυο ενέργειας από έναν σταθµό παραγωγής µε την απορρο-
φώµενη ενέργεια από µία ή περισσότερες εγκαταστάσεις κατα-
νάλωσης του αυτοπαραγωγού. Έτσι στην ουσία παύει να υφίστα-
ται ο περιορισµός η εγκατάσταση της παραγωγής να είναι στον
ίδιο ή όµορο χώρο. Δικαίωµα ένταξης έχουν µεταξύ άλλων και
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και βεβαίως ενεργειακές κοι-
νότητες που έχουν στην κυριότητά τους τον χώρο στον οποίο
εγκαθίσταται ο σταθµός παραγωγής ή έχουν τη νόµιµη χρήση
του και έχουν εξασφαλίσει την έγγραφη συναίνεση του ιδιοκτήτη
του χώρου. 

Άρα, λοιπόν, διευρύνουµε στην ουσία τα εργαλεία της ενερ-
γειακής έγχυσης µέσω των ενεργειακών κοινοτήτων στην κατα-
νάλωση σε µικρές επιχειρήσεις, σε µικρούς καταναλωτές, σε
πρόσωπα νοµικά, πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή άλλους χρήστες. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ να πω κάτι αποχαιρετώντας
τον Μανούσο, τον συνάδελφο µας. Τα συλλυπητήριά µου στην
οικογένειά του θεωρούνται αυτονόητα. Εγώ απλώς θα ήθελα να
µεταφέρω το εξής: Είχαµε συνεργαστεί πάρα πολύ µε τον Μα-
νούσο στο ζήτηµα της διαχείρισης του φαραγγιού της Σαµαριάς.
Είχαµε δουλέψει πάρα πολύ στενά από κοινού, από τα πιο µε-
γάλα θέµατα µέχρι τα πιο µικρά. Στα πιο µικρά αναφέρω µέχρι
και τον τόπο που θα πρέπει να ξεκουράζονται τα ζώα εργασίας.
Είχε δώσει ιδιαίτερη σηµασία σε αυτό και φυσικά ακολουθώντας
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και τις δικές του παραινέσεις, αρκεί να σας πω ότι στο φαράγγι
της Σαµαριάς πλέον στην έξοδο υπάρχει ένας χώρος για ξεκού-
ραση και για ανάπαυση των ζώων µε λίγες ώρες εργασίας, έτσι
ώστε να µην καταπονούνται. 

Δεν είναι τυχαίο ότι από κοινού µε τον Μανούσο Βολουδάκη
είχαµε οργανώσει, είχαµε σχεδιάσει και στην ουσία υλοποιήσαµε
τη νέα εποχή του φαραγγιού της Σαµαριάς και αυτό αποδείχτηκε.
Ήταν πολύ χαρούµενος όταν του το είχα πει ότι το 2022 είχαµε
ρεκόρ επισκεπτών στο φαράγγι της Σαµαριάς. Μέσα σε οκτώ-
εννιά µήνες το είχαν επισκεφθεί πάνω από εκατόν εβδοµήντα χι-
λιάδες τουρίστες, Έλληνες και ξένοι. Σε αυτό θα έλεγα ότι
υπάρχει και η υπογραφή του αγαπηµένου µας συναδέλφου που
αποχαιρετούµε µε µεγάλη οδύνη, του Μανούσου Βολουδάκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πολύ.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 371/30-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Κοζάνης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μεγάλα προβλήµατα στη λειτουργία
της ΜΕΘ του Γενικού Νοσοκοµείου (ΓΝ) Κοζάνης «Μαµάτσειο»».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, στις 21 Σεπτεµβρίου σάς κατέθεσα µία ερώ-

τηση που αφορούσε την υποστελέχωση των νοσοκοµείων της ΠΕ
Κοζάνης και εκεί έκανα ειδική αναφορά για τη ΜΕΘ Κοζάνης. Βέ-
βαια, η ερώτηση δεν απαντήθηκε ποτέ, όπως και πολλές άλλες.
Συγκεκριµένα, σας έχω καταθέσει εγώ προσωπικά είκοσι µία
ερωτήσεις και απαντήσατε µόνο στις τρεις.

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα µε την επίκαιρη ερώτηση αυτή να
συζητήσουµε αυτό το πάρα πολύ σηµαντικό θέµα της υποστελέ-
χωσης της ΜΕΘ στο Γενικό Νοσοκοµείο «Μαµάτσειο» Κοζάνης,
ένα θέµα που προκαλεί πάρα πολύ µεγάλη ανασφάλεια στους
πολίτες και βέβαια υπέρµετρη επιβάρυνση στους υφιστάµενους
γιατρούς. 

Να πω συγκεκριµένα ότι στην κλινική, ενώ προβλέπονται πέντε
οργανικές θέσεις, υπηρετούν µόνο δύο εντατικολόγοι και µία
αναισθησιολόγος µετακινηµένοι από το αντίστοιχο τµήµα. Και
σαν να µην αρκούσε αυτό, ένας από τους υφιστάµενους εντατι-
κολόγος γιατρός πρόκειται να αποχωρήσει σύντοµα, καθώς απο-
δέχτηκε θέση διορισµού σε άλλο όµορο νοσοκοµείο. 

Ως εκ τούτου, οι υφιστάµενοι γιατροί αναγκάζονται να δου-
λεύουν µε εξοντωτικούς ρυθµούς, χωρίς άδειες, µε ασφυκτικό
εφηµεριακό πρόγραµµα, επιβαρύνοντας βέβαια την ψυχική και
σωµατική τους υγεία. Οι νοσοκοµειακοί γιατροί µέσω της Ένω-
σης Ιατρών Νοσοκοµείων Δυτικής Μακεδονίας έχουν εκδώσει
ανακοινώσεις µε πολύ µελανά χρώµατα, ζητώντας άµεσες λύ-
σεις, όπως και σύσσωµη η κοινωνία της περιοχής µου που αγωνιά
για τη λειτουργία και την ενίσχυση της ΜΕΘ.

Πώς φτάσαµε ως εδώ; Τα δύο τελευταία χρόνια, ενώ είχαµε
τον covid, έγινε µόνο µία προκήρυξη εντατικολόγων µε κάλυψη
µόνο µίας θέσης. Πέραν τούτου, εκτός από έναν ιδιώτη γιατρό
που κάλυψε για λίγους µήνες το εφηµεριακό πρόγραµµα, δεν
υπάρχει τίποτα καινούργιο. Αυτή η συνεργασία διακόπηκε. 

Να πούµε ότι η ΜΕΘ της περιοχής είναι εξοπλισµένη µε κατάλ-
ληλα µηχανήµατα και έχει τη δυνατότητα να ανταπεξέλθει σε αυ-
ξηµένες απαιτήσεις περιστατικών. Όπως γνωρίζετε, το 2022 είχε
πληρότητα 100%, ενώ την περίοδο της πανδηµίας σηµείωσε
πάρα πολύ καλά αποτελέσµατα όσον αφορά τη θνητότητα σε
σχέση µε τον εθνικό µέσο όρο. Συγκεκριµένα, στη ΜΕΘ Κοζάνης
η θνητότητα άγγιξε το 46%, ενώ ο πανελλήνιος µέσος όρος ήταν
περίπου στο 70%. 

Επίσης, στη ΜΕΘ Κοζάνης λειτουργούν τέσσερα κρεβάτια,
γιατί τόσο επιτρέπει το υπάρχον προσωπικό και υπάρχει αυτήν
τη στιγµή η δυνατότητα να λειτουργήσουν έξι έως επτά κρεβάτια,
εφόσον στελεχωθεί µε τρεις επιπλέον γιατρούς, όπως προβλέ-
πεται από το οργανόγραµµα. Άρα µιλάµε για µια ΜΕΘ η οποία
έχει και αποτελέσµατα και µια δυναµική και χρήζει ενίσχυσης και
θωράκισης. Αυτό ενθαρρύνεται και από το Κεντρικό Συµβούλιο
Υγείας που λέει ότι ΜΕΘ που έχουν λιγότερα από έξι κρεβάτια
µπορούν να τα αυξήσουν.

Ένα δεύτερο ανησυχητικό σηµείο που θα ήθελα µια συγκεκρι-
µένη απάντηση από εσάς σήµερα αφορά, εκτός από τις εξελίξεις
για την υποστελέχωση, τις αναφορές εκ µέρους της ηγεσίας του
Υπουργείου Υγείας -που δεν έχουν διαψευστεί µέχρι τώρα- ότι η
συνέχιση της λειτουργίας της µονάδας δεν είναι βιώσιµη και ότι
πρέπει να εξεταστεί το ενδεχόµενο να κλείσει. 

Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, προκαλεί τεράστια ανησυχία στους
πολίτες. Για αυτό θέλουµε µια συγκεκριµένη απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κυρία συνάδελφε. Είναι στον διπλό χρόνο.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Τελειώνω µε τα αιτήµατα και ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Το πρώτο ερώτηµα που ανακύπτει είναι: Ποιες ενέργειες θα
κάνετε για την κάλυψη όλων των κενών οργανικών θέσεων στη
ΜΕΘ Κοζάνης και το δεύτερο ερώτηµα που ανακύπτει -και τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- είναι σαφές και παρακαλώ για τη δεσµευ-
τική απάντησή σας: Ισχύουν οι πληροφορίες που σας αποδίδο-
νται για το προστιθέµενο κλείσιµο της ΜΕΘ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-

ληµέρα σε όλους. Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Να σας πω λίγο γενικά για το Νοσοκοµείο της Κοζάνης. Σε

αυτή την τριετία έχουν προκηρυχτεί τριάντα θέσεις µόνιµων για-
τρών, έντεκα θέσεις το 2020, δεκατρείς θέσεις το 2021 και άλλες
έξι το 2022. Κάποιες από αυτές βγήκαν άγονες, ενώ στις περισ-
σότερες έγιναν διορισµοί.

Αυτή τη στιγµή στο Νοσοκοµείο της Κοζάνης, το οποίο έχει
εκατόν εβδοµήντα τρεις κλίνες, υπηρετούν ενενήντα επτά για-
τροί. Σαφώς το νοσοκοµείο δεν είναι υποστελεχωµένο. Πάντως
οι θέσεις που προκηρύσσονται υπήρξαν άγονες, ειδικά τον τε-
λευταίο καιρό. Δηλαδή, οι θέσεις του 2022, πέντε θέσεις και, εν
συνεχεία, άλλη µία για θέση αναισθησιολόγου απέβησαν άγονες.

Υπάρχει, όπως ξέρετε, µια ειδική επιτροπή στη Βουλή που εξε-
τάζει τα κίνητρα για την πλήρωση των θέσεων και µας ενδιαφέρει
πάρα πολύ. Έχουµε κάνει πολλές αλλαγές, ώστε να υπάρχουν
και πιο ελαστικές σχέσεις γιατρών και αν χρειάζεται, να προκη-
ρύξουµε θέσεις µερικής απασχόλησης µήπως αυτό είναι πιο ελ-
κυστικό στην προσπάθεια να προσελκύσουµε περισσότερο
κόσµο στα δηµόσια νοσοκοµεία που µας ενδιαφέρει.

Όσον αφορά τις θέσεις που θα προκηρύξουµε τώρα, στην τω-
ρινή προκήρυξη είναι δύο θέσεις. Πρόκειται για αυτή που θα βγει
στις επόµενες δεκαπέντε µέρες, µόλις βγουν οι υπουργικές απο-
φάσεις για τα κριτήρια. Έχουµε ήδη πει ότι οι συνεντεύξεις θα
γίνονται στα νοσοκοµεία, πράγµα που ήταν πάγιο αίτηµα των νο-
σοκοµείων. Δηλαδή, θα µπορεί το ίδιο το νοσοκοµείο να αποφα-
σίζει για το ποιοι γιατροί είναι καταλληλότεροι να δουλέψουν.
Γίνεται µια πρώτη αξιολόγηση από την ΥΠΕ, όπως γινόταν, µε
βάση τα τυπικά προσόντα και µόρια και, από εκεί και πέρα, γίνε-
ται η συνέντευξη µέσα στο νοσοκοµείο µε τους γιατρούς του νο-
σοκοµείου που ξέρουν και ποιους γιατρούς θέλουν να έχουν στην
κλινική τους. 

Άρα δίνουµε δύο θέσεις για ΜΕΘ, µία θέση για γυναικολογία,
µία θέση για εσωτερική παθολογία, µία για παιδιατρική και µία
για ψυχιατρική. Σαφώς αυτό δεν σηµαίνει ότι θέλουµε να κλεί-
σουµε τη ΜΕΘ. Ίσα-ίσα θέλουµε να τη στελεχώσουµε.

Να σας πω, επίσης, ότι έχουµε ήδη µια εισήγηση από την «Ε-
ταιρεία Εντατικής Θεραπείας» που έχει έρθει µέσω του ΚΕΣΥ για
το ποια είναι η στελέχωση, ποια είναι τα κρεβάτια και αυτό είναι
κάτι που θα περάσει µέσα στις υπουργικές αποφάσεις στις επό-
µενες µέρες. Περιµένουµε λίγο γιατί δεν υπάρχει στην εισήγηση
που υπάρχει στο ΚΕΣΥ για τις ανεξάρτητες ΜΑΦ, ποια είναι η στε-
λέχωση δηλαδή. Η εισήγηση που έχουµε είναι ποια είναι η στε-
λέχωση των ΜΕΘ, αλλά δεν αναφέρει τίποτα για τις ανεξάρτητες
µονάδες ΜΑΦ που υπάρχουν σε αρκετά νοσοκοµεία και, άρα, πε-
ριµένουµε αυτό για να βγει η υπουργική απόφαση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
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καλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κυρία Υπουργέ, η αναφορά σας για προ-

κήρυξη θέσεων δεν καθησυχάζει τους πολίτες, διότι µπορεί να
οδηγηθούµε πάλι σε µια άγονη προκήρυξη και θα µεταθέσουµε
το πρόβληµα στο µέλλον. 

Το θέµα είναι να δώσετε ιδιαίτερα κίνητρα για να έρθουν οι για-
τροί. Είναι µια περιοχή η οποία βάλλεται από τη βίαιη και πρό-
χειρη απολιγνιτοποίηση, έχει υποστεί δραµατική µείωση του ΑΕΠ
-να σας πω χαρακτηριστικά ερηµοποίηση, µετανάστευση, στασι-
µότητα και υποβάθµιση των ποιοτικών και ποσοτικών δεικτών- και
θεωρητικά θα έπρεπε να υπάρχει µια ειδική προνοµιακή µεταχεί-
ριση για την άρση των συνεπειών που έχει προκαλέσει η κυβερ-
νητική απόφαση για τη βίαιη απολιγνιτοποίηση. Άρα θα πρέπει
να δώσετε εδώ ειδικά κίνητρα για να έρθουν οι γιατροί. 

Βέβαια, είπατε και για τη στελέχωση των νοσοκοµείων και των
δύο. Να σας πω ότι η ΜΕΘ δεν είναι εξαίρεση. Αυτές οι θέσεις
που λέτε ότι θα προκηρύξετε είναι πάρα πολύ λίγες. Θα σας πω
τα δεδοµένα. 

Στα τµήµατα και στις κλινικές του «Μαµάτσειου» υπάρχουν
ογδόντα οκτώ κενές θέσεις που προβλέπονται στο οργανό-
γραµµα. Από τις ογδόντα οκτώ είναι καλυµµένες µόνο οι σαράντα
δύο. Στο «Μποδοσάκειο «από τις εξήντα δύο θέσεις είναι µόνο οι
σαράντα πέντε καλυµµένες. Μιλάµε, δηλαδή, για πάνω από 50%
κενές θέσεις στην περιοχή. 

Άρα θα πρέπει να δώσετε κίνητρα. Και, βέβαια, δεν µας ενδια-
φέρει µόνο να κάνετε διαπιστώσεις. Ξέρω ότι θα µας πείτε ότι
έχετε υπηρετήσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στο παρελθόν.
Όµως, αυτή τη στιγµή, δυστυχώς -και λυπάµαι που το λέω- υπη-
ρετείτε το «ξήλωµα» του δηµόσιου συστήµατος υγείας και αυτό
το διαπιστώνουν οι πολίτες σε όλη την Ελλάδα και στον νοµό µου,
διαπιστώσεις που έχουν να κάνουν τα υποστελεχωµένα νοσοκο-
µεία γενικότερα µε τις ουρές στα εφηµερεύοντα, µε την αναµονή
για εγχειρήσεις. Θέλουµε λύσεις, όχι διαπιστώσεις και να µετα-
θέτουµε το πρόβληµα σε µία άγονη προκήρυξη για αργότερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, το τι θεωρείτε σύστηµα υγείας είναι δικαίωµά σας, είναι
µια πολιτική άποψη που έχετε. Το τι είναι ιατρικό σύστηµα υγείας
θα µου επιτρέψετε να το ξέρω πάρα πολύ καλά. Δεν έχω απλώς
υπηρετήσει στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Έχω δει τα συστήµατα
υγείας όλων των χωρών. Υπήρξα Πρόεδρος της «Ευρωπαϊκής
Πνευµονολογικής Εταιρείας», είµαι µέλος πολλών διεθνών εται-
ρειών. Άρα θα µου επιτρέψετε να σας πω τα πράγµατα για την
υγεία. Είµαι µέλος του ευρωπαϊκού γραφείου του Παγκόσµιου
Οργανισµού Υγείας. Μπορώ, λοιπόν, να σας πω τι συµβαίνει όχι
σε µικρές χώρες, αλλά σε χώρες, όπως η Γαλλία, η Σουηδία, ποια
είναι η στελέχωση, γιατί το τι θεωρούµε στελέχωση έχει να κάνει
µε τη χρήση των υπηρεσιών υγείας και όχι µε έναν οργανισµό
που έγινε το 1980 ή το 1985 µε τελείως διαφορετικές συνθήκες
από αυτές που έχουµε σήµερα. Σαφώς θέλουµε να υποστηρί-
ξουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Να σας πω, λοιπόν, λίγο για τα θέµατα της απολιγνιτοποι-
ηµένης περιοχής, όπως λέτε, την οποία σαφώς θέλουµε να στη-
ρίξουµε και γι’ αυτό τη Δευτέρα θα είµαστε µε τον Πρωθυπουργό
εκεί εξηγώντας αυτά που θέλουµε να κάνουµε για την περιοχή. 

Η περιοχή, λοιπόν, έχει δύο νοσοκοµεία. Το ένα έχει εκατόν
εβδοµήντα τρεις κλίνες, το άλλο έχει εκατόν ογδόντα τέσσερις
κλίνες. Η πληρότητα και στα δύο είναι κάτω από το 50%, που ση-
µαίνει ότι ο κόσµος δεν πηγαίνει στο νοσοκοµείο ή πηγαίνει και
φεύγει. Δεν έχει 100% πληρότητα, δεν έχει καν 70% πληρότητα.
Πρέπει να δούµε γιατί, καθώς γιατρούς έχουµε. Το σύνολο των
γιατρών δεν είναι µικρό για τον πληθυσµό και για τις κλίνες που
έχουν τα νοσοκοµεία. 

Σας λέω και πάλι διεθνώς οι κλίνες και η πληρότητα και η στε-
λέχωση ελέγχεται µε βάση το πόσο είναι η ανάγκη για τις υπηρε-
σίες υγείας και όχι το πώς θεωρητικά κάναµε γιατί πίεσε ο ένας
Βουλευτής ή ο άλλος για το πόσα κρεβάτια κάναµε σε µια πε-
ριοχή. Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα, λοιπόν, που πρέπει να
σκεφτούµε. 

Άρα είναι δεδοµένη η στήριξη στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Είναι δεδοµένο ότι θέλουµε να έχουν όλοι οι κάτοικοι, παντού
στην Ελλάδα, τις υπηρεσίες υγείας που θέλουν.

Μιλάτε για την Κοζάνη -και πολύ καλά κάνετε- και για τα συ-
γκεκριµένα θέµατα της Κοζάνης. Ήµουν χθες στη Σάµο. Μιλή-
σαµε για τα συγκεκριµένα θέµατα της Σάµου που είναι νησί, που
δεν µπορεί να φύγει ο κάτοικος και να πάει στο διπλανό νοσοκο-
µείο ή στον διπλανό νοµό γιατί χρειάζεται να πάρει καράβι. Άρα
όλη η Ελλάδα έχει συγκεκριµένα θέµατα και προβλήµατα και
πρέπει να τα δούµε µε δικαιοσύνη και µε έναν τρόπο που πρα-
γµατικά να έχει καλές υπηρεσίες υγείας. Γι’ αυτό και υπάρχει µια
επιτροπή της Βουλής που βλέπει τα κίνητρα και τα βλέπουµε όλοι
µαζί χωρίς να παλεύει ο καθένας µόνο για τη δική του πόλη, για
να παλέψουµε για ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας που είναι πραγµα-
τικά Εθνικό Σύστηµα Υγείας και λύνει τα προβλήµατα των πολι-
τών και στην Κοζάνη και στην Πτολεµαΐδα και στη Σάµο και στη
Ρόδο και στους Λειψούς και στους Φούρνους, οπουδήποτε χρει-
άζονται υπηρεσίες υγείας. 

Άρα πρέπει να βάλουµε κάτω και να δούµε πόσοι είναι οι για-
τροί µας, πώς πρέπει να στελεχώσουν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
ώστε να µην ερχόµαστε και να λέµε δεν έχουµε αναισθησιολό-
γους. Ναι, δεν έχουµε αναισθησιολόγους. Και γιατί δεν τους
έχουµε; Γιατί δεν τους έχουµε κάνει.

Άρα από εδώ και πέρα, ο σχεδιασµός µας είναι όχι µόνο ποιους
γιατρούς χρειαζόµαστε που τους έχουµε, αλλά σε τι ειδικότητα
τους χρειαζόµαστε, που δεν το έχουµε κάνει ποτέ. Δηλαδή, πό-
σους παθολογοανατόµους χρειαζόµαστε τώρα και πόσους θα
χρειαστούµε σε δέκα χρόνια; Γιατί αυτούς πρέπει να φτιάξουµε
και πρέπει να ξεκινήσουµε από τις σχολές τις ιατρικές, µιλώντας
στους φοιτητές µας, µιλώντας στους ανθρώπους και να πούµε
στο Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας, στις ιατρικές εταιρείες µε τις
οποίες µιλάµε, στον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο πού είµαστε και
πού θέλουµε να είµαστε και ως γιατροί και ως νοσηλευτές και ως
Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε γνώµονα το τι χρειάζεται στο ελληνικό
δηµόσιο και τις δυνατότητες που µπορούµε να έχουµε. 

Μου λέτε «αν προκηρυχθούν άγονες». Βεβαίως, θα προκηρυ-
χτούν άγονες. Πείτε µου εσείς πόσοι είναι οι ειδικευµένοι γιατροί.
Να σας πω την απάντηση; Όλοι οι ειδικευµένοι γιατροί της ΜΕΘ
είναι σε ΜΕΘ. Δεν είναι εκτός ΜΕΘ. Δεν είναι έξω. Δεν θα πάµε
να τους βρούµε. Είναι ήδη µέσα στα νοσοκοµεία. 

Μιλάω µε την πρόεδρο της «Εταιρείας Εντατικής Θεραπείας»,
µε την κ. Θεοδωρακοπούλου, καθηµερινά, µε την κ. Κοντανίδου
καθηµερινά. Τα προβλήµατα είναι ουσιαστικά, δεν είναι στη
σφαίρα ούτε της πολιτικής ούτε της Αντιπολίτευσης ούτε του πο-
λιτικού παιχνιδιού. Είναι επαναλαµβάνω ουσιαστικά θέµατα. Πή-
ραµε στη διάρκεια της πανδηµίας όποιον γιατρό µπορούσαµε
ειλικρινά για να µπορέσουν να στελεχωθούν τα νοσοκοµεία και
έχουµε γεµίσει ΜΕΘ, έχουµε υπερδιπλασιάσει τις ΜΕΘ και έχουν
έρθει εκατοντάδες γιατροί και έχουν στελεχώσει τις ΜΕΘ, που
τώρα πια είναι ΜΕΘίστες. Δηλαδή, ακόµη και αυτοί που ήταν
πνευµονολόγοι, παθολόγοι, καρδιολόγοι και µπήκαν στις ΜΕΘ
και δούλεψαν, µετά από όλο αυτό το διάστηµα που έχουν στις
ΜΕΘ µπορούν να δώσουν τις εξετάσεις και να πάρουν την εντα-
τική θεραπεία. 

Όµως εξακολουθούν οι εντατικολόγοι µας να είναι λιγότεροι
από αυτούς που χρειαζόµαστε. Γι’ αυτό και στον εισαγωγικό
βαθµό µπορούµε να βάλουµε και άλλες ειδικότητες και από κει
και πέρα, θέλουµε να πάρουν την εξειδίκευση και να είναι πρα-
γµατικά εντατικολόγοι. Αυτός είναι ο σχεδιασµός που έχουµε,
ένας σχεδιασµός που βλέπει πού είµαστε αυτή τη στιγµή -ας
αφήσουµε γιατί ήρθαµε εδώ που είµαστε- και πώς θα πάµε σε
ένα µέλλον καλό για όλους µας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 376/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Ηγουµενίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προκλητική απαξίωση υγειονοµικών
και δηµόσιων δοµών υγείας Νοµού Ηρακλείου». 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρία Υπουργέ, αναγκάζοµαι να επανέλθω σε µια σειρά από
θέµατα που αφορούν την υγεία στον Νοµό Ηρακλείου, επειδή ου-
σιαστικά δεν έχουµε µέχρι σήµερα απαντήσεις. 

Κατ’ αρχάς σε αυτό το διάστηµα, πέρα από την απουσία απα-
ντήσεων, θα έλεγα ότι υπάρχει από την πλευρά της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου µια στάση η οποία µαρτυρά µια προκλη-
τική, θα έλεγα, απαξίωση, εγκατάλειψη και αδιαφορία για τους
εργαζόµενους στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Αυτό εκφράστηκε, αν το θέλετε, και µε την προσβλητική προς
τους εργαζόµενους του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου του Ηρα-
κλείου στάση της διοίκησης του νοσοκοµείου, την οποία το
Υπουργείο κάλυψε κορύφωση, αν θέλετε, αυτής της συµπεριφο-
ράς ήταν και η ίδια η επίσκεψή σας στο Πανεπιστηµιακό Νοσο-
κοµείο Ηρακλείου, όπου προποµπός ήταν κλούβα των ΜΑΤ. 

Είναι αδιανόητο, κατά τη γνώµη µου, να επιχειρείτε να ελέγξετε
τις αντιδράσεις των υγειονοµικών οι οποίοι διεκδικούν στο κάτω
κάτω της γραφής καλύτερες συνθήκες δουλειάς για τους ίδιους
και καλύτερες συνθήκες περίθαλψης για τον λαό µας, να τους
αντιµετωπίζετε µε έναν τέτοιο προκλητικό τρόπο. 

Συνολικά στον Νοµό Ηρακλείου θα έλεγα ότι υπάρχει µια τρα-
γική υποστελέχωση του ΕΚΑΒ, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα µε την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας τόσο στην ύπαιθρο, όπου µια
σειρά ιατρεία είτε άρχισαν να υπολειτουργούν είτε δεν έχουν θε-
σπιστεί, παρά το ότι υπάρχει αυτή η ανάγκη, µε βάση τον χάρτη
υγείας της Κρήτης, όσο και στον αστικό ιστό της πόλης του Ηρα-
κλείου και του Γαζίου που καµµία νέα δοµή δηµόσιας πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας δεν έγινε. 

Σας έχω θέσει επανειληµµένα το θέµα της αξιοποίησης των
υπαρχουσών υποδοµών. Αναφέροµαι στο κτήριο του ΙΚΑ στη
Χερσόνησο και σε µέρος του κτηρίου του ΙΚΑ του Αγίου Μηνά.
Και εσείς αντιλαµβάνεστε και οι συµπολίτες µας που παρακολου-
θούν µπορούν να γνωρίζουν και να αντιλαµβάνονται τι ρωτάω.
Δεν βλέπουµε καµία κίνηση από το Υπουργείο, γι’ αυτό και βε-
βαίως υπάρχει όλη αυτή η τραγική υποστελέχωση σε µόνιµο προ-
σωπικό και των νοσοκοµείων. 

Παρακολουθώντας την προηγούµενη συζήτηση στην ερώτηση
από την προηγούµενη συνάδελφο, αναφερθήκατε, κυρία Υπουρ-
γέ, και στο παράδειγµα της Σουηδίας και δεν αµφισβητώ ούτε
τους επιστηµονικούς σας τίτλους ούτε τις γνώσεις σας. Πόσο
τοις εκατό δίνει στην υγεία η Σουηδία από τον προϋπολογισµό
της και πόσο δίνει η Ελλάδα; Αν θέλετε, να απαντήσετε.

Το ερώτηµα είναι λοιπόν τι θα γίνει µε την αντιµετώπιση των
εργαζοµένων καταρχήν και δεύτερον, σε ποιες άµεσες ενέργειες
θα προχωρήσει το Υπουργείο για την υλοποίηση αυτών των ανα-
γκών για την υγεία στον Νοµό Ηρακλείου, όπως προκύπτουν από
την ίδια τη µελέτη του χάρτη υγείας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κυρία Υπουργέ.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-

ληµέρα. Καταρχήν χαίροµαι πάρα πολύ που µου δίνεται η ευκαι-
ρία να απαντήσω για το νοσοκοµείο του Ηρακλείου, το οποίο
επισκέφθηκα στις 25 του µηνός για πέµπτη φορά. 

Ποτέ δεν ζήτησα ΜΑΤ, ποτέ δεν ζήτησε ΜΑΤ η διοίκηση του
ΠΑΓΝΗ, ποτέ δεν ζήτησε η Υγειονοµική Περιφέρεια της Κρήτης
ΜΑΤ και ούτε είχαµε ιδέα ότι είναι εκεί. Ούτε ήρθε κάποιος στη
διάρκεια της επίσκεψης να µας υποδεχτεί εκ µέρους της Αστυ-
νοµίας ή οτιδήποτε άλλο. Άρα δεν έχω ιδέα γιατί ήταν εκεί τα
ΜΑΤ, δεν ξέρει το νοσοκοµείο, δεν ξέρει η υγειονοµική περιφέ-
ρεια. 

Να απαντήσω λοιπόν όσον αφορά στη διοίκηση του ΠΑΓΝΗ
που το έχω ήδη απαντήσει. Το απάντησα και πριν από λίγες µέ-
ρες στη Βουλή. Το ΠΑΓΝΗ κατ’ αρχάς δουλεύει υποδειγµατικά,
δηλαδή τα πράγµατα που γίνονται στο ΠΑΓΝΗ είναι πρωτοπο-
ριακά για όλη την Ελλάδα. Έχει ένα εξαιρετικό πληροφοριακό
σύστηµα, δίνει απαντήσεις ακόµη και δίνει και τα φιλµ από τις µα-
γνητικές και τις αξονικές στα σπίτια των ασθενών, οι ασθενείς
είναι κατευχαριστηµένοι, το προσωπικό είναι γενικά εξαιρετικά
ικανοποιηµένο. 

Ναι, στην επίσκεψη µου στα Χανιά ήταν περίπου τριάντα, µπο-
ρεί και σαράντα άτοµα, εργαζόµενοι µέσα στο νοσοκοµείο, µε

τον Πρόεδρο του Συλλόγου Εργαζοµένων, οι οποίοι οµολογώ ότι
φώναζαν στη διαπασών µέσα στο νοσοκοµείο όπου νοσηλεύονται
άρρωστοι. 

Τους είπα ότι µπορούµε να µιλήσουµε και ευχαρίστως να µι-
λήσουµε. Εξακολουθούσαν να λένε συνθήµατα πάρα πολύ δυ-
νατά. Άρα ήταν σαφές ότι δεν υπήρχε διάθεση για διάλογο. Τους
είπα ότι θα τελειώσω το προγραµµατισµένο ραντεβού και µπορώ
να τους δω. Μου είπαν: «Όχι, θα µας δείτε σε πέντε λεπτά, αλ-
λιώς θα φύγουµε». «Ε, φύγετε». Δεν µπορούµε να σταµατάµε τα
προγραµµατισµένα ραντεβού γιατί κάποιος που θέλει να φωνάξει
θέλει να παρατήσουµε τα προγραµµατισµένα ραντεβού και να µι-
λήσουµε. 

Είµαι ανοικτή σε οποιαδήποτε κουβέντα και επαναλαµβάνω και
πάλι ότι ήταν σαράντα άτοµα τα οποία δεν σεβόντουσαν κανέναν
ασθενή του νοσοκοµείου και δεν σεβόντουσαν τον χώρο στον
οποίο βρίσκονται. Λυπάµαι πάρα πολύ γι’ αυτή τη συµπεριφορά. 

Τώρα να σας πω για το νοσοκοµείο του Ηρακλείου. Υπάρχουν
λοιπόν δύο άνθρωποι στη διοίκηση του νοσοκοµείου, την επιστη-
µονικότητά τους και το κύρος τους δεν τα αµφισβητεί κανείς.
Υπήρξε µια ατυχία, αν θέλετε, στη συνεννόηση µεταξύ των αναι-
σθησιολόγων, έχει λυθεί. Μίλησα µε τους αναισθησιολόγους, µί-
λησα µε τους υπόλοιπους γιατρούς. Το κλίµα ήταν εξαιρετικό και
θα είναι εξαιρετικό. Μιλάω και µε τον Διευθυντή Ιατρικής Υπηρε-
σίας. Δεν υπάρχει κανένα θέµα και επαναλαµβάνω ότι το ΠΑΓΝΗ
δουλεύει εξαιρετικά. 

Τώρα όσον αφορά τη στελέχωση, γιατί ουσιαστικά η ερώτησή
σας είναι κυρίως για τη στελέχωση -την άλλη την έχω ήδη απα-
ντήσει- σε αυτό το διάστηµα στο ΠΑΓΝΗ και στο «Βενιζέλειο»
πήγαν συνολικά οκτακόσια είκοσι έξι άτοµα προσωπικό, ενενήντα
εννέα µόνιµοι γιατροί και εκατόν τρεις επικουρικοί, σαράντα
εννέα µόνιµοι νοσηλευτές και έχουν προκηρυχτεί άλλες εκατόν
εξήντα επτά θέσεις, έχουν πάει άλλοι τριακόσιοι τριάντα επτά επι-
κουρικοί και έχουν πάει και περίπου διακόσια άτοµα λοιπό προ-
σωπικό. 

Άρα σαφώς δεν είναι υποστελεχωµένα ούτε το ΠΑΓΝΗ ούτε
το «Βενιζέλειο». Να σας πω ότι το σύνολο των γιατρών που υπη-
ρετούν αυτή τη στιγµή στο ΠΑΓΝΗ είναι πεντακόσιοι ενενήντα
εννέα και το σύνολο των γιατρών που υπηρετούν στο «Βενιζέ-
λειο» είναι τριακόσιοι πέντε. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και για τα κέντρα υγείας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Το ότι το Πανεπιστηµιακό Νοσο-

κοµείο Ηρακλείου δουλεύει καλά µε αυταπάρνηση έως αυτοθυ-
σία, θα έλεγα, των στελεχών του το ξέρω γιατί αυτή ήταν η επαγ-
γελµατική µου ιδιότητα, γιατρός του Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου του Ηρακλείου. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είδατε ότι ήταν τα ΜΑΤ εκεί. Δίπλα
σας είναι ο Υπουργός των ΜΑΤ. Συνεννοηθείτε µεταξύ σας. Πώς
βρέθηκαν εκεί τα ΜΑΤ; Δεν το ξέρετε εσείς, δεν το ήξερε η διοί-
κηση του ΠΑΓΝΗ, δεν τους κάλεσε κανείς. Πρωτοβουλία του
αστυνοµικού διοικητή του Ηρακλείου δηλαδή; Γιατί δεν ζητήσατε
να αποµακρυνθούν πριν πάτε στο νοσοκοµείο;

Τελοσπάντων, τώρα εντάξει, δεν θα παίζουµε την κολοκυθιά.
Νοµίζω ότι αντιλαµβάνεται ο καθένας την προσπάθεια ελέγχου
από την πλευρά της Κυβέρνησης των αντιδράσεων των εργαζο-
µένων, όταν δεν µπορείτε να τους ελέγξετε ή όταν βλέπετε ότι
ουσιαστικά µε την πολιτική σας όχι µόνο δεν λύνετε, αλλά επιδει-
νώνετε τα προβλήµατα που έχουν. 

Μιλήσατε για ενενήντα εννέα µόνιµους γιατρούς και σαράντα
εννέα µόνιµους νοσηλευτές. Πόσες είναι οι ανάγκες; Πόσες εκα-
τοντάδες νοσηλευτικού προσωπικού λείπουν από το πανεπιστη-
µιακό νοσοκοµείο; Για εκατοντάδες µιλάµε. Πόσες λείπουν;
Απαντήστε στον κόσµο που µας παρακολουθεί, στους εργαζόµε-
νους του νοσοκοµείου που µας παρακολουθούν, για µόνιµες
προσλήψεις. 

Να τα πάρουµε µε τη σειρά. Περιφερειακά ιατρεία: επανειληµ-
µένα έχουµε ζητήσει την ίδρυση τριών νέων περιφερειακών ια-
τρείων στη Βαγιωνιά, τα Μάταλα και τις Στάβιες. Οι πολίτες του
Ηρακλείου που µας ακούν ξέρουν. Επανειληµµένα έχουµε ζητή-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OΑ’ - 10 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7877



σει την ουσιαστική λειτουργία του πολυδύναµου περιφερειακού
ιατρείου του Τυµπακίου. Σας έχω καταθέσει ερώτηση και δεν
έχετε απαντήσει ακόµη για το περιφερειακό ιατρείο του Κερατο-
κάµπου που επίσης υπολειτουργεί. 

Υπάρχει αναφορά των κατοίκων της Γέργερης για τη στελέ-
χωση του ιατρείου, το οποίο την τελευταία τριετία δεν έχει ου-
σιαστικά τους δύο γιατρούς οι οποίοι προβλέπονται. Ακόµα δεν
µου έχει απαντήσει ούτε η διοίκηση της υγειονοµικής περιφέ-
ρειας τι κάνει γι’ αυτό; Και δεν είναι τυχαίο ότι ζητάει δύο για-
τρούς, διότι ήταν µε δύο γιατρούς αυτό το ιατρείο. 

Να πάµε στα νοσοκοµεία; Κατ’ αρχάς, για τις δοµές και τις
υποδοµές για το ΙΚΑ της Χερσονήσου χρειάζεται µια συνεννόηση
του Υπουργείου Υγείας µε το Υπουργείο Εργασίας. Για το ΙΚΑ
του Αγίου Μηνά, το ίδιο. Τί κάνετε; 

Έρχοµαι στα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία. Υπάρχουν πανεπι-
στηµιακές κλινικές, κυρία Υπουργέ, µε έναν ακαδηµαϊκό. Ακούω
µεταξύ άλλων από τον πρύτανη και τον κοσµήτορα της Ιατρικής
Σχολής, που πρόσφατα συζητούσαµε τα προβλήµατα ακριβώς
και του νοσοκοµείου, ότι από τις άγονες θέσεις που προκηρύσ-
σετε για το ΕΣΥ σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Παιδείας, πολύ
περισσότερο όταν έχουµε και το πρόβληµα να έχουµε πανεπι-
στηµιακές κλινικές µε έναν πανεπιστηµιακό, οι µισές από αυτές
πρέπει να προκηρυχθούν σαν πανεπιστηµιακές. Διότι δεν είναι
έκθεση ιδεών το brain drain. 

Η επάνοδος των επιστηµόνων που έχουν φύγει στο εξωτερικό,
πρέπει να γίνει µε πολλούς τρόπους. Αντί, λοιπόν, να προκηρυ-
χθεί µια θέση για Επιµελητή B’ και κάποιος γιατρός που είναι στο
εξωτερικό να γυρίσει σαν Επιµελητής Β’, να προκηρυχθεί θέση
πανεπιστηµιακού για το νοσοκοµείο το συγκεκριµένο, που ενδε-
χοµένως θα καλυφθεί.

Υπάρχουν για το ΕΚΑΒ συγκεκριµένοι, πέντε άτοµα διασώστες
που χρειάζονται σε κάθε κέντρο υγείας. Τι έχετε κάνει; Υπάρχουν
τοµείς που χρειάζονται για να καλύπτουν το σύνολο των κέντρων
και όλης της περιοχής της υπαίθρου, για να µην υπάρχουν οι
απαράδεκτες εικόνες µετακίνησης ασθενών προς τα νοσοκοµεία
στην καρότσα του αγροτικού αυτοκινήτου. Τι έχετε κάνει; 

Για την ψυχική υγεία δεν το κατάλαβα καθόλου αυτό που εί-
πατε. Σχετικά µε τις προτάσεις του φαρµακευτικού συλλόγου του
Ηρακλείου, τι αντιµετωπίζετε; 

Και βεβαίως, για να µη γίνουν αυτά οι εκθέσεις ιδεών ή απλά
παράθεση ωραίων λόγων, η Ελλάδα δίνει κοντά στο 5% του ΑΕΠ
για την υγεία και η Σουηδία δίνει 12%. Πηγαίνετέ το στο 6,5% ή
στο 7%, που είναι ευρωπαϊκός µέσος όρος και αυτές οι ανάγκες
θα καλυφθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Ορίστε, κυρία Υπουργέ.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Θα
σας απαντήσω ξεκινώντας από τη Σουηδία, που δίνει αυτά τα
πολλά λεφτά για την υγεία. Εγκαινιάστηκε το δεύτερο κέντρο
πρωτοβάθµιας υγείας στη Σουηδία, στην περιοχή της Ουµέα,
που είναι περίπου σε έκταση σαν την Πελοπόννησο. Ξέρετε ποιοι
υπηρετούν εκεί; Νοσηλευτές; Ξέρετε πού είναι οι γιατροί; Στα νο-
σοκοµεία µε τηλεϊατρική. Εκεί είναι η Σουηδία µε το 7%. Εµείς
έχουµε γιατρούς παντού. Άρα, ας µην κάνουµε τη σύγκριση. Αν
θέλετε να την κάνουµε, να την κάνουµε σε µια ανοιχτή συζήτηση,
µε πολλή χαρά. 

Το δεύτερο πράγµα που µου ζητάτε είναι για τις θέσεις των
πανεπιστηµιακών. Να σας θυµίσω ότι η Ελλάδα είχε εκατόν είκοσι
επτά νοσοκοµεία και ότι εµάς µας ενδιαφέρει να στελεχώσουµε
τα εκατόν είκοσι επτά νοσοκοµεία και µας ενδιαφέρει να στελε-
χώσουµε και όλα τα κέντρα υγείας και τα περιφερειακά ιατρεία
και όχι να έχουµε µόνο σαν «κράχτη» τα πανεπιστηµιακά νοσο-
κοµεία, που είναι σε επτά πόλεις. 

Αυτό που έχω ζητήσει εγώ από το πανεπιστήµιο είναι να δώσει
«cross appointments», δηλαδή, το πανεπιστηµιακό να έχει άλλους
γιατρούς που ανήκουν στο ΕΣΥ, που έχουν έναν λόγο παραπάνω,
που µπορούν να πάρουν ένα επίδοµα από το πανεπιστήµιο ή
έστω µόνο έναν τιµητικό τίτλο. Αυτό είναι άνοιγµα του πανεπιστη-
µίου, όπως λειτουργούν στις άλλες χώρες. Δεν είναι να φέρουµε
όλα τα κίνητρα για τις επτά πόλεις που έχουν τα πανεπιστηµιακά
νοσοκοµεία.

Αν θέλουµε να έχουµε ένα ΕΣΥ πραγµατικό κόσµηµα για τη δη-
µόσια υγεία και τη δηµόσια περίθαλψη, είναι να έχουµε καλά κί-
νητρα για όλα τα νοσοκοµεία. Όχι, να εξακολουθούµε να λέµε
«οι καλές θέσεις, αυτές που θέλουµε, είναι οι πανεπιστηµιακές».

Άρα, πρέπει να σκεφτούµε λίγο σαν κράτος, σαν έθνος, σαν
Βουλή, τι στο καλό θέλουµε από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Εγώ
θέλω ένα καλό σύστηµα υγείας παντού. Με αυτόν τον τρόπο προ-
σπαθούµε να στελεχώσουµε τα νοσοκοµεία. 

Να το ξαναπώ: Το ΠΑΓΝΗ είναι καλά στελεχωµένο. Και, βε-
βαίως, οι συνάδελφοί µας κάνουν πολύ καλή δουλειά. Και σας
λέω ότι το ξέρω προσωπικά, γιατί έχω πάει στο ΠΑΓΝΗ πέντε
φορές. 

Το ίδιο καλή δουλειά κάνουν στην Ιεράπετρα, που είναι υπο-
στελεχωµένη, που πρέπει να έχει κίνητρα για να πάει ο άλλος
στην Ιεράπετρα. Και πρέπει να έχει µια επιστηµονική διασύνδεση,
πρέπει να έχει άλλου είδους κίνητρα. Δεν είναι µόνο τα χρήµατα.
Τα χρήµατα είναι ένα θέµα που µας απασχολεί. 

Και να σας πω κάτι; Μας απασχολούν όλες οι θέσεις. Εγώ είµαι
στο Υπουργείο Υγείας αυτή τη στιγµή και µας ενδιαφέρει το
Υπουργείο Υγείας, αλλά τα ίδια θέµατα έχουν οι δάσκαλοι, τα ίδια
θέµατα έχουν οι λιµενικοί. Για όλους πρέπει να έχουµε κίνητρα
και για όλους πρέπει να είµαστε δίκαιοι. 

Άρα, αν φωνάζουµε για ένα πράγµα, πρέπει να θυµόµαστε ότι
κάθε πράγµα που κάνουµε έχει αποτέλεσµα και επιπτώσεις σε
όλα τα άλλα πράγµατα που κάνουµε στη χώρα. 

Να σας πω, λοιπόν, και πάλι ότι και για την πρωτοβάθµια έ-
χουµε προκηρύξει θέσεις και για την πρωτοβάθµια θέλουµε να
έχουµε, θέλουµε συνεργασία, θέλουµε ένα σύστηµα υγείας που
να δίνει τη δυνατότητα να εκπαιδεύονται συνεχώς οι γιατροί µας
και οι νοσηλευτές µας, να αισθάνονται περηφάνια για τη δουλειά
που κάνουν, σε κάθε σηµείο της Ελλάδας και οι άρρωστοι να αι-
σθάνονται ασφάλεια και να έχουν τις υπηρεσίες που θέλουν σε
κάθε σηµείο της Ελλάδας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τη δέκατη πέµπτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό
378/30-1-2023 δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταντίνου Μάρκου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Πανεπι-
στηµιακή αστυνοµία».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας είχαµε έγκαιρα καταστήσει σαφές ότι τα

πανεπιστήµιά µας δεν αποτελούν κάποια ειδική κοινωνική ζώνη
στην οποία παρατηρείται αυξηµένη εγκληµατικότητα και παρα-
βατικότητα. Ίσα-ίσα, είχαµε επισηµάνει ότι οι δείκτες που σχετί-
ζονται µε παραβατικές ενέργειες είναι σηµαντικά χαµηλότερες
από αυτούς της υπόλοιπης κοινωνίας. 

Παρ’ όλα αυτά, και ενώ ήταν προφανές ότι η όλη επικοινωνιακή
σας προσπάθεια θα καταλήξει σε ένα ακόµα φιάσκο, εσείς προ-
χωρήσατε σε ένα ρουσφετολογικό πάρτι προσλήψεων και τώρα
δεν ξέρετε πού να τοποθετήσετε τους προσληφθέντες και ελλι-
πώς εκπαιδευθέντες ΟΠ. 

Σύµφωνα µε πρόσφατη ανακοίνωση της Ένωσης Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Θεσσαλονίκης, η συντριπτική πλειοψηφία των αστυ-
νοµικών που προσλήφθηκαν για τον θεσµό της πανεπιστηµιακής
αστυνοµίας, µετά την ολιγόµηνη εκπαίδευσή τους, «βαφτίζονται»
ειδικοί φρουροί και τοποθετούνται σε αστυνοµικά τµήµατα. Μά-
λιστα, σύµφωνα µε την ίδια ανακοίνωση, στη Θεσσαλονίκη και
στο Αριστοτέλειο τοποθετήθηκαν εκατό άτοµα, εκ των οποίων οι
δέκα περιφέρονται ασκόπως πέριξ του πανεπιστηµίου, δίπλα σε
µια διµοιρία, χωρίς ουσιαστικό αντικείµενο και καθήκοντα, ενώ οι
υπόλοιποι ενενήντα βρίσκονται στα αστυνοµικά τµήµατα. 

Αποτελεί δε κωµικοτραγικό γεγονός ότι οι αστυνοµικοί αυτοί
δεν έχουν λάβει εκπαίδευση για χρήση όπλου, οπότε η ΕΛΑΣ δεν
µπορεί να τους χρησιµοποιήσει ούτε για να καταπολεµήσει την
εγκληµατικότητα, όπως αναφέρει το Υπουργείο σας, για να δια-
σκεδάσει τις εντυπώσεις. 

Κατόπιν αυτών, ερωτάσθε: Μετά το φιάσκο της Πανεπιστηµια-
κής Αστυνοµίας και µε δεδοµένο ότι και ο σκοπός ίδρυσής της
δεν υφίσταται και µετά τις προσλήψεις, που έγιναν για τους γνω-
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στούς σε όλους µας ψηφοθηρικούς λόγους µε προσλήψεις εκα-
τοντάδων ειδικών φρουρών, δεν προκύπτει η χρησιµότητά της,
που απασχολούνται αυτοί οι αστυνοµικοί και µε τι εχέγγυα επαγ-
γελµατισµού ασκούν τα καθήκοντά τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την
ερώτηση που µου υποβάλατε. 

Επιτρέψτε µου να σας πω, ευγενικά, ότι από το περιεχόµενο
που έχετε διατυπώσει εµφανίζεται να υπάρχει παντελής άγνοια
ορισµένων βασικών πραγµάτων, τα οποία θα ήθελα να σηµειώσω. 

Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω κάτι. Για τη δική µας Κυβέρνηση,
η ασφάλεια των φοιτητών, των καθηγητών και των εργαζοµένων
στα πανεπιστήµια αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα. Δεν µπορεί
να υπάρξει διδακτική διαδικασία, δεν µπορεί να υπάρξει διαδικα-
σία έρευνας στα πανεπιστήµια, εάν τα παιδιά µας, οι καθηγητές
τους και οι εργαζόµενοι εκεί, δεν είναι και δεν αισθάνονται ασφα-
λείς. Και αυτό, θεωρώ ότι είναι µια αρχή στην οποία πρέπει να
συµφωνήσουµε. Οφείλουµε να κάνουµε τα πάντα για να είναι
ασφαλείς όλοι όσοι βρίσκονται µέσα στο ελληνικό πανεπιστήµιο,
ξεπερνώντας ιδεοληψίες του παρελθόντος για το άσυλο, το
οποίο είχε τραγικά διαστρεβλωθεί όλες τις τελευταίες δεκαετίες
και είχε χάσει το νόηµα που είχε τα πρώτα χρόνια, µετά την
πτώση της χούντας. Γι’ αυτό άριστα έπραξε η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και το κατήργησε και ήταν µία από τις πρώτες
της πράξεις. 

Εµείς αποδείξαµε µε αυτό το ενδιαφέρον, λοιπόν, µε συγκε-
κριµένες παρεµβάσεις. Σας υπενθυµίζω την παρέµβαση της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας στη φοιτητική εστία του Ζωγράφου, την
οποία απαλλάξαµε από τρεις εγκληµατικές οργανώσεις, τις
οποίες η Αστυνοµία, επί των ηµερών της δικής σας Κυβέρνησης,
ανέχονταν εκεί πέρα, γιατί δεν ήθελε να προβληµατίσει κανέναν. 

Σας θυµίζω, επίσης, ανακοινώσεις που, δυστυχώς, προήλθαν
από τον χώρο σας και έλεγαν ότι είµαστε «κακοί δεξιοί που αστυ-
νοµοκρατούµε τα πανεπιστήµια», γιατί ξυπνήσαµε νωρίς τα παι-
διά στις 6.00’ ώρα όταν η Αστυνοµία έκανε την αυτονόητη επι-
χείρηση να απελευθερώσει τον χώρο από κακούργους, εγκληµα-
τίες, δολοφόνους, ναρκεµπόρους, βιαστές και πάει λέγοντας. 

Επίσης, κάναµε και µια σειρά άλλες παρεµβάσεις για αυτο-
νόητα πράγµατα στα πανεπιστήµια, όπως είναι η προφανής ανά-
γκη κατασκευής της Βιβλιοθήκης του Αριστοτέλειου Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης. Φαντάζοµαι, κύριε συνάδελφε, ότι θεω-
ρείτε πολύ λογικό και αυτονόητο ένα πανεπιστήµιο να έχει βιβλιο-
θήκη.

Είναι τραγικό στον 21ο αιώνα να χρειάζεται η παρέµβαση της
Αστυνοµίας για να διασφαλίσει την κατασκευή της βιβλιοθήκης,
του πιο αυτονόητου πράγµατος για µια επιστηµονική κοινότητα
και για τις διαδικασίες γνώσης που γι’ αυτές προσέρχονται τα
παιδιά και οι καθηγητές στο πανεπιστήµιο.

Για να γίνει πράξη η ασφάλεια, η Κυβέρνηση έχει νοµοθετήσει
εδώ και δύο χρόνια -πέραν όσων ανέφερα προηγουµένως- τους
ΟΠΠΙ, τις οµάδες προστασίας των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων,
τις οµάδες οι οποίες έχει µείνει να λέγονται Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία. Είναι ένας θεσµός ο οποίος υλοποιείται από τους
πρώτους τετρακόσιους ειδικούς φρουρούς. Υλοποιούν σχέδια
ασφαλείας, κύριε συνάδελφε, των πανεπιστηµίων. Δεν κάνουν
ό,τι τους αρέσει οι ΟΠΠΙ. Κάθε πανεπιστήµιο από τα τέσσερα στα
οποία επιχειρούν έχει σχέδιο ασφαλείας, το οποίο φέρει την υπο-
γραφή των πρυτανικών αρχών και γι’ αυτό οι παρεµβάσεις των
ΟΠΠΙ και ο τρόπος µε τον οποίον επιχειρούν είναι πάντοτε σε συ-
νεργασία µε τις πρυτανικές αρχές, γιατί θέλουµε αυτό που γίνε-
ται να έχει τη συναίνεση και τη συγκατάθεση των βασικών µέσα
στην πανεπιστηµιακή κοινότητα.

Από τη δράση τους έχουν προκύψει πολύ σηµαντικά αποτελέ-
σµατα. Αποκαλύφθηκαν -ειδικά εδώ στην Πανεπιστηµιούπολη του
Ζωγράφου- ολόκληρα τµήµατα τα οποία ήταν αποθήκες από κο-
κτέιλ µολότοφ κ.λπ.. Επιχειρούν σε εικοσιτετράωρη βάση οι
αστυνοµικοί των ΟΠΠΙ. Είναι χθεσινοί φοιτητές όλοι, σχεδόν το
σύνολο αυτών των παιδιών είναι πτυχιούχοι πανεπιστηµίου και
στην πραγµατικότητα υπηρετούν στον τοµέα της ασφάλειας των

πανεπιστηµίων στα οποία βρίσκονταν µέχρι πριν από ένα, δύο ή
τρία χρόνια ως φοιτητές οι ίδιοι και επιτελούν το καθήκον τους.

Γνωρίζαµε ότι χρειαζόµαστε έναν συγκεκριµένο αριθµό από
τους ΟΠΠΙ. Αυτός είναι ο λόγος που πέρυσι το καλοκαίρι -φαντά-
ζοµαι ότι το γνωρίζετε αυτό- νοµοθετήσουµε µε τον ν.4937 και
συγκεκριµένα το άρθρο 28, τη δυνατότητα οι ΟΠΠΙ όταν δεν χρει-
άζονται στα πανεπιστήµια, να µπορούν να δρουν ως ειδικοί φρου-
ροί. Οι ειδικοί φρουροί έχουν πάρει τη σχετική εκπαίδευση. Είναι
όλοι εκπαιδευµένοι τέσσερις µήνες στην Κοµοτηνή, έχουν εκπαι-
δευτεί στα όπλα και η δεύτερη σειρά των εξακοσίων έχει κάνει
πολύ πιο αυξηµένη εκπαίδευση στα όπλα, διότι εξ υπαρχής γνω-
ρίζαµε ότι θα τους φέρουµε να υπηρετήσουν σε αστυνοµικές
υπηρεσίες της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αθηνών, διότι εδώ υπάρ-
χει µεγαλύτερη εγκληµατικότητα και εδώ υπάρχουν και τα µεγα-
λύτερα κενά στα αστυνοµικά τµήµατα της Αττικής. Έχουν
τοποθετηθεί στο σύνολό τους και οι εξακόσιοι στα αστυνοµικά
τµήµατα, µε κριτήριο που υπήρχαν τα περισσότερα οργανικά
κενά και ποια είναι τα στατιστικά του χάρτη εγκληµατικότητας
στο λεκανοπέδιο Αττικής, προκειµένου να πάρουν µέρος στα συ-
νολικά επιχειρησιακά σχέδια και να ενισχύσουν την παρουσία της
Αστυνοµίας µε περιπολίες τόσο πεζές όσο και στα περιπολικά
της Αµέσου Δράσεως για να παταχθεί η εγκληµατικότητα.

Όλα αυτά είναι στοιχεία και δεδοµένα, είναι η αλήθεια και η
πραγµατικότητα. Οφείλετε να τη γνωρίζετε και γι’ αυτό τα βασικά
σηµεία που θέτετε ως δεδοµένα στην ερώτησή σας είναι προφα-
νές ότι δεν ισχύουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, οµολογώ ότι δεν
κατάλαβα από την απάντησή σας πού έχω άγνοια.

Εκείνο που κατάλαβα είναι µια προφανή αντίφαση δική σας.
Τη µια ισχυρίζεστε ότι οι ΟΠΠΙ ασκούν -δηλαδή σήµερα το πρωί
ξύπνησαν στις 7.00’- επιχειρησιακό σχέδιο στα πανεπιστήµια, την
άλλη ισχυρίζεστε ότι στελεχώνουν τα αστυνοµικά τµήµατα και
βγαίνουν και σε περιπολίες και κάνουν το καθήκον τους. Πού, δη-
λαδή, ασχολούνται οι χίλιοι ΟΠΠΙ στα τέσσερα πανεπιστήµια; Εί-
χατε µια αντίφαση, µέσα από ένα περιτύλιγµα και µια σάλτσα που
αφορά τη θεωρία σας περί προστασίας.

Κύριε Υπουργέ, προστασία πρέπει να έχουν όλοι οι πολίτες,
όχι µόνο οι φοιτητές, αλλά όλοι οι πολίτες της ελληνικής κοινω-
νίας. Το αφήγηµά σας κατέρρευσε όταν η συγκεκριµένη βιβλιο-
θήκη στο Αριστοτέλειο -δεν είστε εσείς υπέρ της βιβλιοθήκης
µόνο, κύριε Υπουργέ, δεν είστε, µην βαυκαλίζεστε και αυταπατά-
στε, δεν είναι πειστικό το επιχείρηµά σας- έχει ήδη σταµατήσει
να κατασκευάζεται, παρ’ όλη τη φύλαξη και τη διαρκή παρουσία
των ΜΑΤ εκεί που φυλάνε την υποτιθέµενη κατασκευαζόµενη βι-
βλιοθήκη και τους ΟΠΠΙ τους οποίους ρίξατε στο στόµα του
λύκου. Το αφήγηµά σας κατέρρευσε όταν ακόµα και οι ίδιοι οι
αστυνοµικοί άρχισαν να διαµαρτύρονται, η ίδια η Ένωση Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων Θεσσαλονίκης, για λόγους ο οποίοι είναι
προφανείς. Την έχετε υπ’ όψιν σας την ανακοίνωσή της. Τι έχετε
να πείτε σε αυτούς; Το αφήγηµα κατέρρευσε όταν οι αστυνοµικοί
σας το φθινόπωρο µε αφορµή µια συναυλία µπήκαν και το έκαναν
το πανεπιστήµιο κεραµιδαριό. Αυτή είναι η βία στο πανεπιστήµιο,
µε αφορµή µια συναυλία.

Και όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, διότι έχετε έτσι υπερβάλλον, πο-
µπώδες ύφος, τη στιγµή που έχει καταγγελθεί ότι έχετε εκατόν
ενενήντα πέντε προσωπικούς φρουρούς, εσείς ο ίδιος. Επιχει-
ρείτε να δικαιολογήσετε αυτόν τον αριθµό ότι και ο προηγούµε-
νος τους ίδιους είχε, κάτι που δεν είναι και ακριβές, αλλά δεν
είναι και επιχείρηµα αυτό.

Ταυτόχρονα στο λεκανοπέδιο και στη Νέα Σµύρνη µπαίνουν
και σκοτώνουν οι παράνοµοι της νύχτας, τροµοκρατείται ο κό-
σµος, στις συνοικίες της Αθήνας εισβάλλουν παράνοµοι και ακι-
νητοποιούν κατοίκους και τους ληστεύουν και εσείς θεωρείτε ότι
προσφέρετε ασφάλεια. Πάρτε τουλάχιστον αυτούς τους ΟΠΠΙ,
κύριε Υπουργέ, στους διακόσιους της ασφάλειάς σας να πείτε
ότι κάποια βοήθεια κάνουν, κάτι ουσιαστικά σε αυτό το κράτος,
γιατί πέρα από αυτούς, έχετε και τεσσερισήµισι χιλιάδες ανεκ-
παίδευτα ρουσφέτια που κινούνται στις υπηρεσίες και δεν φυ-
λάνε τον κόσµο.
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Την ίδια στιγµή, σύµφωνα µε τις άγριες και συγκλονιστικές
αποκαλύψεις των εφηµερίδων «ΒΗΜΑ», «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», «DOC-
UMENTO», «Εφηµερίδα των Συντακτών», αναδεικνύεται η νο-
σηρή, επικίνδυνη και πρωτοφανής κατάντια όχι µόνο από κά-
ποιους επίορκους αστυνοµικούς και αξιωµατικούς της ΕΛΑΣ και
της ΕΥΠ, αλλά και από συνεργάτες σας και µέλη της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου. Ο προπαγανδιστικός σας µηχανισµός
υποστήριξε ότι ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως και λίγο πιο πριν κά-
νατε και ότι δεν υπήρχε τεκµηριωµένο υλικό κατηγορίας στην
πρώτη δίκη των µελών της «Greek mafia». Είναι γελοίο. Γιατί ξέ-
ρετε και ξέρουµε όλοι πλέον ότι ο φάκελος εστάλη τον Δεκέµβριο
του 2018 στη δικαιοσύνη και όλοι γνωρίζουν ότι υπό τη δική σας
-της Νέας Δηµοκρατίας- ευθύνη η ΕΛΑΣ επικαλέστηκε φόρτο ερ-
γασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Είδατε ότι στην πρωτολογία µου
ήµουν πολύ σύντοµος.

Επικαλέστηκε φόρτο εργασίας και όλοι γνωρίζουν ότι δεν µπό-
ρεσε να µετατρέψει σε ανακριτικό υλικό τα ενηµερωτικά σηµει-
ώµατα µε αποτέλεσµα αθωώσεις στην πρώτη δίκη. Σας έχουµε
κάνει δεκαοκτώ µέρες ερωτήµατα. Αν έχετε ίχνος πολιτικού
ήθους απαντήστε µας.

Τελειώνω επιγραµµατικά. Ούτε σήµερα ενηµερωθήκατε για τη
«Greek mafia» και για το ποια στελέχη του γραφείου σας, της πο-
λιτικής ηγεσίας του Yπουργείου σας και της ΕΛΑΣ συνοµιλούν
µαζί της;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, άλλη είναι η ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Όχι, έχει να κάνει µε την ασφά-
λεια και µε το πού υπηρετούν οι αστυνοµικοί. Σας παρακαλώ.
Ξέρω τι έχω να κάνω.

Ποιους εµπλεκόµενους στη δυσώδη αυτή υπόθεση έχετε απο-
µακρύνει και γιατί δεν στείλατε τα στοιχεία στη δικαιοσύνη πριν
τις αποκαλύψεις; Γιατί η ΕΛΑΣ δεν µετέτρεψε τα ενηµερωτικά ση-
µειώµατα της ΕΥΠ σε ανακριτικό υλικό, µε αποτέλεσµα να αθωω-
θούν οι κατηγορούµενοι; Ανώτατος αστυνοµικός της ΕΛΑΣ που
αναφέρεται σε αποκαλύψεις σχετίζεται µε προστασία σε βενζι-
νάδικα, βρίσκεται στην ηγεσία του Υπουργείου και συµµετείχε
στις αποφάσεις για τις προ ηµερών κρίσεις στην ΕΛΑΣ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, είναι πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ο διευθυντής ή συνεργάτης σας
ή επικεφαλής της ασφάλειας σας είναι συνοµιλητές των µαφιό-
ζων, όπως αποκάλυψε το ΒΗΜΑ; Υπάρχουν καταγγελίες για τον
αξιωµατικό που προτείνετε για επικεφαλής στο Εσωτερικών Υπο-
θέσεων της ΕΛΑΣ;

Απαντήστε, εάν έχετε πολιτικό ήθος, χωρίς ποµπώδες ύφος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, αυτά τα ψέµατα και οι αθλιότητες που
διαβάσατε τώρα είναι γραµµένα στα υπόγεια της Κουµουνδού-
ρου πριν από µερικές ηµέρες. Τόσες ηµέρες σας έχουµε απα-
ντήσει. Φαντάζοµαι την κοινή λογική θα έπρεπε να την έχετε, για
να καταλάβετε ότι δυστυχώς είσαστε φερέφωνα ενός θεσµού ψε-
µάτων και συκοφαντιών, τα οποία έχουν πάρει τον δρόµο της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης και δεν θα σταµατήσω εδώ βεβαίως. Θα
πάω µέχρι το τέλος την αθλιότητα την οποία κάποιοι ξεκίνησαν
και δεν πρόκειται να την αφήσω, γιατί η αλήθεια είναι πάρα πολύ
ισχυρή.

Τώρα θα σας απαντήσω πρώτα στο πρώτο µισό της ερώτησης.
Κύριε συνάδελφε, σας είπα ότι οι πρώτοι τετρακόσιοι είναι που
ασχολούνται µε τα πανεπιστήµια. Το έχουµε; Τους επόµενους
εξακόσιους τους πήραµε συνειδητά για να ενταχθούν στις αστυ-
νοµικές υπηρεσίες της Αττικής. Γι’ αυτό τους εκπαιδεύσαµε πα-
ραπάνω στα όπλα για να είναι σε θέση να επιτελέσουν το κα-
θήκον τους στις πεζές περιπολίες και στις περιπολίες της Αµέσου
Δράσεως. Είναι συν εξακόσιοι στα τµήµατα της Αττικής για να
αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα της αυξηµένης εγκληµατικότητας
που υπάρχει στην περιοχή της πρωτεύουσας. Ελπίζω τώρα να το

καταλάβατε και να µην ρωτήσετε ξανά γι’ αυτό.
Τώρα, πάµε στα υπόλοιπα που είπατε. Κατ’ αρχάς, κύριε συ-

νάδελφε, σε ό,τι αφορά τη φρουρά µου, σας παραπέµπω στις
ανακοινώσεις του αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ο αριθ-
µός που αναφέρατε είναι άλλο ένα ψέµα, άλλη µια τρισάθλια συ-
κοφαντία και είναι ντροπή να τον επαναλαµβάνετε. 

Δεύτερον, το ποια φρουρά έχει ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη δεν το αποφασίζει ο Υπουργός. Όταν πήγα σε αυτό το Υ-
πουργείο τους είπα: Κύριοι, δεν θέλω κανέναν Αστυνοµικό. Τόσο
απλά. Δεν αισθάνοµαι ούτε ανασφάλεια ούτε απειλή σε προσω-
πικό επίπεδο. Υπάρχουν θεσµικές διαδικασίες, οι οποίες αφορούν
τους εκάστοτε Υπουργούς Δηµοσίας Τάξεως και τους πρώην
Υπουργούς Δηµοσίας Τάξεως. 

Γι’ αυτό µπείτε στον κόπο να ρωτήσετε τη συνάδελφο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η οποία ήταν Υπουργός στο τελευταίο πεδίο, να δείτε πόση
φρουρά διαθέτει και γιατί τη διαθέτει αυτή τη φρουρά. Διαθέτει
όση φρουρά έχετε όλοι οι υπόλοιποι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ή οι
υπόλοιποι συνάδελφοι; Δεν το λέω για τη συνάδελφο. Επαναλαµ-
βάνω ότι πρόκειται για θεσµική αντιµετώπιση και έχει κάνει κατ’
επανάληψη ανακοινώσεις γι’ αυτό το αρχηγείο της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Σας παραπέµπω, µήπως το σαββατοκύριακο που έρ-
χεται να βρείτε λίγο χρόνο παραπάνω να τις διαβάσετε και του-
λάχιστον αυτό να το καταλάβετε και να σταµατήσετε αυτή την
αισχρή αναπαραγωγή συκοφαντιών και ψεµάτων. 

Προχωρώ τώρα σε όλο το υπόλοιπο παραµύθι, κύριε. Ο λόγος
που αθωώθηκε όλη η «Greek mafia» την οποία είχε µαγνητοφω-
νήσει η ΕΥΠ το 2015 µε 2017, είναι ότι επί ένα ολόκληρο εξάµηνο
δεν είχε πάρει άδεια από την αντίστοιχη εισαγγελική αρχή, µε
αποτέλεσµα το υλικό να είναι παράνοµο και να µην µπορεί να
αξιολογηθεί από το δικαστήριο. Σας παραπέµπω στην αγόρευση
του εισαγγελέα. Αυτό το έκανε ο Θεοδωρικάκος και η Νέα Δηµο-
κρατία ή η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη επί ΣΥΡΙΖΑ; Ξέρετε να µου απαντήσετε σε αυτή την ερώ-
τηση;

Δεύτερον, για τα υπόλοιπα που είπατε. Όταν υπήρξαν δηµοσι-
εύµατα τα οποία αφορούσαν όλα όσα αναφέρετε, τα έστειλα στη
νέα διοίκηση της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων και στον ει-
σαγγελέα για έλεγχο. Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη το
έκανε αυτό. Ό,τι αναφέρατε ότι έχει σχέση µε µυθεύµατα, ψέ-
µατα και συκοφαντίες που αφορούν, δήθεν, συνεργάτες ή το
γραφείο µου ή οτιδήποτε τέτοιο, πήρε τον δρόµο της δικαιοσύ-
νης. Και κάθε ένας που θα επανέρχεται σε αυτό το θέµα θα πη-
γαίνει στη δικαιοσύνη. Γιατί είναι ψέµατα και αθλιότητες. Και είναι
κρίµα, πραγµατικά, να παρασύρεστε -επειδή µε το θέµα της
ασφάλειας όταν ήσασταν κυβέρνηση πήρατε διαζύγιο- να λέτε
τέτοιες αθλιότητες, γιατί σε δύο, τρεις µήνες έχουµε εκλογές και
θέλετε να σηκώσετε κάποια αντιπολιτευτική και συκοφαντική
σκόνη, µήπως πείσετε κάποιον σοβαρό άνθρωπο να σας ψηφίσει.
Δεν έχετε τύχη.

Να πω κάτι τελευταίο και να τονίσω ότι µιλώ πάντα µε στοιχεία.
Την πρώτη εβδοµάδα του τρέχοντος έτους, η Ελληνική Αστυνο-
µία ανακοίνωσε τα στοιχεία της εγκληµατικότητας για το έτος
2022. Δεν βγάλατε ούτε µία ανακοίνωση. Τα αµφισβητείτε; Προ-
φανώς όχι, γιατί εάν τα αµφισβητούσατε θα έπρεπε να το κάνετε
εκείνες τις ηµέρες. Τα στοιχεία αυτά λένε ότι το έτος 2022 είχαµε
κάµψη της εγκληµατικότητας κατά 25%, σε σχέση µε τη δική σας
περίοδο 2015-2019.

Και κάτι ακόµα. Το έτος 2022 είναι το έτος µε τις λιγότερες αν-
θρωποκτονίες τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Το αµφισβητείτε
µήπως και αυτό; Επίσης, από αυτές εξιχνιάσθηκε το 90%, το
οποίο είναι διπλάσιο ποσοστό από αυτό που ίσχυε τα προηγού-
µενα χρόνια. 

Ως εδώ, κύριε. Μελετήστε λίγο την πραγµατικότητα, προσαρ-
µοστείτε στην αλήθεια και σταµατήστε τις συκοφαντίες, γιατί η
αισχρότητα έχει και αυτή τα όριά της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 380/30-1-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επιβεβληµένη και ανα-
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γκαία η πραγµατική στήριξη των παραγωγών, αγροτών και κτη-
νοτρόφων».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήτηµα της αύξησης του κόστους παραγωγής και του κό-

στους εκτροφής των ζώων, κύριε Υπουργέ, δεν χρειάζεται –νο-
µίζω- πολλά στοιχεία πλέον για να το τεκµηριώσουµε. Όµως,
αυτό το κόστος το αυξηµένο έχει, δυστυχώς, επηρεάσει τις τελι-
κές τιµές των προϊόντων, δυσκολεύοντας τους καταναλωτές να
τα προµηθεύονται, αλλά έχει βγάλει και εκτός αγοράς ορισµένα
προϊόντα, λόγω υψηλότατων τιµών.

Ιδιαίτερα τα λιπάσµατα και οι ζωοτροφές έχουν πάρει αυξήσεις
που έχουν βεβαίως ξεκινήσει πολύ πριν την εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, αλλά επιδεινώθηκαν απ’ αυτήν. Πολύ ορθά η Κυ-
βέρνηση αποφάσισε να ενισχύσει τους αγρότες και τους κτηνο-
τρόφους, προκειµένου να µπορούν να ανταπεξέλθουν στις
αυξηµένες τιµές εφοδίων, λιπασµάτων, ζωοτροφών. Όµως, ενώ
ήταν ορθή η απόφαση δεν εφαρµόστηκε σωστά. Ως αποτέλεσµα
της στρεβλής αυτής εφαρµογής, είχαµε –κατ’ αρχάς για τα λιπά-
σµατα- την εξαίρεση χιλιάδων γεωργικών εκµεταλλεύσεων νέων
αγροτών, καθώς και ετεροεπαγγελµατιών και -κατά την άποψή
µου- ήταν επιβεβληµένη η διεύρυνση του διαστήµατος το οποίο
θέσατε, προκειµένου να δικαιούνται να επιδοτηθούν. Επίσης,
είναι εκ των υστέρων επιβεβληµένη και η ανάγκη για ένα δεύτερο
πρόγραµµα, για την ενίσχυση των παραγωγών, σε σχέση µε την
αύξηση του κόστους, λόγω λιπασµάτων. 

Το ίδιο ακριβώς συνέβη και µε τους κτηνοτρόφους. Τα κριτή-
ρια τα οποία µπήκαν άφησαν εκτός χιλιάδες κτηνοτρόφους, ενώ
υπάρχουν και περιπτώσεις που είτε δεν κατάφεραν να µπουν και
να κάνουν αίτηση ή δεν πρόλαβαν να οριστικοποιήσουν την ηλε-
κτρονική αίτησή τους. Και αυτό το οποίο εµείς διαπιστώνουµε,
ανεξάρτητα από τις αιτίες -που µπορείτε να επιχειρηµατολογή-
σετε ότι ήταν σωστή η απόφαση, ορθά εφαρµόστηκε και όλα
καλά- σήµερα υπάρχει ανάγκη για να ενισχύσετε µε ένα δεύτερο
πρόγραµµα παραγωγούς και κτηνοτρόφους.

Το ερώτηµα είναι εάν προτίθεστε να προβείτε σε µία τέτοια
ενέργεια η οποία θα αποδώσει καρπούς και για την συνέχιση των
καλλιεργειών και για τη συνέχιση της εκτροφής και κυρίως, για
να συγκρατηθούν περαιτέρω αυξήσεις στα τελικά προϊόντα που
επιβαρύνουν τους καταναλωτές στα εισοδήµατά τους και βγά-
ζουν εκτός αγοράς ορισµένα από τα προϊόντα παραγωγής αγρο-
τικής και κτηνοτροφικής. 

Θα θέλαµε να δούµε ποιες είναι οι απόψεις του Υπουργείου,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, έχουµε µιλήσει πολλές φορές στη Βουλή και
έχω αναφερθεί και εγώ και άλλοι συνάδελφοι Υπουργοί και Υφυ-
πουργοί -το γνωρίζετε και εσείς- στο γεγονός ότι ζούµε µία ιδιαί-
τερα δύσκολη διεθνή συγκυρία. Ο πόλεµος στην Ουκρανία, η
ενεργειακή και η εφοδιαστική κρίση, η πληθωριστική κρίση λόγω
πανδηµίας, όλα αυτά δηµιούργησαν, όπως αναφέρατε και εσείς
στην ερώτησή σας, µια πιεστική κατάσταση για τους παραγω-
γούς. Αναγνωρίζουµε, λοιπόν, την ανάγκη στήριξης των παραγω-
γών και από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνησή µας και στην Ελλάδα
και στην Ευρώπη αναζήτησε τρόπους ενίσχυσής τους. 

Ενδεικτικά, αναφέρω τα εξής. Για τις συνέπειες της κλιµατικής
αλλαγής έχουµε επιχορηγήσει τον ΕΛΓΑ µε πάνω από 850 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Δεν µιλάµε µόνο γι’ αυτό, βέβαια. Έχουν απλο-
ποιηθεί οι διαδικασίες του ΕΛΓΑ, ούτως ώστε να µπορούµε στην
ίδια χρονιά, πολύ γρήγορα, άµεσα, να καταβάλλονται και να δί-
νονται οι αποζηµιώσεις και οι ενισχύσεις που έχουν ανάγκη οι πα-
ραγωγοί. Από τα αίτια της πανδηµίας η χρηµατοδότηση που έχει
δοθεί στον αγροτικό, γεωργικό και κτηνοτροφικό τοµέα της πα-
τρίδας µας ξεπερνά τα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Και µιλώ για κρα-
τικές ενισχύσεις και κονδύλια που έχουν δοθεί από το ΠΑΑ και
την επιστρεπτέα προκαταβολή.

Για την αντιµετώπιση του κόστους παραγωγής σας θυµίζω τα
εξής: Την απορρόφηση σε ποσοστό 80% έως 90% της αύξησης

του κόστους ενέργειας των αγροτικών τιµολογίων, την επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέ-
λαιο, για πρώτη φορά µετά το 2016 που καταργήθηκε από την
προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, τη µείωση του συντελεστή
ΦΠΑ των λιπασµάτων και ζωοτροφών στο 6%  από το 13%, τις
φορολογικές ελαφρύνσεις και µια σειρά από άλλες αποφάσεις. 

Πάµε τώρα να δούµε συγκεκριµένα τι έχει γίνει. Η Κυβέρνηση
ανακοίνωσε από τον περασµένο Σεπτέµβριο ότι θα χρηµατοδο-
τήσει την αγορά λιπασµάτων µε 60 εκατοµµύρια ευρώ. Τα επί-
σηµα στοιχεία που έχουµε µάς λένε ότι την τρέχουσα χρονιά
αυξήθηκε το κόστος των ζωοτροφών κατά 140 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Ερχόµαστε λοιπόν και δίνουµε 60 εκατοµµύρια. Άρα, περίπου
το 40% της αύξησης το έχουµε καλύψει. Πόσοι δικαιούχοι έλαβαν
από αυτή την ενίσχυση; Πάνω από εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες
αγρότες. Πώς τα έλαβαν; Απολογιστικά. Γιατί απολογιστικά; Διότι
δεν θέλαµε να δηµιουργήσουµε συνθήκες τεχνικής εκµετάλλευ-
σης κατάσταση και να αρχίσουν τώρα να αγοράζουν λιπάσµατα.
Πήγαµε, λοιπόν, απολογιστικά από τον περασµένο Οκτώβριο που
είχε γίνει η εξαγγελία. Και πήραν όσοι είχαν τιµολόγια. Όσοι πρα-
γµατικά, λοιπόν, αγόρασαν λιπάσµατα έκαναν τα έξοδα και χρη-
σιµοποίησαν βέβαια τα λιπάσµατα τα οποία είχαν αγοράσει. Οι
προϋποθέσεις είναι γνωστές. 

Στο δεύτερο, στη δευτερολογία µου, θα σας απαντήσω για τις
ζωοτροφές. Θέλω να σας πω ότι όσοι παραγωγοί δεν έλαβαν
χρηµατοδότηση για τα λιπάσµατα πιθανόν είναι ετεροεπαγγελ-
µατίες. Πιθανόν έχουν και άλλη απασχόληση. Δεν είναι κατ’ επάγ-
γελµα αγρότες, δεν είναι επαγγελµατίες αγρότες. Δεν είναι η
κύρια και η µοναδική τους εργασία ο αγροτικός τοµέας. Άρα, βά-
λαµε σε προτεραιότητα αυτούς που δεν έχουν άλλο έσοδο είναι
κατά κύριο λόγο αγρότες και πιθανόν όσοι είναι και ετεροεπαγ-
γελµατίες να έχουν λάβει ενίσχυση από άλλα µέτρα στήριξης της
Κυβέρνησης για την άλλη τους δραστηριότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κε-

γκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επιµονή στο ότι όλα εφαρµόστηκαν καλά και

έχει αντιµετωπιστεί το πρόβληµα είναι το χειρότερο λάθος που
κάνετε. Είπα ότι δόθηκαν ενισχύσεις. Δεν δόθηκαν δίκαια και δεν
αντιµετωπίστηκε το πρόβληµα. Το αποτέλεσµα είναι ότι έχουµε
πανάκριβα τελικά προϊόντα στους καταναλωτές. Την ίδια ώρα ο
αγρότης και ο κτηνοτρόφος δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα.
Εάν έχει και ένα καφενείο ο επαγγελµατίας και εξ’ αυτού του
λόγου τον θεωρείτε ετεροεπαγγελµατία και άρα δεν παίρνει ενί-
σχυση στα λιπάσµατα, τι σηµαίνει αυτό; Στα χωριά ξέρουµε τι ση-
µαίνει καφενείο. Ίσα-ίσα για την απασχόληση. Άλλο είναι η
ενίσχυση στους αδύναµους, στους φτωχούς που είναι ένα κοι-
νωνικό εισόδηµα για να µπορέσουν να επιβιώσουν οι ίδιοι και οι
οικογένειές τους ανεξάρτητα από το επάγγελµα που κάνουν κι
άλλο είναι οι ενισχύσεις στον αγροτικό τοµέα που πραγµατικά
έπρεπε να είναι στον αγροτικό τοµέα συνολικά, ανεξάρτητα από
την ιδιότητα αυτού που ασχολείται. 

Βεβαίως και πρέπει να υπάρχουν θετικά µέτρα που να είναι
στους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες αλλά δεν µπορούν να είναι
αυτά που αφορούν το κόστος παραγωγής. Πώς γίνεται δηλαδή
να έχουµε την ίδια πηγή, την Ευρωπαϊκή Ένωση - η Ευρωπαϊκή
Ένωση µιλάει για παραγωγή και για παραγωγούς και όχι αν είναι
κατά κύριο επάγγελµα ή όχι- να κάνουµε αυτόν τον διαχωρισµό
και να αφήνουµε εκτός ενίσχυσης τη µεγάλη πλειοψηφία; Εσείς
θεωρείτε ότι εκεί πρέπει να περιοριστεί ο αγροτικός τοµέας, απ’
ό,τι κατάλαβα, οπότε καλώς τα προχωρείτε µε αυτόν τον τρόπο
σύµφωνα µε τη δική σας αντίληψη. Όµως είναι λάθος αυτό το
πράγµα. Σας είπα ναι για επιπλέον µέτρα για τους κατά κύριο
επάγγελµα. Όχι όµως µόνο και καθόλου για τους υπόλοιπους. 

Διότι το ζητούµενο εν τέλει δεν είναι ο παραγωγός µόνο. Είναι
και η παραγωγή. Η παραγωγή αφορά τον καταναλωτή. Πώς θα
γίνει δηλαδή, να έχουµε δίκαιη αντιµετώπιση των εκατοµµυρίων
καταναλωτών της πατρίδας µας σε σχέση µε τα προϊόντα; Έχετε
δει που έχουν φτάσει οι τιµές. Την ίδια ώρα δεν µπορούν να τα
βγάλουν πέρα οι παραγωγοί. Ο σύνδεσµος ελληνικής κτηνοτρο-
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φίας µετά την ανακοίνωση των παραδεκτών και µη παραδεκτών
αιτήσεων σε σχέση µε τις ζωοτροφές εντόπισε το πρόβληµα: χι-
λιάδες νέοι κτηνοτρόφοι, κτηνοτρόφοι που έκαναν µεταβιβάσεις
κ.λπ., βρέθηκαν εκτός του πίνακα. 

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, εµείς θεωρούµε ότι είναι
επιβεβληµένη η στήριξη της ελληνικής υπαίθρου των αγροτών,
των παραγωγών γενικότερα και κτηνοτρόφων. Το κόστος των
ζωοτροφών και των λιπασµάτων που συνεχίζει να είναι µεγάλο
θα πρέπει να αντιµετωπιστεί. Γι’ αυτό, λοιπόν, να αναλάβετε πρω-
τοβουλίες για να έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα στην αγροτική
οικονοµία και κυρίως στο να µπορέσουν οι καταναλωτές να προ-
µηθεύονται τα προϊόντα µας και να µην αναζητούν φτηνιάρικες
λύσεις από τρίτες χώρες που δεν έχουν τη διατροφική ασφάλεια
η οποία για την Ελλάδα και τις ευρωπαϊκές χώρες είναι εγγυη-
µένη. Για άλλες όµως δεν είναι εγγυηµένη. Και ξέρετε πολύ καλά
ότι υπάρχουν τρόποι που ελληνοποιούν και µπάζουν προϊόντα.
Διότι λειτουργούν τα κυκλώµατα στην αναµπουµπούλα και οι κα-
ταναλωτές δεν έχουν ασφάλεια µε αυτά τα οποία προµηθεύο-
νται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Είπατε ότι δεν δόθηκε µε τον ίδιο τρόπο η χρηµατο-
δότηση, η ενίσχυση και η στήριξη των λιπασµάτων. Μπορείτε να
µας πείτε εσείς έναν δίκαιο τρόπο. Εµείς είπαµε το εξής: όσοι
έχουν τιµολόγια, όσοι πραγµατικά έχουν αγοράσει λιπάσµατα να
τους στηρίξουµε και να αναλάβουν αυτή τη χρηµατοδότηση. Εάν
θεωρείτε ότι αυτός δεν είναι δίκαιος τρόπος υποδείξτε µας κά-
ποιον δίκαιο τρόπο εσείς. 

Δεύτερον, σε σχέση µε τους κατ’ επάγγελµα και τους ετερο-
επαγγελµατίες είπαµε ότι έχουν λάβει ενίσχυση εκατόν είκοσι
πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας, αγρότες κατ’ επάγγελµα που δεν
έχουν άλλο έσοδο. Σας είπα ότι οι ετεροαπασχολούµενοι έχουν
λάβει πιθανόν χρηµατοδότηση από τις υπόλοιπες πρωτοβουλίες
που έχει λάβει η Κυβέρνηση για να τους χρηµατοδοτήσει. 

Πάµε τώρα στις ζωοτροφές. Σας θυµίζω ότι έχουν ληφθεί και
άλλες πρωτοβουλίες στο παρελθόν για τις ζωοτροφές. Θυµίζω
λοιπόν το 2% που δόθηκε επί του τζίρου για το 2021. Αυτό αθροί-
ζει συνολικά στη χώρα γύρω στα 50 εκατοµµύρια ευρώ στους
κλάδους της κτηνοτροφίας. Τι είπαµε; Ήρθαµε και εξαγγείλαµε
ότι θα δοθούν 89 εκατοµµύρια ευρώ, σχεδόν το διπλάσιο ποσό
από αυτά που δόθηκαν πέρυσι πάλι για την κτηνοτροφία και για
τις ζωοτροφές. Ποιοι ήταν οι δικαιούχοι σε αυτή την κατηγορία;
Ήταν οι κτηνοτρόφοι που έχουν αιγοπροβατοτροφεία, βοοτρο-
φεία, πτηνοτροφεία και χοιροτροφεία. Η πρόσκληση ήταν ανοι-
χτή. Η αίτηση έγινε µε ηλεκτρονικό τρόπο και πολύ γρήγορα
µάλιστα είχαµε τα αποτελέσµατα. Επιπλέον της πρόσκλησης -
γιατί αναφέρετε ότι κάποιοι δεν κάνανε αίτηση- σας λέµε ότι δό-
θηκε παράταση. Η πρόσκληση ξεκίνησε από τις 19 Δεκεµβρίου
και είχε διάρκεια ως τις 29 Δεκεµβρίου και δόθηκε παράταση έως
τις 10-1-2023. Στη συνέχεια υπήρξε η επεξεργασία των συστηµά-
των του ΟΠΕΚΕΠΕ, της ΑΑΔΕ, µέσα από το σύστηµα «ΆΡΤΕΜΙΣ»,
την κτηνιατρική βάση δεδοµένων. Δόθηκε περίοδος για ενστά-
σεις εάν κάτι δεν είχε γίνει σωστά µετά και τη διασύνδεση µε τις
βάσεις. 

Είχαµε, λοιπόν το εξής: περίπου εξήντα έξι χιλιάδες κτηνοτρό-
φοι έλαβαν περίπου ογδόντα έξι εκατοµµύρια ευρώ από τα ογδό-
ντα εννέα εκατοµµύρια. Βρισκόµαστε στην περίσταση όπου θα
εξεταστούν οι ενστάσεις που υποβλήθηκαν και στη συνέχεια για
όσους δικαιωθούν θα τρέξει ξανά πληρωµή για να δοθούν χρή-
µατα και σε αυτούς οι οποίοι τα δικαιούνται. Σας λέω ότι οι προ-
ϋποθέσεις είχαν αναρτηθεί και στην προκήρυξη. Γνώριζαν ποιοι
δικαιούνται να λάβουν αυτή την προκήρυξη. Ήταν οι κτηνοτρό-
φοι. Οι ζωοτροφές δόθηκαν για τους κτηνοτρόφους συγκεκρι-
µένα. Μάλιστα για τους χαµηλού εισοδήµατος κτηνοτρόφους δεν
µπήκε κανένα κριτήριο. Δηλαδή, γι’ αυτούς που έχουν εκατό αι-
γοπρόβατα ή δεκαπέντε βοοειδή δεν µπήκε κανένα κριτήριο. Δό-
θηκε µια χρηµατοδότηση, ούτως ώστε να τη λάβουν όλοι. 

Και σ’ αυτή την κατηγορία έλαβαν χρηµατοδότηση και όσοι ξε-
κίνησαν τη δραστηριότητά τους το 2021, είτε ως νέοι στο επάγ-

γελµα, δηλαδή καινούργιοι, είτε µε µεταβίβαση κάποιας ζωικής
εκµετάλλευσης. Για τους υπόλοιπους, από εκεί και πάνω, υπήρχε
κριτήριο να έχουν έναν τζίρο τουλάχιστον 2.000 ευρώ. Καταλα-
βαίνετε και εσείς ότι δεν µπορεί να έχεις πάνω από εκατό αιγο-
πρόβατα ή πάνω από δεκαπέντε βοοειδή και να µην κάνεις
τουλάχιστον έναν τζίρο 2.000 ευρώ. Τα στοιχεία είναι τα µικρό-
τερα και τα ελάχιστα που θα µπορούσαµε να αξιοποιήσουµε.

Τώρα, σε κάθε περίπτωση, η κατάσταση είναι δύσκολη και το
αναγνωρίζουµε. Περιµένουµε όµως και από εσάς στον λόγο σας,
καθώς είστε ένας πολιτικός ορθολογιστής και σας γνωρίζω προ-
σωπικά, να αναφέρετε ότι η κατάσταση αυτή δεν έχει δηµιουρ-
γηθεί στην Ελλάδα, αλλά συνέβη λόγω εξωγενών κρίσεων. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι εµείς εξετάζουµε κάθε ενδεχόµενο από
εδώ και στο εξής. Σας θυµίζω και σας παραπέµπω στο εξής: Σε
όλα τα Συµβούλια Υπουργών θέτουµε το ζήτηµα που είπατε, δη-
λαδή την κατάσταση η οποία υπάρχει στην αγορά, µε το αυξη-
µένο κόστος παραγωγής και µε τις συνθήκες που αντιµετωπίζει
η ελληνική παραγωγή. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι στην τε-
λευταία συνεδρίαση του Συµβουλίου Υπουργών Γεωργίας στις
Βρυξέλλες, µόλις πριν από δέκα ηµέρες, όπου συζητήσαµε την
άµεση ενεργοποίηση του αποθεµατικού κρίσης για το 2023, την
επιπλέον ενωσιακή χρηµατοδότηση, τη λήψη έκτακτων µέτρων,
την πρόσθετη στήριξη υλοποίησης της ΚΑΠ. Μάλιστα, αυτή την
πρόταση την υποστήριξαν δώδεκα χώρες-µέλη και ο ίδιος ο Επί-
τροπος Γεωργίας. 

Άρα είναι µια κατάσταση η οποία αλλάζει συνεχώς. Είµαστε
δίπλα στους αγρότες µας. Είναι µια µαχητή διαδικασία, όπου
προσπαθούµε συνεχώς να βρούµε λύσεις, για να στηρίξουµε την
ελληνική παραγωγή και τους Έλληνες παραγωγούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 381/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να ρυθµιστεί επιτέλους το
θέµα των �κληροτεµαχίων� για δήλωση στο Κτηµατολόγιο».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο µόνο για το προ-

ηγούµενο. Από τον Σεπτέµβρη του 2021 είχε ξεκινήσει η αύξηση
και των λιπασµάτων και των ζωοτροφών. Αν δείτε τα στοιχεία, θα
το διαπιστώσετε. Αυτό ακριβώς είπα. Έγινε πριν από την κρίση
και τον πόλεµο στην Ουκρανία και στη συνέχεια επιδεινώθηκε η
κατάσταση και το κόστος αυτό. Άρα προϋπήρχε. 

Σε κάθε περίπτωση, έχουν µείνει χιλιάδες παραγωγοί και κτη-
νοτρόφοι εκτός ενισχύσεων, ανεξάρτητα από την αιτία. Βρείτε
έναν δίκαιο τρόπο. Ο δίκαιος τρόπος, πραγµατικά, είναι αναλο-
γικά µε τις καλλιέργειές τους να ενισχυθούν, προκειµένου να µει-
ωθεί αυτό το κόστος παραγωγής. Εσείς πιστεύετε ότι είναι µόνο
εξωγενές το πρόβληµα.

Να έρθουµε τώρα στην ερώτηση που έχουµε εδώ, που είναι
εσωγενές το πρόβληµα και είναι δικό σας µόνο. Μόνο! Αποκλει-
στικά του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης! Αποκλειστικά της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, που
αρνείται να κατανοήσει ένα πρόβληµα που το κατανόησε ο προ-
ηγούµενος Υπουργός! Δεν γίνεται αυτό! Και όταν λέω «ο προ-
ηγούµενος Υπουργός» -δεν ξέρω, γιατί είχαν αλλάξει δύο, τρεις
πριν τον κ. Γεωργαντά-, εννοώ συγκεκριµένα τον κ. Βορίδη. 

Τι έχουµε, λοιπόν; Έχουµε χιλιάδες αγροτεµάχια τα οποία δεν
µπορούν να δηλωθούν στο Κτηµατολόγιο και είναι πάρα πολύ χα-
µηλό το ποσοστό στην Κρήτη ως προς τις δηλώσεις στους δή-
µους που γίνονται για το Κτηµατολόγιο, για τον λόγο ότι υπάρχει
µια γραφειοκρατική αγκύλωση σε σχέση µε τα κληροτεµάχια. Το
πρόβληµα αφορά την Κρήτη, διότι υπήρχε η παράδοση -κακή,
όπως φαίνεται σήµερα- της κρητικής πολιτείας για την άτυπη µε-
ταβίβαση ακινήτων. Ήταν άτυπη, θεσµοθετηµένη ως άτυπη και
ισχυρή µε τον λόγο τιµής, που λέµε. Αυτή η παράδοση δυστυχώς
ίσχυσε και στα κληροτεµάχια. Τα κληροτεµάχια απαγορευόταν
µε διάταξη του 1968, αλλά και µε άλλες διατάξεις πιο πριν, να κα-
τατµηθούν. Από το 2012 και µετά, η πολιτεία είπε ότι αυτό είναι
αναχρονιστικό, δεν χρειάζεται και το κατήργησε.
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Όλα τώρα τα κληροτεµάχια που είχαν κατατµηθεί πριν από το
2012 και είχαν δοθεί από τους γονείς ή τους παππούδες και είχαν
µοιραστεί στα παιδιά -άτυπα, προφανώς- σήµερα δεν αναγνωρί-
ζονται ως κατατµηµένα. Ναι, αλλά οι αρχικοί ιδιοκτήτες -και όχι
µόνο- έχουν αποβιώσει. Έχουν περάσει τόσα χρόνια. Σήµερα,
λοιπόν, το παράλογο που ζητάει το Κτηµατολόγιο είναι: «Βρείτε
τον αρχικό ιδιοκτήτη, να κάνει νοµίµως τη µεταβίβαση τώρα που
επιτρέπεται.».

Το έχω θέσει εκατό φορές. Με παραπέµπετε σε µια διαδικασία,
την επικύρωση της ανώµαλης δικαιοπραξίας, µε το άρθρο 39 που
µου λέτε κάθε φορά. Κοιτάξτε, το κόστος είναι τριπλάσιο από την
αξία του ακινήτου. Τριπλάσιο! Δεν γίνεται να επιµένετε σε αυτό,
την ίδια ώρα που ένας ιδιοκτήτης κοινού αγροτεµαχίου πάει και
το δηλώνει µε δύο ένορκες βεβαιώσεις και το Ε9, που είναι απα-
ραίτητο για όλες τις περιπτώσεις, και, εφόσον υπάρξει αντι-
κρουόµενη δήλωση, δηλαδή δήλωση από άλλον για το συγκεκρι-
µένο, πάει και επιλύεται. Στα κληροτεµάχια, λέει, δεν ισχύει αυτό
το δικαίωµα. Μα γιατί, κύριοι; Έχουµε δύο κατηγορίες; Δηλαδή
τους Μικρασιάτες να τους ακολουθεί η κακοδαιµονία ακόµα και
σήµερα; Δεν γίνεται αυτό το πράγµα!

Το κατανόησε, λοιπόν, ο Υπουργός κ. Βορίδης, όταν είχαµε το
πρόβληµα των απαλλοτριώσεων και ψήφισε µια διάταξη στον
ν.4711, το άρθρο 19, για την αναγκαστική απαλλοτρίωση γεωρ-
γικών κλήρων. Λέει µε δυο λόγια ότι για τις ανάγκες απαλλοτρίω-
σης των γεωργικών κλήρων για την κατασκευή του αεροδροµίου
και προκειµένου να πληρωθούν οι άνθρωποι, δηλαδή οι ιδιοκτή-
τες οι σηµερινοί µε τα κατατµηµένα, κ.λπ., εξαιρούνται από το
πεδίο εφαρµογής της διάταξης του άρθρου 1 του αναγκαστικού
νόµου 431/1968 αναδροµικά από την έναρξη ισχύος του. 

Μπορείτε να κάνετε µία αντίστοιχη ρύθµιση και να λέτε ότι για
τις ανάγκες του Κτηµατολογίου και µε την επιφύλαξη εµπράγµα-
των δικαιωµάτων καταργείται αναδροµικά η απαγόρευση της κα-
τάργησης, δεν έχει κανέναν κίνδυνο για κανέναν και κανένα
πρόβληµα. Θα λύσετε όµως το πρόβληµα στους χιλιάδες ιδιο-
κτήτες που σήµερα ακούνε την Κυβέρνηση να αρνείται και απο-
ρούν, λέγοντας: «Μα γιατί, ρε παιδιά; Κλέφτες είµαστε; Απατεώ-
νες είµαστε; Τι είµαστε και δεν µας το ρυθµίζετε;». Έτσι λένε οι
άνθρωποι.

Καταθέτω για τα Πρακτικά το έγγραφο που σας προανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα τα πεί-

τε και στη δευτερολογία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν το λύσει ο Υπουργός, δεν

χρειάζεται δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θα ήθελα να θυµίσω ότι γι’ αυτό το θέµα έχω ερω-
τηθεί και έχω απαντήσει µε την ιδιότητά µου ως Υφυπουργός στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, αρµόδιος για το Κτηµατο-
λόγιο. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε λίγο το θέµα των κληροτεµαχίων. Συµ-
φωνώ µε αυτά που είπατε. Όµως, για µας είναι ένα νοµικό θέµα,
που το έχει λάβει σοβαρά υπ’ όψιν του ο νοµοθέτης και το έχει
αντιµετωπίσει µε ρυθµίσεις οι οποίες έγιναν κατά καιρούς. 

Τι εννοούµε, λοιπόν, µε τον όρο «κληροτεµάχια», για να µας
καταλάβει και ο κόσµος; Εννοούµε αγροτικές εκτάσεις που πα-
ραδίδονταν στους ακτήµονες πρόσφυγες για γεωργική αποκα-
τάσταση µέσω κλήρωσης, πιθανόν αναδασµό. Ο νόµος, λοιπόν,
προέβλεπε περιορισµούς στη µεταβίβαση των κληροτεµαχίων.
Επιτρεπόταν η µεταβίβαση ολόκληρου του κλήρου. Δεν επιτρε-
πόταν η κατάτµηση µε µεταβίβαση ή χρησικτησία. 

Στην πράξη, αυτοί οι περιορισµοί, όπως το είπατε και εσείς,
δεν τηρήθηκαν. Η διανοµή συνήθως γινόταν άτυπα και γι’ αυτό
στη συνέχεια το έλαβε υπ’ όψιν ο νοµοθέτης και προέβλεψε στο
άρθρο 2 του ν.666/1977 τη δυνατότητα υποβολής αίτησης στο
αρµόδιο κατά τόπους ειρηνοδικείο όπου βρίσκεται το εκάστοτε

ακίνητο, µε την οποία θα επικυρώνονταν οι ανώµαλες δικαιοπρα-
ξίες. Το είπατε και εσείς. 

Ο νόµος έδωσε προθεσµία δύο ετών. Στην πράξη, πάλι δεν τη-
ρήθηκε η διαδικασία τότε. Με το άρθρο, λοιπόν, 31 του ν.4061/
2012 δόθηκε εκ νέου προθεσµία πέντε ετών, έως το 2017, για την
επικύρωση ανώµαλων δικαιοπραξιών που είχαν καταρτιστεί, αλλά
δεν είχαν επικυρωθεί.

Και στη συνέχεια δόθηκε νέα παράταση µέχρι το 2019 και
ξανά, µε νέα νοµοθετική ρύθµιση, δόθηκε επιπλέον παράταση
από το 2019 έως το 2024. 

Επιπλέον µε το άρθρο 37 του ν.4061/2012 καταργήθηκε ο
ν.431/1968, που προέβλεπε την απαγόρευση της κατάτµησης.
Άρα από το 2012 και µετά επιτρέπεται, µπορεί να γίνει η κατά-
τµηση. 

Πού είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι πριν από το 2012.
Τι δυνατότητα δίνεται για πριν από το 2012; Δίνεται η δυνατότητα
για χρησικτησία στη δεκαετία ή στην εικοσαετία. Άρα µέχρι το
2022 ή µέχρι το 2032. Εκτός, λοιπόν, από αυτή τη διαδικασία, τι
άλλο έχει προβλεφθεί; Προβλέφθηκε η δυνατότητα συµβολαι-
ογραφικής κατάτµησης των κληροτεµαχίων. Συνεπώς δεν είναι
απαραίτητο κάποιος να προσφύγει στο ειρηνοδικείο και στο δι-
καστήριο. Μπορεί µετά το 2012 να κάνει και µία συµβολαιογρα-
φική κατάτµηση, να προχωρήσει σε αυτή τη διαδικασία. Και στη
συνέχεια να πάει στη κτηµατογράφηση, στο Κτηµατολόγιο, και
να εγγράψει τα εµπράγµατα δικαιώµατά του, όπως κάνουµε όλοι
µας, όπως έγινε για όλους τους υπόλοιπους Έλληνες πολίτες,
όσους έχουν τίτλο. Χωρίς τίτλο δεν εγγράφεσαι στην κτηµατο-
γράφηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κάνετε λάθος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αναφέρατε τη ρύθµιση του κ. Βορίδη. Είπατε για
απαλλοτρίωση, για εθνικής σηµασίας, στρατηγικής σηµασίας
επένδυση για το αεροδρόµιο και δεν µιλάτε για κάτι γενικό. 

Επιπλέον, ζητάτε να γίνει αναδροµική εφαρµογή του νόµου
στο σύνολο της κτηµατογράφησης στην Κρήτη. Δεν µπορούµε
να προχωρήσουµε σε αναδροµική εφαρµογή του νόµου, διότι -
το είπα και στο παρελθόν- µπορεί να έχουν να έχουν υπάρξει δι-
καιώµατα τρίτων και εκεί δεν µπορούµε να το διαχωρίσουµε. 

Σήµερα το πρωί επικοινώνησα µε τον πρόεδρο του Κτηµατο-
λογίου και µε τον αρµόδιο Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Ξέρω ότι το Κτηµατολόγιο έχει πει δηµοσίως -σας το λέω και εγώ
από εδώ, να το ακούσουν και οι πολίτες- ότι είναι στη διάθεση
όλων, ώστε να διευκολύνει και να βοηθήσει µε όλες του τις δια-
δικασίες, για να µπορέσουν οι πολίτες να κάνουν ό,τι προβλέπε-
ται από τους νόµους στις περιπτώσεις που ανέφερα πιο πριν, για
να εξυπηρετηθούν και να µπορέσουν να κάνουν την εγγραφή
τους στο Κτηµατολόγιο, στην κτηµατογράφηση.

Θα σας απαντήσω στη συνέχεια για το τι άλλη πρωτοβουλία
θα πάρουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε συνάδελφε, προσέξτε τον χρόνο.
Έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν ισχύει αυτό

που είπατε σε σχέση µε τα απλά αγροτεµάχια. Εφόσον το δηλώ-
νει χρόνια στο Ε9, πάει µε δύο ένορκες βεβαιώσεις το Ε9 και
αναρτάται. Το δέχεται το Κτηµατολόγιο. Και αν το δηλώσει και
άλλος, υπάρχει σύγκρουση και επιλύεται µε τη διαδικασία επίλυ-
σης. Το ίδιο λέµε να γίνει και µε τα κληροτεµάχια, αν υπάρχει σύ-
γκρουση µε άλλον για οποιονδήποτε λόγο. Το Κτηµατολόγιο είναι
διαφανής διαδικασία, αλλά πρέπει να του δώσεις το δικαίωµα να
το αναρτήσει σαν ιδιοκτησία. 

Κοιτάξτε το 2012 που κατέθεσα την τροπολογία και την έκανε
δεκτή ο κ. Δριβελέγκας, τότε Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης,
δεν µπορούσα να φανταστώ ότι θα υπήρχε τέτοια δυσκαµψία στη
συνέχεια στο Υπουργείο, να µη βλέπει κάτι που πρέπει να γίνει
και να αρνείται να το κάνει.

Λοιπόν, ο κ. Βορίδης απλώς ξέρει καλά νοµικά, χωρίς να λέω
ότι οι άλλοι δεν ξέρουν. Ξέρει όµως καλύτερα νοµικά ο κ. Βορί-
δης. Μόλις του το είπαµε, το έπιασε ο άνθρωπος και το έλυσε.
Δεν είναι για να γίνει το έργο, το έργο γίνεται έτσι κι αλλιώς. Είναι
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για να πληρωθούν οι άνθρωποι, όχι για να γίνει το έργο. Το έργο
έτσι κι αλλιώς θα γίνει, η απαλλοτρίωση είναι υποχρεωτική, προ-
χωράµε παρακάτω, πληρωθούν δεν πληρωθούν. Για να οριστούν,
λοιπόν, οι ιδιοκτησίες έκανε αυτή τη ρύθµιση. Άρα έµµεσα έχει
παρέµβει µε τον τρόπο που σας ζητούµε κι εµείς. Εκεί δεν είχε
δικαιώµατα τρίτων; Δεν είχε τον κίνδυνο αυτό; Τι λέτε τώρα; Δεν
θέλω να πω να πάτε να τον συµβουλευτείτε, γιατί θα είναι και
προσβολή για τη σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου και τις νοµικές
υπηρεσίες, αλλά θέλω να κάνετε µία παραπάνω προσπάθεια στην
κατεύθυνση να βρούµε λύση, χωρίς µεγάλο κόστος. 

Καταλαβαίνω ότι είναι δικηγορική ύλη αυτό, αλλά ειλικρινά σάς
λέω κάνει 300 ευρώ το αγροτεµάχιο και το κόστος είναι 1.300.
Δεν γίνεται να ακολουθήσετε αυτή τη διαδικασία. Κάντε την ανά-
λογη ρύθµιση, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ. Γιατί λέτε να το έχω φέρει δεκαεπτά φορές εδώ πέρα και
στους προκατόχους σας; Το ξέρετε, δεκαεπτά φορές το έχω
φέρει. Με έχει πιάσει τρέλα; Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα. Είναι
χιλιάδες άνθρωποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Πολύ σύντοµα, για να κερδίσουµε και χρόνο. 

Το κόστος για το ειρηνοδικείο δεν είναι µεγάλο ούτε για τα
συµβόλαια. Αλλά να µη µείνουµε εκεί. Υπάρχει µια επιφύλαξη για
την αναδροµική.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχουν πεθάνει οι άνθρωποι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θα σας καλύψω.
Υπάρχει µία επιφύλαξη -και την καταλαβαίνετε και εσείς ότι

είναι ισχυρή- για την αναδροµική εφαρµογή του νόµου και για τα
δικαιώµατα τρίτων, εγγραφές, εγγυήσεις, διαφορές που µπορεί
να υπάρχουν για να γίνει µια και έξω, µε µία νοµοθετική ρύθµιση.
Σε καµµία περίπτωση δεν θέλουµε να βρεθούν σε δυσµενή µετα-
χείριση οι τρίτοι, οι οποίοι πιθανόν έδωσαν, εξαγόρασαν ένα ακί-
νητο ή διά λόγου, έτσι όπως το λέτε και εσείς, άτυπα ή εγγρά-
φηκε µια υποθήκη σε µια τράπεζα, όλοι αυτοί οι λόγοι. Δεν θέ-
λουµε να δηµιουργήσουµε επιπλέον προβλήµατα και στους ίδι-
ους, γιατί πάλι δεν θα µπορέσουν να εγγραφούν. Η δική µας
πρωτοβουλία από την Κυβέρνηση είναι σε συνεννόηση µε το Κτη-
µατολόγιο και είναι να συγκροτήσουµε µια επιτροπή, να εξετάσει
το θέµα και εντός τριών µηνών να µας προτείνει η επιτροπή από
ειδικούς και από νοµικούς -βλέποντάς το από όλες τις πλευρές-
λύσεις, για να µπορέσουµε να δώσουµε επιπλέον διεξόδους από
το ειρηνοδικείο και τη συµβολαιογραφική πράξη στους κατοίκους
των περιοχών αυτών.

Καταλαβαίνω, ξέρω τι λέτε για τις περιοχές τις ορεινές, τις
αποµακρυσµένες, όπου δεν υπάρχει εµπορικό ενδιαφέρον και
είναι χαµηλά τα ποσοστά κτηµατογράφησης και οι πολίτες πολ-
λές φορές δεν δηλώνουν την περιουσία τους. 

Θέλουµε να προχωρήσει η όλη διαδικασία. Θα πάµε, λοιπόν,
µε αυτόν τον τρόπο και εδώ είµαστε πάλι, να δούµε τι θα µας ει-
σηγηθούν και οι νοµικοί και οι αρµόδιοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θετικό. Βάλτε
όµως και έναν νοµικό από την ΚΕΔ Κρήτης, που έχει επεξεργα-
στεί το θέµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. Συνεχίζουµε. Νοµίζω, κύριε Κεγκέρογλου, µια Κυβέρ-
νηση είναι. Θα συνεργαστούν µεταξύ τους οι νοµικοί.

Θα συζητηθεί τώρα η εικοστή πρώτη µε αριθµό 389/3-2-2023
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Ψυχογιού
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Σε απόγνωση οι παραγωγοί σταφίδας και επιτραπέζιων σταφυ-
λιών στην Κορινθία. Ανάγκη άµεσης λήψης µέτρων στήριξης από
το Υπουργείο».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε τα θερµά µου συλλυπητήρια για τον συνά-

δελφο Μανούσο Βολουδάκη, που έφυγε πολύ νωρίς, και προς
την οικογένειά του και προς το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας.
Ήθελα να το πω και από αυτό το Βήµα. 

Κύριε Υπουργέ, έχουµε πολλές φορές βάλει τα ζητήµατα και
προς το Υπουργείο απευθείας, σε πρόσφατη συνάντηση που κά-
ναµε για τον πρωτογενή τοµέα της Κορινθίας. Είτε δεν παίρνουµε
απαντήσεις είτε οι απαντήσεις που παίρνουµε δεν υλοποιούνται.
Γι’ αυτό επανερχόµαστε. 

Ένα, λοιπόν, από αυτά είναι και η µαύρη κορινθιακή σταφίδα.
Η τιµή του προϊόντος, εξαιτίας και της συγκυρίας αλλά και των
πολιτικών σας, έχει πέσει κάτω από το κόστος παραγωγής. Μι-
λάµε για 60 και 70 λεπτά, ένα εξευτελιστικό ποσό και µάλιστα
όταν το κόστος παραγωγής έχει εκτοξευθεί, χωρίς την απαραί-
τητη στήριξη στους παραγωγούς από εσάς. 

Κι όταν εδώ και δύο χρόνια σάς ζητάµε να γίνει το κράτος ο
αγοραστής ύστατης καταφυγής, όπως και η Ευρωπαϊκή Ένωση
προβλέπει, για να µπορέσει να ισορροπήσει και να στηρίξει την
τιµή και να πάει σε κοινωνικές δοµές και ευάλωτες οµάδες, δεν
το έχετε κάνει. 

Δεν το κάνατε, διότι αυτό που σας απασχολούσε ήταν να στη-
ρίξετε τους σταφιδέµπορους και τους µεσάζοντες και όχι τους
παραγωγούς. Και βέβαια, όταν σας το θέσαµε διά του τοµεάρχη
µας κ. Αραχωβίτη, µας χλευάσατε. Τώρα έρχονται σαράντα ορ-
γανώσεις -βλέπω και την κ. Σία Αναγνωστοπούλου, που το έχουν
φέρει και οι Βουλευτές Αχαΐας στη Βουλή- να σας ζητήσουν να
το στείλετε στην Ουκρανία σαν ανθρωπιστική βοήθεια. 

Πολλές φορές έχουµε ζητήσει την αποζηµίωση και των επιτρα-
πέζιων σταφυλιών, το οποίο είναι ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα για
την Κορινθία, που επλήγησαν από την ξηρασία του καλοκαιριού,
η οποία δεν ασφαλίζεται από τον ΕΛΓΑ. Σας είχαµε προτείνει δύο
λύσεις: Το Ταµείο Αρωγής που εσείς δηµιουργήσατε γι’ αυτόν
τoν σκοπό ή το de minimis στις κρατικές ενισχύσεις, που επιλε-
κτικά πάει σε συγκεκριµένες περιοχές της χώρας και όχι για να
καλύψει βασικές ανάγκες σε νοµούς όπως ο δικός µας, όπου όλη
η αγοραστική κίνηση, η οικονοµική και κοινωνική δραστηριότητα
βασίζεται στην αγροτική παραγωγή. 

Τώρα, λοιπόν, έρχονται και τα πορίσµατα όχι µόνο για τη ζηµιά
από την ξηρασία, που δεν αποτυπώνει την πραγµατική ζηµιά,
αλλά και για τις βροχοπτώσεις, που είναι ασφαλιστικά καλυπτό-
µενη. 

Επειδή, λοιπόν, οι παραγωγοί του νοµού µας είναι στα όρια της
επιβίωσης, επειδή ακριβώς έχουµε κι άλλα ζητήµατα υποδοµών
που έχουµε συζητήσει σε άλλες ερωτήσεις για τα αρδευτικά και
το νερό -που εδώ και τριάµισι χρόνια δεν έχει προχωρήσει- κι
επειδή η αµπελοκαλλιέργεια είναι ισχυρή βάση για τον νοµό, σας
θέτουµε τα εξής ερωτήµατα: Τι σκοπεύετε να κάνετε για να στη-
ρίξετε το εισόδηµα των σταφιδοπαραγωγών και τη σταφίδα, ένα
στρατηγικό προϊόν για την Κορινθία και τη χώρα, και αν θα εντά-
ξετε τις ζηµιές από την ξηρασία που ανέφερα πριν στο Ταµείο
Αρωγής ή στις κρατικές ενισχύσεις και να µην αφήσετε τους πα-
ραγωγούς να καταστραφούν, λόγω της απώλειας σηµαντικού ει-
σοδήµατος, που είχε να κάνει και µε την εµπορία και τη ζήτηση
που είχε µειωθεί. 

Αυτά για αρχή και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ανέφερα και πριν, κύριε συνάδελφε, τις κρίσεις, που
ξέρετε κι εσείς ότι είναι εξωγενείς κρίσεις. Μιλάµε για τον πό-
λεµο, την ενέργεια, την πανδηµία, τον πληθωρισµό, όπου έχουν
δηµιουργήσει µία πραγµατικά δύσκολη κατάσταση στην αγορά.
Αυτό έχει συνέπειες σε όλες τις περιοχές της χώρας και στην Ευ-
ρώπη. Τα είπα και στην προηγούµενη ερώτηση.

Έχουµε κάποια διέξοδο; Βεβαίως και έχουµε κάποια διέξοδο
σε όλες αυτές τις προκλήσεις, συν την πρόκληση της κλιµατικής
κρίσης. Κατ’ αρχάς, έχουµε το στρατηγικό µας σχέδιο για την
Κοινή Αγροτική Πολιτική για τα επόµενα χρόνια, όπου εκεί -το
έχουµε πει- στηρίζουµε, χρηµατοδοτούµε τους παραγωγούς µας
να πάµε σε καλλιέργειες οι οποίες είναι πιο ανθεκτικές, πιο πρά-
σινες, πιο καινοτόµες και στις οποίες µπορούµε να αντεπεξέλ-
θουµε σε όλες αυτές τις συνθήκες. 
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Η χώρα έχει 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, µια προσωπική επιτυ-
χία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, για την επόµενη
περίοδο, για να µπορέσουµε να αντεπεξέλθουµε σε αυτές τις
συνθήκες και να κάνουµε µια µετατροπή στο παραγωγικό µας µο-
ντέλο. Όταν σε όλες τις υπόλοιπες χώρες υπήρξε µείωση στον
προϋπολογισµό της ΚΑΠ, εµείς έχουµε το ίδιο ακριβώς ποσό σε
σχέση µε την προηγούµενη περίοδο 2014 - 2020. 

Πάµε τώρα να δούµε τι έγινε στην Κορινθία συγκεκριµένα. Στην
Κορινθία είχαµε διάφορα καιρικά φαινόµενα που είχαν συνέπεια
στην παραγωγή, δηλαδή παγετός, χαλάζι, βροχή κ.τ.λ.. Ακολου-
θήθηκε, λοιπόν, η όλη διαδικασία που προβλέπεται από τον
ΕΛΓΑ, δηλαδή διακόσιες πενήντα αναγγελίες και περίπου επτά
χιλιάδες δηλώσεις ζηµιάς. Τρέχει η διαδικασία. Έχουν ήδη δοθεί
540.000 ευρώ σε παραγωγούς στην Κορινθία και στη συνέχεια
από τα υπόλοιπα αίτια προχωρούµε στην αποτίµηση, στα τελικά
πορίσµατα και στην πληρωµή των παραγωγών. 

Πόσα συνολικά χρήµατα θα δοθούν στην Κορινθία από τις ζη-
µιές που έχουν προκληθεί; Θα δοθούν κοντά στα 18 εκατοµµύρια
ευρώ. Σε αυτά τα χρήµατα που σας λέω εγώ τώρα δεν είναι το
σύνολο των τελικών πορισµάτων. Έχουµε, δηλαδή, και άλλα αίτια
που έχουν συµβεί στη συγκεκριµένη περιοχή, στον συγκεκριµένο
νοµό, που ακόµη δεν έχουν συνταχθεί από τους γεωπόνους τα
πορίσµατα και θα δοθούν και θα πληρωθούν στη συνέχεια. 

Άρα ανακεφαλαιώνω και λέω ότι για την Κορινθία µέχρι τώρα
έχουν δοθεί 540.000 ευρώ. Ξέρουµε αυτή τη στιγµή ότι θα δο-
θούν άλλα 17,5 εκατοµµύρια, άρα 18 εκατοµµύρια συνολικά, και
αναµένουµε τις τελικές εκθέσεις από τον ΕΛΓΑ για τις υπόλοιπες
ζηµιές οι οποίες έχουν προκύψει στη συγκεκριµένη περιοχή. Ξέ-
ρετε κι εσείς, το ξέρουν και οι παραγωγοί, ότι ένα µεγάλο µέρος
των ζηµιών καλύπτεται και υπάρχουν κάποιες οι οποίες δεν κα-
λύπτονται. Έτσι δουλεύει όλο το ασφαλιστικό σύστηµα σε όλες
τις χώρες και στην Ελλάδα. Δεν µπορούµε εδώ να λέµε πράγµατα
που δεν ισχύουν. 

Επίσης, σε σχέση µε την αγορά από το κράτος και τη διάθεση
σε ιδρύµατα, σας λέω ότι υπάρχει ένα πολύ µικρό ποσοστό που
µας επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να κάνει αγορά το κράτος για
να δώσει σε ιδρύµατα. Δεν ξεπερνά το 5% της παραγωγής σε
επίπεδο νοµού. Άρα δεν λύνει το πρόβληµα που θέλετε να πείτε
για την κορινθιακή σταφίδα. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ σε γενικότερα µέτρα και
πιο ειδικά στην Κορινθία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το µέγεθος του ζητή-

µατος και του προβλήµατος στον νοµό είναι τεράστιο. Στη συνά-
ντησή µας αυτό το είχε κατανοήσει ο κ. Γεωργαντάς. Φαντάζοµαι
κι εσείς σαν Βουλευτής της επαρχίας το καταλαβαίνετε. Είναι
πραγµατικά τεράστιο το πρόβληµα και µπορεί οι παραγωγοί να
έχουν εκατοµµύρια και χρηµατοδοτήσεις, όµως σας είπα και πάλι
ότι τα πρώτα πορίσµατα που ήρθαν για τις βροχοπτώσεις ήταν
πολύ κάτω από την πραγµατικότητα και τις ανάγκες, αλλά και για
την ξηρασία και πολλές από αυτές τις ζηµιές, όπως κι εσείς πα-
ραδεχτήκατε, δεν είναι καλυπτόµενες από τον ΕΛΓΑ. 

Θα σας ρωτήσω, βέβαια, και ποια είναι τα ταµειακά διαθέσιµα
του ΕΛΓΑ για τη δήλωση της παραγωγής του 2022, αν είστε πρό-
χειρος να µας απαντήσετε σ’ αυτό. Εµείς, όµως, λέµε να αξιοποι-
ηθούν κι άλλα εργαλεία. Ανέφερα το Ταµείο Αρωγής ή τα de
minimis, τις κρατικές ενισχύσεις, και όχι επιλεκτικά, αλλά και ο
αγοραστής ύστατης καταφυγής στο µέτρο που πρέπει και µπο-
ρούµε να το κάνουµε. Κι έπρεπε να το έχουµε κάνει εδώ και και-
ρό, και για να αδειάσουν οι αποθήκες και για αξιοπρεπή τιµή. 

Ξέρετε, αυτά δεν σας τα λέµε µόνο εµείς, οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ, απ’ όλες τις περιοχές. Σας τα λέει το Περιφερειακό Συµ-
βούλιο µε οµόφωνη απόφασή του πριν από λίγες µέρες, όπου,
εάν δεν προχωρήσετε σε ενέργειες, αυτοί λένε ότι µαζί µε την
αυτοδιοίκηση θα πάρουν εκείνοι µέρος της παραγωγής, για να
το διαθέσουν σαν αυτοδιοίκηση. Σας το λένε οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί και της Νεµέας και από όλο τον Νοµό Κορινθίας, οι
δήµοι, ο Δήµος Σικυωνίων µε επιστολή του που εστάλη στους
Βουλευτές. Σας το λένε, όµως, και δικοί σας Βουλευτές. Τέσσε-

ρις Βουλευτές σας από τέσσερις νοµούς που πλήττονται, κυρίως
για τη µαύρη κορινθιακή, έκαναν ερώτηση στη Βουλή. Φαντα-
στείτε πόσο σοβαρό είναι το πρόβληµα αυτό και σε τι απαξίωση
και εξαθλίωση είναι οι παραγωγοί, που έχουν και τεράστιο κό-
στος µέσα σε όλα αυτά που συµβαίνουν. Έτσι κι αλλιώς ήταν µε-
γάλο, τώρα είναι ακόµα µεγαλύτερο, έχει εκτοξευτεί. 

Έγινε µάλιστα και λαϊκή συνέλευση για το θέµα αυτό, κυρίως
για τα επιτραπέζια σταφύλια για την ξηρασία του 2022, που ήταν
ολοσχερής σχεδόν η καταστροφή και που επαναλαµβάνω είναι
θέµα επιβίωσης για την περιοχή µας. Είναι ολόκληρη αλυσίδα οι-
κονοµική, κοινωνική, επισιτιστική και βασίζεται πραγµατικά σε
αυτό το οποίο λέµε «πρωτογενής τοµέας».

Εκτός εάν, βέβαια, είναι όραµα της Κυβέρνησης να φύγουν οι
άνθρωποι από τα χωράφια, όπως γίνεται ήδη, να πάνε υπάλληλοι
µε 400-500 ευρώ και να χτυπάνε τα γραφεία των Βουλευτών για
να τους βρουν δουλειά. Αν αυτό είναι το όραµα για την αγροτική
παραγωγή και µένουν χωρίς εργαλεία, ενώ υπάρχουν τα εργα-
λεία, να µας το πείτε ευθέως. 

Για τη συνδεδεµένη ενίσχυση. Η συνδεδεµένη ενίσχυση κατο-
χυρώθηκε επί της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ το 2017. Τελευταία
στιγµή τη βάλατε στη νέα προγραµµατική περίοδο χωρίς να την
αυξήσετε -τους λόγους τούς ξέρετε εσείς γιατί δεν αυξήθηκε,
γιατί δεν διαπραγµατευτήκατε, προφανώς, όσο ισχυρά πρέπει-,
αλλά και οι παραγωγοί περιµένουν µία ΚΥΑ µε την οποία να ξέ-
ρουν τα κιλά που θα δώσουν αυτές τις µέρες, για να µην τη χά-
σουν σε σχέση µε τη ζηµιά που έπαθαν. Διότι ήταν τεράστια η
ζηµιά και στη µαύρη κορινθιακή σταφίδα, όχι µόνο στην επιτρα-
πέζια. 

Κλείνοντας, λοιπόν, θέλω να µας πείτε ευθέως, ξεκάθαρα, να
ακούσουν οι παραγωγοί στην Κορινθία κάτι συγκεκριµένο, να εί-
µαστε πρακτικοί, να είµαστε χρηστικοί, να είµαστε ειλικρινείς, να
είµαστε αποτελεσµατικοί για τους παραγωγούς µας, διότι είναι
στο όριο και κάτω απ’ αυτό. Όπως τέθηκε και στη συνάντηση,
εµείς ζητάµε βασικά και καθαρά ερωτήµατα:

Θα στηρίξετε τη µαύρη κορινθιακή σταφίδα όχι µόνο µε το de
minimis που τους δώσατε τα ψίχουλα πέρσι, αλλά µε οποιοδή-
ποτε άλλο µέσο έχετε, όπως κάναµε και εµείς το 2019, δίνοντας
για τη σουλτανίνα δυόµισι εκατοµµύρια και παραπάνω; Και τι θα
κάνετε για τα επιτραπέζια σταφύλια, που είναι σχεδόν ολοσχερής
η καταστροφή και που πρέπει να αξιοποιήσετε -και να µας πείτε
αν θα το κάνετε- είτε το Ταµείο Αρωγής, που σε άλλες περιοχές
το έχετε αξιοποιήσει, είτε τις κρατικές ενισχύσεις που πρέπει να
κατανεµηθούν δίκαια και σωστά, για να καλυφθούν αυτές οι ανά-
γκες; 

Αυτές είναι οι ερωτήσεις, αυτά θέλουν να ακούσουν οι παρα-
γωγοί, ξεκάθαρα, όχι γενικά και µε αριθµούς, αλλά συγκεκριµένα
ποια εργαλεία, πού, πόσο και πότε θα αξιοποιήσετε, για να περι-
µένουν να κάνουν τον προγραµµατισµό τους και της ζωής τους
και της παραγωγής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Έχω µια απορία. Γιατί δεν µε ακούτε; Μου ζητάτε να
σας δώσω µια συγκεκριµένη απάντηση. Ξεκαθαρίσαµε το εξής.
Έχουµε κάποιες ζηµιές από καταστροφές, οι οποίες προβλέπο-
νται από τον ΕΛΓΑ. Σας είπα, λοιπόν, ότι εκεί θα δοθούν. Ήδη θα
δοθούν 18 εκατοµµύρια ευρώ. Και δεν είναι το σύνολο των ζη-
µιών οι οποίες έχουν προκληθεί στην Κορινθία. Περιµένουµε
ακόµα τα υπόλοιπα πορίσµατα από τους γεωπόνους. 

Είπατε ότι είναι λίγα τα χρήµατα αυτά που δόθηκαν. Αυτή την
εκτίµηση δεν µπορεί να την κάνουµε εµείς. Αυτή την εκτίµηση την
κάνουν οι γεωπόνοι του ΕΛΓΑ. Αυτοί δεν παίρνουν εντολή από
την Κυβέρνηση. Και δεν έχει γίνει ούτε µπορεί να γίνει ποτέ από
κανέναν. Ο γεωπόνος, ο επιστήµονας βλέπει τη ζηµιά που έχει
γίνει, καταγράφει και αποζηµιώνει. Λοιπόν έκλεισε αυτό το θέµα
σε σχέση µε τον ΕΛΓΑ. 

Τι άλλες δυνατότητες έχουµε να χρηµατοδοτήσουµε; Έχουµε
δυνατότητες να χρηµατοδοτήσουµε µέσα από τα προγράµµατά
µας. Σας θυµίζω έχουν δοθεί 60 εκατοµµύρια ευρώ για τα λιπά-
σµατα. Επιπλέον έχουµε τα προγράµµατά µας τα αναπτυξιακά.
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Ειδικά για τα σταφύλια είναι 169 εκατοµµύρια ευρώ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, για να αναδιαρθρώσουν τις καλλιέργειές τους. 

Επίσης ξέρετε και εσείς -το ξέρουν και οι παραγωγοί στην Κο-
ρινθία- ότι έχουµε πρόγραµµα για τον οίνο και την άµπελο, το
οποίο τρέχει και το 2023 και θα συνεχιστεί και την επόµενη χρο-
νιά, και το 2024, µε πολλά εκατοµµύρια ευρώ, που µπορούν να
τα χρησιµοποιήσουν και να τα αξιοποιήσουν για να βελτιώσουν
την παραγωγή τους.

Σε σχέση µε τον δήµο που αναφέρατε. Θυµάµαι πολύ καλά ότι
έχουµε βγάλει χρηµατοδότηση για τον συγκεκριµένο δήµο για
αγροτική οδοποιία. Πάνω από 10 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν
στον συγκεκριµένο δήµο. Τα δικαιούταν, έγινε µε αξιολόγηση.
Δεν ήταν ειδική περίπτωση, δεν έγινε κάτι ξεχωριστό. Έκανε την
αίτηση, τα δικαιούταν και άρα λαµβάνει αυτή τη χρηµατοδότηση. 

Επιπλέον προχωρά η αξιολόγηση ενός άλλου προγράµµατος,
των µικρών εγγειοβελτιωτικών, αρδευτικών έργων µέχρι
2.200.000 ευρώ. Εκεί ξεκινήσαµε µε έναν προϋπολογισµό 40 εκα-
τοµµυρίων. Η ενηµέρωση που έχω από τις υπηρεσίες είναι ότι τα
χρήµατα θα πάνε στο διπλάσιο, µπορεί και παραπάνω, να ξεπε-
ράσουµε τα 100 εκατοµµύρια. Είµαι σίγουρος ότι πάλι ο συγκε-
κριµένος δήµος θα έχει µια καλή χρηµατοδότηση, γιατί έχει
υποβάλει αρκετές προτάσεις για τα µικρά αρδευτικά. 

Σας λέω επίσης ότι εµείς είµαστε που για πρώτη φορά -από το
1960 δεν είχε κανένας ενδιαφερθεί και ασχοληθεί µέχρι τώρα µε
αρδευτικά και εγγειοβελτιωτικά έργα- εξαγγείλαµε το πρό-
γραµµα «Ύδωρ 2.0», όπου κοντά στα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ συ-
νολικά θα δοθούν και από το Ταµείο Ανάκαµψης και από τον όλο
κύκλο εργασιών, για να γίνουν έργα υποδοµής, φράγµατα αρ-
δευτικά, δίκτυα που θα βοηθήσουν και θα βελτιώσουν να αντιµε-
τωπίσουµε στη ρίζα του το φαινόµενο της ξηρασίας που αναφέ-
ρατε και τις συνέπειες τις οποίες έχει για την υγεία για την πα-
ραγωγή. 

Συνεπώς έχουν τον ΕΛΓΑ άµεσα να ανταποκρίνεται στις ζηµίες
οι οποίες γίνανε στις φυσικές καταστροφές. Έχουµε έργα υπο-
δοµής που αντιµετωπίζουν προβλήµατα διαρθρωτικά χρόνων και
δεκαετιών και δίνουν λύση στη ρίζα του προβλήµατος. Έχουµε
το στρατηγικό µας σχέδιο για την ΚΑΠ και τα προγράµµατά µας
από το Ταµείο Ανάκαµψης, που στηρίζουν τους παραγωγούς, για
να µπορέσουν να πάνε σε πιο βιώσιµες και πιο ανθεκτικές καλ-
λιέργειες.

Και σας λέω για τα προβλήµατα που υπάρχουν, που τα γνωρί-
ζουµε και λέµε ότι είναι δύσκολη η κατάσταση και ερχόµαστε να
βοηθήσουµε, να µειώσουµε τις συνέπειες και το κόστος για τους
παραγωγούς, ότι πρόσφατα ξανά στο Συµβούλιο Υπουργών θέ-
σαµε να ενεργοποιηθεί το αποθεµατικό και για το 2023 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ούτως ώστε να µπορέσουµε να εξασφαλί-
σουµε επιπρόσθετους φόρους και από εκεί. Και µάλιστα στην
πρότασή µας υπήρξε ανταπόκριση από ένα σύνολο άλλων
χωρών. Δώδεκα χώρες υπερασπίστηκαν τη δική µας πρόταση,
την ελληνική πρόταση, την πρόταση του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης. 

Και σας θυµίζω επίσης ότι πρόσφατα, µετά από παρέµβαση
που υπήρχε, είχαµε και ανακοινώσεις -σας παραπέµπω στα επί-
σηµα δελτία Τύπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής- από τον Επί-
τροπο Γεωργίας, τέλος Νοεµβρίου, ότι εξετάζεται η επιπλέον
χρηµατοδότηση των λιπασµάτων.

Σε κάθε περίπτωση είµαστε εδώ για να στηρίξουµε τους πα-
ραγωγούς µε πράξεις, να αποδείξουµε ότι είµαστε δίπλα τους
και να τους βοηθήσουµε να µειώσουν τις συνέπειες της κρίσης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 614/31-10-2022 ερώτηση του κύ-
κλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Γνωστή και κοινώς αποδεκτή η
συστηµατική παραβίαση του απόρρητου των τηλεπικοινωνιών -
Διαρκής η ατιµωρησία για τους παραβάτες!».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε τόσον καιρό το σκάνδαλο των υπο-

κλοπών και εδώ πέρα φέρνουµε σαν Κοινοβουλευτική Οµάδα του

ΜέΡΑ25 ένα σκάνδαλο µεγατόνων για τις υποκλοπές, που ξεπερ-
νάει ακόµα και αυτό του κ. Μητσοτάκη. 

Έχουµε την ΑΔΑΕ, που είναι η ανεξάρτητη Αρχή για τη Δια-
σφάλιση του Απορρήτου Επικοινωνιών και κάνει ελέγχους ανα-
φορικά µε αυτό το απόρρητο των επικοινωνιών και έχει πάει δύο
φορές στην «COSMOTE». H απόφαση µετά τον πρώτο έλεγχο
ήταν το 2014. Και βρήκε ότι η «COSMOTE» έχει -ας το πούµε-
κενό ασφάλειας στο σύστηµα, που µπορεί οποιοσδήποτε υπάλ-
ληλος να βρει πρόσβαση να παρακολουθεί οποιοδήποτε τηλέ-
φωνο χωρίς να καταγράφεται το γεγονός της παρακολούθησης
και χωρίς να καταγράφεται ποιος ήταν αυτός που είχε πρόσβαση
στο σύστηµα. Απάντησε εγγράφως στην ΑΔΑΕ η «COSMOTE»
λέγοντας ότι θα αρθεί αυτό το πρόβληµα στο τελευταίο τρίµηνο
του 2014 και άρα παραδέχεται το πρόβληµα. Ξαναγίνεται έλεγ-
χος το 2020 και ανακαλύπτουν ότι δεν έχει διορθωθεί τίποτα έξι
χρόνια. Αναρωτιόµαστε γιατί πήρε έξι χρόνια στην ΑΔΑΕ να κάνει
έλεγχο. Και απαντάει µετά η «COSMOTE» ότι τελικά αυτό που κά-
ναµε στο τέλος του 2014 ήταν αναβάθµιση του λογισµικού, του
Hardware και όχι αλλαγές στο υποσύστηµα καταγραφής ενερ-
γειών, επιβεβαιώνοντας την αδυναµία συµµόρφωσης µε τη συ-
γκεκριµένη κανονιστική υποχρέωση.

Μετά από όλα αυτά κύριε Πρόεδρε, η «COSMOTE» παίρνει
πρόστιµο 40.000 ευρώ! Με τον κ. Ράµµο, τον κ. Γκρίτζαλη αλλά
και την κ. Παπανικολάου να µειοψηφούν ζητώντας 300.000 ευρώ,
που για µας είναι επίσης ελάχιστο ποσό για µια εταιρεία τζίρου
ενός δισεκατοµµυρίου.

Αναρωτιόµαστε, πώς είναι δυνατόν να συµµετέχουν και να
υπερψηφίζουν τις 40.000 ευρώ πρόστιµα αντί τις 300.00 µέλη της
ΑΔΑΕ που προέρχονται από την «COSMOTE» και τον ΟΤΕ. 

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο γιατί είναι αναπάντητη
γραπτή ερώτηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 και
γι’ αυτό θα διαβάσω τα ερωτήµατα απλά για να ξέρει ο κόσµος.
Όπως ξέρετε οι γραπτές ερωτήσεις που µένουν αναπάντητες
έχουν πολλά ερωτήµατα.

Έχει ενηµερωθεί ο Υπουργός Δικαιοσύνης για τις επανειληµ-
µένες παραβιάσεις των εταιρειών του οµίλου του ΟΤΕ και της
«VODAFONE» -γιατί και εκεί έχουν εντοπιστεί παραβιάσεις, όχι
στο σύστηµα ασφάλειας του λογισµικού- όπως αυτές παρουσιά-
ζονται στη συνηµµένη επιστολή της ΑΔΑΕ; Οι προκάτοχοί σας
και αυτοί του ΣΥΡΙΖΑ έχουν λάβει τις ενηµερώσεις; Τα γνώριζαν;
Έχει λάβει τις αποφάσεις της ΑΔΑΕ ο Υπουργός; Έχει φροντίσει
να προωθηθούν στον εισαγγελέα, δεδοµένου ότι η παραβίαση
του απορρήτου είναι ποινικό αδίκηµα; Τι είδους ποινικό αδίκηµα
είναι αυτό όταν παραµένει στα αρχεία της ΑΔΑΕ του Υπουργείου
Δικαιοσύνης η ενηµέρωση; 

Προτίθεται να εξετάσει την ενδεχόµενη σύγκρουση συµφερό-
ντων µεταξύ διορισµένων µελών της ΑΔΑΕ και του πρώην εργο-
δότη-συνεργάτη τους, που είναι ο όµιλος ΟΤΕ; Πότε και από
ποιον διορίστηκαν τα συγκεκριµένα µέλη της ΑΔΑΕ για τα οποία
πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι καταψήφισαν την πρόταση Ράµ-
µου για υψηλό πρόστιµο στην «COSMOTE»; Έχει λάβει ο Υπουρ-
γός υπ’ όψιν ότι ο πάροχος τηλεπικοινωνιών της ΑΔΑΕ συνεχίζει
να είναι ο ΟΤΕ; Αυτό παραβιάζει ακόµη µια φορά τα δικαιώµατα
όσων καταγγέλλουν παραβίαση του απορρήτου στην αρχή, στην
ΑΔΑΕ. Τι ενέργειες σκοπεύει να αναλάβει για την διαλεύκανση
του εξαιρετικά νοσηρού αυτού τοπίου;

Καταθέτω στα Πρακτικά την απόφαση της ΑΔΑΕ να έχει ως πά-
ροχο την «COSMOTE», την τελευταία απόφαση για την παρα-
βίαση του απορρήτου και τα κενά ασφάλειας στην «COSMOTE»
–την απόφαση της ΑΔΑΕ- και τη λίστα µε τα ονόµατα των εται-
ρειών που ζήτησε από την ΑΔΑΕ πολίτης και την έλαβε, που πε-
ριλαµβάνει κάθε απόφαση ποια εταιρεία αφορά, όπως και τη
συγκεκριµένη της «COSMOTE». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

7886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πριν απαντήσω στην ερώτηση του συναδέλφου θα ήθελα και
εγώ από το Βήµα αυτό να εκφράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητή-
ρια στην οικογένεια του αγαπητού συναδέλφου, του Μανούσου
Βολουδάκη, ο οποίος πρόωρα έφυγε από τη ζωή. Έχει συγκλο-
νίσει αυτή η απώλεια όλους µας και το θεώρησα ελάχιστο χρέος
να αναφερθώ σε αυτό και στη σηµερινή παρουσία µου επί τη
βάσει του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Αιωνία του η µνήµη.

Αγαπητέ συνάδελφε, στα ερωτήµατα που έχουν τεθεί στο πλαί-
σιο της ερώτησης που είχε κατατεθεί από Βουλευτές του
ΜέΡΑ25 και από εσάς σήµερα στο πλαίσιο της επίκαιρης που συ-
ζητάµε σε ό,τι αφορά το θέµα που θέτετε, το θέµα της συγκρό-
τησης της ΑΔΑΕ και πώς επιλέγονται τα µέλη της και επί τη βάσει
αυτής της επιλογής προφανώς συνεδριάζουν και υπάρχουν οι
αποφάσεις της αρχής αυτής, είναι αντιληπτό ότι η ΑΔΑΕ είναι
ανεξάρτητη αρχή, όπως ξέρετε, βάσει του άρθρου 101Α του Συ-
ντάγµατος τα, δε, µέλη της επιλέγονται µε απόφαση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων της Βουλής και αυτά διέπονται από πλήρη
προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία.

Όπως, δε, φαίνεται από τη διάταξη του ν.3051/2002 και του
άρθρου 3 ως µέλη των ανεξάρτητων αρχών επιλέγονται πρό-
σωπα εγνωσµένου κύρους και επιστηµονικής κατάρτισης ή επαγ-
γελµατικής εµπειρίας σε τοµείς που έχουν σχέση µε την απο-
στολή και τις αρµοδιότητες των αρχών. Επιπλέον στο άρθρο 4
του ν.3115/2003 προβλέπονται τα κωλύµατα για τον διορισµό
προσώπου ως µέλος της ΑΔΑΕ. Ως εκ τούτου τα µέλη της ΑΔΑΕ
έχουν επιλεγεί, όπως σας είπα, από τη Διάσκεψη των Προέδρων
της Βουλής, σύµφωνα πάντα µε τα προβλεπόµενα στην κείµενη
νοµοθεσία και τις διατάξεις του Κανονισµού της Βουλής. Οπότε
τα συγκεκριµένα µέλη που αναφέρατε προφανώς έχουν επιλεγεί
βάσει αυτής της διαδικασίας και αντιλαµβάνεστε ότι ο ρόλος
πλέον της εκτελεστικής εξουσίας δεν έχει αντικείµενο στο θέµα
της επιλογής τους σε αυτό το κοµµάτι.

Σε ό,τι αφορά στην παροχή υπηρεσιών, που θέτετε, τηλεπικοι-
νωνιών από την εταιρεία ΟΤΕ προς την ΑΔΑΕ βάσει και ενηµερω-
τικού σηµειώµατος που λάβαµε από την ΑΔΑΕ επί τη βάσει της
συγκεκριµένης ερώτησης που έχετε καταθέσει ενηµερωθήκαµε
ότι η απόφαση 215/2016 της ΑΔΑΕ µε θέµα: «Ανάθεση παροχής
υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας σε µέλη και προσωπικό της
ΑΔΑΕ» δεν βρίσκεται πλέον σε ισχύ. Μετά τη λήξη του συµβο-
λαίου µε την εταιρεία «COSMOTE» διενεργήθηκε έρευνα αγοράς
και µε την υπ’ αριθµόν 209/2018 απόφαση της ΑΔΑΕ η παροχή
υπηρεσιών κινητής τηλεφωνίας σε µέλη και προσωπικό της ΑΔΑΕ
ανατέθηκε στη µειοδότρια εταιρεία «Wind Ελλάς Τηλεπικοινωνίες
Ανώνυµη Εµπορική Βιοµηχανική Εταιρεία». Στη συνέχεια µε την
υπ’ αριθµόν 30/2020 απόφαση της ΑΔΑΕ, που υπεγράφη ύστερα
από εισήγηση του προέδρου της αρχής, η σύµβαση µε την εν
λόγω εταιρεία δεν ανανεώθηκε και αποφασίστηκε η κατάργηση
της συγκεκριµένης προµήθειας. Διατηρήθηκαν µόνο δύο συνδέ-
σεις κινητής τηλεφωνίας για ειδικές υπηρεσιακές ανάγκες, οι
οποίες όµως και αυτές διεκόπησαν οριστικά τον Φεβρουάριο του
2022 µε απόφαση πάλι του προέδρου της αρχής.

Πλέον η ΑΔΑΕ εξυπηρετεί τις ανάγκες της αναφορικά µε τη
σταθερή τηλεφωνία µέσω του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ», το οποίο χρη-
σιµοποιείται για την κάλυψη των τηλεπικοινωνιακών αναγκών του
δηµοσίου τοµέα ανάδοχος του οποίου είναι ο ΟΤΕ. Απευθείας µε
τον ΟΤΕ η ΑΔΑΕ διατηρεί µόνο σύµβαση παροχής υπηρεσιών
διαδικτύου για τη δυνατότητα λειτουργίας των οποίων απαιτείται
η ύπαρξη σταθερής γραµµής. Οι δύο σταθερές γραµµές στις
οποίες αναφέρονται τα επισυναπτόµενα στην ερώτηση των Βου-
λευτών ΜέΡΑ25 εντάλµατα πληρωµής αφορούν ακριβώς σε δύο
συνδέσεις στα προγράµµατα «COSMOTE» και εξυπηρετούν τις
ανάγκες δικτύωσης της ΑΔΑΕ µέχρι να καταστεί εφικτή η εξυπη-
ρέτηση των αναγκών αυτών µέσω του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ». Αυτό
είναι και διαπιστωµένο από το έγγραφο, που µας έχει στείλει ο
Πρόεδρος της ΑΔΑΕ για ενηµέρωση και δική µας επί τη βάσει
του ερωτήµατός σας.

Σε ό,τι αφορά -να κλείσω µε αυτό την πρωτολογία µου, κύριε
Πρόεδρε- στο θέµα της συγκεκριµένης απόφασης που αναφέ-
ρετε κοινοποιήθηκε η 51/2022 στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Αυτή
τη στιγµή από ενηµέρωση που έχουµε από την εισαγγελία πρω-
τοδικών η απόφαση αυτή βρίσκεται στο στάδιο της προανάκρι-

σης του Ειρηνοδικείου Αµαρουσίου στο πλαίσιο ποινικής διαδι-
κασίας που βρίσκεται σε εξέλιξη. Αντιλαµβάνεστε ότι το θέµα
αυτό κατά κύριο λόγο εκφεύγει της εκτελεστικής εξουσίας,
οπότε σας έθεσα τα δεδοµένα που έχουµε και εµείς στη διάθεσή
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτή ήταν η µόνη απόφαση που πήγε στον ει-

σαγγελέα µετά τον ντόρο που έχει γίνει πρόσφατα µε το θέµα
των υποκλοπών. Τι έχει γίνει µε όλες τις προηγούµενες; Εδώ
έχουµε τουλάχιστον τριάντα αποφάσεις που αφορούν οι δεκαο-
κτώ την «COSMOTE» - ΟΤΕ και οι άλλες οκτώ τη «VODAFONE»
και άλλες µικρότερες εταιρείες. Αυτές οι αποφάσεις µε βάση τον
νόµο είναι ποινικά αδικήµατα τα εγκλήµατα που αφορούν. Γιατί
δεν έχουν από εσάς, από το Υπουργείο, διαβιβαστεί στον εισαγ-
γελέα; Και δεν αναφέροµαι µόνο στη δική σας διοίκηση, αναφέ-
ροµαι και στη διοίκηση του ΣΥΡΙΖΑ προηγουµένως. Από το 2014
εκκρεµούν αυτές οι αποφάσεις. Από το 2014 η ΑΔΑΕ ενηµερώνει
για την παραβίαση του απορρήτου των τηλεπικοινωνιών από
«COSMOTE» και «VODAFONE». 

Το ιδιαίτερο µε την «COSMOTE» είναι το εξής: Υπάρχει στο λο-
γισµικό της «COSMOTE» η δυνατότητα παρακολούθησης χωρίς
να καταγράφεται η παρακολούθηση και ποιος εργαζόµενος
έκανε την παρακολούθηση. Αυτό είναι το συγκλονιστικό. Αυτή εί-
ναι η απόφαση που πήγε τώρα στον εισαγγελέα µετά από πολλά
χρόνια που είχε εντοπιστεί το έγκληµα.

Οπότε συνεχίζουµε να αναζητάµε ανεξαρτήτως µε ποιο πλαίσιο
είτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ είτε µε οποιοδήποτε άλλο πλαίσιο γιατί υπάρ-
χουν τηλέφωνα της ΑΔΑΕ και θα υπάρχουν, όπως µας είπατε, και
στο µέλλον, στην ΟΤΕ- «COSMOTE», όταν υπάρχει αυτό το θέµα
και όταν είναι ένας βασικός υπόλογος αυτή η εταιρεία όσον αφορά
τις παραβιάσεις στο απόρρητο των τηλεπικοινωνιών και όταν οι
άνθρωποι θα καταγγέλλουν κατά κύριο λόγο αυτή την εταιρεία,
και τη «VODAFONE», και άλλες µικρότερες που µπορεί να τις βρει
οποιοσδήποτε ενδιαφερόµενος, τις έχω καταθέσει τα Πρακτικά.
Πώς αυτοί οι άνθρωποι θα πάρουν τηλέφωνο πάλι του καταγγελ-
λόµενου µε το κενό ασφάλειας που έχει προκύψει στον καταγγελ-
λόµενο, δηλαδή στην «COSMOTE», και θα καταγγείλουν την
παραβίαση; Δεν παραβιάζεται ακόµη µια φορά το δικαίωµά τους;

Δεν µας έχετε πει τι δράσεις θα πάρετε για να σταµατήσει αυτή
η πραγµατικά ανησυχητική κατάσταση στις τηλεπικοινωνίες, που
υπάρχει µια µεγάλη ευκολία. Σκεφτείτε µιλάµε τόσον καιρό για
τις υποκλοπές της Κυβέρνησής σας και του κ. Μητσοτάκη. Εδώ
είδαµε διάφορους ανθρώπους που στοχοποιήθηκαν. Εδώ έχουµε
ότι µπορεί να στοχοποιηθούν πολιτικοί, δηµοσιογράφοι από το
σύστηµα αυτό, από τα κενά ασφάλειας στην «COSMOTE», ο
κακός γείτονας ενός εργαζόµενου, αύριο ένας ανταγωνιστής επι-
χειρηµατίας, οποιοσδήποτε. Είναι πάρα πολύ διευρυµένη αυτή η
τρύπα στο απόρρητο και είµαστε πάρα πολύ ανήσυχοι.

Και γινόµαστε πιο ανήσυχοι, επειδή αυτή η ερώτηση, κύριε
Υπουργέ, η οποία συζητιέται σήµερα -κοντεύουµε µέσα Φλε-
βάρη- είχε κατατεθεί στις 30 Οκτωβρίου του 2022 από σύσσωµη
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25 και έµεινε αναπάντητη.
Αυτά τα έγγραφα που φέρατε να µας απαντήσετε προφορικά
εδώ δεν έχουν σταλεί στο ΜέΡΑ25 σε γραπτό ερώτηµά του εδώ
και τρεισήµισι µήνες. Γι’ αυτό ανησυχούµε πάρα πολύ ότι έπρεπε
να φέρουµε το θέµα στην Ολοµέλεια για να έρθει κάποια απά-
ντηση. Εµείς νιώθουµε ότι υπάρχει εδώ συγκάλυψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής πενήντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Ρεθύµνου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θέλω να ενηµερώσω του µαθητές ότι σήµερα στην Αίθουσα
είναι ηµέρα που πραγµατοποιείται κοινοβουλευτικός έλεγχος,
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κατά τη διάρκεια του οποίου Βουλευτές όλων των κοµµάτων κά-
νουν ερωτήσεις στον αρµόδιο Υπουργό, που είναι εδώ στα δεξιά
µου, για θέµατα που αφορούν είτε την περιοχή τους είτε διάφορα
ειδικά ζητήµατα. Το αναφέρω απλώς για να γνωρίζουν, γιατί πολ-
λές φορές η άδεια Αίθουσα µπορεί να υποκρύπτει κάτι άλλο.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιας και το ξαναθέσατε, κύριε συνάδελφε, το θέµα των στελε-

χών και των κωλυµάτων ή των ασυµβιβάστων, επανέρχοµαι ανα-
γκαστικά και σας ξαναλέω ότι, η διαδικασία γίνεται βάσει
συγκεκριµένης νοµοθεσίας από τη Διάσκεψη των Προέδρων.
Οπότε, αντιλαµβάνεστε ότι όλα τα ζητήµατα της επιλογής εξε-
λίσσονται και αξιολογούνται κατά την επιλογή αυτή, µε την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία. Οπότε, οποιαδήποτε παρέµβαση εκτε-
λεστικής εξουσίας στο έργο τους, προφανώς και δεν θα είχε καµ-
µία διασύνδεσή µε τον αναγκαίο διαχωρισµό των ανεξάρτητων
αρχών από την εκτελεστική εξουσία. Το ίδιο ισχύει και µε την
αξιολόγηση, που γίνεται για την οποιαδήποτε υπόθεση από την
ελληνική δικαιοσύνη.

Σας προείπα ότι η υπόθεση που αναφέρετε αυτή τη στιγµή
αξιολογείται σε επίπεδο προανάκρισης. Προφανώς, και δεν µπο-
ρούµε να αξιολογήσουµε το τι αδικήµατα υπάρχουν και µε ποιο
τρόπο έχουν τελεστεί. Αυτό θα το αξιολογήσει την ελληνική δι-
καιοσύνη. Θα ήταν ανεπίτρεπτο να κάνουµε οποιαδήποτε αξιο-
λόγηση σε επίπεδο ποινικού δικαίου σε ζητήµατα τα οποία αξιο-
λογεί η ποινική δικαιοσύνη.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, ως προς την κοινοποίηση των απο-
φάσεων και όπως προβλέπεται από το άρθρο 1 παρ. 2 του ν.
3115/2003, επισηµαίνεται ότι δεν υφίσταται προφανώς συγκεκρι-
µένη προθεσµία για την εν λόγω κοινοποίηση από την ΑΔΑΕ στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, η οποία λαµβάνει χώρα περιοδικά. Αυτό
µας το πιστοποιεί και µε το έγγραφο που σας προανέφερα ο
Πρόεδρος της ανεξάρτητης αρχής, ο κ. Ράµµος. 

Επίσης, εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα, το οποίο προφανώς αφορά
το κατά πόσον οι κοινοποιήσεις αυτές λαµβάνουν περιοδικά
χώρα και µε ποιο τρόπο. Όπως ξέρετε, επίσης, στον ιστότοπο
της ΑΔΑΕ αναρτώνται και είναι προσβάσιµες στο κοινό και σε
οποιονδήποτε -από την εισαγγελία και από οποιονδήποτε άλλον-
όλες οι αποφάσεις της ΑΔΑΕ, η οποία αξιολογεί, βάσει του πλαι-
σίου που τη διέπει, τα ζητήµατα που τίθενται ενώπιόν της.

Οπότε, αντιλαµβάνεστε ότι είναι προφανώς αδόκιµο να κριθεί
από την εκτελεστική εξουσία µία απόφαση της ΑΔΑΕ. Γι’ αυτό
κρίνουν, ενδεχοµένως, τα διοικητικά δικαστήρια στο επίπεδο της
διοικητικής κύρωσης, η οποία είναι άλλο κοµµάτι από την ποινι-
κώς αξιολογήσιµη πράξη. Το αντιλαµβάνεστε αυτό. Είναι άλλο το
διοικητικό πρόστιµο το οποίο επιβάλλεται, το οποίο κρίνεται από
τα διοικητικά δικαστήρια, είναι άλλο αν τυχόν υπάρχουν ζητήµατα
ποινικής αξιολόγησης που κρίνεται από τα ποινικά δικαστήρια.
Οπότε, σε αυτό το ζήτηµα θεωρώ ότι έχουµε και εµείς ένα περιο-
ρισµό στο πώς µπορούµε να αξιολογήσουµε τις αποφάσεις, που
λαµβάνονται από την ΑΔΑΕ.

Τέλος, µιας και θέσατε και ένα ζήτηµα ευρύτερης αξιολόγησης
του πλαισίου άρσης του απορρήτου των επικοινωνιών και το θέ-
σατε σε ένα γενικότερο πλαίσιο, ξέρετε πολύ καλά ότι προσφά-
τως ψηφίστηκε από την ελληνική Βουλή νόµος που αφορά έναν
εκσυγχρονισµό του πλαισίου που υπήρχε από το 1994, σε ζητή-
µατα γενικότερης φύσεως για την άρση του απορρήτου των επι-
κοινωνιών, το οποίο είναι νόµος του κράτους και εφαρµόζεται
από τη στιγµή που ψηφίστηκε.

Οπότε, νοµίζω ότι για το κοµµάτι της ερώτησης της οποίας
έχετε καταθέσει και συζητάµε σήµερα, βάσει των αρµοδιοτήτων
που έχει και η εκτελεστική εξουσία και η δικαστική εξουσία και οι
ανεξάρτητες αρχές, η ενηµέρωση που έχουµε είναι αυτή που σας
είπα και βάσει του εγγράφου, που έχει ήδη σταλεί σε εµάς από
τον πρόεδρο της ανεξάρτητης αρχής. Σε επίπεδο ποινικής αξιο-
λόγησης, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι υπεύθυνα και αρµόδια είναι
τα ελληνικά δικαστήρια και η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
νουµε τη διαδικασία µε την εικοστή έκτη επίκαιρη ερώτηση µε
αριθµό 402/6-2-2023 του δευτέρου κύκλου της Βουλευτού

Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθ-
λητισµού, µε θέµα: «Άµεση απόσυρση του π.δ.85/2022»

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βρισκόµαστε στην ώρα µηδέν. Υπάρχει ένα

πριν και µετά πάντα, ειδικά όταν υπάρχει ένα µεγάλο γεγονός.
Και το µεγάλο γεγονός είναι η παραίτηση των καθηγητών των
Δραµατικών Σχολών του Εθνικού Θεάτρου και του Κρατικού Θε-
άτρου Βορείου Ελλάδος. 

Θα µου επιτρέψετε να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τις
επιστολές παραίτησης, καθώς και τα ονόµατά τους, γιατί θα θέ-
λαµε να µείνουν στο διηνεκές για τις µελλοντικές γενεές και για
τα παιδιά που είναι τώρα εδώ και παρακολουθούν. Θα δώσουµε
τα πάντα, για να καταλάβουµε τι σηµαίνει ήθος, τι σηµαίνει αξιο-
πρέπεια, τι σηµαίνει σχέση καθηγητή µε µαθητή, µε σπουδαστή,
τι σηµαίνει πολιτισµός και αριστεία σε αυτή τη χώρα. Γιατί αυτοί
είναι οι άριστοι. Γιατί άριστοι µε λαµπρές σπουδές, λαµπερές κα-
ριέρες, αλλά χωρίς ήθος και αξιοπρέπεια, δεν µπορούν να υπάρ-
χουν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προσπάθησε, κύριε Υφυπουργέ, η Κυβέρνησή σας να τους λοι-
δορήσει. Αµέσως µετά την επιστολή παραίτησης των καθηγητών
της Δραµατικής Σχολής του Εθνικού Θεάτρου, των λαµπρών
αυτών ανθρώπων, υπήρξε αµέσως διαρροή ότι παραιτήθηκαν εκ
του ασφαλούς. Σας το γύρισαν πίσω. Βέβαια το γύρισαν στα «πε-
τσωµένα» ΜΜΕ, αλλά από πίσω υπήρχε διαρροή και ήταν εµφανής. 

Στη συνέχεια, χθες είδαµε ένα µπαράζ προσβλητικό και ταπει-
νωτικό, όχι για τους καθηγητές, όχι για τους σπουδαστές, όχι για
τους ανθρώπους του πολιτισµού, αλλά για τους πολιτικούς που
επέλεξαν αυτόν τον δρόµο αντί να απαντήσουν σε αυτά που θέ-
τουν µε την παραίτησή τους οι άνθρωποι του πολιτισµού.

Λοιδορήθηκαν ως µειωµένης αντιληπτικής ικανότητας. «Δεν
εδράσετε πουθενά η παραίτησή τους. Δεν κατάλαβαν ή δεν τους
άφησαν να καταλάβουν» µας είπε Υπουργός Πολιτισµού –τι ειρω-
νεία- για τους ανθρώπους του πολιτισµού. Άλλοι πάλι από την Κυ-
βέρνηση ή Βουλευτές της Πλειοψηφίας, θεώρησαν ότι είναι υποκι-
νούµενοι από κόµµατα. Δεν είναι υποκινούµενοι από κόµµατα.

Ένα πράγµα δεν έχουµε καταλάβει καλά σε αυτή τη χώρα,
γιατί δεν ξέρουµε και την ιστορία της. Οι άνθρωποι του πολιτι-
σµού άνοιγαν δρόµους. Δεν ήταν το κοµµατικό πρόσηµο που
τους χαρακτήριζε ούτε τους Θεοδωράκηδες ούτε τους Κατρά-
κηδες ούτε τους Αγγελόπουλους ούτε άπειρους όσους. Αυτό
που τους χαρακτήριζε είναι ότι µπαίνανε µπροστά όταν τα πρά-
γµατα ήταν σκούρα -και µάλιστα πολύ σκούρα- για να ανασυ-
γκροτήσουν ταυτότητες, για να αφυπνίζουν συνειδήσεις. Και
βρισκόµαστε µπροστά σε αυτό.

Κύριε Υφυπουργέ, δεν είµαστε αυτή τη στιγµή εδώ, τουλάχι-
στον από τη δική µου µεριά για να αρχίσουµε στείρα αντιπαρά-
θεση Νέας Δηµοκρατίας, Κυβέρνησης και Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης. Χρειάζεται λύση τώρα. Και οι δύο, εσείς ως Κυβέρνηση,
εγώ ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεσµευόµαστε, έχουµε χρέος
απέναντι στους νέους καλλιτέχνες, έχουµε χρέος απέναντι στους
καθηγητές τους.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Στην επιστολή παραίτησής τους οι καθηγητές της Δραµατικής

Σχολής του Εθνικού Θεάτρου επισηµαίνουν ότι η πολιτεία θα
πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες της. Έχουν δίκιο. Οι ευθύνες της
πολιτείας στο θέµα της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης είναι πολλές
και είναι και διαχρονικές και βαραίνουν και όλους µας, κυρία Ανα-
γνωστοπούλου. 

Για πολλές δεκαετίες δύο εκπαιδευτικά συστήµατα, τα οποία
επικοινωνούσαν µεταξύ τους σε ελάχιστα σηµεία, λειτουργούσαν
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παράλληλα στο πεδίο αυτό. Από τη µία ήταν το σύστηµα του
Υπουργείου Πολιτισµού µε τις λεγόµενες ανώτερες σχολές. Στο
θέατρο, για παράδειγµα µιλάµε, για τις δύο κρατικές σχολές και
µιλάµε και για εικοσιτέσσερις ιδιωτικές σχολές. Αυτό πάει πίσω
σε ένα νοµοθετικό πλαίσιο από το 1981. Τότε, το 1981, δεν υπήρ-
χε στα αλήθεια και ένα άλλο σύστηµα για την καλλιτεχνική εκπαί-
δευση. Όµως στο µεταξύ δηµιουργήθηκε, αναπτύχθηκε ένα επι-
πλέον σύστηµα του Υπουργείου Παιδείας µε τµήµατα πανεπι-
στηµίου, ιδιωτικά και κρατικά ΙΕΚ.

Αυτή η λειτουργική ασυµβατότητα των δύο συστηµάτων και
τότε και διαχρονικά και όπως είναι εξόφθαλµα φανερό και σή-
µερα συνεχίζει και προκαλεί τεράστια προβλήµατα και ακαδη-
µαϊκά και επαγγελµατικά.

Για παράδειγµα, ακαδηµαϊκά οι απόφοιτοι των δραµατικών
σχολών διαχρονικά και πριν και µετά και τώρα που µιλάµε ακόµα
δεν µπορούν π.χ. να προχωρήσουν σε µεταπτυχιακές σπουδές.
Αυτό δεν συνέβη τώρα, συνέβαινε πάντα, δυστυχώς. Και λέω δυ-
στυχώς, γιατί αν συνέβη τώρα µε κάποια κίνηση, θα µπορούσε
και πολύ πιο εύκολα να γίνει και η αντιστροφή αυτού του πρά-
γµατος. Όµως, µιλάµε για βαθιά, συστηµικά προβλήµατα που
µέχρι σήµερα δυστυχώς διαχρονικά αντιµετωπίστηκαν µε µπα-
λώµατα κάθε φορά που προέκυπτε ένα πρόβληµα.

Έτσι φτάσαµε στο σήµερα και στο προεδρικό διάταγµα -το λε-
γόµενο- του Υπουργείου Εσωτερικών. Δεν προκάλεσε αυτό το
ζήτηµα, όµως -όντως- το προεδρικό διάταγµα έριξε αλάτι στις
πληγές δεκαετιών. Επίσης το προεδρικό διάταγµα, χωρίς να είναι
αυτή η πρόθεση, έθιξε σε ηθικό επίπεδο τον κλάδο. Επίσης προ-
κάλεσε και δυσπιστία απέναντι στην πολιτεία από την πλευρά των
καλλιτεχνών και απέναντι στην Κυβέρνηση. Λένε κάποιοι: «Αυτό
το θέµα, το διαχρονικό, τόσων δεκαετιών, δεν το έλυσε η Λυδία
Κονιόρδου που ήταν Υπουργός Πολιτισµού και ηθοποιός η ίδια,
δεν το έλυσε ο ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος είναι πιο κοντά στους καλλιτέ-
χνες, θα το λύσει η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση αυτή που µισεί
τον πολιτισµό»; Γιατί αυτό λέγεται. Το αν µισεί η Κυβέρνηση αυτή
τον πολιτισµό επιτρέψτε µου, αν υπάρχει χρόνος στη δευτερο-
λογία µου, να σας το αποδείξω και να αντιπαραθέσω κάποια επι-
χειρήµατα και πεπραγµένα ουσιαστικά σε σχέση µε απλώς λόγια
που λέγονται.

Η Κυβέρνηση, όµως, είναι διατεθειµένη να βρει λύσεις. Είναι η
πρώτη κυβέρνηση εδώ και δεκαετίες που το βάζει κάτω το θέµα
στην ολότητά του και είναι η πρώτη που αναγνωρίζει -αν θέλετε-
και το µερίδιο ευθύνης που της αναλογεί.

Πάµε, λοιπόν, στα αιτήµατα, γιατί τα αναφέρατε και καλά κά-
νατε, γιατί στα αιτήµατα πρέπει να εστιάσουµε. Και η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Θεάµατος Ακροάµατος και το Σωµατείο Ελλήνων
Ηθοποιών τρία αιτήµατα έθεσαν από την αρχή και µετά τα έχουν
επαναλάβει. Πρώτον, ίδρυση δηµόσιας τριτοβάθµιας ανώτατης
καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. Τι κάναµε σε αυτό; Για πρώτη φορά
αναπτύξαµε, δηµιουργήσαµε, συστήσαµε αυτές τις τρεις διυ-
πουργικές οµάδες εργασίας για χορό, θέατρο και µουσική. Ο
στόχος τους είναι να διαµορφώσουν το πλαίσιο, ούτως ώστε
µέχρι το 2025 να έχουµε δηµόσιες πανεπιστηµιακού επιπέδου
σπουδές στις παραστατικές τέχνες, διαφοροποιηµένες από τµή-
µατα που ήδη υπάρχουν.

Ήδη σήµερα, Παρασκευή το πρωί, συνεδρίασαν αυτές οι τρεις
επιτροπές µε τη συµµετοχή των γενικών γραµµατέων και του
Υπουργείου Πολιτισµού και του Υπουργείου Παιδείας και του Γε-
νικού Γραµµατέα Συντονισµού της Κυβέρνησης. Έχει ξαναγίνει
αυτό ποτέ; Και θέλω να σας ρωτήσω, κυρία Αναγνωστοπούλου,
το βρίσκετε κακή ιδέα, το βρίσκετε καλή ιδέα; Πώς θα φτάσουµε
σε αυτό το σηµείο ως χώρα που δεν έχουµε ακόµα συνολικά προ-
σεγγίσει;

Εγώ µάλιστα θέλω να προτείνω και στις επιτροπές –θα το προ-
τείνω στην προεδρεύουσα, τη Γενική Γραµµατέα Σύγχρονου Πο-
λιτισµού- να προσκληθούν στις οµάδες εργασίας και οι Υπουργοί
Πολιτισµού και Παιδείας που διετέλεσαν επί ΣΥΡΙΖΑ να καταθέ-
σουν και τις απόψεις τους, να καταθέσουν και την εµπειρία τους
οι ίδιοι πώς διαχειρίστηκαν αυτά τα ζητήµατα. Το θεωρώ πάρα
πολύ χρήσιµο και πολύ ουσιαστικό και θα το κάνω. Επίσης προ-
φανώς θα προσκληθούν όλα τα σωµατεία και οι σύλλογοι που
τους αφορά αυτό το θέµα. Δεν θα υπάρξει µια λύση για αυτούς

χωρίς αυτούς. Σας το εγγυώµαι, γιατί πραγµατικά επιζητούµε τον
διάλογο.

Στις 31 Μαρτίου θα έχουµε έναν οδικό χάρτη, θα έχουµε και
µια πρόταση τεκµηριωµένη η οποία θα κατατεθεί στα δύο Υπουρ-
γεία Πολιτισµού και Παιδείας και θα συνεχίσει η δουλειά. Η επό-
µενη κυβέρνηση, όποια και αν είναι αυτή, δεν θα ξεκινήσει από
το µηδέν. Θα έχει στα χέρια της αυτό το πόρισµα των οµάδων
εργασίας και θα συνεχίσει να δουλεύει πάνω σε αυτό το θέµα.
Ελπίζω ότι όποια κυβέρνηση κι αν εκλεγεί, θα το συνεχίσει αυτό
το θέµα. Νοµίζω ότι θα δεσµευτούµε και εσείς και εµείς προς
αυτή την κατεύθυνση.

Είναι, λοιπόν, ένα πάγιο αίτηµα δεκαετιών, ένα δίκαιο αίτηµα,
το οποίο πλέον ικανοποιείται και από εκεί θα προκύψουν και λύ-
σεις και για τα µεταπτυχιακά ζητήµατα και για τους ακαδηµαϊ-
κούς διαδρόµους για τους αποφοίτους µέχρι σήµερα.

Μέχρι τότε για να µην υπάρχει καµµία ανησυχία, γιατί έχουν
ακουστεί και πολλά, θέλω να διαβεβαιώσω ότι οι απόφοιτοι των
δραµατικών σχολών είτε είναι κρατικές είτε είναι ιδιωτικές, έχουν
ακόµα το δικαίωµα προφανώς να δώσουν κατατακτήριες εξετά-
σεις στο τρίτο εξάµηνο πανεπιστηµίων.

Δεύτερο αίτηµα: Άµεση απόσυρση του π.δ.8522 για τις ειδικό-
τητες των καλλιτεχνών και των εργαζοµένων στην τέχνη και τον
πολιτισµό. Τι κάναµε; Με το άρθρο 2 της τροπολογίας που πλέον
είναι το άρθρο 71 του ν.5016/2023 εξαιρούνται ρητά από το προ-
εδρικό διάταγµα οι καλλιτέχνες στο δηµόσιο. Είναι ακριβώς αυτό,
η απόσυρση, αυτό που ήδη ζητήσατε και εσείς και χθες το είπατε
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, κυρία Αναγνωστοπού-
λου. Αποσύρθηκε αυτό το κοµµάτι. Δεν ισχύει. Έχει γίνει αυτό.
Αυτό, λοιπόν, το αίτηµα έχει ικανοποιηθεί και διά νόµου πλέον.

Τα επόµενα βήµατα, λοιπόν, ποια είναι, αφού έγινε αυτό; Μαζί,
Υπουργείο Πολιτισµού και Υπουργείο Εσωτερικών, να δούµε τα
της πρόσληψης και τα της µισθολογικής, κυρίως για δήµους και
για µέρη του δηµοσίου που αυτά δεν είναι λυµένα, γιατί στους
δικούς µας φορείς είναι λυµένα. Προσωπικά θεωρώ κιόλας ότι
ΔΕ Ηθοποιών είναι λάθος και ΤΕ Ηθοποιών είναι λάθος, γιατί οι
ηθοποιοί είναι κάτι άλλο και αλλιώς πρέπει να αξιολογούνται, να
αµείβονται και να προσλαµβάνονται.

Σε κάθε περίπτωση, για να µην καθυστερήσω, και τα υπόλοιπα
θα τα πούµε στη δευτερολογία, στόχος µας είναι η επίλυση.
Θεωρώ ότι το θέµα αφορά όλους. Αφορά τρία Υπουργεία δια-
χρονικά, αφορά πολλές κυβερνήσεις διαχρονικά, αφορά την πο-
λιτεία διαχρονικά. Εµείς αναλαµβάνουµε την ευθύνη που µας
αναλογεί. Καλούµε όλους σε διάλογο, να καθίσουµε να δούµε τις
εκκρεµότητες και να λυθούν όλα αυτά τα ζητήµατα, γιατί µόνο
µε τον διάλογο µπορούν να λυθούν και να βρεθούν λύσεις. Θέ-
λουµε να λύσουµε και το βραχυπρόθεσµο ζήτηµα που έχει προ-
κύψει και το µακροπρόθεσµο που ταλανίζει τον χώρο σαράντα
χρόνια τώρα και µαζί µε το Υπουργείο Παιδείας το έχουµε ήδη
ξεκινήσει.

Θεωρώ ότι αυτό είναι το χρέος µας και θεωρώ ότι αυτό απο-
τελεί και την έµπρακτη απόδειξη ηθικής αναγνώρισης των καλλι-
τεχνών που τη δικαιούνται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Ανα-

γνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ,

δεν απαντήσατε -όχι σε εµένα- στους καλλιτέχνες, στον κόσµο
του πολιτισµού, στους καθηγητές, στο µείζον ερώτηµα. Θα απο-
σύρετε τις ειδικότητες των καλλιτεχνών από το προεδρικό διά-
ταγµα; Θα αποσυρθεί η ταπεινωτική κατάταξη των επαγγελµατι-
κών τους δικαιωµάτων στην κατηγορία ΔΕ; Μην αναφέρεστε στην
τροπολογία, γιατί η τροπολογία αντί να το λύσει το θέµα, το συ-
σκότισε. Γιατί δεν εξαιρούνται οι άνθρωποι του πολιτισµού, οι
οποίοι προσφέρουν εκπαιδευτικό διοικητικό έργο. Άρα εδώ είναι
ένα µείζον θέµα.

Κύριε Υφυπουργέ, µου είπατε για τις επιτροπές και όλα αυτά.
Τα έχουν διαβάσει, τα έχουν ξαναδιαβάσει οι καθηγητές, οι σπου-
δαστές, οι πάντες. Τι είναι αυτό που τους ενοχλεί βαθιά; Είναι
αυτή η ηθική απαξίωση το να λέτε για ένα χρονίζον πρόβληµα σε
κάποιες του µορφές. Γιατί η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µέχρι το 2003
την εκκρεµότητα την έλυσε, έµεινε η εκκρεµότητα µετά το 2003.
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Αλλά τώρα τι κάνατε µε την τροπολογία; Και αυτοί πριν από το
2003, αν πάνε να εργαστούν ως εκπαιδευτικοί, ή να προσφέρουν
διοικητικό έργο, θα είναι ΔΕ και αυτοί. Πρέπει να φύγει από τη
µέση, να αναγνωριστούν τα πτυχία των ανθρώπων ως ΤΕ για τα
επαγγελµατικά τους δικαιώµατα. Αφήστε την ακαδηµαϊκή δια-
βάθµιση. Η ακαδηµαϊκή διαβάθµιση είναι ένα σπουδαίο κεφάλαιο
που πρέπει να γίνει οπωσδήποτε, εδώ όµως µιλάµε για την επαγ-
γελµατική κατάταξη. Μην µπερδεύουµε.

Το δεύτερο µείζον ζήτηµα ποιο είναι; Ο κόσµος του πολιτισµού
είναι επί δύο µήνες στους δρόµους, κύριε Γιατροµανωλάκη, γιατί
υπάρχει µια συνέχεια -µε την Κυβέρνηση σας- απαξίωσης. Ώσ- που
να µπουν στα δικαιώµατα που είχαν όλοι οι άλλοι εργαζόµενοι µε
την πανδηµία, έπρεπε να περάσει πάρα πολύς καιρός, γιατί δεν
αναγνωρίζονταν ως εργαζόµενοι. Δεν υπήρχαν, ήταν αόρατοι.
Μετά είχαµε την υπόθεση Λιγνάδη, που εµείς οι ίδιοι ξέρουµε πάρα
πολύ καλά και µε ποιον τρόπο προσπάθησα να το χειριστώ να µη
µείνει το Εθνικό Θέατρο εκτεθειµένο. Τα γνωρίζουµε όλα αυτά.

Εκεί αισθάνθηκαν πάλι απαξίωση µε ύποπτες κινήσεις, όχι πά-
ντως καθαρές και άµεσες κινήσεις της Κυβέρνησης.

Άρα, λοιπόν, εγώ ζητάω και δεσµεύοµαι συγχρόνως ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση: Άµεση απόσυρση της κατηγορίας ΔΕ στο
ΠΔ και της τροπολογίας που αφορά τους καλλιτέχνες όταν προ-
σφέρουν όχι µόνο καλλιτεχνικό έργο αλλά και εκπαιδευτικό και
διοικητικό. Δεύτερον. ανωτατοποίηση, βεβαίως. Υπάρχει η Σχολή
Παραστατικών Τεχνών στη Θεσσαλονίκη. Υπάρχουν και κάποιες
άλλες. Ανώτατη δηµόσια σχολή για να έχουµε, επιτέλους, καλλι-
τεχνική εκπαίδευση στην Ελλάδα. 

Αλλά, κύριε Υφυπουργέ, µου λέτε τώρα -στη συνταγµατική εκ-
πνοή της θητείας αυτής της Κυβέρνησης- φτιάξατε τρεις υπουρ-
γικές οµάδες, στις οποίες οι περισσότεροι είναι υπηρεσιακοί
παράγοντες, δεν συµµετέχουν σωµατεία και τους έχετε ζητήσει
σε έναν µήνα από προχθές -πότε βγήκε και αναρτήθηκε στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ» το ΦΕΚ- να έχουν πόρισµα.

Εγώ, λοιπόν, λέω ότι είµαστε στην ώρα µηδέν, επειδή δεν πρέ-
πει οι σπουδαστές να χάσουν την ακαδηµαϊκή τους χρονιά. Και
ξέρετε, κύριε Γιατροµανωλάκη, και κύριε Πρόεδρε, αυτοί οι
σπουδαστές είναι οι αόρατοι σπουδαστές. Ποτέ η πολιτεία και
καµµία κυβέρνηση δεν µερίµνησε ούτε για σίτιση ούτε για στέ-
γαση ούτε για υποτροφίες, αυτά τα παιδιά τα έβγαζαν πέρα µόνα
τους. Άρα θα είναι τεράστια αδικία και µαύρη σελίδα να χάσουν
το εξάµηνό τους τώρα και γι’ αυτό πρέπει να γίνουν κινήσεις γρή-
γορα, για να αισθανθούν ότι ο αγώνας τους έπιασε τόπο. Από-
συρση των καλλιτεχνικών ειδικοτήτων από το προεδρικό διάταγ-
µα. Αναγνώριση των επαγγελµατικών τους δικαιωµάτων ως ΤΕ
και από εκεί και πέρα όλα τα άλλα τα συζητάµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ να είστε µέσα στον χρόνο
σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα φροντίσω να
µείνω εντός χρόνου.

Κυρία Αναγνωστοπούλου, πρώτα απ’ όλα να ξεκαθαρίσουµε
το εξής. Η απόσυρση έχει γίνει. Είπατε ότι δεν αφορά τους αν-
θρώπους που προσλαµβάνονται στο δηµόσιο για να παραγάγουν
καλλιτεχνικό έργο, αλλά εκπαιδευτικό ή διοικητικό. Άρα, τουλά-
χιστον, εκλαµβάνω αυτό ως µία παραδοχή ότι για το µεγαλύτερο
µέρος των καλλιτεχνών που έχουν µια οποιαδήποτε σχέση εργα-
σίας µε το δηµόσιο δεν υπάρχει λόγος επαγγελµατικός. Το ηθικό
το καταλαβαίνω, το είπα και πριν, το αναγνωρίζω, το δέχοµαι,
αλλά επαγγελµατικά δεν υπάρχει κάποιο θέµα.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε το άλλο που είπατε…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μα, τους εξαιρείτε

και από το καλλιτεχνικό έργο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, µη διακόπτετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Να σας απαντήσω σε αυτά θέλω.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Υπάρχει συσκότιση,

κύριε Πρόεδρε, σε αυτή την τροπολογία. Επειδή είναι καλλιτέ-
χνες, είτε εκπαιδευτικό έργο είτε καλλιτεχνικό, είναι ΔΕ χωρίς
συλλογικές συµβάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, µη διακόπτετε, θα τα διευκρινίσει όλα τώρα ο κύριος Υπουρ-
γός.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε, χωρίς ενοχές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Κυρία Αναγνωστοπούλου, πρώτα απ’ όλα να
σας πω το εξής για να µην υπάρχουν σκιές και αµφιβολίες. Το
εκπαιδευτικό έργο αναγνωρίζεται ως καλλιτεχνικό και οι άνθρω-
ποι, για παράδειγµα, που διδάσκουν στη Σχολή του Εθνικού Θε-
άτρου δεν προσελήφθησαν µέσω ΑΣΕΠ. Οι άνθρωποι που
διδάσκουν χορό στη Σχολή της Λυρικής δεν προσλαµβάνονται
µέσω ΑΣΕΠ. Οι µουσικοί, επίσης, που είναι σε δήµους και πέρα
από τους δικούς µας φορείς του Υπουργείου Πολιτισµού, υπάρ-
χει ειδική ρύθµιση και γι’ αυτούς που είναι σε ορχήστρες και γι’
αυτούς που διδάσκουν σε ωδεία, υπάρχει µια άλλη διαδικασία.
Και αυτό που λέµε είναι ότι ναι, υπήρχαν κάποιοι που τους προ-
σελάµβαναν –κυρίως δήµοι- µε λάθος τρόπο και εµείς θέλουµε
να προσληφθούν µε τον σωστό τρόπο και να αµειφθούν µε τον
σωστό τρόπο. Στην ίδια πλευρά είµαστε, το ίδιο πράγµα θέλουµε.

Άρα, θέλουµε να οριστεί και το καλλιτεχνικό-εκπαιδευτικό έργο
που επιτελείται -σε δήµους φερ’ ειπείν- να ενταχθούν εκεί και να
µην έχουν θέµα πρόσληψης και αµοιβής. Επίσης, διοικητικό, εάν
υπάρχουν θέσεις οι οποίες είναι διοικητικού ρόλου και ζητούν κά-
ποιο καλλιτεχνικό επάγγελµα -έχω ζητήσει, να ξέρετε και από τα
σωµατεία να µας δώσουν τέτοιου τύπου παραδείγµατα και ανα-
µένω ακόµα την απάντησή τους- βεβαίως να το δούµε.

Σε σχέση µε τους ΤΕ που υπάρχουν ήδη δεν θέλω ούτε εκεί να
υπάρχει κάποια σκιά. Αµείβονται ως ΤΕ µε βάση τον ν.4354,
άρθρο 9 παράγραφος 1, όσοι απασχολούνται. Δεν πρόκειται να
επηρεαστούν µισθολογικά.

Το ΔΕ ηθοποιών υπήρχε και προ του προεδρικού διατάγµατος
-κακά τα ψέµατα- και τα έχω καταθέσει και στη Βουλή, ας είµαστε
ειλικρινείς µεταξύ µας. Σας λέω διαφωνώ. Δεν πρέπει να υπάρχει
αυτό το πράγµα. Ούτε το ΤΕ, κατά τη γνώµη µου. Έχει άλλη δοµή
η καλλιτεχνική εκπαίδευση, η οποία δεν αποτυπώνεται στη δοµή
που ισχύει για άλλα επαγγέλµατα. Συµφωνούµε µαζί σας.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, θέλει να το τακτοποιήσει αυτό, αλλά όχι
µε µπαλώµατα. Πρέπει να κάνουµε µια ολοκληρωµένη λύση και
είµαστε εξαιρετικά «ανοικτοί» στο να το δούµε αυτό, ούτως ώστε
να µην υπάρχουν επαγγελµατικά ζητήµατα. Όµως, θέλουµε να
είστε και εσείς ειλικρινείς και θέλουµε µια απάντηση στο εξής:
Είπατε πως η δική σας κυβέρνηση ρύθµισε τα θέµατα µέχρι το
2003. Γιατί δεν ρύθµισε τα θέµατα από το 2003 και µετά; Δεν
ήθελε; Δεν νοµίζω ότι δεν ήθελε. Κάποιος άλλος λόγος υπάρχει.
Δεν µπορούσε. Θέλω να βγείτε και να πείτε ειλικρινά για ποιον
λόγο δεν το κάνατε το 2017 ή το 2018. Γιατί δεν τα λύσατε; Υπάρ-
χει κάποιος λόγος. Εάν είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας και αν εξη-
γήσουµε για ποιον λόγο δεν έγινε έτσι θα βρούµε και τη λύση γι’
αυτούς τους ανθρώπους που τη δικαιούνται.

Είµαι ο πρώτος που το θέλει και το ξέρετε, κυρία Αναγνωστο-
πούλου. Δουλεύουµε µαζί. Μπορεί να είµαστε σε άλλες µεριές,
αλλά µαζί δουλεύουµε για τον πολιτισµό, χρόνια τώρα και το ξέ-
ρετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.56’

λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 13 Φεβρουαρίου 2023 και
ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική
εργασία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα σας διανεµη-
θεί. 
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